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Αθήνα, σήµερα στις 19 Ιανουαρίου 2017, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.35’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜ-
ΠΡΟΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 20 Ιανουαρίου 2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 356/17-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Β’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Βαρεµένου
προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε τη µετονοµασία του Τµήµατος Διαχείρισης Περιβάλλον-
τος και Φυσικών Πόρων του Πανεπιστηµίου Πατρών, µε έδρα το
Αγρίνιο, σε Τµήµα Μηχανικών Περιβάλλοντος.

2. Η µε αριθµό 344/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αικατερίνης Παπακώστα
– Σιδηροπούλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη δυσα-
ρέσκεια των πολιτών για τον ΕΟΠΥΥ και τη Δηµόσια Φροντίδα
Υγείας.

3. Η µε αριθµό 350/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, σχετικά µε το «προκλητικό κάψιµο της ελληνικής ση-
µαίας σε ζωντανή τηλεοπτική µετάδοση».

4. Η µε αριθµό 355/17-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την
καθυστέρηση προγραµµάτων κοινωφελούς εργασίας για διακό-
σιους εβδοµήντα τέσσερις δήµους και καταγγελίες για τη δια-
χείριση των προγραµµάτων που ήδη εφαρµόζονται στα κέντρα
φιλοξενίας προσφύγων.

5. Η µε αριθµό 358/17-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τις καταστροφές σε
αγροτικές καλλιέργειες σε περιοχές της Κρήτης λόγω των χιο-
νοπτώσεων και του παγετού.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 345/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος – Αδώνιδος Γε-
ωργιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τα ζητή-
µατα κακοδιαχείρισης στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα (ΕΑΣ).

2. Η µε αριθµό 351/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μεσσηνίας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Δηµητρίου
Κουκούτση προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, σχετικά µε την κατάργηση της ΠΟΠ για την ελιά Καλαµά-
τας.

3. Η µε αριθµό 348/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Ιωάννη Μανιάτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την επανάληψη της παράτασης του σχε-
δίου διαχείρισης για τη βιντζότρατα που θέτει σε άµεσο κίνδυνο
τη βιωσιµότητα των ελληνικών θαλασσών.

4. Η µε αριθµό 359/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την κα-
ταβολή των δεδουλευµένων των εργαζοµένων καθαριστριών στις
υπηρεσίες του Γενικού Νοσοκοµείου Άρτας.

5. Η µε αριθµό 362/17-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Ιάσωνος Φωτήλα προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, σχετικά µε το χρονοδιάγραµµα υλο-
ποίησης του φράγµατος Πείρου – Παραπείρου στον Νοµό Α-
χαΐας.

6. Η µε αριθµό 319/9-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την υποβάθµιση – κατάρ-
γηση του Τµήµατος Συνοριακής Φύλαξης Τυχερού στον Νοµό
Έβρου.

7. Η µε αριθµό 328/10-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε την εκπαίδευση των προσφυγόπουλων.

8. Η µε αριθµό 325/9-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε την
έγκριση µεσοπρόθεσµου επιχειρηµατικού σχεδίου για τον Οργα-
νισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης (ΟΛΘ).

ΑΝΑΦΟΡΕΣ – ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 8/3-10-2016 ερώτηση του Ανεξάρτητου Βου-
λευτή Β’ Αθηνών κ. Ευσταθίου (Στάθη) Παναγούλη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε «ξυλοδαρµούς και χηµικά που
µας διδάσκει η Κυβέρνηση τι σηµαίνει δηµοκρατία».

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Αρχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 336/13-1-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Ποταµιού
κ. Γεωργίου Μαυρωτά προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την υποχρηµατοδότηση του Εθνικού
Μετσόβιου Πολυτεχνείου. Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνος Γα-
βρόγλου.

Κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ.
Το θέµα της ερώτησης, όπως ακούσαµε, είναι η ανησυχητική

υποχρηµατοδότηση του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου και
βασίζεται ουσιαστικά στη συνέντευξη που είχε δώσει πριν από
περίπου µία εβδοµάδα ο πρύτανης του Εθνικού Μετσόβιου Πο-
λυτεχνείου, σχετικά µε τα οικονοµικά προβλήµατα που απειλούν
άµεσα, όπως είπε, την εύρυθµη λειτουργία του Πολυτεχνείου. 

Και γενικά το θέµα είναι ότι η κρατική χρηµατοδότηση –ουσια-
στικά, η τακτική επιχορήγηση- υπολείπεται κατά 30% των παγίων
εξόδων, όπως αναφέρει χαρακτηριστικά, σε µια χρονοσειρά συ-
νεχώς µειούµενων επιχορηγήσεων για το Πολυτεχνείο. Αντί-
στοιχα, υπάρχει µια αύξηση των εισαγόµενων φοιτητών, κάτι που
έχει τον αντίκτυπό του κυρίως στα κονδύλια σίτισης -πρόκειται
για µια αύξηση κατά 35% την τελευταία πενταετία- ενώ οι δαπά-
νες για τη σίτιση παραµένουν σχεδόν σταθερές. Δεν είναι η
πρώτη φορά που ακούµε ότι υπάρχει υποχρηµατοδότηση γενικά
από ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Είδα και την απάντηση που δώσατε την επόµενη κιόλας ηµέρα
στον πρύτανη. Είδα και τις δηλώσεις που κάνατε και την εισή-
γησή σας στη Σύνοδο των Πρυτάνεων στις 14-1-2017. Και µε
βάση αυτά, σας ερωτώ κατά πόσο θεωρείτε ότι τα ταµειακά δια-
θέσιµα του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου -που κατά τη
γνώµη µου, θα είναι για να καλύπτουν εποχικές διακυµάνσεις
χρηµατοροών µέσα στον χρόνο- µπορούν να υποκαταστήσουν
την κρατική χρηµατοδότηση. 

Και πιο συγκεκριµένα σας ερωτώ, όπως είδατε και στο κείµενο
της ερώτησης, ποιες εναλλακτικές πηγές χρηµατοδότησης θε-
ωρείτε εσείς ότι µπορούν να βρουν τα πανεπιστήµια. Υπάρχουν
κάποια πράγµατα στην εισήγηση προς τη Σύνοδο Πρυτάνεων.
Θα θέλαµε περιληπτικά να µας πείτε κάποια πράγµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Και µάλιστα, στην πέµπτη από τις έξι προτάσεις στις 14-1-2017

έχετε ότι θα πρέπει να υποβάλουν τα ΑΕΙ ένα σχέδιο αξιοποίησης
και διαχείρισης της περιουσίας τους. Και µε βάση αυτό, θα ήθελα
να σας πω ότι ακριβώς πέρσι τέτοια εποχή, στις 19-1-2016, το
Συµβούλιο Ιδρύµατος του Πολυτεχνείου είχε υποβάλει ένα σχέ-
διο προεδρικού διατάγµατος, το οποίο υπάρχει στο Υπουργείο
Παιδείας, σχετικά µε τη διαχείριση και αξιοποίηση της περιου-
σίας του Μετσόβιου Πολυτεχνείου.

Και, τέλος, ποιες είναι γενικά οι προθέσεις σας –κάτι που άπτε-
ται των οικονοµικών- σχετικά µε τα δίδακτρα των µεταπτυχιακών
στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα ή µε οικονοµίες κλίµακας
που µπορεί να προκύψουν από συγχωνεύσεις τµηµάτων;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μαυρωτά.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μαυρωτά, όπως πάντα, είστε πολύ καλά διαβασµένος.

Όντως λέχθηκαν αυτά στη Σύνοδο των Πρυτάνεων το Σάββατο.
Και νοµίζω σε ένα εξαιρετικό κλίµα συνεργασίας, συναποφασί-
σαµε να προχωρήσουµε σε αυτές τις κατευθύνσεις.

Το θέµα της κρατικής χρηµατοδότησης των πανεπιστηµίων
είναι όπως το λέτε. Προφανώς είναι πολύ χαµηλό. Για πρώτη φο-

ρά φέτος σταθεροποιείται µε µια πολύ µικρή αύξηση. Αυτό δεί-
χνει µια προοπτική ως προς το τι προτιθέµεθα να κάνουµε. 

Νοµίζω ότι δεν βοηθά η συνέντευξη που δόθηκε από τον πρύ-
τανη του Πολυτεχνείου, µε τον οποίο συζήτησα στη συνέχεια,
όπως και στην Επιτροπή Πρυτάνεων, σε ένα εξαιρετικό κλίµα και
µαζί του. Το αίτηµα να διπλασιαστούν, τουλάχιστον, οι δαπάνες
νοµίζω ότι είναι ένα αίτηµα που δεν βοηθά τη συζήτηση. Όχι
µόνο δεν είναι ρεαλιστικό, αλλά δεν λέει και τίποτα, για να είµαι
ειλικρινής.

Το δεύτερο είναι το εξής. Θα πρέπει να δούµε το θέµα της
χρηµατοδότησης των πανεπιστηµίων συνολικότερα, όχι µόνο στο
πλαίσιο του κρατικού προϋπολογισµού, δηλαδή όχι µόνο αυτά
που εγγράφονται στον κρατικό προϋπολογισµό.

Η χρηµατοδότηση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, όπως καλά
γνωρίζετε, είναι ένα εξαιρετικά σύνθετο εγχείρηµα. Τα πανεπι-
στήµια παίρνουν πάρα-πάρα πολλά λεφτά από τα ΕΣΠΑ. Ορι-
σµένα πανεπιστήµια τώρα έχουν µια έκτακτη επιχορήγηση από
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Τα νούµερα τα γνωρί-
ζουµε, είναι και στη γραπτή απάντηση. Δεν θέλω να µπω σε αυτά.

Το βασικό είναι το εξής. Έχει γίνει µια πρώτη επαφή µε τον
Υπουργό Οικονοµικών κ. Τσακαλώτο και πρυτάνεις και µαζί µου
και αποφασίσαµε να πάµε ένα βήµα ως προς την απλοποίηση
των διαδικασιών των ΕΛΚΕ. Αυτό είναι το ένα. Το δεύτερο είναι,
µόλις γίνει αυτό, να µπορέσουµε να βρούµε τρόπους ενιαίας δια-
χείρισης των εσόδων των πανεπιστηµίων.

Για τα θέµατα της σίτισης το Υπουργείο έχει αποφασίσει όλη
η διαδικασία να περάσει στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα µε
µια ορθολογικοποίηση, που, αν θέλετε, µπορούµε να τη συζητή-
σουµε στη συνέχεια. Σήµερα δεν είναι τόσο ορθολογικοποιηµένο
το σύστηµα.

Ως προς τις εναλλακτικές πηγές, νοµίζω ότι το πιο σοβαρό και
ιδιαίτερα στο Πολυτεχνείο είναι η πληρέστατη αξιοποίηση των
τεράστιων κληροδοτηµάτων που έχει. Ως προς αυτό χρειάζεται
να προχωρήσουµε στο προεδρικό διάταγµα που είπατε και,
πράγµατι, θα το βάλουµε µπροστά.

Θέλω δύο πράγµατα ακόµη, κύριε Πρόεδρε, να πω µε την
άδειά σας. Το πρώτο είναι το θέµα των διδάκτρων και των µετα-
πτυχιακών. Ξέρω ότι θα συµφωνήσετε και εσείς ότι, όταν συζη-
τούµε για τα µεταπτυχιακά, το βασικό πρόβληµα είναι το ακαδη-
µαϊκό, η ακαδηµαϊκότητα και η ποιότητα. Δεν µπορούµε να συγ-
κροτήσουµε τα µεταπτυχιακά µε αποκλειστική αναφορά στο
θέµα των διδάκτρων και σε αυτό το Πολυτεχνείο είναι από τους
πρωτοπόρους, διότι δεν έχει δίδακτρα και η ακαδηµαϊκότητα
είναι το βασικό στοιχείο.

Το δεύτερο είναι τα όποια τέλη εγγραφής πρέπει να είναι τέ-
τοια που να βασίζονται στο κόστος των µεταπτυχιακών. Τα πε-
ρισσότερα κόστη, έτσι όπως γίνονται σε αρκετά µεταπτυχιακά,
νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ πρόχειρα.

Το τρίτο, βεβαίως, είναι ότι κανένα παιδί, κανένας νέος δεν
πρέπει να µείνει έξω από τα µεταπτυχιακά λόγω οικονοµικών δυ-
σχερειών, αλλά είπαµε ότι είναι το ακαδηµαϊκό.

Θέλω να τονίσω εδώ ότι τα µεταπτυχιακά στη µεγάλη τους
πλειοψηφία αποτελούν µια από τις µεγάλες επιτυχίες των ελλη-
νικών πανεπιστηµίων. Αυτό για να µη θεωρηθεί, επειδή κάποια
έχουν πρόβληµα, ότι όλα είναι προβληµατικά.

Τέλος, υπάρχει απόφαση της Κυβέρνησης και θα ανακοινωθεί
σε περίπου δέκα µέρες το αργότερο από τον Πρωθυπουργό η
συγκρότηση µιας επιτροπής για να µελετήσει τα οικονοµικά της
εκπαίδευσης από τα προνήπια µέχρι και τα διδακτορικά, ώστε µε
βάση τα πορίσµατα της επιτροπής να δεσµευθεί η Κυβέρνηση
ότι θα κλείσει η ψαλίδα ως προς τις ανελαστικές δαπάνες την
επόµενη τριετία.

Έχουµε συζητήσει µαζί και πραγµατικά χαίροµαι που το Πο-
τάµι δέχεται να συµµετάσχει µε εµπειρογνώµονες σε αυτή την
επιτροπή και, πραγµατικά, προσβλέπω τη συνεργασία όχι µόνο
µε εµπειρογνώµονες, που θα µας υποδείξετε εσείς, αλλά και
άλλα κόµµατα, ώστε να ολοκληρωθεί η συζήτηση αυτής της επι-
τροπής, η οποία ακριβώς θα εντοπίσει όλες τις δυσκολίες τις
οποίες αναφέρετε για όλα τα ιδρύµατα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
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κύριο Υπουργό.
Κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ, για

την απάντηση. Άκουσα µε χαρά ότι ουσιαστικά θα προχωρήσει
το θέµα του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου για την αξιο-
ποίηση της περιουσίας των νοµικών προσώπων µετά από την κα-
τάθεση που έκανε το Συµβούλιο Ιδρύµατος του Πολυτεχνείου
πέρυσι, ακριβώς την ίδια µέρα, στις 19 Ιανουαρίου του 2016.

Σχετικά µε τον διπλασιασµό της τακτικής επιχορήγησης, όσο
και αν αυτό ακούγεται υπερβολικό, πιστεύω πως το γεγονός ότι
ήδη υπολείπεται κατά 30% των ανελαστικών παγίων εξόδων,
είναι κάτι που ίσως θα πρέπει να µας προβληµατίσει και κάπου
στη µέση να βρεθεί µια χρυσή τοµή.

Συµφωνώ και εγώ ότι για τις πηγές χρηµατοδότησης των πα-
νεπιστηµίων θα πρέπει να γίνει αρκετή κουβέντα, αρκετή συζή-
τηση για το ποιες µπορεί να είναι. Το λέω αυτό γιατί οι κρατικές
επιχορηγήσεις βλέπουµε ότι βαίνουν µειούµενες, ενώ τα πανε-
πιστήµια, σαν ζωντανοί οργανισµοί, οι οποίοι µπορούν να διασυν-
δεθούν µε την έρευνα, µε την παραγωγή, µπορούν να παίξουν
και αυτόν τον ρόλο, τον ρόλο της αυτοχρηµατοδότησης. 

Αυτόν τον ρόλο ουσιαστικά θα µπορούσε να παίξει και µε βάση
τον ν.4009/2011 αυτό το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Δη-
λαδή να εκµεταλλευτούµε και την έρευνα που γίνεται στα πανε-
πιστήµια µε πατέντες, µε πνευµατικά δικαιώµατα, γιατί υπάρχει
πλούσια έρευνα, η οποία εν πολλοίς µένει αναξιοποίητη. Το λέω
αυτό σε σχέση πάντα µε τα πανεπιστήµια, όχι τόσο πολύ µε τους
ερευνητές, ότι θα πρέπει να βρούµε εκείνες τις δοµές.

Σε σχέση µε αυτά που είπατε για τον ΕΛΚΕ, όντως αυτή η συ-
ζήτηση µε το Υπουργείο Οικονοµικών θα ήταν πολύ χρήσιµη,
γιατί πρέπει να απλοποιηθούν οι διαδικασίες και να εναρµονι-
στούν µε την αρχή πληρωµών, καθότι υπάρχει, όπως γνωρίζετε,
µια δυσλειτουργία αυτή την εποχή. 

Σε σχέση τώρα µε την εισήγηση που κάνατε στη Σύνοδο των
Πρυτάνεων, είδα σε µια από τις παραγράφους ότι ουσιαστικά θα
καταργηθούν τα Συµβούλια Ιδρύµατος και θα αντικατασταθούν
µε τα Περιφερειακά Συµβούλια Ανώτατης Εκπαίδευσης και θα
υπάρχει ένα τέτοιο σε κάθε περιφέρεια, αν κατάλαβα καλά από
την παράγραφο που είδα.

Πιστεύω ότι αυτό το πράγµα ίσως θα πρέπει να συζητηθεί λίγο
ευρύτερα, γιατί θα υπάρξουν κάποιες δυσκολίες. Για παρά-
δειγµα, ξέρουµε ότι στην Αθήνα έχουµε συγκέντρωση ανώτατων
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Έχουµε δηλαδή το ΕΚΠΑ. Έχουµε το
Πολυτεχνείο. Έχουµε το Οικονοµικό Πανεπιστήµιο. Έχουµε το
Πανεπιστήµιο Πειραιώς. Έχουµε τα δύο ΤΕΙ. Έχουµε το Χαρο-
κόπειο. Έχουµε το Γεωπονικό. Έχουµε, δηλαδή, αρκετά πανεπι-
στήµια. Το θέµα είναι πώς θα δηµιουργηθεί ένα Περιφερειακό
Συµβούλιο Ανώτατης Εκπαίδευσης από όλα αυτά, που αποτε-
λούν σχεδόν το 70% του πανεπιστηµιακού πληθυσµού. Είναι δη-
λαδή πολύ ανισοβαρής η κατανοµή µε την «προίκα» του 1 εκα-
τοµµυρίου ευρώ που λέτε και όλα αυτά. Είναι, νοµίζω, κάτι το
οποίο χρειάζεται συζήτηση.

Κλείνω µε δύο θεµατάκια µόνο, τα οποία τα βάζω σαν τροφή
για σκέψη. Ένα θέµα είναι σχετικά µε τους αυτοεκδότες, καθότι
προβλέπεται η κατάργηση του θεσµού το πρώτο εξάµηνο του
2017. Μήπως θα πρέπει να σκεφτούµε κάποια παράταση στο
συγκεκριµένο θέµα; 

Το δεύτερο είναι κάτι για το οποίο σας είχα ενοχλήσει και προ-
ηγουµένως, αν έχει δοθεί λύση σε κάποια εγκύκλιο που υπήρχε
σχετικά µε την εξέλιξη κάποιων επίκουρων καθηγητών σε ανα-
πληρωτές, χωρίς να χρειάζεται να περνούν από το στάδιο της
µονιµοποίησης. Πρόκειται για κάτι που υπάρχει στον νόµο, αλλά
η εγκύκλιος που είχε βγει παλαιότερα, πριν από εσάς, είχε λίγο
µπερδέψει τα πράγµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μαυρωτά.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ως προς την έρευνα και τις δυνατότητες που είπατε για τη

χρηµατοδότηση, συµφωνώ απολύτως ότι υπάρχουν πολλές δυ-

νατότητες, κυρίως και µέσα από τις διαδικασίες παροχής υπη-
ρεσιών προς την κοινωνία. 

Εδώ, όµως, πρέπει να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί. Θα
πρέπει ο στόχος µας να είναι και η εµπλοκή νέων επιστηµόνων.
Ξέρω ότι πολλά ιδρύµατα είναι σε αυτή την κατεύθυνση. Το δεύ-
τερο είναι η αξιοποίηση των πατεντών να µην ιδιωτικοποιεί τα
αποτελέσµατα της έρευνας, αλλά να είναι κοινωνικοποιηµένα,
δηλαδή να ανήκουν στο σύνολο της κοινωνίας.

Το επόµενο θέµα είναι το θέµα των ΕΛΚΕ. Έγινε η πρώτη συ-
νάντηση, η οποία ήταν µε τον κ. Τσακαλώτο, µε εµένα και τους
πρυτάνεις. Έχουν ήδη µπει κάποιες διαδικασίες απλοποίησης
των διαδικασιών. Αυτό το θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό. Το επό-
µενο στάδιο είναι, όπως σας είπα, η ενιαία διαχείριση.

Τώρα θα µιλήσω ως προς τα περιφερειακά συµβούλια. Για τα
περιφερειακά συµβούλια, που προτείνουµε, προφανώς θα γίνει
συζήτηση. Όπως γνωρίζετε, για πρώτη φορά µοιράστηκε µια ει-
σήγηση αναλυτική στη Σύνοδο Πρυτάνεων νωρίτερα, για να
έχουν άποψη οι πρυτάνεις, και στη συνέχεια στάλθηκε σε όλα τα
µέλη των ΑΕΙ, µέσω ηλεκτρονικού ταχυδροµείου. Οπότε, ζητάµε
προφανώς απόψεις. 

Το βασικό στοιχείο των περιφερειακών συµβουλίων είναι η
αρχή της συγκρότησης του ενιαίου χώρου. Θα έχουν άτοµα που
θα εκλεγούν από τα πανεπιστήµια. Θα έχουν άτοµα που θα εκλε-
γούν από τα ΤΕΙ ανά περιφέρεια. Και θα έχουν άτοµα που θα
εκλεγούν από τα ερευνητικά ιδρύµατα.

Ο ενιαίος χώρος, λοιπόν, δεν είναι ένα µοντέλο, είναι µια δια-
δικασία συνύπαρξης στα διάφορα αυτά όργανα.

Άρα, πρώτον, λοιπόν, επιτυγχάνει τη δυνατότητα συνύπαρξης
ατόµων που έρχονται από διαφορετικούς φορείς. Το δεύτερο
είναι ότι θα είναι πολύ υψηλά στην ατζέντα των περιφερειακών
συµβουλίων η αναπτυξιακή πορεία των πανεπιστηµίων, ΤΕΙ και
ερευνητικών κέντρων µε τα προτερήµατα που έχουν τα κατά τό-
πους ιδρύµατα.

Ως προς την Αθήνα που είπατε, πράγµατι, στην Αθήνα είναι
ένα σοβαρό πρόβληµα και νοµίζω ότι µπορεί να «σπάσει» η Ατ-
τική σε δυο-τρεις περιφέρειες. Νοµίζω ότι θα το λύσουµε, είναι
ένα τεχνικό πρόβληµα. Η ουσία παραµένει και ελπίζω να συµφω-
νείτε στην ουσία.

Τώρα, ως προς το θέµα που µου είχατε και συναδελφικά ζη-
τήσει να δω τι γίνεται, το θέµα των επίκουρων σε αναπληρωτές,
θα καταθέσουµε ένα νοµοσχέδιο τώρα που είναι για το κρατικό
πιστοποιητικό γλωσσοµάθειας, όπου έχουµε και πρόσθετες δια-
τάξεις και εκεί θα αντιµετωπιστεί θετικά αυτό το ζήτηµα

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Υπουργέ.
Πριν περάσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, να σας ενη-

µερώσω πως ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας ζητεί άδεια ολι-
γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 20 Ιανουαρίου έως 21
Ιανουαρίου 2017 για προσωπικούς λόγους. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, να ενηµερώσω το Σώµα ότι από τις δεκατέσσερις επί-

καιρες ερωτήσεις που ήταν να συζητηθούν σήµερα, θα συζητη-
θούν µόνο τρεις. Ήδη η µία έχει συζητηθεί. Οι έντεκα που δεν
θα συζητηθούν επιβεβαιώνονται και µε σχετικό έγγραφο προς το
Προεδρείο και από τον Γενικό Γραµµατέα της Κυβέρνησης κ. Κα-
λογήρου.

Εισερχόµαστε στην πρώτη µε αριθµό 340/16-1-2017 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Αιτωλοακαρνανίας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μαρίας Τριανταφύλ-
λου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τα προβλήµατα
στην υδροδότηση του Αιτωλικού Αιτωλοακαρνανίας που απει-
λούν την υγεία των κατοίκων του.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Παναγιώτης Σκουρ-
λέτης.

Κυρία Τριανταφύλλου, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Καληµέρα σε όλους.
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, είναι η δεύτερη φορά µέσα σε ένα περίπου
εξάµηνο, ίσως λίγο παραπάνω, που κατατίθεται η επίκαιρη ερώ-
τηση µε το ίδιο θέµα, µε το οξύτατο πρόβληµα υδροδότησης του
Αιτωλικού Αιτωλοακαρνανίας. Μάλιστα, έχουµε συνεχώς µια επι-
δεινούµενη κατάσταση.

Την παραµονή της Πρωτοχρονιάς εκδηλώθηκε ένα φυσικοχη-
µικό φαινόµενο µε κύρια χαρακτηριστικά την έντονη οσµή και θο-
λερότητα. Ανιχνεύτηκε µαγγάνιο και όχι βαρέα µέταλλα, όπως
εσφαλµένα αναφέρω στην ερώτησή µου από εσφαλµένη πληρο-
φόρηση που είχα κι εγώ από τον δήµαρχο την επόµενη ή τη µε-
θεπόµενη ηµέρα, δεν θυµάµαι καλά. Το διόρθωσε βέβαια κι εκεί-
νος στο Δηµοτικό Συµβούλιο που έγινε στις 12-1-2017. Το διορ-
θώνω κι εγώ τώρα.

Καταθέτω στον κοινοβουλευτικό έλεγχο το ίδιο ζήτηµα όχι
µόνον εξαιτίας της προαναφερόµενης τελευταίας εξέλιξης –ανα-
φέροµαι, ξαναλέω, στο φυσικοχηµικό φαινόµενο- που δεν γνω-
ρίζουµε ακόµα πώς ακριβώς αλλάζει τα δεδοµένα. Θα πούµε στο
δεύτερο µέρος τις αιτιάσεις από το Γεωλογικό Πανεπιστήµιο και
από άλλους φορείς που είδαν το φαινόµενο. Την καταθέτω, ό-
µως, ως βαθύτατη ανάγκη, πραγµατικά, για παρέµβαση από την
αύξηση εµπέδωσης του κλίµατος β’ κατηγορίας πολιτών στην πε-
ριοχή του Αιτωλικού.

Ο κόσµος έχει κουραστεί, έχει απογοητευτεί και δυσπιστεί,
ζητά απαντήσεις, ζητά ανακούφιση, ζητά λύση. Θα πρέπει να εί-
µαστε πάρα πολύ προσεκτικοί. Υπάρχει φυσικά ένα έργο που
έχει ενταχθεί από την Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος. Θα µιλή-
σουµε στο δεύτερο µέρος γι’ αυτό.

Με βάση ωστόσο τα νέα δεδοµένα, εγώ θέλω να ακούσω τι θα
πει το Υπουργείο Εσωτερικών. Είναι ένα πρόβληµα το οποίο χρο-
νίζει. Να τονίσω εδώ ότι από το 2008 –το ξαναλέω, από το 2008-
υπάρχει απαγόρευση πόσης. Οι κάτοικοι, δηλαδή, του Αιτωλικού
από το 2008 δεν µπορούν να πιουν νερό. Είναι ένα ζήτηµα για το
οποίο δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να πούµε κάτι άλλο.

Γνωρίζω ότι έχετε ενδιαφερθεί και έχετε πάρει όλα τα στοιχεία.
Θα ήθελα να ακούσω τη πρώτη σας προσέγγιση και στο δεύτερο
µέρος θα µιλήσουµε λίγο περισσότερο και για το ιστορικό και για
τα νέα δεδοµένα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Τριανταφύλλου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Τριανταφύλλου, νοµίζω ότι περιγράψατε τις πραγµατι-

κές διαστάσεις ενός προβλήµατος, το οποίο είναι πρωτάκουστο
αλλά δεν θα έλεγα πρωτόγνωρο για τη συγκεκριµένη περιοχή.
Είναι απαράδεκτο, όπως και να το δει κανείς, στις µέρες µας να
µην υπάρχει πρόσβαση στο φυσικό αγαθό του νερού για τους
κατοίκους του Αιτωλικού. Δυστυχώς το πρόβληµα δεν ενέσκηψε
µια µέρα, όπως είπατε και εσείς, ανοίγοντας τους διακόπτες της
βρύσης, όπου διαπιστώσανε ότι είναι ακατάλληλο το νερό. Μι-
λάµε για ένα πρόβληµα υπερ-δεκαετές. 

Υπάρχουν τεράστιες ευθύνες και πρέπει ο καθένας να αναλά-
βει τις δικές του και πρώτα από όλα η Δηµοτική Επιχείρηση Ύδ-
ρευσης και Αποχέτευσης του Μεσολογγίου, η Περιφέρεια, διότι
πραγµατικά δεν µπορεί το Υπουργείο να υποκαταστήσει αυτές
τις υπηρεσίες. Αλλά να είστε βέβαιοι ότι θα κάνει τα πάντα να
συνδράµει, αλλά και να ελέγξει τελικά ποιοι έχουν ευθύνες. Δεν
µπορούµε να παίζουµε ούτε µε την υγεία ούτε βέβαια να µην
έχουν δυνατότητα χρήσης του νερού οι κάτοικοι του Αιτωλικού. 

Όπως ίσως γνωρίζετε, η ΔΕΥΑ Μεσολογγίου αναζητώντας µια
µονιµότερη λύση καθυστερηµένα –γιατί µιλάµε για πάνω από
δέκα χρόνια που είναι αντιµέτωποι οι κάτοικοι µε το συγκεκριµέ-
νο πρόβληµα- έχει εντάξει το συγκεκριµένο έργο µε τίτλο «Βελ-
τίωση της ποιότητας νερού και υδροδότησης του Αιτωλικού» στο
ΠΕΠ Δυτικής Ελλάδας την περίοδο 2014 - 2020 µε έναν προϋπο-
λογισµό 2,7 εκατοµµύρια, ο οποίος συµπεριλαµβάνει δύο υπο-
έργα, 1,5 εκατοµµύριο ευρώ για τη χρήση φίλτρων ενεργού
άνθρακα και 1,2 εκατοµµύριο ευρώ για την εξυγίανση της πηγής
Κεφαλόβρυσου. 

Υπάρχουν, όµως, µια σειρά µελέτες από φορείς, ιδιώτες, πα-

νεπιστήµια, οι οποίοι θέτουν µεγάλα ερωτήµατα εάν τελικά είµα-
στε στη σωστή κατεύθυνση της οριστικής λύσης του προβλήµα-
τος. Αυτό σηµαίνει ότι είµαστε υποχρεωµένοι να έχουµε µια διαρ-
κή παρακολούθηση των πραγµάτων, έτσι ώστε να µην ανακαλύ-
πτουµε το πρόβληµα όταν πλέον έχει φτάσει και έχει ξεπεράσει
τα όριά του. 

Αυτές είναι οι προθέσεις εκ µέρους του Υπουργείου Εσωτερι-
κών. Θα είµαστε σε µια διαρκή επικοινωνία µε τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες. Θα είµαστε αρωγοί σε αυτή την προσπάθεια, έτσι ώστε
να δροµολογήσουµε µια οριστική λύση. 

Επαναλαµβάνω ότι υπάρχουν τεράστιες ευθύνες. Το καλύτερο
που έχουν να κάνουν αυτοί οι οποίοι τις φέρνουν είναι να το ανα-
γνωρίσουν µπροστά στους ίδιους τους κατοίκους της περιοχής.
Δεν µπορεί µετά από δέκα χρόνια να µιλάµε για έναν σχεδιασµό,
να αναζητούµε λύσεις, όταν γνωρίζουµε σε πολύ µεγάλο βαθµό
ποιες είναι οι αιτίες του προβλήµατος. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, τον

κύριο Υπουργό. 
Κύρια Τριανταφύλλου, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι αυτό που είπατε σχετικά µε τη

στενή παρακολούθηση και τον έλεγχο όλων των προηγούµενων
αλλά και των µελλοντικών πεπραγµένων και βέβαια σχετικά µε
την αρωγή του Υπουργείου σε ό,τι χρειαστεί είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό. Το κρατώ, νοµίζω ότι µας ακούν όλοι οι κάτοικοι της πε-
ριοχής και το κρατάνε και αυτοί. 

Κατά την άποψή µου χρειαζόµαστε πιο εποπτικό και πιο προ-
σεκτικό κράτος. Γυρίζοντας λίγο στο ιστορικό, όχι για να το επα-
ναλάβω, αλλά για να πω δύο-τρία σηµεία που νοµίζω ότι είναι
σηµαντικά. Από το 2008 -όπως είπα- ενώ υπάρχει απαγόρευση
πόσης, διαχρονικά υπήρξαν πολλαπλές δράσεις για την εξυ-
γίανση της πηγής και του νερού από τη ΔΕΥΑΜ. Θα έλεγα ότι
υπήρχε µια αέναη κίνηση µε παρεµβάσεις, µε χρήµατα που δό-
θηκαν –γύρω στις 600 µε 700 χιλιάδες ευρώ- χωρίς να αρθεί ποτέ
έως σήµερα η απαγόρευση πόσης. 

Έχει µεγάλο ενδιαφέρον να δούµε και την αλληλογραφία µε-
ταξύ της Διεύθυνσης Υγιεινής και της ΔΕΥΑΜ. Βέβαια το πρό-
βληµα οξύνεται µετά τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και φυσικά θα φτάσω
στο έργο που έχει ενταχθεί στην Περιφέρεια, το οποίο πράγµατι
προβληµατίζει. Και όχι µόνο µέσα από τις µελέτες φαίνεται αυτός
ο προβληµατισµός, αλλά εγώ θα σας πω ότι φαίνεται και στη
λαϊκή συνέλευση που έγινε στο Αιτωλικό στην απαρχή του προ-
βλήµατος αλλά και στο δηµοτικό συµβούλιο.   

Δεν θα σταθώ, όµως, σ’ αυτό, αν και είναι σηµαντικό να στα-
θούνε κυρίως οι τεχνικές υπηρεσίες και οι επιστήµονες. Είναι ένα
φαινόµενο το τελευταίο φαινόµενο, το οποίο κατά την άποψή µου
και από όσα έχω διαβάσει δεν αιτιολογείται επαρκώς. Χαρακτη-
ρίζεται ως έκτακτο. Το Γεωλογικό Πανεπιστήµιο λέει επί λέξει ότι
δεν µπορεί κανείς να απαντήσει µε σιγουριά στο ερώτηµα από
πού προήλθε η ρύπανση του νερού της πηγής και ούτε αν το φαι-
νόµενο θα επαναληφθεί. 

Ωστόσο, αφήνοντας κατά µέρος τις τεχνικές παραµέτρους,
που είναι σηµαντικές, νοµίζω ότι το πρόβληµα είναι πολιτικό, έτσι
όπως το θέσατε. Ένα κοινωνικό αγαθό το στερούνται οι κάτοικοι.
Εγώ δεν θέλω σε καµµία περίπτωση –γιατί δεν µας αξίζει- να
µπούµε στο κάδρο της αναποτελεσµατικότητας. Ζήτησα από την
αρχή ευθύνες. Χαίροµαι που όχι απλά συµµερίζεστε, αλλά προ-
τάσσετε κι εσείς τον έλεγχο και την ευθύνη. Ο καθένας πρέπει
να πάρει την ευθύνη του. Και είπα ότι όποιος προτείνει κάτι, πρέ-
πει να παίρνει την ευθύνη της πρότασής του. 

Γνωρίζοντας και τους κύριους στόχους µας και για την τοπική
αυτοδιοίκηση -µιλάµε για επιτελικό κράτος, µιλάµε για πολυεπί-
πεδη διακυβέρνηση, µιλάµε για διαβαθµική συνεργασία- θέλω να
πω ότι θα πρέπει να είµαστε πρακτικοί. Ουσιαστικά και ξεκάθαρα
εγώ θα ζητήσω όπου χρειαστεί χρηµατοδότηση και έλεγχο και
επιστασία ουσιαστικά από το κεντρικό κράτος. Όπου χρειαστεί,
επίσης, το κεντρικό κράτος θα πρέπει να είναι εκεί για να ανα-
κουφίσει άµεσα τους κατοίκους σε ό,τι χρειάζονται. Θα πρέπει
εδώ να σας πω ότι υπάρχει τεράστια παραπληροφόρηση γύρω
από το θέµα. Είναι µια εµπειρία που θέλω να µεταφέρω και στο
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Κοινοβούλιο. Υπάρχει ένα διαλυτικό κλίµα που κάποιοι επιχει-
ρούν δυστυχώς και σ’ αυτή την κοινωνία την τοπική. Δεν αντιλαµ-
βάνονται την κρισιµότητα της κατάστασης. 

Εγώ πιστεύω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό να ακουστεί, όπως
και ακούστηκε, ότι η πολιτεία στηρίζει και θα στηρίξει. Να γίνει
κατανοητό ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει µια άλλη στάση απέναντι
στα προβλήµατα. Να γίνει κατανοητό ότι η οµοψυχία, η οµόνοια
προς την κατεύθυνση της οριστικής λύσης στο συγκεκριµένο ζή-
τηµα είναι τα αιτούµενα. Και ξαναλέω ότι συντεταγµένα χρειάζε-
ται το κράτος να είναι αρωγός, ελεγκτής και εγγυητής στις
αποφάσεις κάθε φορά της καθ’ ύλην αρµόδιας αρχής. Ωστόσο,
πρέπει να µιλήσουµε για µόνιµη λύση. Πρέπει να εστιάσουµε τις
προσπάθειές µας σ’ αυτό. 

Εδώ θέλω να πω το εξής: Νοµίζω ότι θα πρέπει να πούµε ξε-
κάθαρα ότι η πολιτεία έχει κάθε λόγο να ελέγξει. Εγώ θα σας πω
την αλήθεια ότι ως Βουλευτής θα είµαι όπως ήταν ο Οίστρος
στην Ιώ κάθε φορά που θα πρέπει να ελέγχουµε πεπραγµένα,
παλαιότερα και µελλοντικά, έτσι ώστε οι κάτοικοι να είναι σίγου-
ροι ότι συνεπικουρούµε και βρισκόµαστε διαρκώς δίπλα τους. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, θέλω να µελετήσετε όλα τα δεδοµένα
πολύ προσεκτικά. Είµαι σίγουρη ότι θα το κάνετε. Και θα έλεγα
ότι ακόµα και µια ευρύτερη επίσκεψή σας στην περιοχή, στον
νοµό, ακόµα και στη συγκεκριµένη περιοχή που έχει το συγκε-
κριµένο πρόβληµα, νοµίζω ότι θα βοηθούσε, αν τα πράγµατα δεν
πάνε όπως ελπίζουµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Τριανταφύλλου, ειλικρινά δεν πιστεύω ότι σήµερα δεν

υπάρχουν τα επιστηµονικά µέσα και δεδοµένα για να µπορούµε
να εντοπίσουµε την πραγµατική αιτία του φαινοµένου. Και πρέπει
όλοι όσοι είναι άµεσα εµπλεκόµενοι να µην αφήνουν ούτε µία
µέρα και να ξεκινούν την ηµέρα τους ασχολούµενοι µε αυτό το
ζήτηµα. Πραγµατικά, είναι απαράδεκτο το να προσπαθεί να µε-
τακυλίσει ευθύνες ο ένας στον άλλον και όλοι µαζί, ο καθένας
από τον τοµέα του, να µην οργανώνουµε τις δυνάµεις µας για να
µπορέσουµε το συντοµότερο δυνατό να δροµολογήσουµε µια
οριστική λύση και να απαντήσουµε στο ζήτηµα. 

Επιπλέον, θέλω να σας πω σαν στοιχείο πληροφόρησης, ανε-
ξάρτητα από το συγκεκριµένο ζήτηµα, ότι αύριο θα συναντηθώ
µε τον Περιφερειάρχη Δυτικής Ελλάδας κ. Κατσιφάρα. Η συνάν-
τηση γίνεται µε δική του πρωτοβουλία. Δεν γνωρίζω αν η αιτία
της συνάντησής µας είναι αυτό το θέµα ή άλλα θέµατα. Φαντά-
ζοµαι ότι θα είναι και άλλα, γενικότερα ζητήµατα, που άπτονται
προβληµάτων της Περιφέρειας. Θα του ζητήσω, όµως, να εστιά-
σουµε όλες τις προσπάθειές µας στην αντιµετώπιση του συγκε-
κριµένου ζητήµατος. Θεωρώ ότι υπάρχει µια κοινή αγωνία και
οπτική για τα πράγµατα. Άλλωστε είναι από τα ζητήµατα, τα
οποία δεν χωρούν διαφορετικές προσεγγίσεις. 

Όταν µια ολόκληρη περιοχή στερείται αυτό που κυρίως συνο-
µολογήσαµε, την πρόσβαση, τη χρήση στο νερό και δεν υπάρχει
εδώ και πάρα πολύ καιρό η δυνατότητα, τουλάχιστον, να κατα-
ναλωθεί και µέχρι τώρα υπήρχε η δυνατότητα µόνο για χρήση
οικιακή και όχι για καθηµερινή κατανάλωση του νερού, αντιλαµ-
βάνεστε ότι δεν υπάρχει η πολυτέλεια να χάνουµε έστω και µία
µέρα που να µην επιχειρούµε για την απάντηση αυτού του ζητή-
µατος.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι εµείς θα κάνουµε αυτό που µας αναλογεί
µε τρόπο όσο το δυνατόν πιο πιεστικό –το επαναλαµβάνω, πιε-
στικό- έτσι ώστε να µη βρεθούµε ξανά σε µια κατάσταση, όπου
να ανακαλύπτουµε µετά από δέκα χρόνια το ίδιο πρόβληµα, αλλά
να κινηθούµε µε συγκεκριµένα βήµατα προς την επίλυσή του. 

Για οποιοδήποτε στοιχείο υπάρχει γύρω από αυτό το ζήτηµα,
το οποίο µπορεί να πέσει στη δικιά σας αντίληψη -όπως θα ζη-
τήσω και από τις αρµόδιες υπηρεσίες της Περιφέρειας αλλά και
τις υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών- θα σας ζητήσω να
είµαστε σε µια επικοινωνία. 

Ο κόσµος πρέπει να γνωρίζει, πρέπει να ενηµερώνεται, για να
πετύχουµε αυτό που είπατε κι εσείς, να µπορέσουµε να ενώ-

σουµε όλες τις δυνάµεις µας για να αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα. 
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Πριν περάσουµε στην τρίτη και τελευταία επίκαιρη ερώτηση,

επιτρέψτε µου και για λόγους καταγραφής, καθώς απαιτούνται
να καταγραφούν στα Πρακτικά, να αναγνώσω τον κατάλογο των
επικαίρων ερωτήσεων που δεν θα συζητηθούν.

Έτσι, λοιπόν, λόγω απουσίας της αρµόδιας Υπουργού στο
εξωτερικό, δεν θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 335/13-1-2017
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Σερρών της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς την Υπουργό
Τουρισµού, σχετικά µε την «καθίζηση της τουριστικής οικονοµίας
της Σάµου και των υπολοίπων νησιών του βορειοανατολικού Αι-
γαίου εξ αιτίας της κυβερνητικής αδιαφορίας».

Λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Ιωάννη Τσιρώνη δεν θα συζητηθεί η δεύ-
τερη µε αριθµό 334/13-1-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
του Βουλευτή Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Στύ-
λιου, σχετικά µε τη λήψη µέτρων δράσης για την αντιµετώπιση
της γρίπης των πτηνών και οµοίως η τέταρτη µε αριθµό 343/16-
1-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λέ-
σβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σταύρου
Τάσσου, σχετικά µε την αποζηµίωση στο 100% των αγροτών και
των κτηνοτρόφων της Λέσβου για τις µεγάλες ζηµιές από τον χιο-
νιά και τον παγετό.

Επίσης, λόγω κωλύµατος του Υφυπουργού Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής κ. Νεκτάριου Σαντορινιού δεν θα συζητηθεί
η τρίτη µε αριθµό 338/13-1-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου, σχετικά µε την «προοπτική κατοι-
κήσεως των είκοσι οκτώ νησιών που αναβαθµίζει την εθνική ελ-
ληνική κυριαρχία και ενισχύει τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώ-
ρας».

Επίσης, λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας
κ. Παύλου Πολάκη δεν θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 337/13-
1-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού, σχετικά
µε το εύρος εφαρµογής της τηλεϊατρικής στην Ελλάδα, όπως και
η έκτη µε αριθµό 313/5-1-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων κ. Θε-
οδώρας Μεγαλοοικονόµου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά
µε τον κίνδυνο να µείνουν χωρίς θεραπείες τα παιδιά και οι έφη-
βοι της ειδικής αγωγής.

Επίσης, δεν θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 339/13-1-2017
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών
του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την «τροµοκρατική επίθεση
µε καλάσνικοφ κατά των ανδρών των ΜΑΤ», λόγω κωλύµατος του
Αναπληρωτή Υπουργού κ. Τόσκα.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, κυρία Ζαρού-

λια. Θέλετε να εκφράσετε την ένστασή σας προφανώς. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. Να είµαστε σύντοµοι,

σας παρακαλώ.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Ενάµισι, δύο λεπτά θα χρειαστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Η σηµερινή επίκαιρη ερώτηση του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή

Αυγή απευθυνόταν στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, το
οποίο έχει αναλάβει ο «πασοκοτραφείς» Τόσκας, στη θέση του
έντιµου -καίτοι αριστερού- καθηγητού, κ. Πανούση, ο οποίος ερ-
χόταν να µας απαντήσει, εν αντιθέσει µε τον νυν Υπουργό, ο ο-
ποίος φαίνεται πως και αυτός δεν συνοµιλεί µε Βουλευτές εκλεγ-
µένου πολιτικού κόµµατος. Όµως, καλεί σε συνοµιλίες οργανω-
µένες οµάδες αναρχοκαθεστωτικών, τις οποίες αποκαλεί «συλ-
λογικότητες», γιατί σύµφωνα µε αυτόν φαίνεται πως προφανώς
κι έχουν σχέση µε αυτούς που ρίχνουν βόµβες µολότοφ και πυ-
ροβολούν µε καλάσνικοφ συχνά-πυκνά στο κέντρο των Αθηνών,
το οποίο έχουν µετατρέψει σε Ελ Πάσο και έχουν γίνει και δολο-
φονίες, όπως αυτή του Αιγυπτίου έµπορα ναρκωτικών, η οποία,
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όµως, επειδή έγινε από τα συντρόφια του µορφώµατος της εξου-
σίας, δεν ετέθη ζήτηµα ρατσιστικού εγκλήµατος, όπως θα είχε
τεθεί υπό άλλας συνθήκας. 

Αλήθεια, πού ακούστηκε αλλού στον κόσµο Υπουργός να καλεί
παραβατικά άτοµα σε συνοµιλίες, αντί να τα συλλαµβάνει; 

Η συγκεκριµένη ερώτηση, λοιπόν, που αποφεύγει ο Υπουργός
να µας απαντήσει, αφορά τον τραυµατισµό αστυνοµικού των
ΜΑΤ στα Εξάρχεια. Τίθενται πολύ σοβαρά ζητήµατα, κύριε Πρό-
εδρε, διότι δεν είναι µόνο το εάν έχουν γίνει έρευνες για το
ποιος, γιατί και πού.

Αρνείται η ηγεσία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη να
βάλει συµπληρωµατική αστυνοµική δύναµη αθέατη, ώστε να
µπορούν να καταδιώκουν τους δράστες που κάνουν αυτές τις
συχνές επιθέσεις.

Και ένα άλλο πάρα πολύ σηµαντικό ζήτηµα είναι ότι η Αστυνο-
µία έδωσε στη δηµοσιότητα στοιχεία των δραστών από µια πα-
ρακείµενη κάµερα ενός καταστήµατος, δίνοντας µάλιστα και τη
διεύθυνση του καταστήµατος. Γιατί το έκανε αυτό; Μήπως για
να το κάψουν τα «συντρόφια» για να κάνουν τις δουλειές τους
ανενόχλητοι; Τι συµβαίνει επιτέλους στους κόλπους της Αστυνο-
µίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Ζαρούλια,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν θα αναπτύξετε

τώρα όλη την ερώτηση.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα µπορούσατε

πολύ συγκεκριµένα, κωδικοποιηµένα να πείτε δυο-τρία πράγµατα
της ερώτησης. Σας παρακαλώ.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Ακούστε, το θέµα είναι πάρα πολύ απλό.
Ο λαός ψηφίζει τον ΣΥΡΙΖΑ και τον κυβερνάει το ΠΑΣΟΚ, ψηφίζει
τη Νέα Δηµοκρατία και τον κυβερνάει το ΠΑΣΟΚ. Μόνο η Χρυσή
Αυγή εγγυάται ότι η ψήφος του δεν θα πάει χαµένη, διότι η
Χρυσή Αυγή αγωνίζεται για την Ελλάδα και τους Έλληνες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζω, λοιπόν,

την ανάγνωση του καταλόγου των επικαίρων ερωτήσεων που δεν
θα συζητηθούν.

Λόγω κωλύµατος του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπι-
κοινωνιών και Ενηµέρωσης κ. Νικολάου Παππά δεν θα συζητηθεί
η τρίτη µε αριθµό 333/12-1-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ. – ΔΗΜ.ΑΡ. κ. Θεόδωρου Παπαθεοδώρου προς τον Υ-
πουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης,
σχετικά µε τη χρηµατοδότηση δηµοσιογράφων και ιστοσελίδων.

Επίσης, δεν θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 91/5-10-2016
ερώτηση του Δ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθη-
νών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικήτα Κακλαµάνη προς τον
Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, σχετικά µε το πρόγραµµα
ενοικίασης διαµερισµάτων σε πρόσφυγες από την Εταιρεία Ανά-
πτυξης και Τουριστικής Προβολής Αθηνών (ΕΑΤΑ) και η έκτη µε
αριθµό 341/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου
Καµµένου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη µετα-
φορά χρηστών της ΔΕΗ σε εταιρείες εναλλακτικών παρόχων
ηλεκτρικής ενέργειας.

Και η τελευταία ερώτηση που δεν θα συζητηθεί είναι η έβδοµη
µε αριθµό 332/12-1-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Λάρισας του Ποταµιού κ. Κωνσταντίνου Μπαργιώτα
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την
ολοκλήρωση των έργων στη Μεσοχώρα του Νοµού Τρικάλων.

Τελευταία για σήµερα θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 342/
16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Μα-
γνησίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κωνσταντί-
νου Στεργίου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την
άµεση αντιµετώπιση των προβληµάτων από την πρόσφατη κακο-
καιρία στη Σκόπελο και την Αλόννησο.

Κύριε Στεργίου έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µου αυτή δεν έχει χαρακτήρα ούτε

λαϊκισµού ούτε εντυπωσιασµού. Ερχόµαστε να αναδείξουµε για
άλλη µια φορά πραγµατικά προβλήµατα, τα οποία προκύπτουν
από την έλλειψη ουσιαστικών µέτρων προστασίας από την Κυ-
βέρνησή σας.

Έτσι, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, στην τελευταία κακοκαιρία –που
είναι κακοκαιρία, δεν λέει κανένας το αντίθετο- βρέθηκαν τα δύο
νησιά των Σποράδων πραγµατικά στο έλεος της ουσιαστικής έλ-
λειψης πολιτικής προστασίας, όµως και ικανότητας αντιµετώπι-
σης καιρικών φαινοµένων, το οποίο είναι αποτέλεσµα της αντι-
λαϊκής πολιτικής, την οποία εφαρµόζει η Κυβέρνηση. Έτσι, λοι-
πόν, κύριε Υπουργέ, οι κάτοικοι της Σκοπέλου και της Αλοννήσου
βρέθηκαν χωρίς ηλεκτρικό ρεύµα και νερό, χωρίς διάνοιξη του-
λάχιστον των κεντρικών οδικών αξόνων, χωρίς το απαραίτητο ια-
τρικό προσωπικό.

Να επισηµάνω εδώ, κύριε Υπουργέ, ότι στην Αλόννησο στο πε-
ριφερειακό ιατρείο υπήρχε και υπάρχει και σήµερα µόνο µία ια-
τρός για να µπορέσει να καλύψει τις ανάγκες όλου του νησιού,
µε αποτέλεσµα η συγκεκριµένη επιστήµονας να κάνει δύο εισαγ-
γελικές επιστολές στην Εισαγγελία Μαγνησίας για την έλλειψη
ιατρικού προσωπικού.

Έτσι, λοιπόν, παρέµειναν οι κάτοικοι έρµαια στα φαινόµενα
του χιονιά. Τα ελάχιστα µηχανήµατα και οι τεράστιες ελλείψεις
σε απαραίτητο προσωπικό, η διάλυση των Οργανισµών Εγγείων
Βελτιώσεων καθώς και των ΔΕΚΕ, η υποχρηµατοδότηση που συ-
νεχίζεται στους δήµους έχουν οδηγήσει στη γύµνια τους από τις
απαραίτητες υποδοµές. Να αναφέρω χαρακτηριστικά, κύριε
Υπουργέ, ότι εκτός από τις ελλείψεις προσωπικού στους Δήµους
Σκοπέλου και Αλοννήσου δεν λειτουργούν καθόλου τεχνικές
υπηρεσίες µε αρνητικότατες συνέπειες στον σχεδιασµό, τη λει-
τουργία και την πρόληψη.

Μάλιστα, η έλλειψη ελέγχων από την µη ύπαρξη τεχνικών υπη-
ρεσιών είχε ως αποτέλεσµα εχθές, κύριε Υπουργέ –µάλλον έχετε
πληροφορηθεί- να πέσει όλο το ταβάνι, ο σοφάς εννοώ, από το
Δηµοτικό Σχολείο της Σκοπέλου και ευτυχώς που ήταν εν ώρα
διαλείµµατος και δεν είχαµε τραυµατισµούς.

Η ανάθεση, κύριε Υπουργέ της Πολιτικής Προστασίας, σε εθε-
λοντικές οργανώσεις και η τακτική αξιοποίησης ιδιωτικών συνερ-
γείων και εργολάβων οδηγούν σε τεράστιες δυσκολίες για τη
στοιχειώδη αντιµετώπιση των έντονων καιρικών φαινοµένων.

Επί έξι ηµέρες, κύριε Υπουργέ, από τις 6 Γενάρη µέχρι τις 12,
στη Σκόπελο και στην Αλόννησο οι δρόµοι παρέµειναν τελείως
κλειστοί. Να σας ενηµερώσω ότι ακόµα και σήµερα γίνονται προ-
σπάθειες να ανοίξουν οι τελευταίοι δρόµοι επικοινωνίας µέσα
τους οικισµούς κι αυτό έγινε γιατί είχαµε µικρό αριθµό µηχανο-
κίνητων µέσων και µειωµένης ισχύος. 

Αυτό, λοιπόν, είχε ακόµα ένα αρνητικό αποτέλεσµα, να µην
µπορούν να προσεγγίσουν τα συνεργεία της ΔΕΗ, για την απο-
κατάσταση των βλαβών στο ηλεκτρικό δίκτυο, µε αντίστοιχες συ-
νέπειες στην παροχή νερού στους κατοίκους, αλλά και στη θέρ-
µανσή τους. Και η Περιφέρεια Θεσσαλίας, κύριε Υπουργέ, έχει
τεράστιες ευθύνες, γιατί παρά τις κατά καιρούς ποµπώδεις εξαγ-
γελίες της για την ετοιµότητά της, σε περιπτώσεις έκτακτης ανά-
γκης και κάνοντας πλάτη στην αντιλαϊκή πολιτική σας, ακόµη µια
φορά αποδεικνύεται ανεπαρκής σε υποδοµές και µέσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Στεργίου,
ολοκληρώστε σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, σας ερωτάµε: Τι
µέτρα θα λάβει η Κυβέρνηση για την αντιµετώπιση των προβλη-
µάτων που συνεχίζονται και σήµερα από την πρόσφατη κακοκαι-
ρία στη Σκόπελο και την Αλόννησο;

Σε ποιες ενέργειες θα προχωρήσετε άµεσα προκειµένου να
εξασφαλιστούν τα απαραίτητα µηχανοκίνητα µέσα, η απαραίτητη
υποδοµή και το κατάλληλο προσωπικό, για να αντιµετωπιστούν
τα τεράστια προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι κάτοικοι των Βο-
ρείων Σποράδων;

Τελειώνοντας, να γίνει άµεσα, κύριε Υπουργέ, η καταγραφή
των ζηµιών σε φυτικό, ζωικό κεφάλαιο και στα ποιµνιοστάσια, τα
οποία κατέρρευσαν και να προχωρήσει η Κυβέρνηση στην άµεση
αποζηµίωση όλων των πληγέντων για το 100% της ζηµιάς που
υπέστησαν.

Ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Στεργίου, καταθέσατε σήµερα αυτή την επίκαιρη ερώ-
τηση, προφανώς γνωρίζοντας ότι σχεδόν µια εβδοµάδα πριν επι-
σκέφτηκα το νησί και άρα έχω µια προσωπική αντίληψη των
πραγµάτων. Ήταν την προηγούµενη Παρασκευή -λιγότερο από
µια εβδοµάδα- που βρέθηκα εκεί. 

Βεβαίως η χώρα µας βρέθηκε αντιµέτωπη µε µια κακοκαιρία
που δεν έχει προηγούµενο. Αυτό δεν το άκουσα µόνο από κατοί-
κους της Σκοπέλου και της Αλοννήσου. Άνθρωποι µεγάλοι στην
ηλικία µου είπαν ότι τα τελευταία τριάντα, σαράντα χρόνια, δεν
είχαν ξαναδεί τέτοιας έντασης κακοκαιρία µε αντίστοιχη χιονό-
πτωση. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει προφανώς ότι ένας δεδοµένος
µηχανισµός πολιτικής προστασίας που υπάρχει, προφανώς φθά-
νει στα όρια του, όταν έχει να αντιµετωπίσει φαινόµενα που εµ-
φανίζονται στη χώρα ανά τρεις ή τέσσερις δεκαετίες. Και δεν
ήταν βέβαια µόνο η Σκόπελος και η Αλόννησος. Ήταν σχεδόν το
σύνολο της χώρας µας και ήδη αυτή την ώρα που µιλάµε, και
µέχρι το βράδυ τουλάχιστον, υπήρχε σφοδρή χιονόπτωση στον
Νοµό Ιωαννίνων, αλλά και στη δυτική Μακεδονία.

Παρ’ όλα αυτά νοµίζω ότι αυτό που κατάφερε η Κυβέρνηση,
είναι να υπάρξει ένας καλός συντονισµός, µε βάση τα διαθέσιµα
µέσα που είχε και µε όλες τις εµπλεκόµενες υπηρεσίες και υπό
τον συντονισµό της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας
είτε αυτό αφορούσε την Αστυνοµία, την Πυροσβεστική, το Στρα-
τό, το ΕΚΑΒ, την περιφέρεια. Μπορέσαµε, λοιπόν -και αυτό απο-
τυπώθηκε τελικά στα αποτελέσµατα και δεν εννοώ τις υλικές ζη-
µιές, διότι αυτές ακόµα δεν έχουν καταγραφεί και το µέγεθός
τους θα φανεί µετά το λιώσιµο των χιονιών σε κάθε περιοχή- και
είχαµε έναν όσο το δυνατόν καλύτερο συντονισµό των εµπλεκό-
µενων υπηρεσιών, αλλά δεν θρηνήσαµε και θύµατα. Θέλω να πω
το εξής: Κοιτάξτε λίγο την εικόνα στις γύρω χώρες, που είχαν
αντίστοιχα κύµατα κακοκαιρίας. Μιλάµε για δεκάδες νεκρούς.
Θέλετε να πείτε τύχη; Μπορεί και αυτό κάθε φορά, γιατί και αυτό
συµβάλλει. Επαναλαµβάνω, όµως, ότι είχαµε µια έγκαιρη κινητο-
ποίηση των υπηρεσιών της πολιτείας. 

Γι’ αυτό, όπως γνωρίζετε, τα συγκεκριµένα νησιά πολύ έγκαιρα
τέθηκαν σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης. Υπήρξαν, λοιπόν, κλι-
µάκια από τον Στρατό, από την Πυροσβεστική, τα οποία παρα-
µένουν στο νησί. Και δεν είναι αλήθεια ότι οι δρόµοι είναι ακόµα
κλειστοί, διότι εγώ την προηγούµενη Παρασκευή που πήγα, είδα
ανθρώπους να δουλεύουν, να κόβουν δένδρα, µηχανήµατα να
εργάζονται. 

Άρα µπορείτε να κάνετε µια κριτική, η οποία να έχει βάση και
να λέει: «Παιδιά, τα διαθέσιµα µέσα µας σε µια χώρα η οποία ζει
κάτω από τις συνθήκες των µνηµονιακών πολιτικών από το 2010,
είναι αδυνατισµένα». Αλλά µε βάση αυτή την πραγµατικότητα
µπορέσαµε και πετύχαµε το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα.

Ιδιαίτερα για τα δύο νησιά έχουν υπάρξει µέσα στο 2016, στο
πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του Υπουργείου Εσωτερικών, από
τους ΚΑΠ, οι εξής επενδύσεις. Για τη Σκόπελο η έγκριση και η
εκταµίευση 82.500 ευρώ, για την Αλόννησο 49.650 ευρώ. Επι-
πλέον µέσα στο 2016 για την αντιµετώπιση από το ταµείο των
θεοµηνιών 30.000 ευρώ για τη Σκόπελο και 50.000 ευρώ για την
Αλόννησο. Και µόλις την προηγούµενη Τρίτη υπέγραψα, µε βάση
τις τελευταίες θεοµηνίες, εκταµίευση ποσού 90.000 ευρώ για τη
Σκόπελο και 60.000 ευρώ για την Αλόννησο, ενώ απ’ όσο γνω-
ρίζω, σε συνεννόηση του Δήµου και της Διεύθυνσης Έργων της
Περιφέρειας Μαγνησίας συγκροτούνται τα αρµόδια συνεργεία
για την καταγραφή των ζηµιών στο νησί. Αυτά µπορούν να σας
τα επιβεβαιώσουν και οι αρµόδιες αρχές και ο δήµαρχος και η
περιφέρεια. 

Το ίδιο κάνει αυτή τη στιγµή και ο ΕΛΓΑ από µεριάς του, έτσι
ώστε το συντοµότερο δυνατόν να έχουµε µια καταγραφή των ζη-
µιών και να υπάρξουν οι προβλεπόµενες αποζηµιώσεις. Αυτά,
λοιπόν, χωρίς καµµιά διάθεση λαϊκισµού, όπως είπατε εσείς, ποµ-
ποδών δηλώσεων ή δηµιουργίας εντυπώσεων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Στεργίου για τη δευτερολογία

του. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Μακριά από εµάς η διάθεση για

τέτοιες δηλώσεις, κύριε Υπουργέ. 
Στην προηγούµενη ερώτηση της κυρίας συναδέλφου είχατε

πει, ότι σήµερα υπάρχει επάρκεια επιστηµονικών µέσων και δε-
δοµένων. Θέλω να πω ότι, πραγµατικά, υπήρξε ένα καιρικό φαι-
νόµενο, το οποίο ήταν, δεν θα πω ακραίο, αλλά µεγάλης έντα-
σης. Λέµε ότι οι επιπτώσεις αυτού του καιρικού φαινοµένου –σί-
γουρα θα υπάρχουν επιπτώσεις- θα ήταν πολύ µικρότερης έκτα-
σης και έντασης και η αντιµετώπιση θα ήταν καλύτερα διαχει-
ρίσιµη, κύριε Υπουργέ, αν οι δήµοι είχαν την απαραίτητη υλικο-
τεχνική υποδοµή και επάρκεια σε προσωπικό και αν εν κατα-
κλείδι, αφού είχατε κι εσείς ως Υπουργείο και η Πολιτική Προ-
στασία ενηµέρωση έγκαιρη για την κακοκαιρία η οποία έρχεται,
είχατε αποστείλει έγκαιρα στα νησιά βαριά µηχανήµατα. Διότι
αυτό, κύριε Υπουργέ, έγινε την τέταρτη ηµέρα της κακοκαιρίας,
όταν πλέον το χιόνι που είχε σωρευτεί στους δρόµους και στην
οδοποιία της Σκοπέλου και της Αλοννήσου, ξεπερνούσε το ένα
και ενάµισι µέτρο. 

Όσον αφορά τον συντονισµό -για τον οποίο είπατε και εδώ
στην απάντησή σας, αλλά και στις δηλώσεις που κάνατε από τα
νησιά ότι πετύχατε-όντως κάνατε έναν συντονισµό και, πραγµα-
τικά, υπήρξε µια κινητικότητα. Δεν απολυτοποιούµε τα πάντα και
δεν είµαστε αρνητές. Όµως αυτός ο συντονισµός, κύριε Υπουρ-
γέ, επιτρέψτε µου να πω ότι έγινε κατόπιν εορτής, αφού, δηλαδή,
πλέον στα νησιά επικρατούσε πραγµατικό χάος. Άρα µην έχετε
τόση µεγάλη χαρά ότι έχετε πετύχει ένα έργο -το οποίο υπάρ-
χει- γιατί έχετε και σοβαρές ευθύνες, για αυτό το οποίο υπάρχει
σήµερα. 

Είπατε, κύριε Υπουργέ, στην περιοδεία που κάνατε στα νησιά,
ότι «θα κινηθούν όλες οι απαιτούµενες διαδικασίες» –αυτό είναι
σε εισαγωγικά, είναι από τις δηλώσεις που κάνατε ή στη Σκόπελο
ή στην Αλόννησο- «ούτως ώστε να υπάρξουν οι αποζηµιώσεις
στους πληγέντες. Θα κινηθούν όλες οι απαιτούµενες διαδικα-
σίες, ώστε να υπάρχουν αποζηµιώσεις στους πληγέντες». 

Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να σας µεταφέρω, δεν θα πω
την ειρωνεία, αλλά το µειδίαµα, την αµφιβολία αν θέλετε των κα-
τοίκων, ιδιαίτερα της Σκοπέλου, όταν τον Σεπτέµβρη του 2015
πριν από ενάµιση χρόνο περίπου το νησί, αν θυµάστε, επλήγη
από πληµµύρες µεγάλης έντασης οι οποίες είχαν γίνει, γιατί ακρι-
βώς δεν υπήρχε η ανάλογη επάρκεια σε πρόληψη. Και ανάλογες
δηλώσεις από το νησί έκανε όχι ο τότε Υπουργός Εσωτερικών
αλλά ο ίδιος ο κ. Τσίπρας, ο Πρωθυπουργός της χώρας. Όµως
µέχρι και σήµερα, κύριε Υπουργέ, αν και οι καταγεγραµµένες ζη-
µιές των πληγέντων κατοίκων ανέρχονται σε πάνω από 1 εκατοµ-
µύριο, σύµφωνα µε τις δηλώσεις του Δηµάρχου, δεν έχουν πά-
ρει, κύριε Υπουργέ, ούτε 1 ευρώ αποζηµίωση και απεναντίας δεν
υπάρχει κανένα µέτρο ανακούφισης των πληγέντων κατοίκων
από τη φορολογία κ.λπ.. Όµως, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου
να πω, ότι αφειδώς η Κυβέρνησή σας συνεχίζει να δίνει χρήµατα
και προνόµια στο µεγάλο κεφάλαιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω κάτι, ότι δεν είναι
της µοίρας γραφτό η ταλαιπωρία του λαού µας. Τα φυσικά φαι-
νόµενα, κύριε Υπουργέ, θα έρχονται και θα επανέρχονται ανά δε-
καετία, ανά πενταετία. Όµως αυτή είναι η φύση, έτσι λειτουργεί
και πάντα θα υπάρχουν. Το ζήτηµα είναι, κύριε Υπουργέ, αν η ου-
σιαστική τους αντιµετώπιση ή αν θέλετε, η ελαχιστοποίηση των
συνεπειών αυτών των φαινοµένων βρίσκεται στις πρώτες προτε-
ραιότητες της τοπικής και της κεντρικής κρατικής διοίκησης. 

Και αυτή η πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ, -την οποία και
εσείς είδατε µε τα µάτια σας και υπάρχει σήµερα στην Ελλάδα-
αποδεικνύει ότι υπάρχει τεράστια έλλειψη προληπτικού σχεδια-
σµού σε τέτοιες αντίστοιχες περιπτώσεις, έλλειψη υποδοµών -
είναι σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, καθώς η πρόληψη είναι ο ση-
µαντικότερος παράγοντας για να αντιµετωπίσουµε ένα φαινό-
µενο- κακή συντήρηση των δικτύων ύδρευσης, ενέργειας και
οδοποιίας.
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Να πω εδώ, ότι το ρεύµα κόπηκε στην Σκόπελο και την Αλόν-
νησο γιατί έπεσαν τα δέντρα. Προσέχετε, κύριε Υπουργέ. Τα δέν-
τρα έχουν να κλαδευτούν πάνω από δέκα χρόνια, σύµφωνα µε
δηλώσεις των δηµάρχων. Αυτά είναι σχεδιασµός και πρόληψη.
Και όλα αυτά γιατί πολύ απλά, κύριε Υπουργέ, κοστίζουν και δεν
φέρνουν κέρδος. Το αποτέλεσµα είναι να «πληρώνει τη νύφη» ο
λαός µας, τα λαϊκά νοικοκυριά, που εκτός από την ταλαιπωρία
καλούνται να υποστούν και τα έξοδα από τις ζηµιές.

Σας καλούµε, κύριε Υπουργέ, να σκύψετε µε µεγάλο ενδιαφέ-
ρον, µε µεγάλο ζήλο –και να το ακούσει και η κ. Παπανάτσιου
που είναι εδώ και είναι συντοπίτισσά µας- για την αποκατάσταση
των ζηµιών και την ολοκληρωτική αποζηµίωση των πληγέντων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Στεργίου.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Στεργίου, κατ’ αρχάς σε σχέση µε αυτό που αναφέ-
ρατε για τις αποζηµιώσεις από την προηγούµενη κακοκαιρία στο
νησί της Σκοπέλου, απ’ όσο γνωρίζω, τα νοικοκυριά έχουν ήδη
αποζηµιωθεί. Δεν έχουν αποζηµιωθεί οι επιχειρήσεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Σωστά, έχετε δίκιο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Εγώ δεν µιλάω µόνο µε προθέσεις. Σας λέω, λοιπόν, ότι
την προηγούµενη Τρίτη –σήµερα είναι Πέµπτη- υπεγράφη η δέ-
σµευση των συγκεκριµένων ποσών που σας ανέφερα, των 90.000
και των 60.000 αντίστοιχα, από το ταµείο του Υπουργείου Εσω-
τερικών που προβλέπεται για την αντιµετώπιση των θεοµηνιών.
Αυτό που µένει αυτή τη στιγµή, είναι να ξεκινήσουν τα έργα και
άρα να αρχίσει η εκταµίευση αυτών των ποσών.

Αυτό δεν είναι πρόθεση. Αυτό είναι απόφαση η οποία έχει λη-
φθεί και έχει δροµολογηθεί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Δεν φτάνουν.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Μισό λεπτό. Μιλάµε για µία πρώτη δόση. Έτσι δεν είναι;
Το γνωρίζετε, λοιπόν, αυτό. Ακολουθεί τον τρόπο που πρέπει.

Ξέρετε πολύ καλά ότι το 85% της Αλοννήσου είναι πευκόφυτο.
Άρα όταν πέφτει τέτοια ποσότητα χιονιού και δέντρα θα πέσουν
και καταστροφές θα γίνουν, οι οποίες δεν µπορούν να αντιµετω-
πιστούν εκ των προτέρων. 

Όσον αφορά δε το ζήτηµα της πρόληψης που είπατε, πράγ-

µατι εκεί πρέπει να ρίξουµε το βάρος του σχεδιασµού ως πολι-
τεία, έτσι ώστε να γλιτώσουµε και ένα µεγάλο µέρος του κό-
στους από τις επιπτώσεις τέτοιων θεοµηνιών. Η δέσµευση που
έχει ο ΔΕΔΔΗΕ σε σχέση µε τα δίκτυα ηλεκτρικής ενέργειας,
είναι να κουρεύει σε απόσταση από το δίκτυο γύρω στο ενάµισι
µε δύο µέτρα. Όταν όµως µιλάµε για δέντρα τα οποία είναι ύ-
ψους τριών ή τεσσάρων µέτρων, εικοσαετίας, -έχετε πάει στο
νησί και γνωρίζετε για τι πεύκα µιλάµε- και φορτωθούν αυτά µε
χιόνι, τότε δεν το σώζει τίποτα. Θέλω να πω, λοιπόν, ότι καµµιά
φορά η ένταση των καιρικών φαινοµένων µάς υπερβαίνει. Εγώ
συµφωνώ, όµως, ότι θα πρέπει η πολιτεία να κινηθεί ακριβώς σε
αυτή την κατεύθυνση. 

Συνάντησα εκεί επιτόπου συνεργεία του ΔΕΔΔΗΕ και τους ρώ-
τησα. Δυστυχώς ήταν εργολάβοι. Διότι οι µνηµονιακές δεσµεύ-
σεις δεν µας επιτρέπουν πολλές φορές να έχουµε το µόνιµο
απαιτούµενο προσωπικό. Και σε αυτό ίσως να έχουµε –επιτρέψτε
µου, εάν δεν σας θίγει αυτό που λέω- µια κοινή γλώσσα, µια κοινή
οπτική για το πώς πρέπει η πολιτεία, οι δηµόσιες υπηρεσίες να
θωρακίζονται µε µόνιµους υπαλλήλους και να µην υπάρχουν
έκτακτοι ή να παραδίδονται κάποιες βασικές λειτουργίες του
κράτους σε εργολάβους.

Εκεί, λοιπόν, θα πρέπει να κατευθυνθούµε. Αυτά τα χαρακτη-
ριστικά πρέπει να έχει ο σχεδιασµός µας. Και επαναλαµβάνω για
δεύτερη φορά, ότι ήδη η περιφέρεια µε τον δήµο συγκροτεί τα
συνεργεία καταγραφής των ζηµιών. Όσον αφορά τον ΕΛΓΑ, θα
πρέπει να γίνει σε έναν δεύτερο χρόνο, για να δούµε πια το φυ-
τικό κεφάλαιο. Δεν µπορεί να αποτιµηθεί τώρα η ζηµιά. Μπορεί
να χρειαστεί ένας ή δύο µήνες. Γνωρίζετε ότι -όσοι έχουµε έρθει
σε  επαφή µε την αγροτική γη καταλαβαίνουµε- αυτού του είδους
οι ζηµιές από παγετούς δεν εµφανίζονται αµέσως. Και –απ’ όσο
γνωρίζω µάλιστα από τον ΕΛΓΑ- άρα, λοιπόν, είναι διατεθειµένοι
να υπάρξει και έκτακτη ενίσχυση σε προσωπικό, έτσι ώστε το
συντοµότερο δυνατόν να γίνει αυτή η καταγραφή.

Και -όπως είπατε και εσείς- επαναλαµβάνω τώρα τις φράσεις
µου, τις δηλώσεις µου από το νησί, «το συντοµότερο δυνατόν µε
βάση τις δυνατότητες που έχουµε, να αποζηµιωθεί ο κόσµος.».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Υπο-
χρεωτικός έλεγχος των ετήσιων και των ενοποιηµένων χρηµατο-
οικονοµικών καταστάσεων, δηµόσια εποπτεία επί του ελεγκτικού
έργου και λοιπές διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
την 16η Ιανουαρίου 2017, η συζήτηση του νοµοσχεδίου να γίνει
σε µία συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής και επί των άρθρων και
των τροπολογιών.

Ξεκινούµε και καλούµε στο Βήµα τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, τον
κ. Γιαννακίδη.

Κύριε Γιαννακίδη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η σηµερινή συζήτηση στην Ολοµέλεια της Βουλής αφορά το

σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών µε τίτλο: «Υποχρεω-
τικός έλεγχος των ετήσιων και των ενοποιηµένων χρηµατοοικο-
νοµικών καταστάσεων, δηµόσια εποπτεία επί του ελεγκτικού έρ-
γου και λοιπές διατάξεις», ένα νοµοσχέδιο που δόθηκε σε δηµό-
σια διαβούλευση στις 9 Σεπτεµβρίου 2016 και παρέµεινε µέχρι
τις 17 Σεπτεµβρίου 2016, ένα νοµοσχέδιο που είχαµε την ευκαι-
ρία να συζητήσουµε στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της Διαρ-
κούς Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων αλλά και να ακούσουµε
τους φορείς που κατέθεσαν τις απόψεις τους στην επιτροπή.

Νοµίζω πως αξίζει να αναφερθεί, ότι παρά τις όποιες διαφο-
ρετικές απόψεις που µπορεί να υπάρχουν σχετικά µε το θέµα, η
επίτευξη της µεγαλύτερης δυνατής διαφάνειας στους υποχρεω-
τικούς ελέγχους των ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών κατα-
στάσεων, η ενίσχυση της δηµόσιας εποπτείας των ελεγκτικών
θεσµών, η προστασία των επενδυτών και ο σεβασµός στα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων του κλάδου είναι ζητήµατα που, όπως
φάνηκε και από τη διαδικασία της επιτροπής, όλες οι κοινοβου-
λευτικές δυνάµεις θεωρούν σηµαντικά και αναγνωρίζουν τη ση-
µασία τους για το δηµόσιο συµφέρον.

Έχουµε µπροστά µας, λοιπόν, ένα σχέδιο νόµου, µε το οποίο
καταργείται ο ν.3693/2008 και το οποίο κινείται πλήρως στη βάση
της οδηγίας 56/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 16ης Απριλίου 2014 και έχει ως στόχο την επικρά-
τηση κοινών ελεγκτικών προτύπων σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, βάσει των οποίων διενεργούνται οι υποχρεωτικοί έλεγχοι,
καθώς επίσης και την επίτευξη ακόµα µεγαλύτερης σύγκλισης
των οικονοµικών καταστάσεων που εκδίδουν οι ευρωπαϊκές επι-
χειρήσεις.

Παράλληλα ενισχύεται σηµαντικά ο ρόλος τη Επιτροπής Λογι-
στικής Τυποποίησης και Ελέγχων, κάτι που αναγνώρισαν και οι
φορείς κατά την ακρόαση από την επιτροπή και έτσι ανατίθεται
αποκλειστικά η γενικότερη εποπτεία του συστήµατος δηµόσιας
εποπτείας του ελεγκτικού επαγγέλµατος. 

Η ενίσχυση αυτή επιτυγχάνεται µε την ανάθεση στην ΕΛΤΕ αρ-
µοδιοτήτων διενέργειας ερευνών και επιβολής κυρώσεων, ούτως
ώστε να εντοπίζονται, να αποτρέπονται αλλά και να προλαµβά-
νονται τυχόν παραβάσεις των εφαρµοστέων κανόνων στο πλαί-
σιο της παροχής υπηρεσιών από ορκωτούς ελεγκτές λογιστές
και ελεγκτικές εταιρείες.

Με το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου εξασφαλίζεται η µεγαλύ-
τερη δυνατή διαφάνεια, η ενίσχυση της δηµόσιας εποπτείας των
ορκωτών ελεγκτών λογιστών και των ελεγκτικών εταιρειών. Προ-
βλέπεται η συνεχής εκπαίδευση για τα πρόσωπα που διενεργούν
υποχρεωτικούς ελέγχους, ενώ εδραιώνεται η ανεξαρτησία της
ΕΛΤΕ ως αρχής δηµόσιας εποπτείας. 

Στο πλαίσιο αυτό καθορίζονται εκ νέου οι όροι για τη χορή-
γηση της άδειας ασκήσεως επαγγέλµατος του ορκωτού ελεγκτή
λογιστή και της ελεγκτικής εταιρείας και οι διαδικασίες για τις
επαγγελµατικές εξετάσεις που απαιτούνται για την πιστοποίησή
τους. 

Ρυθµίζονται οι κανόνες για την τήρηση του Δηµοσίου Μη-
τρώου από την ΕΛΤΕ, ενώ καθορίζονται οι όροι για την εγγραφή

των φυσικών προσώπων και οντοτήτων που διενεργούν ελέγχους
σε αυτό και τίθενται συγκεκριµένοι κανόνες για την ανεξαρτησία,
την αντικειµενικότητα και την επαγγελµατική δεοντολογία στο
πλαίσιο του ελεγκτικού θεσµού.

Παράλληλα µε την εναρµόνιση των διατάξεων της οδηγίας
56/2014 ενσωµατώνονται και οι επιλογές που προβλέπονται για
τα κράτη-µέλη στον κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης 537/
2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου. 

Καθορίζεται το καθεστώς υποχρεωτικών ελέγχων στις οικονο-
µικές καταστάσεις των οντοτήτων δηµοσίου συµφέροντος και
ορίζεται το πλαίσιο λειτουργίας της Επιτροπής Ελέγχου που
υποχρεούνται να διαθέτουν. 

Η περαιτέρω εναρµόνιση των κοινοτικών κανόνων κρίνεται
απολύτως αναγκαία, καθώς διασφαλίζει υψηλά επίπεδα ποιότη-
τας των υποχρεωτικών ελέγχων που διενεργούνται στην Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Αντί της αποσπασµατικής τροποποίησης του ν.3693/2008 για
λόγους ενότητας του θεσµικού πλαισίου, επιλέχθηκε η σύνταξη
ενός ενιαίου νοµοθετήµατος. Έχουµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο
που αποτελείται από πενήντα δύο άρθρα. 

Στο πρώτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου, τίθενται επιγραµµατικά
ο σκοπός και οι απαραίτητοι ορισµοί. Ο σκοπός, όπως είπαµε,
είναι η εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε την κοινοτική
οδηγία 2006/43/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 17ης Μαΐου 2006, όπως έχει τροποποιηθεί από την
οδηγία 2014/56/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου της 16ης
Απριλίου, σχετικά µε τους κανόνες για τον υποχρεωτικό έλεγχο
των ετήσιων ατοµικών ή και ενοποιηµένων οικονοµικών καταστά-
σεων, ενώ λαµβάνεται υπ’ όψιν και ο κανονισµός 537/2014 και η
συνεπαγόµενη αναγκαία συµπλήρωση και µεταβολή του νοµο-
θετικού πλαισίου που διέπει τον ελεγκτικολογιστικό θεσµό. 

Το δεύτερο κεφάλαιο, αναφέρεται στη διαδικασία χορήγησης
αδειών συνεχούς εκπαίδευσης και αµοιβαίας αναγνώρισης µε
άλλα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ορίζονται οι προ-
ϋποθέσεις για τη χορήγηση από την ΕΛΤΕ της επαγγελµατικής
άδειας των ορκωτών ελεγκτών λογιστών και των ελεγκτικών εται-
ρειών. 

Πιο συγκεκριµένα, δικαίωµα διενέργειας υποχρεωτικού ελέγ-
χου έχουν µόνο οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές ή οι ελεγκτικές
εταιρείες που έχουν λάβει επαγγελµατική άδεια από την ΕΛΤΕ
και είναι µέλη του Σώµατος Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών, που
είναι η µόνη επαγγελµατική ένωση επί της ουσίας µε είκοσι πέντε
χρόνια παρουσίας και έργου. 

Το Διοικητικό Συµβούλιο της ΕΛΤΕ έχει κάθε δικαίωµα να χο-
ρηγεί την επαγγελµατική άδεια ή να απορρίπτει την αίτηση του
ενδιαφεροµένου. Οι διαδικασίες, τα δικαιολογητικά και οι λοιπές
λεπτοµέρειες για τη χορήγηση της άδειας και την εγγραφή των
ορκωτών λογιστών και των εταιρειών στο Δηµόσιο Μητρώο, κα-
θορίζονται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της ΕΛΤΕ. 

Παράλληλα ορίζονται και εξειδικεύονται οι προϋποθέσεις,
σύµφωνα µε τις οποίες καθίσταται δυνατή η αναγνώριση ελεγ-
κτικών εταιρειών που έχουν λάβει άδεια από άλλο κράτος-µέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Με βάση το άρθρο 5, επαγγελµατική άδεια χορηγείται µόνο
σε φυσικά πρόσωπα ή εταιρείες που διαθέτουν τα απαραίτητα
εχέγγυα εντιµότητας και δεν έχουν καταδικαστεί για τα αδική-
µατα που αναφέρονται στη δεύτερη παράγραφο του άρθρου 6
του σχεδίου νόµου. 

Στο άρθρο 6, τίθενται αναλυτικά οι προϋποθέσεις ανάκλησης
της άδειας του ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής εται-
ρείας, καθώς και η υποχρέωση γνωστοποίησής της στις αρµό-
διες αρχές των κρατών-µελών που την έχουν χορηγήσει. 

Στη συνέχεια περιγράφεται εκτενώς το πλαίσιο των απαιτού-
µενων προσόντων για την άσκηση του επαγγέλµατος του ελεγ-
κτή, η διαδικασία διενέργειας επαγγελµατικών εξετάσεων και τα
γνωστικά τους αντικείµενα, ενώ ορίζονται οι προϋποθέσεις,
βάσει των οποίων προβλέπεται απαλλαγή από αυτές σε ένα ή και
περισσότερα γνωστικά αντικείµενα. 

Οι επαγγελµατικές εξετάσεις και οι ειδικές επαγγελµατικές
εξετάσεις τελούν υπό την εποπτεία και τον έλεγχο της ΕΛΤΕ. Στο
πλαίσιο της εποπτείας του ελέγχου αυτού η ΕΛΤΕ µπορεί µε από-
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φαση του Δ.Σ., να αναθέτει την οργάνωση ή την εκτέλεση ή αµ-
φότερα τα έργα αυτά στο ΣΟΕΛ ή σε άτοµα ή σε φορείς του
εσωτερικού ή του εξωτερικού µε αποδεδειγµένη γνώση και εµ-
πειρία στα θέµατα αυτά και στην οποία απόφαση θα διευκρινί-
ζονται τα ανατιθέµενα καθήκοντα και οι όροι µε τους οποίους
πρόκειται να διεκπεραιωθούν. 

Στο ενδέκατο άρθρο, τονίζεται η σηµασία της πρακτικής εφαρ-
µογής των θεωρητικών γνώσεων και ορίζεται η υποχρεωτική
πραγµατοποίηση πρακτικής άσκησης υπό την εποπτεία ορκωτού
ελεγκτή λογιστή για πέντε τουλάχιστον έτη, τα δύο εκ των ο-
ποίων µετά το πέρας των επαγγελµατικών εξετάσεων, η οποία
θα καλύπτει κυρίως τον έλεγχο των ατοµικών ή και ενοποιηµένων
οικονοµικών καταστάσεων ή παρόµοιων οικονοµικών καταστά-
σεων. 

Για τη διατήρηση της άδειάς του ο ορκωτός ελεγκτής λογι-
στής υποχρεούται να συµµετέχει σε προγράµµατα συνεχούς εκ-
παίδευσης. Η διάρκεια και η επάρκεια του περιεχοµένου των
προγραµµάτων εκπαίδευσης, καθώς και η επάρκεια των φορέων
που τα παρέχουν, ρυθµίζονται µε απόφαση του Διοικητικού Συµ-
βουλίου της ΕΛΤΕ. Στα προγράµµατα συνεχούς εκπαίδευσης πε-
ριλαµβάνονται και τα προγράµµατα που παρέχονται από τις
ελεγκτικές εταιρείες. 

Επίσης ορίζεται, πως οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές που έχουν
λάβει επαγγελµατική άδεια σε οποιοδήποτε κράτος-µέλος, έχουν
δικαίωµα να λάβουν επαγγελµατική άδεια στην Ελλάδα, µε την
προϋπόθεση ότι θα πετύχουν σε ειδικές επαγγελµατικές εξετά-
σεις, ενώ σε περίπτωση που ο συνολικός χρόνος πρακτικής άσ-
κησης και προϋπηρεσίας σε άλλο κράτος-µέλος είναι µικρότερος
από τον προβλεπόµενο του παρόντος νόµου, οι ορκωτοί ελεγ-
κτές υποχρεούνται σε πρακτική άσκηση. 

Τέλος, προβλέπεται η συνεργασία της ΕΛΤΕ µε τις αρµόδιες
αρχές των κρατών-µελών µέσω της Επιτροπής Ευρωπαϊκών Φο-
ρέων Εποπτείας και Ελέγχων. 

Στο τρίτο κεφάλαιο, τίθενται οι διαδικασίες εγγραφής και τή-
ρησης των πληροφοριακών στοιχείων των ορκωτών ελεγκτών και
των ελεγκτικών εταιρειών στο Δηµόσιο Μητρώο. Οι ορκωτοί
ελεγκτές λογιστές και οι ελεγκτικές εταιρείες εγγράφονται, προ-
κειµένου να ασκήσουν το επάγγελµά τους στο Δηµόσιο Μητρώο
το οποίο τηρείται από την ΕΛΤΕ. Με απόφαση του διοικητικού
συµβουλίου δύναται η ΕΛΤΕ να αναθέτει τα διαδικαστικά θέµατα
τηρήσεως του Δηµοσίου Μητρώου στον αρµόδιο επαγγελµατικό
φορέα, απόφαση στην οποία επίσης θα διευκρινίζονται τα ανατι-
θέµενα καθήκοντα και οι όροι υπό τους οποίους πρόκειται να
διεκπεραιωθούν. 

Το Δηµόσιο Μητρώο τηρείται σε ηλεκτρονική µορφή και η πρό-
σβαση σ’ αυτό γίνεται µε ηλεκτρονικά µέσα και είναι προσιτό στο
κοινό. Περιέχει το όνοµα και τη διεύθυνση της ΕΛΤΕ ως αρµό-
διας αρχής που έχει την τελική ευθύνη για τη χορήγηση επαγ-
γελµατικής άδειας, τη διασφάλιση της ποιότητας της εργασίας,
τη διενέργεια ερευνών και επιβολής κυρώσεων, την άσκηση της
δηµόσιας εποπτείας. 

Καθορίζεται το ελάχιστο των στοιχείων εγγραφής στο Δηµόσιο
Μητρώο για τους ορκωτούς ελεγκτές λογιστές και τις εταιρείες,
ενώ παρέχεται το δικαίωµα στην ΕΛΤΕ, να ζητήσει τυχόν πρό-
σθετα στοιχεία εάν κριθεί απαραίτητο. 

Η υποβολή για τυχόν µεταβολή των πληροφοριακών στοιχείων
προβλέπεται να γίνεται µε ευθύνη των ορκωτών ελεγκτών λογι-
στών και των ελεγκτικών εταιρειών, ενώ δίνεται το δικαίωµα στην
ΕΛΤΕ, να ελέγχει την πληρότητα και την ορθότητα των στοιχείων
µε κάθε πρόσφορο µέσο. 

Η καθυστέρηση στην παροχή ή η άρνηση υποβολής ή η ανα-
κριβής υποβολή ή η παραπλανητική υποβολή από τους ορκω-
τούς ελεγκτές λογιστές, τις ελεγκτικές εταιρείες, ορκωτούς
ελεγκτές λογιστές τρίτης χώρας και τις ελεγκτικές οντότητες τρί-
της χώρας των πληροφοριών που προβλέπονται από τις διατά-
ξεις των άρθρων 15 και 16 του παρόντος νόµου, συνιστά πειθαρ-
χικό παράπτωµα και επισύρει τις κυρώσεις του άρθρου 35 του
παρόντος νόµου. 

Όπως ορίζει το άρθρο 18, η υπογραφή των προσώπων που
παρέχουν τα στοιχεία επικυρώνει την ακρίβεια και την επάρκειά
τους και τεκµηριώνει την ευθύνη τους απέναντι στην ΕΛΤΕ.

Στο τέταρτο κεφάλαιο, ενσωµατώνονται τα άρθρα της οδηγίας
που αφορούν τις αρχές επαγγελµατικής δεοντολογίας, το καθε-
στώς ανεξαρτησίας και αντικειµενικότητας των ελέγχων. Θεσπί-
ζονται οι βασικές αρχές επαγγελµατικής δεοντολογίας, λαµβάνο-
ντας υπ’ όψιν τον Κώδικα Δεοντολογίας της Διεθνούς Οµοσπον-
δίας Λογιστών και θεσπίζονται οι αρχές επαγγελµατικού σκεπτι-
κισµού για τους ορκωτούς ελεγκτές λογιστές και τις ελεγκτικές
εταιρείες. 

Η διασφάλιση της ανεξαρτησίας και της αντικειµενικότητας
κατά τη διενέργεια των υποχρεωτικών ελέγχων και η αποφυγή
κάθε σύγκρουσης συµφερόντων είναι εξαιρετικά σηµαντική. Γι’
αυτόν τον λόγο προβλέπεται, µεταξύ άλλων, η αποχή ελεγκτών
ή εταιρειών από τη διενέργεια ελέγχων µιας οντότητας εάν έχουν
οικονοµικά ή επιχειρηµατικά συµφέροντα που απορρέουν απ’
αυτή, ενώ όσοι εµπλέκονται άµεσα σε έναν υποχρεωτικό έλεγχο,
εµποδίζονται να αναλάβουν θέσεις ευθύνης στην ελεγχόµενη ον-
τότητα, έως ότου περάσει το κατάλληλο διάστηµα από την πε-
ράτωση της ελεγκτικής εργασίας.

Το καθεστώς απασχόλησης από ελεγχόµενες οντότητες πρώ-
ην ορκωτών ελεγκτών λογιστών και υπαλλήλων ελεγκτικών εται-
ρειών ρυθµίζεται µε τις διατάξεις του άρθρου 12, ενώ αµέσως
µετά τίθενται οι διαδικασίες για την αξιολόγηση των απειλών για
την ανεξαρτησία των ελεγκτών και των εταιρειών, πριν αποδεχ-
θούν ή συνεχίσουν µια ελεγκτική εργασία. 

Στη συνέχεια ορίζεται µε σαφήνεια, πως οι ορκωτοί ελεγκτές
λογιστές και οι εταιρείες πρέπει να σέβονται το δικαίωµα στην
ιδιωτική ζωή και την προστασία των προσωπικών δεδοµένων, ενώ
δεσµεύονται από αυστηρούς κανόνες τήρησης της εµπιστευτι-
κότητας και του επαγγελµατικού απορρήτου.

Παράλληλα όταν οι ελεγκτές διενεργούν υποχρεωτικούς ελέγ-
χους για λογαριασµό µιας ελεγκτικής εταιρείας, τότε οι ιδιοκτή-
τες και τα διοικητικά στελέχη της εταιρείας απαγορεύεται να
παρεµβαίνουν, ούτως ώστε να µην τίθεται σε κίνδυνο η ανεξαρ-
τησία και η αντικειµενικότητα του ελεγκτή.

Σε ό,τι αφορά την εσωτερική οργάνωση των ελεγκτικών εται-
ρειών, προβλέπονται συγκεκριµένες πολιτικές και λογιστικές και
διοικητικές διαδικασίες αλλά και µηχανισµοί εσωτερικού ελέγχου
που συµβάλλουν στην πρόληψη τυχόν απειλών για την ανεξαρ-
τησία των εταιρειών και εξασφαλίζουν την ανεξαρτησία όσων διε-
νεργούν ελέγχους.

Σύµφωνα µε το άρθρο 28, το αντικείµενο του υποχρεωτικού
ελέγχου δεν περιλαµβάνει διασφάλιση σχετικά µε τη µελλοντική
βιωσιµότητα της ελεγχόµενης οντότητας, ενώ το άρθρο 29 ανα-
φέρεται στην αµοιβή των υποχρεωτικών ελέγχων. 

Στο πέµπτο κεφάλαιο, καθορίζεται πως οι υποχρεωτικοί έλεγ-
χοι πρέπει να διενεργούνται σύµφωνα µε τα διεθνή ελεγκτικά
πρότυπα, ώστε να διασφαλίζεται η υψηλή ποιότητα των ελέγχων
στην ένωση,αλλά και το ακριβές πλαίσιο των υποχρεώσεων του
ελεγκτή ή της ελεγκτικής εταιρείας που ασκεί έλεγχο επί ενοποι-
ηµένων οικονοµικών καταστάσεων. Στην περίπτωση των οµίλων
προβλέπεται να υπάρχει σαφής διαχωρισµός των ευθυνών µε-
ταξύ των ελεγκτών που έχουν διαφορετικές οντότητες στον
όµιλο. Τέλος, περιγράφεται στο πλαίσιο της κατάρτισης έκθεσης
ελέγχου το οποίο πρέπει να είναι σύµφωνο µε τις απαιτήσεις των
διεθνών προτύπων.

Με τις διατάξεις του έκτου κεφαλαίου, ανατίθεται η γενικότερη
εποπτεία για τον ποιοτικό έλεγχο στην ΕΛΤΕ, ενώ η διοικητική
µέριµνα για την εκτέλεση του ελέγχου ανατίθεται στο Συµβούλιο
Ποιοτικού Ελέγχου.

Η αποτελεσµατική λειτουργία των συστηµάτων ποιοτικού
ελέγχου είναι ιδιαίτερα σηµαντική και επιτυγχάνεται µε την κα-
τάλληλη επαγγελµατική εκπαίδευση και την πείρα των προσώ-
πων που ασκούν τους ελέγχους διασφάλισης ποιότητας.

Στο έβδοµο κεφάλαιο, προβλέπεται πως το Διοικητικό Συµβού-
λιο της ΕΛΤΕ είναι αποκλειστικά αρµόδιο όργανο για την επιβολή
διοικητικών κυρώσεων, για κάθε παράβαση της νοµοθεσίας και
του ρυθµιστικού πλαισίου που διέπει τις εργασίες των ορκωτών
ελεγκτών λογιστών και των ελεγκτικών εταιρειών. Όταν το επτα-
µελές διοικητικό συµβούλιο συνεδριάζει ως πειθαρχικό όργανο,
σε αυτό µετέχουν και δύο µέλη του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους.
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Επιπλέον, µε το άρθρο 35 καθορίζεται η διαδικασία παραποµ-
πής εποπτευόµενων προσώπων στο όργανο, η διαδικασία διε-
ρεύνησης της υπόθεσης, η διαδικασία σύνταξης του κατηγορη-
τηρίου και λήψης της απόφασης επιβολής κυρώσεων, ενώ για
λόγους δηµοσίου συµφέροντος προβλέπεται η δηµοσιοποίηση
των αποφάσεων.

Τέλος, στην εθνική ρύθµιση συµπεριλαµβάνονται τα θέµατα
αστικής ευθύνης και ασφαλιστικής κάλυψης των ελεγκτών λογι-
στών και των εταιρειών. 

Το όγδοο κεφάλαιο, αναφέρεται στη δηµόσια εποπτεία των
ορκωτών ελεγκτών λογιστών και των ελεγκτικών εταιρειών αλλά
και στη συνεργασία µεταξύ των κρατών-µελών. Η δηµόσια επο-
πτεία των ορκωτών ελεγκτών λογιστών και των ελεγκτικών εται-
ρειών ασκείται από την ΕΛΤΕ, η οποία έχει συνολικά την ευθύνη
για την εποπτεία της έγκρισης και εγγραφής στο Δηµόσιο Μη-
τρώο, της υιοθέτησης προτύπων όσον αφορά την επαγγελµατική
δεοντολογία, τον εσωτερικό έλεγχο ποιότητας των ελεγκτικών
εταιρειών και τους ελέγχους, εκτός εάν τα πρότυπα αυτά έχουν
υιοθετηθεί ή εγκριθεί από αρχές άλλου κράτους µέλους, της συ-
νεχούς εκπαίδευσης, των συστηµάτων διασφάλισης της ποιότη-
τας των ερευνών και διοικητικών κρατικών συστηµάτων, ενώ
καθορίζεται το πλαίσιο ανεξαρτησίας της από τον ελεγκτικό
κλάδο ως βασική προϋπόθεση για την ακεραιότητα, την αποδο-
τικότητα και την εύρυθµη λειτουργία της δηµόσιας εποπτείας. 

Το ένατο κεφάλαιο, ρυθµίζει το διαδικαστικό πλαίσιο του διο-
ρισµού και της παύσης ενός ελεγκτή και πιο συγκεκριµένα προ-
βλέπεται πως ο διορισµός δεν µπορεί να υπερβεί τα πέντε
συνεχή χρόνια και πως µπορεί να αναλάβουν τα καθήκοντά τους
µετά από την παρέλευση δύο συνεχών χρόνων.

Το δέκατο κεφάλαιο, αναφέρεται στο θεσµικό πλαίσιο της επι-
τροπής ελέγχου, την οποία υποχρεωτικά πρέπει να διαθέτει κάθε
οντότητα δηµοσίου συµφέροντος, ώστε να παρακολουθεί τη δια-
δικασία χρηµατοοικονοµικής πληροφόρησης, την αποτελεσµα-
τική λειτουργία του συστήµατος εσωτερικού ελέγχου, την ανε-
ξαρτησία των ελεγκτών και τη διαδικασία διορισµού αυτών. Πα-
ράλληλα προβλέπεται η τήρηση αρχείων από τους ορκωτούς
ελεγκτές και τις εταιρείες για δέκα χρόνια, εκτός αν υπάρχει δι-
καστική διερεύνηση, που το χρονικό διάστηµά της επεκτείνεται
ως τη λήξη της διερεύνησης. 

Η διαδικασία εγγραφής στο Δηµόσιο Μητρώο και η εποπτεία
ορκωτών ελεγκτών λογιστών ή ελεγκτικών εταιρειών τρίτων
χωρών περιγράφεται στο ενδέκατο κεφάλαιο και προτελευταίο,
όπως επίσης και η διαδικασία χορήγησης επαγγελµατικής άδειας
σε ελεγκτή τρίτης χώρας, ενώ στο τελευταίο κεφάλαιο, ρυθµί-
ζονται θέµατα µεταβατικής φύσεως και καταργούµενες διατάξεις
του ν.3693/2008 και του ν.3148/2003.

Με το παρόν σχέδιο νόµου κάνουµε σηµαντικά βήµατα στην
κατεύθυνση του εκσυγχρονισµού του θεσµικού πλαισίου για τον
κλάδο της παροχής υπηρεσιών ελέγχου, την εναρµόνιση της
εθνικής νοµοθεσίας µε τις κοινοτικές οδηγίες και επιτυγχάνουµε
τη µεγαλύτερη δυνατή διαφάνεια, αντικειµενικότητα και αποτε-
λεσµατικότητα των υποχρεωτικών ελέγχων. Πρόκειται για ένα
σχέδιο νόµου χρήσιµο και αναγκαίο και σας καλούµε να το υπερ-
ψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γιαννακίδη.

Πριν δώσω τον λόγο στον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, πενήντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γενικό Λύκειο Νίκαιας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του νοµοσχεδίου

γίνεται σε µία ιδιαίτερα ζοφερή ατµόσφαιρα, στην οποία κυριαρ-
χεί ανασφάλεια και αστάθεια για την πορεία της ελληνικής οικο-
νοµίας, αφού η αξιολόγηση έχει ενταχθεί στους πολιτικούς και
κοµµατικούς τακτικισµούς της Κυβέρνησης. Κάποιοι συνεχίζουν
να µην αντιλαµβάνονται, ότι ο χρόνος κυλάει εις βάρος της
χώρας, που κινδυνεύει να βρεθεί µε την πλάτη στον τοίχο. 

Η Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα είναι βέβαιο ότι θα καταγραφεί µε
µελανά χρώµατα στη νεότερη πολιτική ιστορία του τόπου. Ενδέ-
χεται µάλιστα να καταγραφεί ως η Κυβέρνηση που οδήγησε τη
χώρα σε δύο µνηµόνια.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα –θεωρητικά πάντα- συ-
νιστά ενσωµάτωση και προσαρµογή στην ελληνική νοµοθεσία
της οδηγίας 2014/56/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 16ης Απριλίου του 2014.

Ουσιαστικά προβλέπει την εφαρµογή ενός νέου κανονιστικού
πλαισίου για τους φορείς, τη διαδικασία και τις προϋποθέσεις
για τη διενέργεια υποχρεωτικού ελέγχου των αιτήσεων οικονο-
µικών καταστάσεων ή και των ενοποιηµένων οικονοµικών κατα-
στάσεων σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα ή άλλες οντότητες που
υποχρεούνται να τηρούν τις καταστάσεις αυτές. 

Οφείλω να επισηµάνω, ότι η χώρα µας όφειλε να έχει ενσωµα-
τώσει στο Εθνικό της Δίκαιο τη συγκεκριµένη οδηγία από τον Ιού-
νιο του 2016. Αν θέλουµε να είµαστε ακριβείς, η καταληκτική
ηµεροµηνία ήταν η 17η Ιουνίου 2016. Η Κοµισιόν, µάλιστα, µε επι-
στολή της στις 17 Νοεµβρίου είχε καλέσει τη χώρα µας να εφαρ-
µόσει τους κοινοτικούς κανόνες που σχετίζονται µε τους λογι-
στικούς ελέγχους, δίνοντας προθεσµία δύο µηνών, µετά την πα-
ρέλευση της οποίας υπήρχε ο κίνδυνος της παραποµπής στο Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο αλλά και της επιβολής προστίµου. 

Η Κυβέρνηση, όµως, όλο αυτό το διάστηµα βρισκόταν και εξα-
κολουθεί να βρίσκεται στον αστερισµό της µακαριότητας και της
ακινησίας. Η κυρία Υπουργός µιλώντας στην Επιτροπή Οικονο-
µικών, µάς είπε ότι αδίκως εγκαλείται η Κυβέρνηση για καθυστέ-
ρηση, αφού είχε καταθέσει το νοµοσχέδιο για διαβούλευση τον
Σεπτέµβριο. 

Κυρία Υπουργέ, είναι τουλάχιστον ατυχής αυτή η τοποθέτηση.
Δεν κυβερνάτε από τον Σεπτέµβρη, κυβερνάτε δύο χρόνια. Αυτή
είναι η πρώτη επισήµανση. Επίσης η καταληκτική ηµεροµηνία για
να ενσωµατωθεί η οδηγία στο Ελληνικό Δίκαιο ήταν η 17η Ιουνίου
του 2016, κάτι που αποδεικνύει ότι το νοµοσχέδιο το θέσατε σε
διαβούλευση µετά την παρέλευση της συγκεκριµένης ηµεροµη-
νίας. Αυτή είναι η δεύτερη επισήµανση. 

Η καθυστέρηση, όµως, δεν σηµαίνει τίποτα, µπροστά σε ένα
νοµοσχέδιο που κινείται πέρα από τα όρια και τις διατάξεις της
ευρωπαϊκής οδηγίας 2014/56 και του κανονισµού 537/2014. Η
Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι όλα όσα εµπεριέχονται στο νοµοσχέ-
διο, αντιστοιχούν στις διατάξεις της ευρωπαϊκής οδηγίας. Ουδέν
ψευδέστερον. 

Στην οµιλία µου στην Επιτροπή Οικονοµικών ανέφερα συγκε-
κριµένες διατάξεις, που κινούνται πέρα και έξω από τα όρια της
ευρωπαϊκής οδηγίας αλλά και του κανονισµού. Ζήτησα εξηγή-
σεις και απαντήσεις από την Κυβέρνηση αλλά ούτε εξηγήσεις
ούτε πειστικές απαντήσεις δόθηκαν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία κατέστησε
σαφές, ότι όσες διατάξεις στηρίζονται στην ευρωπαϊκή οδηγία
και στον κανονισµό θα τις υπερψηφίσει. Όσες, όµως, κινούνται
πέρα από τα όρια και έξω από το πνεύµα της ευρωπαϊκής οδη-
γίας και του κανονισµού, δεν θα έχουν τη δική µας συναίνεση. 

Τι επιχειρεί ή για την ακρίβεια τι µεθοδεύει η Κυβέρνηση µε
ορισµένες διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου; Το πρώτο, είναι η
αναγόρευση του Σώµατος Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών στο
ρόλο του υπέρτατου φορέα σε ό,τι αφορά στο κανονιστικό πλαί-
σιο των ελέγχων, ακόµα και για τις περιπτώσεις εκείνες στις ο-
ποίες υπάρχει εµφανής σύγκρουση συµφερόντων. 

Το δεύτερο, είναι η υποβάθµιση του ανεξάρτητου ελεγκτικού
οργάνου της ΕΛΤΕ, που αποψιλώνεται από αρµοδιότητες και
αποκτά διακοσµητικό χαρακτήρα. Να σας υπενθυµίσω, ότι η
ΕΛΤΕ είχε συσταθεί µε βάση την ευρωπαϊκή νοµοθεσία ως ένα
ανεξάρτητο εποπτικό όργανο. Είναι γνωστή η απέχθεια που δεί-
χνει η Κυβέρνηση απέναντι στις ανεξάρτητες αρχές, όταν δεν
µπορεί να τις ελέγξει. 
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Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία, ότι µε τις διατάξεις που απο-
κλίνουν από την ορθή αποτύπωση και ενσωµάτωση της ευρωπαϊ-
κής οδηγίας 2014/56 στο Εθνικό Δίκαιο, η Κυβέρνηση δηµιουργεί
τις συνθήκες για να υπάρξουν προσφυγές σε ελληνικά και ευρω-
παϊκά δικαστήρια από ελεγκτές και ελεγκτικές εταιρείες που δεν
ανήκουν στο Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών, γιατί ουσια-
στικά µετατρέπει το Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών σε ελέγ-
χοντα και ελεγχόµενο ταυτοχρόνως και τού δίνει τη δυνατότητα
να ελέγχει και τους ανταγωνιστές του, δηλαδή τις άλλες ελεγ-
κτικές εταιρείες. Υπάρχουν, επίσης, διατάξεις που µετατρέπουν
σε κλειστό επάγγελµα το επάγγελµα του ελεγκτή, µε όποιες συ-
νέπειες αυτό έχει. 

Τόσο στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων όσο και εδώ
στην Ολοµέλεια, εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µιλήσω
τεκµηριωµένα και κυρίως συγκεκριµένα, έστω και αν δεν υπάρ-
χουν απαντήσεις από την πλευρά της Κυβέρνησης. 

Προς επίρρωση των όσων είπα πριν, υπάρχουν οι διατάξεις
του άρθρου 3 και συγκεκριµένα στην παράγραφο 1, σύµφωνα µε
την οποία δικαίωµα διενέργειας υποχρεωτικού ελέγχου έχουν
µόνο οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές ή οι ελεγκτικές εταιρείες που
έχουν λάβει άδεια άσκησης επαγγέλµατος –δηλαδή επαγγελµα-
τική άδεια– και είναι µέλη του Σώµατος Ορκωτών Ελεγκτών Λο-
γιστών. 

Σας ρώτησα να µου πείτε στην επιτροπή –και απάντηση δεν
πήρα– πού, ακριβώς, προβλέπει η ευρωπαϊκή οδηγία ότι οι ελεγ-
κτές θα πρέπει να είναι µέλη του Σώµατος Ορκωτών Ελεγκτών
Λογιστών. Γιατί θα πρέπει οι ορκωτοί λογιστές να είναι υποχρε-
ωτικά µέλη του Σώµατος Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών; Γιατί
αποκλείει ελεγκτές που µπορεί να είναι µέλη σε αντίστοιχο φο-
ρέα άλλου κράτους µέλους; Γιατί θέτετε µε αυτόν τον τρόπο
απαγορευτικές διατάξεις για τη δηµιουργία ενός δεύτερου αντί-
στοιχου του ΣΟΕΛ σώµατος στην Ελλάδα; 

Υπάρχουν απαντήσεις σε όλες αυτές τις ερωτήσεις, που είναι
βέβαιο ότι θα τεθούν υπό τη µορφή προβληµάτων στο άµεσο
µέλλον από ελεγκτικές εταιρείες που δεν είναι µέλη του Σώµατος
Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών και οι οποίες θα επικαλεστούν την
παρεµπόδιση της ελεύθερης άσκησης επαγγελµατικής δραστη-
ριότητας. Θεωρώ επίσης ότι θα ανακύψει και ζήτηµα σε ό,τι
αφορά το δικαίωµα άσκησης ελεύθερης επαγγελµατικής δρα-
στηριότητας και µε τη διάταξη περί διενέργειας ελέγχων για λο-
γαριασµό µιας µόνο ελεγκτικής εταιρείας. 

Η αλήθεια και η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι ότι τίποτα από όλα αυτά δεν προβλέπεται στην ευρω-
παϊκή οδηγία. Αντίθετα υπάρχει και σχετική τροποποίηση σε
σχέση µε την παλιά οδηγία και συγκεκριµένα στο άρθρο 3 της
οδηγίας που ορίζει ότι την άδεια χορηγεί µία και µόνο αρµόδια
αρχή που είναι η ΕΛΤΕ. Αυτό άλλωστε είναι και το ορθό σύµφωνα
µε τα διεθνώς ισχύοντα. 

Τι θα έπρεπε να κάνει η Κυβέρνηση; Θα έπρεπε να υιοθετήσει
διάταξη, σύµφωνα µε την οποία δικαίωµα διενέργειας ελέγχων
θα έχουν οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές ή οι ελεγκτικές εταιρείες
που έχουν λάβει άδεια άσκησης επαγγέλµατος και είναι µέλη του
αναγνωρισµένου από την ΕΛΤΕ Σώµατος Ορκωτών Ελεγκτών της
Ελλάδος ή είναι µέλη Σώµατος Ορκωτών Ελεγκτών αντίστοιχης
επαγγελµατικής ένωσης κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Η Κυβέρνηση, όµως, για τους δικούς της λόγους θέλει να
δηµιουργήσει µια µονοπωλιακή κατάσταση απόλυτα ελεγχόµενη. 

Ταυτόχρονα η συγκεκριµένη διάταξη ουσιαστικά κλείνει το
επάγγελµα του ελεγκτή, περιορίζει την άσκηση ατοµικής δρα-
στηριότητας ορκωτών ελεγκτών λογιστών και ενισχύει το Σώµα
Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών και σε οικονοµικό επίπεδο λόγω
της υποχρεωτικής ασφάλισης στο ταµείο του. Πρόκειται για µια
ακόµη διάταξη που κινείται πέρα και έξω από τα όρια της ευρω-
παϊκής οδηγίας 2014/56, είναι η παράγραφος 4 του άρθρου 8
στην οποία ορίζεται ότι για την οργάνωση και διενέργεια των
επαγγελµατικών εξετάσεων συνιστάται πενταµελής εξεταστική
επιτροπή, τρία µέλη της οποίας προτείνονται από το Σώµα Ορ-
κωτών Ελεγκτών Λογιστών. Πολύ απλά, δηλαδή, εκχωρείται η
διενέργεια των επαγγελµατικών εξετάσεων στο Σώµα Ορκωτών
Ελεγκτών Λογιστών, αντί η σύσταση της εξεταστικής επιτροπής
να γίνεται από την ΕΛΤΕ, που αποτελεί ανεξάρτητο εποπτικό όρ-

γανο. Μέχρι σήµερα, σε θεωρητικό επίπεδο, το Σώµα Ορκωτών
Ελεγκτών Λογιστών τελεί υπό την εποπτεία της ΕΛΤΕ, κάτι που
ανατρέπεται µε αυτές τις διατάξεις, οι οποίες φυσικά δεν έχουν
καµµία σχέση ή σύνδεση µε την ευρωπαϊκή οδηγία. 

Τι θα συµβεί, εάν κάποια στιγµή συσταθεί στη χώρα µας ένας
άλλος αντίστοιχος επαγγελµατικός φορέας; Θα συνεχίσει να έχει
την αρµοδιότητα για τις επαγγελµατικές εξετάσεις το Σώµα Ορ-
κωτών Ελεγκτών Λογιστών; 

Εµείς καταθέσαµε και µια άλλη εναλλακτική πρόταση, για να
µην υπάρχουν στρεβλώσεις στη συγκεκριµένη διάταξη. Να α-
παρτίζεται η επιτροπή επαγγελµατικών εξετάσεων από µέλη ανε-
ξάρτητα του Σώµατος Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών ή τυχόν
άλλου επαγγελµατικού φορέα µε διεθνή πιστοποίηση και µακρό-
χρονη ελεγκτική εµπειρία, προσόντα που θα ορίζονται από την
ΕΛΤΕ, η οποία θα έχει την πλήρη αρµοδιότητα. Η επιλογή των
µελών θα γίνεται µε κλήρωση, µεταξύ αυτών που πληρούν τις
προϋποθέσεις. 

Ζήτηµα δηµιουργείται επίσης και µε την αύξηση του χρόνου
της πρακτικής άσκησης από τρία σε πέντε έτη, που ενδέχεται να
µετατραπεί σε περιορισµό για την πρόσβαση στο επάγγελµα του
ελεγκτή. Η ευρωπαϊκή οδηγία θέτει ως ελάχιστο όριο τα τρία
χρόνια και δεν ορίζει τη σειρά µεταξύ πρακτικής άσκησης και
εξετάσεων, αλλά µε τη διάταξη που φέρνετε εσείς, κάθε νεοει-
σερχόµενος στο επάγγελµα θα πρέπει υποχρεωτικά να διανύσει
πέντε έτη σε ελεγκτική εταιρεία και να καταβάλει εισφορές στο
Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών για να µπορέσει να λάβει την
άδεια. 

Το Δηµόσιο Μητρώο για τους ελεγκτές και η τήρησή του είναι
ένα επίσης µείζον ζήτηµα. Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου που φέ-
ρατε στο άρθρο 14 παράγραφος 1, αναφέρουν ότι η ΕΛΤΕ µπο-
ρεί να αναθέτει τα διαδικαστικά θέµατα τήρησης του Δηµοσίου
Μητρώου στον αρµόδιο επαγγελµατικό φορέα και γίνεται συγ-
κεκριµένη αναφορά στο Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών. Η
λογική αλλά και η ηθική τάξη επιβάλλουν, το Δηµόσιο Μητρώο
να είναι αποκλειστική ευθύνη και αρµοδιότητα της ΕΛΤΕ και όχι
ενός εποπτευόµενου επαγγελµατικού φορέα. Ειλικρινά απορώ
πώς θα εξηγήσετε την εκχώρηση µιας τόσο σηµαντικής δραστη-
ριότητας από την ΕΛΤΕ προς το ΣΟΕΛ. 

Επειδή η κυρία Υπουργός έθεσε το θέµα του άρθρου 33 στην
οµιλία της στην επιτροπή, ισχυριζόµενη ότι έχω άδικο σε όσα
υποστήριξα, περιµένω να δω, µε ποιον τρόπο θα εξηγήσει το γε-
γονός, ότι µε τις διατάξεις του συγκεκριµένου άρθρου το Σώµα
Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών µετατρέπεται σε απόλυτο κυ-
ρίαρχο, ακόµα και σε ξεκάθαρες περιπτώσεις σύγκρουσης συµ-
φερόντων. Αναφέροµαι στην παράγραφο 12 που προβλέπει τη
σύσταση πενταµελούς επιτροπής, που η πλειοψηφία της θα ορί-
ζεται από το Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών και θα έχει δι-
καίωµα άσκησης ποιοτικού ελέγχου επί των ορκωτών ελεγκτών
και των ελεγκτικών εταιρειών. Δηλαδή το Σώµα Ορκωτών Ελεγ-
κτών Λογιστών θα κάνει ένα είδος αυτοελέγχου για τα µέλη του,
αλλά ταυτόχρονα θα ελέγχει ελεγκτές και εταιρείες που δεν συµ-
µετέχουν σε αυτό και λειτουργούν ανταγωνιστικά. 

Ανάλογο ζήτηµα προκύπτει και µε την παράγραφο 13, που
προβλέπει την ανάθεση ποιοτικού ελέγχου από την ΕΛΤΕ στο
Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών και όλα αυτά τη στιγµή που
το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους έχει κρίνει την εν λόγω διά-
ταξη παράνοµη µε τη γνωµοδότησή του µε αριθµό 273/2015, που
προήλθε κατόπιν ερωτήµατος της Επιτροπής Λογιστικής Τυπο-
ποίησης και Ελέγχου. 

Την αρµοδιότητα για τους ποιοτικούς ελέγχους θα πρέπει να
την έχει µια ανεξάρτητη αρχή, ένα ανεξάρτητο όργανο και όχι το
Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών. 

Είναι δεδοµένη, επίσης, η ένστασή µας και για άλλες διατάξεις
του νοµοσχεδίου, τις οποίες ανέλυσα κατά τη συζήτηση στην
Επιτροπή Οικονοµικών. Περιορίζοµαι λόγω του χρόνου να ανα-
φερθώ σε δύο περιπτώσεις. 

Η µία αφορά στη διάταξη που ορίζει ότι τα αρχεία των επιχει-
ρήσεων για τους Ορκωτούς Ελεγκτές Λογιστές πρέπει να διατη-
ρούνται για δέκα έτη, ένα διάστηµα που πιστεύουµε ότι είναι
υπερβολικό, αν σκεφτεί κανείς ότι τα αρχεία των επιχειρήσεων
που φυλάσσονται για φορολογικούς σκοπούς έχουν καταληκτικό

4106 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



όριο τα πέντε χρόνια. 
Η δεύτερη, είναι η διάταξη σύµφωνα µε την οποία οι εταιρείες

και οι επιχειρήσεις για τις οποίες εκδίδεται το ετήσιο φορολογικό
πιστοποιητικό, υποχρεούνται να αναθέτουν ανά πέντε έτη την έκ-
δοσή τους σε διαφορετικό νόµιµο ελεγκτή ή σε διαφορετικό
ελεγκτικό γραφείο. Η συγκεκριµένη διάταξη ισχύει για τα φορο-
λογικά πιστοποιητικά που εκδίδονται για τα φορολογικά έτη που
αρχίζουν από την 1η Ιανουαρίου 2016. 

Όπως επισήµανα, όµως, και στην επιτροπή, η συγκεκριµένη
διάταξη έρχεται σε σύγκρουση µε το άρθρο 17 του κανονισµού
537/2014, που προβλέπει εναλλαγή της ελεγκτικής εταιρείας ανά
δέκα έτη. Συνεπώς πρέπει να καθοριστεί ποιο είναι το ακριβές
όριο, τα πέντε ή τα δέκα χρόνια;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση ακόµη και στις πε-
ριπτώσεις που οφείλει να προχωρήσει στην ενσωµάτωση ευρω-
παϊκών οδηγιών στο εθνικό δίκαιο, επικεντρώνεται σε µεθοδεύ-
σεις και σκοπιµότητες. Τις είδαµε να αποτυπώνονται στο συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο. Υπάρχει και ένα απύθµενο θράσος και µία
ακόµη πιο απίστευτη κυνικότητα από κάποιους που προσπαθούν
να κάνουν το µαύρο άσπρο, να µας πείσουν ότι όλες οι διατάξεις
του νοµοσχεδίου είναι σύστοιχες µε την ευρωπαϊκή οδηγία, τη
στιγµή που αναδείξαµε συγκεκριµένες διατάξεις και άρθρα που
κινούνται πέρα και πάνω από αυτήν. 

Ο στόχος έπρεπε να είναι η αντιστοίχιση της ελληνικής νοµο-
θεσίας σε ό,τι αφορά στα ελεγκτικά πρότυπα, βάσει των οποίων
διενεργούνται οι υποχρεωτικοί έλεγχοι. Τον στόχο αυτόν τον
φαλκιδεύει και τον νοθεύει η ίδια η Κυβέρνηση παραµερίζοντας
και υποβαθµίζοντας την ΕΛΤΕ, καθιστώντας απόλυτο κυρίαρχο
το Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών και εισάγοντας διατάξεις
που κλείνουν, αντί να ανοίγουν, το επάγγελµα του Ορκωτού
Ελεγκτή Λογιστή. 

Αυτές οι πρακτικές επιβεβαιώνουν την ισχυρή αίσθηση και την
πεποίθηση που υπάρχει στη συντριπτική πλειοψηφία των Ελλή-
νων πολιτών, ότι η χώρα χρειάζεται πολιτική αλλαγή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία θα ψηφίσει
τις διατάξεις εκείνες που είναι σύστοιχες µε την ευρωπαϊκή οδη-
γία. Θα καταψηφίσει, όµως, εκείνες τις διατάξεις, που κινούνται
πέρα και πάνω από τα όρια της ευρωπαϊκής οδηγίας 2014/56 και
του κανονισµού 537/2014.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Βεσυρόπουλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, δεκατρείς µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Βύρωνα.

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Γέρακα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Καρα-
κώστας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Με το προτεινόµενο νοµοσχέδιο
επιχειρείται η ενσωµάτωση στην εγχώρια νοµοθεσία της οδηγίας
2014/56 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
16ης Απριλίου 2014 για την τροποποίηση της οδηγίας 2016/43
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 17ης

Μαΐου 2016 για τους υποχρεωτικούς ελέγχους των ετήσιων και
των ενοποιηµένων λογαριασµών.

Τόσο η Κυβέρνηση όσο και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αλλά
και άλλα κόµµατα του αντισυνταγµατικού τόξου, ισχυρίζονται
πως η πολυπλοκότητα και ο τεράστιος όγκος των φορολογικών
νόµων, αλλά και η δαιδαλώδης εφαρµογή τους, επιτάσσουν τους

ελέγχους από ανεξάρτητες εταιρείες ορκωτών ελεγκτών, οι
οποίες υποτίθεται πως διασφαλίζουν την πιστή εφαρµογή τους. 

Στην επιτροπή θέσαµε δύο βασικά ερωτήµατα, τα οποία βε-
βαίως παραµένουν αναπάντητα: Πρώτον, ποιος είναι εκείνος, ο
οποίος εµποδίζει την εκάστοτε ελληνική Κυβέρνηση να απλοποι-
ήσει την πολυπλοκότητα και τον τεράστιο όγκο των φορολογικών
νόµων και να διευκολύνει τη σηµερινή δαιδαλώδη εφαρµογή
τους; 

Δεύτερον, ποιος είναι εκείνος ο εθνικός φορέας, ο οποίος εγ-
γυάται τη διασφάλιση της πιστής εφαρµογής των ελέγχων από
τις ανεξάρτητες εταιρείες ορκωτών λογιστών, δηλαδή ποιος είναι
εκείνος ο οποίος ελέγχει τους ελεγκτές; 

Η εκκωφαντική σιωπή των εγχώριων υποτακτικών στο διεθνές
κερδοσκοπικό κεφάλαιο αποδεικνύει πως σκοπός του ελέγχου
εναρµόνισης δεν είναι βεβαίως η δηµιουργία ενός αυστηρότερου
πλαισίου φορολογικών ελέγχων επί της τήρησης των φορολογι-
κών νόµων, αλλά αντιθέτως η νοµιµοποίηση της ασυδοσίας εκεί-
νων, οι οποίοι πλούτισαν και εξακολουθούν να πλουτίζουν εις
βάρος του ελληνικού λαού. 

Τι προβλέπει επί της ουσίας το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου;
Προβλέπει τη µεταφορά αρµοδιοτήτων ελέγχου των οικονοµικών
καταστάσεων εταιρειών µε τζίρο εκατοµµυρίων ευρώ αποκλει-
στικά στις µεγάλες ελεγκτικές εταιρείες, αυτές τις οποίες η Κυ-
βέρνηση θεωρεί ως εγγυήτριες της διασφάλισης της πιστής
εφαρµογής των ελέγχων. 

Αρκεί να διαβάσει κάποιος τον κατάλογο των προσώπων, τα
οποία απαρτίζουν το Διοικητικό Συµβούλιο του Σώµατος Ορκω-
τών Ελεγκτών Λογιστών, για να αντιληφθεί ότι πρόκειται για τους
εκπροσώπους των µεγαλύτερων φορολογικών ελεγκτικών εται-
ρειών, οι οποίες δραστηριοποιούνται στην ελληνική επικράτεια.
Συγκεκριµένα, µιλάµε για εταιρείες όπως η «ΚPMG», η «GRAND
THORNTON», η «ERNST AND YOUNG», η «PwC» και η «Deloitte».

Δηλώσαµε στην αρµόδια επιτροπή και το επαναλαµβάνουµε
πως αυτές οι εταιρείες µπορεί να µην κατονοµάζονται, αλλά ο
καθένας αντιλαµβάνεται πως ευνοούνται. Είναι οι εταιρείες, οι
οποίες σύµφωνα µε το άρθρο 2 πρόκειται να αναλάβουν τον έ-
λεγχο των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων εταιρειών µε
υψηλό τζίρο και όλα αυτά προκειµένου, υποτίθεται, να διασφα-
λιστεί η πάταξη της φοροδιαφυγής, ο ασφαλής οικονοµικός έ-
λεγχος και λοιπά τέτοια.

Τον ρόλο των περίφηµων αυτών ανεξάρτητων εταιρειών ορ-
κωτών λογιστών, στις οποίες η Κυβέρνηση παραχωρεί το δικαίω-
µα των φορολογικών ελέγχων, τον αναδείξαµε κατά τη συζήτηση
στην αρµόδια επιτροπή, µαζί µε σωρεία σκανδάλων στα οποία
εµπλέκονται και για τα οποία στελέχη τους έχουν καταδικαστεί. 

Αυτές οι πολυεθνικές εταιρείες υποτίθεται πως συστάθηκαν
στη βάση των αρχών της εντιµότητας και της ακεραιότητας, προ-
κειµένου να αποτελέσουν τον αδέκαστο και ανεξάρτητο ελεγκτή
των επιχειρήσεων και αυτές τις βουτηγµένες στα σκάνδαλα πο-
λυεθνικές, Κυβέρνηση και Αξιωµατική Αντιπολίτευση επιδιώκουν
να διορίσουν ως χωροφύλακες των φορολογικών νόµων. 

Φυσικά είναι αξιοσηµείωτο το γεγονός ότι παρά τη διαρκή εµ-
πλοκή των συγκεκριµένων πολυεθνικών κολοσσών σε οικονοµικά
σκάνδαλα, έχουν κατορθώσει να τυγχάνουν της ευνοϊκής µετα-
χείρισης των κυβερνήσεων κατά τον ίδιο σχεδόν τρόπο µε εκεί-
νον που αντιµετωπίζονται οι µεγαλύτερες συστηµικές τράπεζες,
δηλαδή ως θεµελιώδους σηµασίας οικονοµικοί παράγοντες, οι
οποίοι δεν πρέπει να αφεθούν να καταρρεύσουν. 

Πώς το πέτυχαν αυτό; Τα πράγµατα είναι απλά: Έχουν τερά-
στια ισχύ στο οικονοµικό και πολιτικό σύστηµα διότι έχουν στήσει
πανίσχυρα λόµπι, ασκούν πιέσεις, ελέγχουν αποφάσεις κυβερ-
νήσεων, αποφάσεις που τους αφορούν. Έχουν ουσιαστικό λόγο
στη διαµόρφωση των εθνικών νόµων και των κανονιστικών πλαι-
σίων που αφορούν στη φορολογία αλλά και στις ρυθµίσεις που
η διεθνής κοινότητα σχεδιάζει για το υπεράκτιο χρηµατοπιστω-
τικό σύστηµα. 

Όποιος θεωρεί τα ανωτέρω ως θεωρίες συνωµοσίας, δεν έχει
παρά να παρατηρήσει το σύνηθες φαινόµενο της µεταπήδησης
στελεχών των εν λόγω εταιρειών σε κυβερνητικές θέσεις και το
αντίστροφο. 

Στη δική µας περίπτωση δε, ο σκληρά δοκιµαζόµενος ελληνι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 19 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4107



κός λαός έχει βιώσει και εξακολουθεί να βιώνει τον τρόπο µε τον
οποίο το διεθνές κερδοσκοπικό και τοκογλυφικό κεφάλαιο προ-
ωθεί τις βροµοδουλειές του και καλύπτει τους «αχυρανθρώπους»
του. 

Πάµε τώρα να δούµε ορισµένα από τα άρθρα του σχεδίου
νόµου. 

Στο άρθρο 5 κάνετε λόγο για εχέγγυα εντιµότητας, την ίδια
ώρα που νοµιµοποιείτε την παρουσία των τεσσάρων µεγαλύτε-
ρων ελεγκτικών εταιρειών, οι οποίες κατηγορούνται για σωρεία
παραβάσεων του Κώδικα Δεοντολογίας και είναι επιπλέον υπό-
λογες για αθέµιτες ενέργειες.

Στο άρθρο 6 ορίζετε τις περιπτώσεις κατά τις οποίες νοµιµο-
ποιείται η ΕΛΤΕ να ανακαλέσει την άδεια του ορκωτού ελεγκτή
ή της εταιρείας. Έχετε, όµως, ήδη ορίσει περιοριστικά -και όχι
ενδεικτικά- τις περιπτώσεις ανάκλησης, πράγµα που σηµαίνει ότι
είναι σαφές ποιες περιπτώσεις υπάγονται στον νόµο. Άρα, το να
εισάγετε απλά τον όρο «εντιµότητα» στο άρθρο 5 υποδηλώνει
ότι το πράττετε µόνο για λόγους δηµιουργίας εντυπώσεων. Είναι
δεδοµένο ότι όποιος δρα σύµφωνα µε το παρόν και δεν εµπίπτει
στις περιπτώσεις του άρθρου 6 συµπεριφέρεται µε επαγγελµα-
τική εντιµότητα. 

Στο άρθρο 6 παράγραφος 2 περίπτωση γ’ γίνεται λόγος για
καταδίκη µε τελεσίδικη απόφαση. Η ίδια πρόβλεψη, βεβαίως, δεν
προτείνεται για ελεγκτικές εταιρείες, αν διαβάσουµε την παρά-
γραφο 3. Θα ισχυριστείτε πως δεν προβλέπεται διότι δεν είναι
φυσικό πρόσωπο. Και απαντώ: Δεν υπάρχουν περιπτώσεις κατα-
δίκης για σοβαρότατα αδικήµατα, τα οποία διαπράχθησαν από
το ΔΣ εταιρειών κατά την άσκηση των καθηκόντων του και µάλι-
στα, κατά τρόπο δόλιο, ζηµιώνοντας το ελληνικό δηµόσιο; Σε
αυτή την περίπτωση δεν θα φέρει ευθύνη η εταιρεία; Είναι
άµοιρη ευθυνών, επειδή είναι νοµικό πρόσωπο; Μα, ακριβώς για
αυτόν τον λόγο διευθύνονται από φυσικά πρόσωπα. 

Τασσόµαστε κατά του άρθρου 8, διότι προβλέπει τη δυνατό-
τητα ανάθεσης της διενέργειας επαγγελµατικών εξετάσεων και
των ειδικών επαγγελµατικών εξετάσεων που προβλέπονται στο
άρθρο 13 στο Σώµα Ορκωτών Λογιστών, το Διοικητικό Συµβούλιο
του οποίου αποτελείται από εκπροσώπους των µεγαλύτερων φο-
ρολογικών ελεγκτικών εταιρειών και σε άτοµα ή σε φορείς του
εσωτερικού. 

Είναι για εµάς ξεκάθαρη διαπίστωση πως απαιτείται εκ νέου
σύσταση του Σώµατος Ορκωτών Λογιστών και η απαγκίστρωσή
του από τη διαπλοκή εγχώριων και αλλοδαπών οικονοµικών συµ-
φερόντων. 

Τα άρθρα 20-21 συνιστούν τον απόλυτο εµπαιγµό. Οι πάντες
στην αγορά γνωρίζουν τον τρόπο δράσης των ελεγκτικών εται-
ρειών, µε τις ίδιες να επιλέγουν την επιβολή µικρών εις βάρος
τους προστίµων, καθώς τα οφέλη από τις παρανοµίες τους είναι
σαφώς πολλαπλάσια του ύψους των προστίµων. Το γνωρίζουν
άπαντες, πλην της Κυβέρνησης, η οποία µας µιλά για ανεξαρτη-
σία και αντικειµενικότητα του ελέγχου στο άρθρο 21. 

Άρθρο 34: Πόσο πιθανό είναι το ΔΣ της ΕΛΤΕ µε αυτή τη σύν-
θεση να επιβάλλει κυρώσεις σε ελεγκτικές εταιρείες, να επιβάλ-
λει δηλαδή πρόστιµα στον ίδιο της τον εαυτό; Κανένα εχέγγυο
αµεροληψίας δεν εξασφαλίζεται, ούτε καν προσχηµατικά. 

Το εντυπωσιακό, όµως, είναι ότι δεν προβλέπεται καµµία ποι-
νική κύρωση, καµµία ευθύνη για τυχόν διαπραχθέντα αδικήµατα,
αθέµιτες ενέργειες, οι οποίες ζηµιώνουν το ελληνικό δηµόσιο.
Εάν το ΔΣ της ΕΛΤΕ είναι απαλλαγµένο από ποινικές ευθύνες,
δηλαδή εάν δεν φέρει καµµία ευθύνη η ΕΛΤΕ και δεν είναι υπό-
λογη σε κανέναν, είναι προφανές ότι µόνο ιδιωτικά συµφέροντα
θα επιδιώξει να ικανοποιήσει µέσω των προσώπων που απαρτί-
ζουν το ΔΣ. Στον ν.3148/03, τον ιδρυτικό της ΕΛΤΕ, δεν υπάρχει
καµµία απολύτως αναφορά. 

Καθίσταται σαφές ότι η Χρυσή Αυγή καταψηφίζει το παρόν
σχέδιο νόµου, καθώς αυτό δεν προασπίζει τα συµφέροντα του
ελληνικού δηµοσίου, αλλά αντιθέτως διαµορφώνει ένα ακόµη
ασφαλέστερο πλαίσιο ασυδοσίας των πολυεθνικών. Η Κυβέρ-
νηση αλλά και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση τους «στρώνουν το
χαλί», κατά την πάγια τακτική τους να αφήνουν την ελληνική οι-
κονοµία και κατ’ επέκταση την ελληνική κοινωνία έρµαιο κερδο-
σκόπων και τοκογλύφων. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
ειδικό αγορητή της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Κουτσούκο. 

Ορίστε, κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επισηµάνθηκε και από τους προλαλήσαντες ότι µε καθυστέ-

ρηση έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο για να ενσωµατώσει αυτήν την
οδηγία για τον υποχρεωτικό έλεγχο των οικονοµικών καταστά-
σεων. Σιγά µη στάξει η ουρά του γαϊδάρου, θα έλεγα! Εδώ όλα
πάνε αργά αργά.

Η αξιολόγηση που θα έκλεινε στις 5 του Δεκέµβρη µετατίθεται
από εβδοµάδα σε εβδοµάδα, από µήνα σε µήνα. Η διπλή γλώσσα
της Κυβέρνησης σε σχέση µε τους εταίρους µας και το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο δυσκολεύει καθηµερινά τις συνθήκες, λιγο-
στεύει τις συµµαχίες, µεγαλώνει τις απαιτήσεις των δανειστών
και αυξάνει τις δεσµεύσεις. Αυτά είναι τα σοβαρά θέµατα. 

Σε αυτό το περιβάλλον προφανώς η χώρα µας πρέπει να είναι
συνεπής στις διεθνείς της υποχρεώσεις, να ενσωµατώνει στο
Εθνικό Δίκαιο τις οδηγίες που είναι υποχρεωµένη. Κάτι τέτοιο
κάνει, όπως είπαµε, µε καθυστέρηση η Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα του υποχρεωτικού
ελέγχου των οικονοµικών µονάδων, των οντοτήτων, σύµφωνα µε
την ορολογία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τις σχετικές οδηγίες,
δεν είναι απλώς ένα τεχνικό ζήτηµα. Είναι και τεχνικό ζήτηµα.
Είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα. Συνδέεται µε τα συµφέροντα
των µετόχων από τη µία πλευρά και µε το δηµόσιο συµφέρον από
την άλλη. 

Οφείλω να σηµειώσω εισαγωγικά ότι τα ζητήµατα των εσωτε-
ρικών ελέγχων ανέκυψαν όταν η συσσώρευση των κεφαλαίων
οδήγησε σε τέτοια µεγέθη τις επιχειρήσεις που η διαχείριση δεν
ασκούνταν από τους κατά κύριο λόγο µετόχους. Η πολυµετοχική
σύνθεση, δηλαδή, των επιχειρήσεων οδήγησε σε σχήµατα δια-
χειριστικά τα οποία ήταν αποκοµµένα από την πλειοψηφία των
µετόχων και έπρεπε να ελέγχονται. Έτσι, ξεκίνησαν οι πρώτες
διαδικασίες των εσωτερικών ελέγχων. 

Στην πορεία αυτές οι διαδικασίες ταυτίστηκαν και µε το δηµό-
σιο συµφέρον. Ταυτίστηκαν µε τα πιστοποιητικά εκείνα που δια-
σφαλίζουν ότι µια επιχείρηση λειτουργεί µε κάποιους κανόνες
υγιούς ανταγωνισµού, ότι έχει υγιή οικονοµικά στοιχεία, ενεργη-
τικό, ότι είναι συνεπής απέναντι στις υποχρεώσεις της προς το
δηµόσιο και τις έδωσαν έτσι ένα πιστοποιητικό για τις αγορές,
ένα πιστοποιητικό που αύξανε τη θέση της στον ανταγωνισµό. 

Έχουµε, βέβαια, να παρατηρήσουµε στην πορεία πάρα πολλά
φαινόµενα, που καταδεικνύουν ότι οι διαδικασίες των ελέγχων
όχι απλώς δεν ήταν αξιόπιστες, αλλά οδήγησαν σε µεγάλες πα-
ρεκτροπές. 

Το είπα και στην επιτροπή θα το επαναλάβω και εδώ στην Ολο-
µέλεια για την ιστορία το περιστατικό της «ENRON CORPORA-
TION» το 2001 στην Αµερική µε µια µεγάλη ελεγκτική εταιρεία,
την «ARTHUR ANDERSEN». Η συγκεκριµένη επιχείρηση χρεοκό-
πησε. Δηµιούργησε τεράστια προβλήµατα στους µετόχους,
στους ασφαλισµένους και ούτω καθεξής. Οι αµερικανικές επο-
πτικές αρχές τιµώρησαν αυστηρά την «ARTHUR ANDERSEN».
Στους Έλληνες θα είναι πολύ περισσότερο γνωστή η υπόθεση -
λόγω της κρίσης που ξεκίνησε το 2008 στον χρηµατοπιστωτικό
τοµέα και επεκτάθηκε στην Ευρώπη και ήρθε στη χώρα µας την
οποία την βρήκε ανοχύρωτη το 2009- η περίπτωση της «LEHMAN
BROTHERS», η οποία επίσης είχε ελεγχθεί και είχε πιστοποι-
ητικά. 

Η υπόθεση, λοιπόν, δεν είναι καθόλου αθώα. Γι’ αυτό νοµίζω
ότι έχει αξία να συζητήσουµε στο νοµοσχέδιο ποιες είναι εκείνες
οι εγγυητικές διαδικασίες που θα διασφαλίσουν ότι αυτός ο έλεγ-
χος είναι τεχνικά επαρκής, είναι αµερόληπτος, είναι ανεξάρτη-
τος, µε όσες εγγυήσεις µπορεί να βάλει κανένας, κάνοντας την
υποσηµείωση ότι πάντα υπάρχει η σχέση του πελάτη, που είναι
ο ελεγχόµενος, και του εντολέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ελληνική έννοµη τάξη µε
τον ν.3963/2008 ενσωµατώθηκε η οδηγία 2006/43 των Ευρωπαϊ-
κών Κοινοτήτων περί υποχρεωτικών ελέγχων των ετήσιων και
ενοποιηµένων λογαριασµών.
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Στην πορεία και η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση, µε βάση προβλή-
µατα που υπήρξαν, µερικά από τα οποία ανέφερα, προσάρµοσε
µέσα από τις µακρόχρονες και πολύ γραφειοκρατικές διαδικα-
σίες επεξεργασίας των ευρωπαϊκών οργάνων, αυτή την οδηγία
και εξέδωσε την οδηγία 2014/56, την οποία φέρνει σήµερα η Κυ-
βέρνηση να ενσωµατώσουµε στην ελληνική έννοµη τάξη.

Και επειδή, προφανώς, θα απαιτείτο ένα πλήθος αλλαγών στον
παλιό νόµο, τον ν.3963/2008, η Κυβέρνηση επέλεξε να φέρει ένα
αυτούσιο νοµοθέτηµα, τα άρθρα του οποίου αντιστοιχούνται και
µε τα άρθρα της οδηγίας.

Αυτή θεωρώ -έχει επισηµανθεί και στο παρελθόν- ότι είναι η
ορθή νοµοθετική πρακτική. Και λαµβάνει υπ’ όψιν της η Κυβέρ-
νηση, όπως λέει και το πόνηµα που έχουµε µπροστά µας, και τον
Κανονισµό 537/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, ο οποίος
περιέχει ειδικές διατάξεις για τους υποχρεωτικούς ελέγχους των
οντοτήτων δηµοσίου συµφέροντος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοθέτηµα είναι διαρθρω-
µένο µε τέτοιο τρόπο ώστε στα κεφάλαιά του και τα άρθρα του
γίνεται ειδική αναφορά στους σκοπούς και τους ορισµούς, τον
τρόπο της χορήγησης άδειας, την εκπαίδευση των ελεγκτών λο-
γιστών, τη διαδικασία εγγραφής στο µητρώο, την επαγγελµατική
δεοντολογία, την ανεξαρτησία, την αντικειµενικότητα, την εµπι-
στευτικότητα, το επαγγελµατικό απόρρητο, τα ελεγκτικά πρό-
τυπα και τις εκθέσεις ελέγχου –ένα ζήτηµα ιδιαίτερα τεχνικό-,
την πειθαρχική και αστική ευθύνη των ελεγκτών, τη δηµόσια επο-
πτεία και συνεργασία µεταξύ των κρατών µελών. 

Θυµίζω ότι η δηµόσια εποπτεία ανατίθεται στην Επιτροπή Λο-
γιστικής Τυποποίησης και Ελέγχων, η οποία έχει θεσπιστεί στη
χώρα µας από το 2003 και είναι το πλέον κρίσιµο εργαλείο άσκη-
σης δηµόσιου ελέγχου στις ελεγκτικές εταιρείες.

Το νοµοθέτηµα, επίσης, ορίζει πώς διορίζεται και παύεται ο
ελεγκτής, καθορίζει τους υποχρεωτικούς ελέγχους των οντοτή-
των δηµοσίου συµφέροντος -δηλαδή των µεγάλων επιχειρήσεων
του δηµοσίου και των επιχειρήσεων που είναι εισηγµένες στο
χρηµατιστήριο- και αναφέρεται στις µεταβατικές διατάξεις για
την εφαρµογή αυτού του νοµοθετήµατος, καθώς, σε σχέση ιδι-
αίτερα µε τον χρόνο άσκησης του ελέγχου από ορισµένες κατη-
γορίες επιχειρήσεων, αλλάζουν τα όρια.

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, συνεπής
µε την πολιτική που έχει ακολουθήσει όλα αυτά τα χρόνια, είναι
βέβαιο –το είπα στην επιτροπή και το επαναλαµβάνω- ότι θα ψη-
φίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο. Επίσης, θα ψηφίσουµε όλα εκείνα
τα άρθρα που έχουν ενσωµάτωση των αντίστοιχων άρθρων της
οδηγίας.

Κι επειδή έχει ασκηθεί µια κριτική στην Κυβέρνηση ότι έχει
κάνει κατάχρηση, ενσωµατώνοντας διατάξεις οι οποίες δεν προ-
κύπτουν από την οδηγία, περιµένουµε τη συγκεκριµένη τους
αναφορά για να τοποθετηθούµε κι εµείς, καθώς, πέραν από τις
υποχρεώσεις της Κυβέρνησης να ενσωµατώσει την οδηγία, έχει
και τη δυνατότητα µιας σχετικής ευελιξίας. 

Κατά πόσον, δηλαδή, αυτή η παρέκκλιση είναι σε βάρος των
ελεγκτικών αρχών, των διαδικασιών της ανεξαρτησίας, της δια-
φάνειας και του δηµοσίου συµφέροντος είναι το κρίσιµο ζήτηµα.
Δεν είναι κρίσιµο το αν υπάρχει παρέκκλιση η οποία είναι επιτρε-
πτή από τον οδηγία και τον κανονισµό. Σηµασία έχει αν αυτή η
παρέκκλιση είναι σε βάρος όλης αυτή της διαδικασίας που προ-
ανέφερα και του δηµοσίου συµφέροντος. 

Εκείνο, όµως, που έχει, πιστεύω, περισσότερη σηµασία σε
αυτό είναι να δούµε γιατί η Νέα Δηµοκρατία –άκουσα τον ειση-
γητή της και στην επιτροπή και σήµερα εδώ- επέλεξε µια γραµµή
αντιπαράθεσης µε το Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών. Είπα
στην επιτροπή και θα το επαναλάβω κι εδώ για να καταγραφεί:
Κυριάκος Μητσοτάκης εναντίον Κωνσταντίνου Μητσοτάκη; Δη-
λαδή, ο µεταρρυθµιστής Κυριάκος εναντίον του µεταρρυθµιστή
πατέρα του;

Διότι θέλω να θυµίσω σε όλους ότι µέχρι το 1992 ο έλεγχος
ασκείτο µονοπωλιακά από το ΣΟΛ. Ασκείτο από το 1953 µέχρι το
1992, που ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης άνοιξε το επάγγελµα,
µπήκαν όλες οι ελεγκτικές εταιρείες -και εγχώριες και διεθνείς
και ανεξάρτητοι ελεγκτές-λογιστές- και θέσπισε τον επαγγελµα-
τικό φορέα, το ΣΟΕΛ, µε το π.δ.226/1992.

Το ΣΟΕΛ, λοιπόν, είναι δηµιούργηµα του Κωνσταντίνου Μη-
τσοτάκη. Είναι ο επαγγελµατικός φορέας και ό,τι αρµοδιότητες
ασκεί τις ασκεί νοµίµως, σύµφωνα µε τις αποφάσεις της εποπτι-
κής αρχής, που είναι η Επιτροπή Λογιστικής Τυποποίησης και
Ελέγχων. Έχει εκχωρήσει, δηλαδή, τη δυνατότητα να έχει το µη-
τρώο. Του έχει εκχωρήσει τη δυνατότητα, µε βάση τις διαδικα-
σίες που προβλέπονται, να κάνει τις εξετάσεις. Έχει εκπαιδευ-
τικό έργο σε συνεργασία µε το Καποδιστριακό Πανεπιστήµιο.
Δίνει µεταπτυχιακό στην Ελεγκτική.

Τι είναι το ΣΟΕΛ; Το ΣΟΕΛ, λοιπόν, είναι ένας επαγγελµατικός
φορέας των ορκωτών λογιστών και των επιχειρήσεων του κλά-
δου. Δεν υπάρχει άλλος στην Ελλάδα και κατά συνέπεια, η πο-
λεµική της Νέας Δηµοκρατίας εναντίον του ΣΟΕΛ, κατά την άπο-
ψή µου, υποκρύπτει κάτι. Μπορεί οι συνάδελφοι να µην έχουν το
θάρρος να το πουν, αλλά κάτι υποκρύπτει. Κάποιοι δεν βλέπουν
µε καλό µάτι αυτόν τον επαγγελµατικό φορέα.

Το ερώτηµα είναι το εξής: Αυτός ο επαγγελµατικός φορέας
έχει προάγει το ελεγκτικό έργο ή το έχει υπονοµεύσει; Αυτός ο
επαγγελµατικός φορέας προασπίζει απλά τα συµφέροντα των
µελών του ή τοποθετείται, όπως είδαµε στην επιτροπή, για τα ζη-
τήµατα που άπτονται των αρµοδιοτήτων των λογιστών που συν-
τάσσουν τις οικονοµικές καταστάσεις και των ελεγκτών που τις
ελέγχουν, προασπίζοντας την ανεξαρτησία τους;

Σε αυτά πρέπει να τοποθετηθεί η Νέα Δηµοκρατία και όχι να
βρίσκει ως εκτροπή από την οδηγία τις αρµοδιότητες του ΣΟΕΛ.

Επίσης, έρχοµαι στην Κυβέρνηση, αλλά και στη Νέα Δηµοκρα-
τία. Ανέδειξα στη συζήτηση που έγινε στην επιτροπή το κρίσιµο
ζήτηµα του ορίου των ελέγχων.

Θυµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι στη χώρα µας µε
τον ν.4336/2015 -είναι το περίφηµο µνηµόνιο, µήπως το ξεχνάτε
εσείς του ΣΥΡΙΖΑ- ορίσαµε υποχρεωτικά τον έλεγχο µόνο για τις
µεσαίες επιχειρήσεις.

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι συµβατό µε τα
δεδοµένα της ελληνικής κοινωνίας, οικονοµικά και κοινωνικά,
διότι ο ορισµός των πολύ µικρών, µικρών, µεσαίων και µεγάλων
επιχειρήσεων, σύµφωνα µε τον ν.4308/2014, που ενσωµάτωσε
την αντίστοιχη οδηγία, είναι ότι µια µικρή επιχείρηση έχει τζίρο
8 εκατοµµύρια, πενήντα άτοµα εργαζόµενους και ενεργητικό
γύρω στα 4 εκατοµµύρια. Αυτό για την Ελλάδα είναι µια µεσαία
επιχείρηση.

Όπως µας είπαν στην επιτροπή τόσο οι εκπρόσωποι του ΣΟΕΛ
όσο το Οικονοµικό Επιµελητήριο αλλά και η Επιτροπή Κεφαλαι-
αγοράς, υπάρχουν χώρες µεγαλύτερου µεγέθους από την Ελ-
λάδα, όπως η Γαλλία για παράδειγµα, που έχει άλλη τάξη µεγέ-
θους στην οικονοµία της, αλλά και χώρες ίδιες µε εµάς, όπως
είναι η Πορτογαλία, που έχουν πάρα πολύ χαµηλότερα όρια
ελέγχου.

Η Κυβέρνηση έκανε µια προσπάθεια που αποτυπώθηκε στο
προσχέδιο µε την παράγραφο 5 του άρθρου 42, να βρει έναν
συµβιβασµό µεταξύ του ορίου των 8 εκατοµµυρίων που είναι οι
µικρές επιχειρήσεις και των πολύ µικρών επιχειρήσεων, ορίζον-
τας τον υποχρεωτικό έλεγχο στα 3 εκατοµµύρια τζίρο, 1,5 εκα-
τοµµύριο ενεργητικό και πενήντα εργαζόµενους, να συντρέχουν
και αυτά τα τρία µαζί.

Με τα στοιχεία που παρουσίασαν οι φορείς στην επιτροπή,
προκύπτει ότι από τις εκατόν εξήντα χιλιάδες επιχειρήσεις περί-
που που είναι εγγεγραµµένες στο µητρώο ΑΕ και ΕΠΕ, γύρω στις
δύο χιλιάδες είναι αυτές που θα υπάγονται στον υποχρεωτικό
έλεγχο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει τα εξής προβλήµατα:

Πρώτον, δεν προάγει τον υγιή ανταγωνισµό και τη διαφάνεια,
διότι µόνο ένα πολύ µικρό µέρος των οικονοµικών µονάδων στην
Ελλάδα θα είναι οι υπόχρεοι ελέγχου, και θα έχει το πιστοποι-
ητικό του ορκωτού λογιστή ελεγκτή, οι υπόλοιπες θα είναι στην
αδιαφάνεια. Επίσης, έχει ένα πάρα πολύ µεγάλο πρόβληµα -το
επεσήµανα- σε ό,τι αφορά τη διευκόλυνση των ελέγχων του
Υπουργείου Οικονοµικών.

Θυµίζω ότι το 2010 η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ που έκανε µεγά-
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λες µεταρρυθµίσεις εκείνη την περίοδο, οι οποίες όµως υποβαθ-
µίστηκαν έναντι των άλλων µεγάλων προβληµάτων της χώρας,
είχε θεσπίσει το φορολογικό πιστοποιητικό. Με το φορολογικό
πιστοποιητικό οι εταιρείες είχαν το προνόµιο να µετέχουν κατά
ένα µικρό ποσοστό στο δείγµα του ελέγχου, µόνο κατά 8%. Και
είχε αυξηθεί η φοροδοτική ικανότητα και αποδοτικότητα των επι-
χειρήσεων, καθώς το φοροδοτικό πιστοποιητικό έλεγε ότι είναι
εντάξει στις υποχρεώσεις τους, στους παρακρατούµενους φό-
ρους, στους φόρους που πρέπει να αποδώσουν κ.ο.κ. 

Έχει πολλαπλά προβλήµατα δηλαδή το γεγονός ότι η Κυβέρ-
νηση, κάτω από πιέσεις –Πιέσεις ποιων; Εγώ υποψιάζοµαι, αλλά
θέλω να το πει η Κυβέρνηση-, αφαίρεσε τη διάταξη που είχε
βάλει στη διαβούλευση για να είναι το όριο ελέγχου σε ένα επί-
πεδο που δεν θα δηµιουργούσε δυσκολία στις οικονοµικές µο-
νάδες. Διότι το κόστος, από ό,τι µας είπαν, είναι περίπου 7.000
ευρώ µε 10.000 ευρώ. Δηλαδή µια επιχείρηση µε 8 εκατοµµύρια
ευρώ τζίρο δεν θα διαθέσει 10.000 ευρώ για να έχει έναν «κα-
θρέφτη» πάνω στον οποίο θα αποτυπώνεται η οικονοµική της κα-
τάσταση, θα αυξάνει την πελατεία της, θα διευκολύνεται φορο-
λογικά; 

Έχω προκαλέσει την Κυβέρνηση! Είπε η κ. Παπανάτσιου ότι
πρέπει να έρθει ο κ. Τσακαλώτος να συνεννοηθούν και να το λύ-
σουν. 

Εν πάση περιπτώσει, για να τελειώσω και µε τούτο, είπα εισα-
γωγικά τι προβλήµατα δηµιουργεί στη χώρα αυτή η διαδικασία
µε την οποία την έχει εµπλέξει, σε σχέση µε το κλείσιµο της αξιο-
λόγησης. 

Παράλληλη απώλεια είναι το γεγονός ότι δεν είναι διαθέσιµος

ο κ. Τσακαλώτος. Ας το λύσουν, όµως, µε έναν τρόπο. Ας δώ-
σουν απάντηση σήµερα µέσα στη Βουλή. Άλλος χρόνος δεν
υπάρχει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον

λόγο στον επόµενο ειδικό αγορητή, να κάνω µια ανακοίνωση
προς το Σώµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω ότι:
Με την υπ’ αριθµόν 736/529, από 18 Ιανουαρίου 2017, από-

φαση του Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκε η προβλεπόµενη
από το άρθρο 43Α του Κανονισµού της Βουλής Ειδική Μόνιµη
Επιτροπή Παρακολούθησης των Αποφάσεων του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, για τη Σύνοδο Β’
της ΙΖ’ Βουλευτικής Περιόδου.

Με την υπ’ αριθµόν 737/530, από 18 Ιανουαρίου 2017, από-
φαση του Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκαν οι προβλεπό-
µενες από το άρθρο 43Α του Κανονισµού της Βουλής, Ειδικές
Μόνιµες Επιτροπές Ελληνισµού της Διασποράς, Προστασίας Πε-
ριβάλλοντος, Ισότητας, Νεολαίας και Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που, Περιφερειών, Οδικής Ασφάλειας και Σωφρονιστικού Συστή-
µατος και λοιπών Δοµών Εγκλεισµού Κρατουµένων για τη Σύ-
νοδο Β’ της ΙΖ’ Βουλευτικής Περιόδου.

Οι σχετικές αποφάσεις έχουν αναρτηθεί στην «Κοινοβουλευ-
τική Διαφάνεια» και θα καταχωρισθούν στα Πρακτικά της σηµε-
ρινής συνεδρίασης.

(Οι προαναφερθείσες αποφάσεις έχουν ως εξής:

4110 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4112 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4114 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4116 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4118 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο ει-
δικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ.
Αθανάσιος Βαρδαλής.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εδώ και χρόνια η Ευρωπαϊκή

Ένωση έχει προχωρήσει στην απελευθέρωση του επαγγέλµατος
του ορκωτού λογιστή, κάνοντας σηµαντικά βήµατα τα τελευταία
χρόνια στην κατεύθυνση διευκόλυνσης της δράσης και λειτουρ-
γίας του µεγάλου κεφαλαίου, την εξυπηρέτηση των αναγκών των
πολυεθνικών, των επιχειρηµατικών οµίλων και των µονοπωλίων.
Όλα αυτά έγιναν στο όνοµα της ελευθερίας κίνησης κεφαλαίων.
Και η ενσωµάτωση της οδηγίας 56/2014 που συζητούµε σήµερα
σε αυτή τη λογική κινείται. 

Άλλωστε στην αιτιολογική έκθεση ρητά αναφέρεται πως απο-
τελεί αντικατάσταση της προηγούµενης οδηγίας 45/2006 -µε την
οποία εµείς και τότε είχαµε συνολικά διαφωνήσει, καταψηφίζον-
τάς την- και γίνεται µε σκοπό να βελτιωθεί η προστασία των επεν-
δυτών µε την ενίσχυση της εποπτείας των ορκωτών λογιστών και
των ελεγκτικών εταιρειών.

Και ανεξάρτητα από το αν υπάρχει καθυστέρηση στην ενσω-
µάτωση της συγκεκριµένης οδηγίας ή όχι, όλα τα κόµµατα συµ-
φωνείτε µε τον σκοπό της. 

Τι σηµαίνει, όµως, παίρνοντας υπ’ όψιν τον βασικό σκοπό αυ-
τής της οδηγίας; Τι σηµαίνει η προστασία των επενδυτών, την
οποίαν επιδιώκει; Από τι κινδυνεύουν και πρέπει να προστατευ-
θούν οι επενδυτές; Το πρόβληµα που έχουν οι επενδυτές είναι
το πού θα αξιοποιήσουν τα συσσωρευµένα κεφάλαιά τους, πού
θα τα επενδύσουν, ώστε να αποσπούν κάθε φορά ένα ικανοποι-
ητικό ποσοστό κέρδους. Αυτό να γίνεται, βεβαίως, χωρίς µεγάλο
ρίσκο, χωρίς να έχουν µπροστά τους κινδύνους, όπως πτωχεύ-
σεις, «κανόνια», που οδηγούν στην απαξίωση µέρους του κεφα-
λαίου τους. Και γι’ αυτό τον λόγο, τους είναι χρήσιµες οι σωστές
πληροφορίες, οι αξιόπιστοι έλεγχοι των επιχειρηµατικών οµίλων,
η αντικειµενικότητα των οικονοµικών καταστάσεων που δηµοσι-
εύονται από τις επιχειρήσεις. Μέσα από την περαιτέρω βελτίωση
της ποιότητας των υποχρεωτικών ελέγχων, οι οποίοι διενεργούν-
ται στην Ευρωπαϊκή Ένωση και επόµενα, είναι µεγάλο το ενδια-
φέρον τους για την εποπτεία πάνω στις ελεγκτικές εταιρείες.

Βλέπουµε, λοιπόν, πως ό,τι είναι προς το συµφέρον των µονο-
πωλίων, η Ευρωπαϊκή Ένωση έρχεται και το νοµοθετεί. Ψηφίζει
αντίστοιχες οδηγίες και εσείς τις ενσωµατώνετε στο Ελληνικό Δί-
καιο. Αυτό ακριβώς κάνετε και σήµερα.

Βεβαίως, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι παίρνουν τα µέτρα τους.
Προσπαθούν να ελαχιστοποιήσουν τους κινδύνους. Αξιοποιούν
τη διεθνή εµπειρία. Προσαρµόζονται στις εξελίξεις. Παρ’ όλα
αυτά, όµως, και σε καµµία περίπτωση δεν µπορούν να αντιµετω-
πίσουν το πρόβληµα που έχουν, αν πάρουµε υπ’ όψιν βεβαίως
και παραδείγµατα που αναφέρθηκαν σ’ αυτή την Αίθουσα. Κυ-
ρίως, όµως, αν πάρουµε υπ’ όψιν την εµπειρία από το χρηµατο-
πιστωτικό σύστηµα, ιδιαίτερα των Ηνωµένων Πολιτειών και κυ-
ρίως στις τράπεζες, όπου δεν απέφυγαν τη χρεοκοπία, παρά την
όποια υποτιθέµενη αναβάθµιση του ελεγκτικού έργου.

Όλοι σας γνωρίζετε πως η προσπάθεια εποπτείας του ελεγ-
κτικού έργου δεν είναι σηµερινή. Γίνεται εδώ και χρόνια. Και αν-
τίστοιχη οδηγία έχει κατά το παρελθόν ενσωµατωθεί στο Ελλη-
νικό Δίκαιο. Η ίδια η αιτιολογική έκθεση µας πληροφορεί πως η
εναρµόνιση της νοµοθεσίας κρίθηκε αναγκαία για να εξασφαλι-
στούν καλύτερες προϋποθέσεις για τον «υγιή» ανταγωνισµό. Τι
σηµαίνει, όµως, «υγιής ανταγωνισµός», τον οποίον όλοι σας υπο-
στηρίζετε;

Ξαφνικά ανακαλύψατε τις στρεβλώσεις της αγοράς και τρέ-
χετε να βάλετε όρους και κανόνες για να µην την αφήσετε ανε-
ξέλεγκτη, όπως οι ίδιοι υποστηρίζετε. Στόχο έχετε να αθωώσετε
τις πολιτικές που οδηγούν στην ακόµα µεγαλύτερη µεγέθυνση
των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων. Και εν πάση περιπτώσει,
τι προτείνετε σε αυτή την κατεύθυνση; Προτείνετε την ακόµη µε-
γαλύτερη εµµονή στα σχέδια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως
είναι η σηµερινή οδηγία, περισσότερη απελευθέρωση των αγο-
ρών και των επαγγελµάτων, µεγαλύτερη ανταγωνιστικότητα. Μά-
λιστα. Δηλαδή, να ενισχυθεί µια πολιτική, µε την οποία, µέσω της
ανάπτυξης της ανταγωνιστικότητας, οδηγηθήκαµε στη συγκέν-

τρωση και συγκεντροποίηση του κεφαλαίου και ισχυροποιήθη-
καν οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι. Και είναι αυτοί που σήµερα
αλωνίζουν ανενόχλητοι στην αγορά.

Όλοι σας εδώ και δυο-τρεις δεκαετίες έχετε αναγάγει την απε-
λευθέρωση και τον ανταγωνισµό σε εθνική υπόθεση. Και τώρα
ονοµάζετε τις συνέπειες της αντιλαϊκής, αντιδραστικής πολιτι-
κής, που υλοποιήθηκε όλα αυτά τα χρόνια, ως στρέβλωση. Αλλά
για την αντιµετώπισή της ποντάρετε στην ακόµα µεγαλύτερη µο-
νοπώληση, στην ακόµα µεγαλύτερη συγκέντρωση και συγκεν-
τροποίηση του κεφαλαίου.

Η πραγµατικότητα έχει αποδείξει ότι ο καπιταλιστικός, «υγιής»
ανταγωνισµός, οδηγεί στα µονοπώλια και τα καρτέλ, που λει-
τουργούν σε βάρος όλων των λαϊκών στρωµάτων. Τα µονοπώλια,
για να µπορούν να δρουν σε συνθήκες διεθνούς ανταγωνισµού,
επιδιώκουν συνεχώς την αύξηση των κεφαλαίων τους, τη µεγέ-
θυνση των διαστάσεών τους. Και ανάλογα, βεβαίως, µε την ισχύ
τους διαµοιράζουν µεταξύ τους την αγορά. Αυτή είναι η αλήθεια.

Αυτή την αλήθεια προσπαθείτε να αντιστρέψετε, παριστάνον-
τας πως δεν γνωρίζετε ότι η πορεία ανάπτυξης του καπιταλισµού
είναι µια πορεία συνεχούς µεγέθυνσης των επιχειρήσεων. Αυτές
ακριβώς τις διαδικασίες επιδιώκει να ενισχύσει και η συγκεκρι-
µένη οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στον τοµέα της επο-
πτείας του ελεγκτικού έργου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι προηγούµενες κυβερνήσεις
κατάργησαν το Σώµα Ορκωτών Λογιστών, που ήταν µια υπηρε-
σία του δηµοσίου, ασκούσε το ελεγκτικό έργο στις επιχειρήσεις,
στις ανώνυµες εταιρείες, στα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου
και στη θέση του δηµιούργησαν τις ιδιωτικές ελεγκτικές εται-
ρείες, δηλαδή ανώνυµες εταιρείες που ο χαρακτήρας τους είναι
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. Και τώρα τι έχουµε στην
πράξη; Ο έλεγχος να ασκείται από τους ίδιους ουσιαστικά τους
ελεγχόµενους, δηλαδή και από τις δύο πλευρές, τους ελεγκτές
και τους ελεγχόµενους, βρίσκονται ανώνυµες εταιρείες, δηλαδή
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. 

Το 2003 δηµιουργήθηκε η ΕΛΤΕ, µια ανεξάρτητη αρχή, όπου
ουσιαστικά περνάει στα χέρια της ο έλεγχος και η εποπτεία του
ελεγκτικού έργου και κατ’ επέκταση, λόγω βεβαίως και της σύν-
θεσης της συγκεκριµένης ανεξάρτητης αρχής, στις πολυεθνικές
επιχειρήσεις οι οποίες δραστηριοποιούνται στον ελεγκτικό χώρο.
Παρά τις διακηρύξεις περί ενίσχυσης της ανεξαρτησίας, της
αξιοπιστίας των ελέγχων, την αναβάθµιση του ρόλου του ορκω-
τού λογιστή, στην ουσία έχουµε την κατάργηση της ανεξαρτη-
σίας του ελεγκτή και του ελεγκτικού έργου. Από τη στιγµή που ο
ελεγκτής ή η ελεγκτική επιχείρηση επιλέγεται από την ίδια την
ελεγχόµενη εταιρεία, καθορίζει ουσιαστικά και τις συνθήκες
ελέγχου και την αµοιβή της συγκεκριµένης εταιρείας για το ελεγ-
κτικό έργο που θα παρέχει.

Αποτελεί κοροϊδία, κατά τη γνώµη µας, η πρόβλεψη της παρα-
γράφου 6 του άρθρου 21 που αναφέρεται στην ανεξαρτησία και
αντικειµενικότητα των ελεγκτικών εταιρειών, όπου αναφέρεται
πως οι ελεγκτικές εταιρείες είναι «ανεξάρτητες», όταν δεν επι-
διώκουν τη λήψη ή δεν αποδέχονται χρηµατικά, αλλά και µη χρη-
µατικά δώρα ή διευκολύνσεις από την ελεγχόµενη οντότητα ή
οποιαδήποτε οντότητα συνδέεται µε την ελεγχόµενη οντότητα,
εκτός εάν η αξία αυτών θα θεωρείτο µικρή ή ασήµαντη από έναν
αντικειµενικό, συνετό και ενηµερωµένο τρίτο.

Ένα άλλο ζήτηµα που θέλω να βάλουµε είναι πως µέσα από
τους όρους και τις προϋποθέσεις για την αδειοδότηση και λει-
τουργία των ελεγκτικών εταιρειών, τη δραστηριοποίηση εται-
ρειών στη χώρα µας που έχουν λάβει άδεια λειτουργίας σε άλλο
κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε µοναδική προϋπό-
θεση να γραφτεί στο δηµόσιο µητρώο αλλά και εταιρείες τρίτης
χώρας µη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ουσιαστικά µέσα από
αυτή τη διαδικασία ενισχύονται οι µεγάλες εταιρείες που δρα-
στηριοποιούνται στον κλάδο συµβάλλοντας και µε αυτόν τον
τρόπο στη συγκέντρωση και συγκεντροποίηση.

Σήµερα για παράδειγµα στην Ελλάδα δραστηριοποιούνται σα-
ράντα έξι ελεγκτικές εταιρείες και από αυτές µόνον έξι είναι µε-
γάλες, έχοντας πάνω από τρεις χιλιάδες διακόσιους εργαζόµε-
νους. Οι πέντε από αυτές µάλιστα είναι τµήµατα πολυεθνικών
εταιρειών. Σε αυτές τις εταιρείες η ευέλικτη πολιτική µισθών

4120 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σπάει κόκκαλα. Έχουµε νεοπροσλαµβανόµενους επιστήµονες
εργαζόµενους που δουλεύουν µε 800 ευρώ, δηλαδή µισθούς πεί-
νας και ταυτόχρονα τα κέρδη των συγκεκριµένων εταιρειών να
είναι τεράστια.

Η εντατικοποίηση της εργασίας, η καταστρατήγηση του ωρα-
ρίου είναι µόνιµο φαινόµενο. Ειδικά µάλιστα τις περιόδους που
δηµοσιεύονται οι ισολογισµοί και γενικά τις περιόδους που συσ-
σωρεύεται η δουλειά, οι εργαζόµενοι φεύγουν µετά τις 12.00’ το
βράδυ και δουλεύουν και τα Σαββατοκύριακα. Μάλιστα, δύο εται-
ρείες ανακοίνωσαν αύξηση του επίσηµου εργάσιµου ωραρίου σε
εννέα ώρες. Η Κυβέρνηση σε αυτό το ζήτηµα είναι απλός θεα-
τής, όπως βεβαίως κατήγγειλε η Πανελλήνια Οµοσπονδία Λογι-
στών κατά τη συζήτηση στην επιτροπή.

Αξιοποιούν την αξιολόγηση, που σε πολλές περιπτώσεις γίνε-
ται και δυο φορές τον χρόνο, ως εργαλείο υπερεντατικοποίησης
της εργασίας. Οι εργαζόµενοι, προκειµένου να πετύχουν καλή
αξιολόγηση, αναγκάζονται να δουλεύουν όσο πιο σκληρά και
απαιτητικά τους ζητηθεί, να κάνουν υπερωρίες και ό,τι είναι ανα-
γκαίο για να πετύχουν την εύνοια των προϊσταµένων τους, δη-
λαδή στην πραγµατικότητα να έχουµε ελεγκτικές εταιρείες που
βγάζουν τεράστια κέρδη και από την άλλη να µεγαλώνει η εκµε-
τάλλευση των εργαζόµενων σε αυτές. 

Το γεγονός αυτό βεβαίως δεν είναι τυχαίο. Η άνοδος του βαθ-
µού εκµετάλλευσης της εργατικής δύναµης, η εντατικοποίηση
της εργασίας και η προσπάθεια συµπίεσης του µισθού εργασίας
κάτω από την αξία της εργατικής δύναµης αποτελούν βασικές
αιτίες που συγκρατούν την τάση πτώσης του µέσου ποσοστού
κέρδους, που αποτελεί γενικό νόµο του συστήµατος, γενικό νόµο
του καπιταλισµού. Αποτελούν, εποµένως, αντικειµενικά στρατη-
γικούς στόχους της πολιτικής του κεφαλαίου απέναντι στις δυ-
νάµεις της εργασίας.

Με την παραπέρα συγκέντρωση θα έχουµε ακόµα λιγότερες
και µεγαλύτερες ελεγκτικές εταιρείες, που θα ελέγχουν και θα
κατευθύνουν επενδυτές σε κερδοφόρους παραδείσους. Πιστεύ-
ουν οι πολιτικοί εκπρόσωποι των µονοπωλίων πως µε αυτόν τον
τρόπο θα αποφύγουν κρίσεις, όπως αυτή που περνά το σύστηµα
στις µέρες µας, µια που οι επενδύσεις τους θα πατούν σε πραγ-
µατικά οικονοµικά δεδοµένα.

Εδώ, όµως, λόγος γίνεται για αντιφάσεις που δηµιουργεί το
ίδιο το σύστηµα, ο ίδιος τρόπος οργάνωσης της οικονοµίας. Όσο
το σύστηµα δηµιουργεί υπερσυσσώρευση κεφαλαίων σε λίγα
χέρια, αυτό αποτελεί τον προθάλαµο για την καταστροφή των
παραγωγικών δυνάµεων. Έρχεται κάποια στιγµή, δηλαδή, που
είναι αδύνατον όλοι οι κεφαλαιοκράτες ταυτόχρονα να µπορούν
να εξασφαλίζουν το επιδιωκόµενο ποσοστό κέρδους, την ανα-
γκαία δηλαδή απόδοση των κεφαλαίων τους σε επίπεδα που θα
τους επιτρέπουν να συνεχίσουν την οικονοµική τους δραστηριό-
τητα. Τότε ξεσπάει η καπιταλιστική οικονοµική κρίση, για το ξε-
πέρασµα της οποίας είναι αναγκαίο να καταστραφεί ένα µέρος
από τις παραγωγικές δυνάµεις, εργοστάσια, εγκαταστάσεις,
µέσα παραγωγής, ένα µέρος δηλαδή, ένα τµήµα του κεφαλαίου,
που βεβαίως συγκεντρώθηκε κατά τη φάση της ανάπτυξης του
καπιταλισµού. Αυτό δεν πρόκειται να αντιµετωπιστεί γενικότερα,
όσες προσπάθειες και εάν κάνουν και µε αυτήν τη συγκεκριµένη
οδηγία. Η όποια αναβάθµιση του ελεγκτικού έργου δεν µπορεί
να αντιµετωπίσει τέτοιου είδους κρισιακά φαινόµενα, όπως αυτά
που ζει στις µέρες µας το σάπιο καπιταλιστικό σύστηµα.

Τρίτο ζήτηµα είναι η αποσύνδεση του πτυχίου από την επαγ-
γελµατική άδεια του ορκωτού λογιστή. Στο άρθρο 7 προβλέπον-
ται οι προϋποθέσεις που είναι απαραίτητες για τη χορήγηση σε
φυσικό πρόσωπο άδειας ορκωτού λογιστή. Σε συνδυασµό µε τις
προϋποθέσεις που βάζει το άρθρο 9 για τον έλεγχο των θεωρη-
τικών γνώσεων και τα γνωστικά αντικείµενα των επαγγελµατικών
εξετάσεων, στην ουσία έχουµε την υποβάθµιση των πτυχίων,
αλλά και την αποσύνδεσή τους από τα επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα, κάτι βεβαίως που προβλέπει και η Συνθήκη της Μπολόνια.

Βεβαίως, όλα τα παραπάνω δεν καθιερώνονται µέσα απ’ αυτήν
την οδηγία για πρώτη φορά στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στη
χώρα µας. Η προσπάθεια αυτή είναι διαχρονική, εξελίσσεται,
παίρνει υπ’ όψιν τις εξελίξεις, τα νέα δεδοµένα και τις ανάγκες
των επιχειρηµατικών οµίλων και προσαρµόζεται ανάλογα.

Για αυτό υποστηρίζουµε πως και αυτή η οδηγία αποτελεί έναν
ακόµη σταθµό, ένα ακόµη βήµα στην κατεύθυνση ενίσχυσης της
εµπιστοσύνης των επενδυτών, που σας είναι τόσο αναγκαία
αυτήν την περίοδο. Όπως και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, έχε-
τε κι εσείς εναποθέσει τις ελπίδες σας για ανάκαµψη της καπι-
ταλιστικής οικονοµίας στην προσέλκυση των επενδυτών. Μόνο
που αυτοί δεν πρόκειται να έρθουν εδώ για την ψυχή της µάνας
τους ούτε επειδή τους πήρε ο πόνος για την οικονοµική κρίση
που περνάµε και τις επιπτώσεις που έχει αυτή στα λαϊκά στρώ-
µατα. Κέρδη αναζητούν και για αυτόν τον λόγο εσείς δηµιουρ-
γείτε όλες εκείνες τις προϋποθέσεις για την εξασφάλιση της
κερδοφορίας τους. Και αυτή η οδηγία αυτόν τον σκοπό υπηρετεί,
σε αυτήν την κατεύθυνση κινείται.

Για όλους τους παραπάνω λόγους, θα καταψηφίσουµε το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Βαρδαλή.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ένωσης Κεντρώων κ.

Γεωργιάδης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να πά-
ρω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, µε συγχωρείτε.
Κύριε Γεωργιάδη, αν επιτρέπετε, είχε ζητήσει τον λόγο ο κ. Γα-

βρόγλου, για να υποστηρίξει την τροπολογία που έχει καταθέ-
σει.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Υπουρ-

γέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Κύριε Γε-
ωργιάδη, σας ευχαριστώ κι εσάς.

Είναι µια τροπολογία σχετικά µε τη δυνατότητα που χορηγείται
στους επί πτυχίω φοιτητές των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυ-
µάτων να εξεταστούν σε µαθήµατα, που είναι και των δύο εξα-
µήνων τώρα. Αυτό είναι ένα θέµα που µας κυνηγά πολλά χρόνια. 

Η πρόταση είναι φέτος οπωσδήποτε να γίνει και µε το νοµο-
σχέδιο που θα καταθέσουµε σε λίγες µέρες έχουµε µια διάταξη,
σύµφωνα µε την οποία αυτά πρέπει να τα αποφασίζει το κάθε
ίδρυµα µόνο του, για τους δικούς του φοιτητές. Δεν είναι ένα
θέµα µιας κεντρικής ρύθµισης. Για φέτος, λοιπόν, να το κάνουµε
και µονιµότερα το κάθε ίδρυµα παίρνοντας υπόψη τα διάφορα
προβλήµατα, να µπορεί να τα καθορίζει. Δεν είναι θέµα αρχής,
δηλαδή ούτε να γίνονται ούτε να µην γίνονται. Ας το αποφασίσει
το κάθε ίδρυµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε Λο-

βέρδο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μία αντίδραση επ’ αυτού και µία ερώ-

τηση, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για ένα λεπτό, κύριε

Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας είχα πει προ ηµε-

ρών, εδώ, στους διαδρόµους της Βουλής, ότι ο Υπουργός Παι-
δείας όταν µιλάει, εκθέτοντας έναν προβληµατισµό, µια ανησυχία
του, αυτό διαθλάται διά του Τύπου ως ετοιµαζόµενη, ώριµη πο-
λιτική, που θα κατατεθεί στη Βουλή προς ψήφιση. Δηµιουργούν-
ται δηµοσιεύµατα, δηµιουργείται αναστάτωση, δηµιουργείται
συζήτηση και αυτό το καταλαβαίνουν οι Υπουργοί Παιδείας κά-
ποιους µήνες µετά, αφότου αναλάβουν τα καθήκοντά τους.

Συνεπώς, έχουµε ακούσει να λέτε πολλά. Φαντάζοµαι ότι από
αυτά τα οποία γράφονται ότι λέτε, άλλα τα λέτε µε τον άλφα
άλλα τα λέτε µε τον βήτα τρόπο. Εδώ έχετε µια τροπολογία δική
σας. Έρχεστε µε τροπολογία. Εγκαινιάζετε τη σχέση Βουλής και
Υπουργείου Παιδείας, επί της δικής σας θητείας µε τροπολογία. 

Μπορείτε να µας πείτε, σας παρακαλώ πάρα πολύ, ποια είναι
η ανάγκη της νοµοθετικής ρύθµισης αυτής της διπλής εξεταστι-
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κής περιόδου; Και δεύτερον, µια ερώτηση διετίας. Αυτή τη δυ-
νατότητα των ιδρυµάτων να καθορίζουν µόνα τους τα εξεταστικά
τους, την είχαµε συζητήσει, είχε ωριµάσει όταν παρέδωσα το
Υπουργείο τον Φεβρουάριο του 2015 και το έδωσα ως θέµα προς
άµεση εφαρµογή. Τώρα, µας το λέτε ως πρόθεση. Μπορείτε να
µας πείτε σας παρακαλώ πολύ, πότε σχεδιάζετε να φέρετε τη
συγκεκριµένη «πολύ ώριµη» ρύθµιση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να απαντήσετε τώρα; Θέλετε να δώσουµε τον λόγο στον ει-
δικό αγορητή της Ένωσης Κεντρώων και να µιλήσετε µετά;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µου δίνετε την δυνα-
τότητα, τώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα, ωραία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Γεωργιάδη.
Υπάρχει µια έκτακτη σύνοδος των Προέδρων των ΤΕΙ, στην οποία
πρέπει να πάω. 

Αναφερθήκατε σε διάφορα που ακούστηκαν αυτήν την πε-
ρίοδο. Προφανώς, αυτά που λέω σε συνεντεύξεις είναι απόψεις
δικές µου, ως Υπουργού ή πιο προσωπικές απόψεις. Τα υπό-
λοιπα είναι αυτά που γράφονται. Δεν νοµίζω να υπάρχει τίποτα
χειρότερο ή καλύτερο στην εκφορά του δηµόσιου λόγου.

Γιατί τώρα η τροπολογία; Έχετε τεράστια εµπειρία, κύριε Λο-
βέρδο, για να ξέρετε ότι τώρα αρχίζουν οι εξεταστικές περίοδοι
και πρέπει να ρυθµιστούν και οι περίοδοι, πότε αρχίζουν τα µα-
θήµατα, οι αίθουσες κ.λπ.. Γι’ αυτό και δεν το βάλαµε στον νόµο
που θα καταθέσουµε, ελπίζω…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και γιατί δεν το είχε φέρει ο κ. Φίλης
ή η κ. Αναγνωστοπούλου και το φέρνετε τώρα εσείς;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Τώρα, µε ρωτάτε ένα πράγµα, για το
οποίο δεν µπορώ να απαντήσω. Με συγχωρείτε που σας απαν-
τάω έτσι. Τι θα πει «γιατί δεν το είχε φέρει;». Το φέρνουµε και
νοµίζω να χειροκροτήσετε το γεγονός ότι το φέρνουµε. Και το
φέρνει η ίδια η Κυβέρνηση και θα είναι η ρύθµιση µε µεγάλη σα-
φήνεια. Είναι στον νόµο που θα καταθέσουµε σε λίγες µέρες.
Πραγµατικά, χαιρετίζω και το γεγονός ότι επί δικής σας Υπουρ-
γίας «ωρίµασε», όπως λέτε, µια αυτονόητη τελικά διάταξη. Πέραν
τούτου, το καταθέτουµε σήµερα, για να λύσουµε ένα τεχνικό
πρόβληµα των φοιτητριών, των φοιτητών και των πανεπιστηµίων. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ένωσης Κεντρώων κ.

Μάριος Γεωργιάδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ. Μπορώ

να έχω τον λόγο να κάνω µια ερώτηση για την τροπολογία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ.

Είναι κάτι το οποίο δεν είναι κατανοητό σε ό,τι αφορά την τρο-
πολογία και θέλετε να ερωτήσετε τον Υπουργό; Ή θα γίνει µια
γενική ερώτηση τώρα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Υπάρχει µια αντίφαση, την οποία θα
ήθελα να επισηµάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αντίφαση σε τι;
Στην ίδια την τροπολογία;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Υπάρχει µια αντίφαση για το αυτοδιοί-
κητο των πανεπιστηµίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό, για διευκρίνιση επί της τροπολογίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, σε σχέση µε την τροπο-
λογία, πρώτον δεν υπάρχει όριο φοίτησης. Δεύτερον, τα πανεπι-
στήµια, έχοντας το αυτοδιοίκητό τους, θα έπρεπε να αποφασί-
ζουν για τέτοια θέµατα. Με αυτήν την τροπολογία µένουν στην
άκρη. Τρίτον, για ποιον λόγο, µέσω αυτής της τροπολογίας, το
πανεπιστήµιο µετατρέπεται σε ένα διαρκές εξεταστικό κέντρο;

Κύριε Πρόεδρε, αυτά ήθελα να µεταφέρω ως προβληµατισµό
στον Υπουργό. Να έχουµε την απάντησή του, για να ξέρουµε και
εµείς πώς θα τοποθετηθούµε επί της τροπολογίας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-

λετε να πείτε κάτι;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Αµυρά, αυτά τα ερωτήµατα δεν
είναι διευκρινιστικά. Αυτά τα ερωτήµατα είναι για να συζητή-
σουµε για δύο εικοσιτετράωρα, εάν θέλετε. Θα έχουµε τεράστια
ευκαιρία να τα συζητάµε. Προτείνω, λοιπόν, να µπει αυτή η τρο-
πολογία, για να λύσει άµεσα αυτό το πρόβληµα. Για το θέµα του
αυτοδιοίκητου, όντως να δούµε τι παραπάνω πράγµατα µπορούν
να πάρουν τα πανεπιστήµια, για να ενισχυθεί η αυτοδυναµία
τους. Γι’ αυτό θα το καταθέσουµε σε µονιµότερη ρύθµιση στον
νόµο. Τα υπόλοιπα που είπατε είναι προφανώς µία άποψη, την
οποία θα έχουµε καιρό να τη συζητήσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αµυρά, νο-
µίζω ότι έγινε κατανοητό. Τώρα να δώσουµε τον λόγο στον κ. Γε-
ωργιάδη.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Παπανάτσι-
ου, καταλαβαίνω την επιθυµία σας να υποστηρίξετε τις τροπο-
λογίες. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν υπάρχει πρόβληµα. Καλύτερα να
µιλήσει η Υπουργός, να υποστηρίξει τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γεωργιάδη,
παραχωρείτε τη θέση σας; 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ό,τι θέλετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν είναι ό,τι θέλω

εγώ. Εγώ οφείλω να ρωτήσω εσάς. 
Ωραία, επειδή βλέπω ότι ήρθε και η κ. Φωτίου, να δώσουµε τον

λόγο στους Υπουργούς να υποστηρίξουν τις τροπολογίες και
µετά να συνεχίσουµε µε τον κύκλο των ειδικών αγορητών. 

Έχετε τον λόγο, κυρία Παπανάτσιου. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Με την τροπολογία 891 κάθε ενδιαφερόµενος, που ζητάει την εγ-
γραφή του στο οικείο µητρώο ως ασφαλιστικός ή αντασφαλιστι-
κός διαµεσολαβητής, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 3,
είχε την υποχρέωση να έχει αποδεικτικό φορολογικής ενηµερό-
τητας του άρθρου 12. 

Ερχόµαστε, µε την προτεινόµενη διάταξη, να αντικαταστή-
σουµε τη φράση «αποδεικτικό φορολογικής ενηµερότητας του
άρθρου 1» µε τη φράση «πράξη διοικητικού προσδιορισµού φό-
ρου εισοδήµατος, η οποία…». 

Όσον αφορά την τροπολογία 893, µε τις διατάξεις ρυθµίζονται
θέµατα που προκύπτουν από τις συµβάσεις παροχής υπηρεσιών
µεταξύ των παραχωρησιούχων και των αντισυµβαλλόµενων των
κρατικών χρηστών, στα πλαίσια των συµβάσεων παραχώρησης,
που αφορούν στην αναβάθµιση, συντήρηση, διαχείριση και λει-
τουργία Περιφερειακών Αεροδροµίων Κρήτης, Ηπειρωτικής Ελ-
λάδας και Ιονίου. Δεύτερον, στην αναβάθµιση, συντήρηση, δια-
χείριση και λειτουργία Περιφερειακών Αεροδροµίων Αιγαίου,
όπως αυτές κυρώθηκαν µε τα άρθρα 215 και 216 αντίστοιχα του
ν.4389/2016. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Συγκεκριµένα, προς τον σκοπό της οµοιόµορφης αντιµετώπι-
σης των ζητηµάτων επίλυσης των διαφορών, που αναφύονται µε-
ταξύ των κρατικών χρηστών και των παραχωρησιούχων κατά την
εκτέλεση των Συµβάσεων Παροχής Υπηρεσιών, προβλέπεται
ρητώς ότι όλες οι διαφορές θα υπάγονται σε διαιτησία, σύµφωνα
µε τις προβλέψεις της αντίστοιχης σύµβασης παραχώρησης. 

Στην τροπολογία 894 παραχωρείται για σαράντα έτη αναδρο-
µικά από 07-07-1998, η χρήση του δηµοσίου ακινήτου ΑΒΚ 976
της περιοχής Λαυρίου, στην Οµοσπονδία Συλλόγων Υπουργείου
Οικονοµικών -ΟΣΥΟ-, µε αντάλλαγµα το ποσό που ήδη έχει κα-
ταβάλει η Οµοσπονδία κατά τα προβλεπόµενα στην µε αριθµό
1070789/07-07-1998 κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών, προκειµένου να συνεχιστεί απρόσκο-
πτα η λειτουργία της ήδη εγκατεστηµένης παιδικής κατασκήνω-
σης για τα παιδιά των υπαλλήλων του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Με την τελευταία τροπολογία 895, παρατείνεται µέχρι την 7-
2-2017 η προθεσµία της παραγράφου 5 του άρθρου 58 του
ν.4446/2016 για την υπαγωγή στη ρύθµιση των διατάξεων των
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άρθρων 57 - 61 του ανωτέρου νόµου, προκειµένου να δοθεί
στους φορολογούµενους ικανός χρόνος υπαγωγής σε αυτή.
Είναι για την εθελούσια αποκάλυψη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι πέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Αθηνών. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ακούστε τώρα, κύριοι συνάδελφοι, για να βάλουµε µια τάξη
στα πράγµατα. Επειδή είναι εδώ η κ. Φωτίου και για να µην την
κρατήσω µία ώρα, θα της δώσω για πέντε λεπτά τον λόγο, για
να µιλήσει για την τροπολογία της. Με τις παρεµβάσεις της κυ-
ρίας Υφυπουργού, ήδη ολοκληρώθηκαν οι τροπολογίες, γιατί µί-
λησε και ο κ. Γαβρόγλου. Εποµένως, έχουµε πλήρη εικόνα. Τώρα
θα µιλήσει η κ. Φωτίου, µετά τελειώνουµε µε τους τρεις ειδικούς
αγορητές, τον κ. Γεωργιάδη, τον κ. Δανέλλη, τον κ. Παπαχριστό-
πουλο και ξεκινάµε µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους,
εάν και όποιοι θέλουν. Εγώ θα ρωτήσω και όποιος θέλει, θα µι-
λήσει. Διαφορετικά, θα ρωτήσω την κυρία Υπουργό εάν θέλει να
ξεκινήσει την οµιλία της εκείνη, µετά τους ειδικούς αγορητές, και
µετά πάµε εναλλάξ, ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, ένας
οµιλητής. Είναι µόνο έξι οι οµιλητές, άρα θα πάµε ένας-ένας και
θα κλείσει η συνεδρίαση. Συµφωνούµε µε αυτήν τη διαδικασία; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι έχει ζητήσει τον

λόγο και ο φίλος µου, ο κ. Μπαλαούρας, για µια τροπολογία. Τον
γράψαµε στον κατάλογο έξτρα και θα του δώσουµε τον λόγο να
την υπερασπιστεί. 

Έχετε τον λόγο, κυρία Φωτίου είτε από το Βήµα είτε από τη
θέση σας, για πέντε λεπτά.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν χρει-
άζεται, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ πολύ. Δεν θα χρειαστώ
πέντε λεπτά, προφανώς. Δύο λεπτά θα ήθελα, γιατί είναι θέµα
πάρα πολύ γνωστό σε όλους σας. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι το Κοινωνικό Εισόδηµα Αλληλεγγύης,
το οποίο έχουµε ψηφίσει και ήταν να αρχίσει από 1-1-2017, δεν
άρχισε. Θα αρχίσει, όµως, το τελευταίο δεκαήµερο, τώρα δηλα-
δή. Έχουν ολοκληρωθεί όλες οι διαδικασίες και οι τεχνικές και
προχωράµε στην ενηµέρωση, πλέον, όλων των πολιτών, µε όλο
το υλικό. Άρα, καθυστερήσαµε αυτόν τον µήνα. 

Για να µην αφήσουµε αυτόν τον µήνα ακάλυπτες όλες τις ευά-
λωτες αυτές οµάδες, οι οποίες θα µπουν στο ΚΕΑ αµέσως µετά,
επεκτείνουµε την κάρτα σίτισης για έναν µήνα, για τον Ιανουάριο.
Αυτό είναι το άρθρο 1. 

Το άρθρο 2 αναφέρεται στην κάρτα σίτισης, όπου δεν υπήρ-
χαν, εξαιρούνταν, οι τριάντα πιλοτικοί δήµοι του ΚΕΑ. Άρα, και
στους τριάντα δήµους του ΚΕΑ θα γίνει επέκταση για έναν µήνα,
κάρτα σίτισης για τους διακόσιους ενενήντα πέντε, τριάντα δήµοι
για έναν µήνα. 

Και το τρίτο άρθρο είναι οι πολυσυζητηµένες Δοµές Φτώχειας
που αφορούν τους εξήντα έξι δήµους από τους τριακόσιους εί-
κοσι πέντε σε όλη την Ελλάδα. Οι Δοµές Φτώχειας, ξέρετε, είναι
το παλιό πρόγραµµα ΕΣΠΑ, για το οποίο έχετε ψηφίσει όλοι εδώ
τις παρατάσεις. Πέντε φορές κάναµε παράταση για τις Δοµές
Φτώχειας από τότε που έληξε το πρόγραµµα. Έχουµε δώσει 25
εκατοµµύρια για τις Δοµές Φτώχειας για όλους αυτούς τους
µήνες. 

Όπως ξέρετε, επίσης, δίνουµε άλλη µια παράταση δύο µηνών,
µε την ευχή, µε την προσδοκία -και µε την παρακολούθηση από
πάνω που κάνουµε σε κάθε δήµο πια, γιατί έχουν ενταχθεί τα
Κέντρα Κοινότητας και οι Δοµές Φτώχειας σε όλη την Ελλάδα σε
πολλούς δήµους, διακόσιους πενήντα πλέον- ότι θα έχουµε ολο-
κληρώσει µέχρι το τέλος του Φεβρουαρίου και θα αρχίσουν οι
προσλήψεις. Βεβαίως, δεν γίνονται την ίδια µέρα, κύριε Πρό-

εδρε, αλλά µε έναν ετεροχρονισµό ανάµεσα στους δήµους. Άρα
καλύπτουµε γι’ αυτό το διάστηµα και τις Δοµές Φτώχειας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια ερώτηση µπορώ

να κάνω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Διευκρινιστική, υπο-

θέτω, επί των όσων είπε η κ. Φωτίου. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακριβώς και µόνο γι’ αυτό.
Κυρία Φωτίου, εντάξει για το θέµα του εγγυηµένου εισοδήµα-

τος. Συµφωνούµε. 
Για το πρώτο θέµα, σχετικά µε τις Δοµές Φτώχειας, γιατί λέτε

«έναν µήνα»; 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δύο µήνες.
Μέχρι τις 28 Φεβρουαρίου. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν θα σας φτάσει. Και θα έρθετε
πάλι για τροπολογία. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν γίνεται.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γιατί δεν λέτε έξι µήνες; Εµείς θα συµ-
φωνήσουµε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να απαν-
τήσω, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καθίστε, κύριε Λο-
βέρδο.

Απαντήστε, κυρία Υπουργέ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Λο-
βέρδο, όπως ξέρετε, αυτά είναι χρήµατα του κρατικού προϋπο-
λογισµού, που βάζουµε τώρα στις Δοµές Φτώχειας. Κάθε φορά
κάνουµε αγώνα για να τα βρούµε. Δεν τα έχει το Υπουργείο µου.
Και κάθε φορά, µε βάση τα όσα βρίσκουµε, επεκτείνουµε. Αυτό
είναι το ένα.

Δεύτερον, η ενεργοποίηση των Κέντρων Κοινότητας είναι υπο-
χρέωσή µας, όπως ξέρετε, από τα ευρωπαϊκά προγράµµατα υλο-
ποίησης της ΕΣΚΕ. Είναι κοµµάτι του εθνικού µηχανισµού, που
επίσης ψηφίσατε και το κόµµα σας ψήφισε. Ο εθνικός µηχανι-
σµός δοµείται και µε τα Κέντρα Κοινότητας. Τα Κέντρα Κοινότη-
τας είναι απολύτως απαραίτητο να λειτουργούν όσο το δυνατόν
γρηγορότερα. 

Τι έχει συµβεί; Έχουν εγκριθεί από τις περιφέρειες όλα τα
προγράµµατα των δήµων, που τα έχουν µέχρι στιγµής υποβάλει.
Έχουν εγκριθεί και αυτήν τη στιγµή είµαστε σε όλους τους δή-
µους έτοιµοι -µε διαφορετικούς βαθµούς ετοιµότητας- για προ-
κήρυξη των θέσεων µέσω ΑΣΕΠ, όπως ξέρετε καλά. Σε διακόσια
πενήντα τέσσερα κέντρα κοινότητας επτακόσιες θέσεις µέσω
ΑΣΕΠ. Στις Δοµές Φτώχειας άλλες επτακόσιες θέσεις, µε διαδι-
κασίες πάλι ΑΣΕΠ. Όλα είναι έτοιµα. Δεν µπορούµε αυτήν τη
στιγµή να το κάνουµε έξι µήνες. Το έξι µήνες µάς βγάζει πολύ έ-
ξω από τον προϋπολογισµό και δεν θα φτάσουµε τους έξι µήνες. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γι’ αυτό σας το λέµε, µήπως δεν προ-
λάβετε. Δεν το λέµε για εµάς. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Καταλα-
βαίνω τι λέτε, αλλά έχουµε δει και το άλλο, ότι κάθε φορά που
δίνουµε µια επέκταση, ολιγωρούν οι δήµοι. Είναι διαδικασίες
που, όπως ξέρετε καλά, είναι δύσκολες, επειδή υπάρχει η διαδι-
κασία του ΑΣΕΠ. Εµείς δεν παίρνουµε τους ανθρώπους µε ΜΚΟ,
όπως έγινε από το προηγούµενο ΕΣΠΑ -και το ξέρετε καλά εσείς-
που είναι γρήγορη η διαδικασία. Εµείς τους παίρνουµε, δυστυ-
χώς ή ευτυχώς,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, είναι
κατανοητό. Εξάλλου, ο κ. Λοβέρδος δεν διαφωνεί επί της ουσίας.
Το είπε για να διευκολύνει µην τυχόν και δεν σας φτάσει ο χρό-
νος και χρειαστεί να ξαναψηφίσουµε τροπολογία. Εσείς είπατε
ένα σκεπτικό που, εν µέρει είναι σωστό, να µην νιώθουν οι δήµοι
χαλαροί. Ίσως το «µέχρι τέλος Μαρτίου» να έλυνε το πρόβληµα.
Δείτε το αυτό. Αντί για 28 Φεβρουαρίου, κυρία Φωτίου, να βά-
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λουµε 30 Μαρτίου, µε την ευχή να έχετε τελειώσει εντός του Φε-
βρουαρίου. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι πιο λογικό αυτό που λέτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το παραπάνω «δεν

χαλάει τη µανέστρα». Το λιγότερο είναι που θα χρειαστεί και πάλι
τροπολογία. Δείτε το και µας λέτε. Τελειώσαµε, λοιπόν, µε αυτό. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μάριος Γεωργιάδης. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλη-

µέρα σε όλους τους συναδέλφους. 
Κύριε Λοβέρδο, ακούστηκαν πολλά για την τροπολογία. Σε

έναν-δύο µήνες µπορεί να έχουµε εκλογές και θέλουν να έχουν
προλάβει να τα δώσουν τα λεφτά, οπότε πολύ πιθανόν να είναι
και αυτή η απάντηση, για να χαριτολογήσουµε λίγο. 

Να ξεκινήσω µε την τροπολογία, κι εγώ µε τη σειρά µου, µε
γενικό αριθµό 894 και ειδικό 129, σχετικά µε την  περιβόητη πα-
ραχώρηση για σαράντα έτη, αναδροµικά από το 1998, ενός δη-
µοσίου ακινήτου στην Οµοσπονδία Συλλόγων Υπουργείου Οικο-
νοµικών για τη δηµιουργία παιδικής κατασκήνωσης για παιδιά
των υπαλλήλων, κάτι που ήδη λειτουργεί. Φυσικά, δεν είµαστε
αντίθετοι σε κάτι τέτοιο, σε αυτή καθ’αυτήν την παραχώρηση και
κατά το παρελθόν έχει καταβληθεί και κάποιο τίµηµα. 

Αυτό, όµως, που προκαλεί και τον κάθε καλόπιστο είναι ότι µε
την παράγραφο 2, όχι µόνο νοµιµοποιούνται οι µέχρι σήµερα δα-
σικές καταπατήσεις, αλλά προτρέπει και τους διαχειριστές της
εγκατάστασης να προβούν εκ νέου σε όποιες δασικές καταπα-
τήσεις επιθυµούν, δίνοντας µάλιστα εντολή στις δασικές αρχές
να τους νοµιµοποιήσουν. 

Θαυµάστε τώρα -για όσους δεν έχουν διαβάσει την τροπολο-
γία- αόριστη διατύπωση: «Οποιαδήποτε επιπρόσθετη κατασκευή
ή επέµβαση στο δάσος, που εξυπηρετεί τη λειτουργία των συγ-
κεκριµένων παιδικών κατασκηνώσεων, πραγµατοποιείται στο
εξής κατόπιν έγκρισης της δασικής αρχής». Τι θα πει «Οποιαδή-
ποτε επιπρόσθετη κατασκευή»; Πώς µπορεί να επιτρέπεται εκ
των προτέρων παρέµβαση σε οποιαδήποτε δασική έκταση;
Ποιος θα κρίνει πραγµατικά την εξυπηρέτηση γι’ αυτήν την εγ-
κατάσταση και γιατί αυτό να αναφέρεται σε έναν νόµο; 

Δηλαδή τι µας λέει γενικά αυτή τη στιγµή ο ΣΥΡΙΖΑ για κάθε
µελλοντικό ενδιαφερόµενο; Καταπάτησε όσο περισσότερο µπο-
ρείς και στο τέλος κάτι µπορεί και να σου µείνει. Αυτή δεν νοµίζω
να είναι η ηθική της «πρώτη φορά Αριστεράς», εκτός κι αν έτσι
θέλετε να το περάσετε στον κόσµο. 

Και δεν σταµατάτε εδώ. Στην ουσία χθες, ο Πρωθυπουργός
παραδέχθηκε ότι στο εξής ο ΔΟΛ θα λειτουργεί υπό την αιγίδα
και την επιστασία του ΣΥΡΙΖΑ. Το καλό της υπόθεσης είναι ότι
ίσως να διασωθούν και κάποιες θέσεις εργασίας για αυτή την πά-
ρα πολύ δύσκολη περίοδο που διανύουµε, για τους εργαζόµε-
νους του συγκροτήµατος τουλάχιστον. 

Το πολύ κακό, όµως, έως φαιδρό είναι ότι αύριο-µεθαύριο θα
οριστεί κάποια πολυµελής επιτροπή από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, στην οποία θα αποφασιστούν διορισµοί µερικών δεκάδων
ή και εκατοντάδων συριζαίων, που θα βαφτιστούν δηµοσιογρά-
φοι, αρχισυντάκτες, διευθυντές σύνταξης και πάει λέγοντας. 

Με αυτή τη µέθοδο διευρύνονται οι ορίζοντες για την κρατική
βιοµηχανία παραγωγής σανού, δηλαδή της µόνης πρωτογενούς
παραγωγής, που ανθεί σε αυτή τη χώρα. Διότι στην ουσία, χθες
δεν συζητήθηκε τίποτα αναφορικά µε το αγροτικό. Όπως βλέ-
πετε, λοιπόν, αυτή η παραγωγή θα προσφέρεται πλέον σε µια
βελτιωµένη και αναβαθµισµένη µορφή, µε την έγκριση και τη
σφραγίδα του ΔΟΛ. 

Μάλιστα, γίναµε και µάρτυρες του εξής φαινοµένου. Την κυ-
βέρνηση που έκλεισε την ΕΡΤ -και αναφέροµαι στη Νέα Δηµο-
κρατία-, που έστειλε στον δρόµο δύο χιλιάδες οικογένειες, χθες
την έπιασε ο πόνος για τους εργαζόµενους του ΔΟΛ, λέγοντας
ότι πριν από λίγους µήνες η Κυβέρνηση δεν ενδιαφερόταν για τα
κανάλια που θα κλείσει και τους εργαζόµενους που θα µείνουν
στον δρόµο. Δηλαδή, µιλάµε για τέτοιον λαϊκισµό µέσα στο Κοι-
νοβούλιο κατά τη διάρκεια της χθεσινής ηµέρας!

Απευθύνοµαι και στους δυο σας, δηλαδή, στα δύο µεγάλα
κόµµατα: Εσείς µας κυβερνάτε όλα αυτά τα χρόνια και εσείς
έχετε καταντήσει τη χώρα µας έρµαιο των δανειστών. 

Υπάρχει, όµως, και ένα πραγµατικά πολύ καλό στοιχείο από

την όλη υπόθεση. Η πλειοψηφία εδώ και µήνες ανεβάζει τους τό-
νους σχετικά µε πραγµατικά ή δήθεν φοβερά και τροµερά πράγ-
µατα και ευρήµατα κατά τη διάρκεια της εξεταστικής επιτροπής
για τη δανειοδότηση των κοµµάτων και των ΜΜΕ. Μιλάµε για δα-
νεικά και αγύριστα κ.ο.κ, που πιθανόν να είναι και αλήθεια. 

Άρα, εφόσον ο Πρωθυπουργός επίσηµα µας δήλωσε ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ υιοθετεί τον ΔΟΛ, για να δώσει και το καλό παράδειγµα της
διαχείρισης, περιµένουµε µέχρι την άλλη εβδοµάδα να µας ανα-
κοινώσει πρόγραµµα εξόφλησης όλων των υποχρεώσεων του
ΔΟΛ και του «MEGA», µέχρι το τελευταίο ευρώ. 

Για να τελειώνουµε, κύριοι, ο κ. Μουλόπουλος δεν είναι επιχει-
ρηµατίας. Δεν έχει χρήµατα. Άρα, πρέπει να διευκρινιστεί ο
ρόλος που θα παίξει στο συγκρότηµα και ποιος κρύβεται από πί-
σω. Διαφορετικά, εύκολα κάποιος µπορεί να κατηγορήσει την
Κυβέρνηση, πράγµα που βλέπετε ότι ήδη γίνεται, και κάτι τέτοιο
είναι πολύ µεγάλο πρόβληµα για τη λειτουργία της δηµοκρατίας. 

Ας περάσουµε τώρα στο προκείµενο σχέδιο νόµου. Οι ελεγ-
κτικοί µηχανισµοί και η οµαλή λειτουργία τους είναι αυτονόητα
πράγµατα σε µια δυτική κοινοβουλευτική δηµοκρατία. Το τρέχον
νοµοσχέδιο, µάλιστα, αποτελεί ευρωπαϊκή επιταγή, στην οποία
έπρεπε να είχαµε συµµορφωθεί εδώ και πολύ καιρό. 

Θυµίζω ότι ήδη από τον περασµένο Νοέµβριο η Κοµισιόν απαί-
τησε την εφαρµογή των κοινών κανόνων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης περί λογιστικού ελέγχου και, µάλιστα, εντός δύο µηνών.
Διαφορετικά, θα µας παρέπεµπε στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Και
να που είµαστε σήµερα εδώ για να το ψηφίσουµε. 

Αυτό αποδεικνύει ότι για µια άλλη φορά αναγκαζόµαστε να εί-
µαστε νόµιµοι και αναγκαζόµαστε να ακολουθούµε τους αυτο-
νόητους κανόνες της Ευρωπαϊκής Κοινότητας. 

Το νοµοσχέδιο ζητά σε γενικές γραµµές να εναρµονίσουµε το
πλαίσιο των κανόνων λογιστικού ελέγχου σε επίπεδο Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Τι θα επιτύχουµε έτσι; Περισσότερη διαφάνεια και
δικαιοσύνη, τόσο στη διαδικασία ελέγχου, όσο και στις απαιτή-
σεις που έχουµε από τους ελεγκτές. 

Το ζητούµενο είναι ένα: Να ενισχυθεί η ανεξαρτησία και η αν-
τικειµενικότητά τους κατά την άσκηση των καθηκόντων τους.
Έτσι και ο ελεγχόµενος θα αισθάνεται ότι αντιµετωπίζεται τίµια
από το κράτος και το κράτος θα µπορεί να αποκοµίσει περισσό-
τερα οφέλη από την αγορά. 

Για να καταλάβει και ο κόσµος που µας παρακολουθεί: Η Κυ-
βέρνηση είναι εντελώς απρόθυµη να ακολουθήσει τους ευρω-
παϊκούς κανόνες. 

Λάβετε υπόψη σας το εξής: Οι χώρες- µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης έπρεπε να έχουν θέσει σε ισχύ τη συγκεκριµένη νοµο-
θεσία σε εθνικό επίπεδο ως τις 17 Ιουνίου 2016. Η αρχική αυτή
προθεσµία αγνοήθηκε από την Κυβέρνηση και η επιτροπή µάς
έστειλε προειδοποιητική επιστολή τον Ιούλιο 2016. Το Νοέµβριο
δεχτήκαµε αίτηµα µε τη µορφή αιτιολογηµένης γνώµης. 

Αν, λοιπόν, η Ελλάδα δεν λάµβανε µέτρα εντός δύο µηνών, δη-
λαδή µέχρι σήµερα που βρισκόµαστε εδώ, η υπόθεση θα πήγαινε
στα δικαστήρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μέχρι τις 17 Ιανουαρίου. Σή-
µερα έχουµε 19 Ιανουαρίου. Και αυτή η προθεσµία έχει τελει-
ώσει.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σωστά, κύριε Βεσυρόπουλε, αλλά εί-
µαστε εντός της προθεσµίας, έστω και µε δύο, τρεις ηµέρες κα-
θυστέρηση. 

Αυτό δεν το συναντάµε βέβαια, πρώτη φορά και θα ήθελα µια
ειλικρινή απάντηση. Τι από τα δύο χαρακτηρίζει την Κυβέρνηση;
Ανικανότητα ή αντιευρωπαϊσµός ή µήπως και τα δύο; Γιατί εµάς
κατηγορείτε ότι είµαστε µε τον Σόιµπλε, αλλά τελικά τα φέρνετε
όλα και τα ψηφίζετε όλα, µάλιστα. Σας το λέω για άλλη µία φορά
και µάλιστα ξεκάθαρα: Η θέση της Ελλάδας είναι στην Ευρώπη.
Δεν είµαστε ούτε δυτική επαρχία της Ασίας ούτε βόρεια επαρχία
της Αφρικής. Έπρεπε να είσαστε όλοι περήφανοι, που βρισκό-
µαστε στην ευρωπαϊκή οικογένεια. Έπρεπε να είστε περήφανοι,
που είστε πολίτες µιας χώρας, που έχει εµπνεύσει τα ευρωπαϊκά
ιδεώδη της ελευθερίας, της δηµοκρατίας και της δικαιοσύνης.

Έµπρακτα, όµως, δείχνετε να ντρέπεστε για όλα αυτά. Εσείς
θαυµάζετε ανελεύθερα καθεστώτα, πράγµα που ποτέ δεν κρύ-
ψατε από τις δηµόσιες τοποθετήσεις σας. Θα προτιµούσατε µία
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αποµονωµένη, µία µικρή Ελλάδα λαϊκής δηµοκρατίας, µία χώρα
έρµαιο, στα δικά σας χέρια και των συνεργατών σας, εντός και
εκτός των συνόρων, µία µικρή αδύναµη Ελλάδα, χωρίς ατοµικές
ελευθερίες και ιδιωτικές πρωτοβουλίες. 

Εµείς όµως, ως Ένωση Κεντρώων, θέλουµε µία χώρα κανονι-
κής δηµοκρατίας, όπου οι πολίτες θα ζουν ελεύθερα και υπεύ-
θυνα, όπου οι πολίτες θα έχουν σύµµαχο όλες τις δηµοκρατίες
και θα συνεργάζονται πρόθυµα σε πολιτικό επίπεδο, όχι σερνό-
µενoι και απειλούµενοι µε δικαστήρια και πρόστιµα.

Και θα προχωρήσουµε τώρα στα άρθρα του νοµοσχεδίου, τα
οποία είδαµε στην επιτροπή και κάναµε εκτενή αναφορά. Είδαµε
ότι ο υποχρεωτικός έλεγχος επεκτείνεται και σε µικρότερες επι-
χειρήσεις. Εµείς ιδεολογικά, δεν είµαστε αντίθετοι στο να ελέγ-
χονται από ορκωτούς λογιστές ακόµη και µικρότερες επιχειρή-
σεις απ’ αυτές που προβλέπονται στο νοµοσχέδιο. Η διαφάνεια
και η κοινωνική λογοδοσία βρίσκονται στις πρώτες µας προτε-
ραιότητες και γι’ αυτό είµαστε και θετικοί µε το εν λόγω νοµο-
σχέδιο. 

Όµως, το σηµαντικότερο ερώτηµα που τίθεται είναι: Όταν αυ-
ξάνετε τη φορολογία ιδιαίτερα στις επικερδείς επιχειρήσεις, όταν
βάζετε ένα σωρό φόρους και εισφορές στον ιδιωτικό τοµέα, όταν
ακόµα και την κοινωνική ασφάλιση την εκλαµβάνετε ως φόρο,
όταν συγκεντρωτικά πάνω από 60% του εισοδήµατος ενός ιδιώτη
περιέρχεται στα χέρια του κράτους κάθε χρόνο, όταν αυτός ο
ιδιώτης δεν βρίσκει ούτε ένα σύστηµα υγείας της προκοπής ούτε
ένα κατάλληλο σύστηµα παιδείας ούτε την εθνική ασφάλεια δε-
δοµένη, πώς περιµένετε να αντεπεξέλθει στις υποχρεώσεις του
και σε ποια ελεγκτική διαδικασία; 

Όταν φέρνετε τις υποχρεώσεις στα ύψη και ταυτόχρονα επι-
βάλλετε αυστηρούς ελέγχους, τότε ένα πράγµα θα συµβεί: Κλεί-
σιµο επιχειρήσεων, ανεργία, και µειωµένα φορολογικά έσοδα για
το κράτος. Οι αυστηροί κανόνες ελέγχου έχουν απόδοση όταν
υπάρχει ένα δίκαιο φορολογικό σύστηµα. Ποτέ δεν στέριωσαν
αυστηροί κανόνες σε µία κοινωνία γεµάτη αδικία και διακρίσεις
ανάµεσα στις κοινωνικές τάξεις. Εσείς έχετε κάνει σύνθηµα το
ότι ο ιδιώτης επιχειρηµατίας είναι εχθρός και λαµόγιο και ο δη-
µόσιος τοµέας είναι ο άγιος, που πρέπει να προσκυνάµε και να
του κάνουµε όλα τα χατίρια.

Εµείς δεν ανήκουµε σε αυτή τη θρησκεία, που θέλετε να µας
επιβάλετε. Εµείς θεωρούµε ότι οι πολίτες είναι ισότιµοι απέναντι
στο κράτος και όλοι µεταξύ τους. Έχουµε πει ότι πρέπει να κα-
θαρίσει το δηµόσιο από τους αργόµισθους και να παραµείνουν
οι παραγωγικοί και αυτοί που τιµούν τα χρήµατα των φορολο-
γούµενων πολιτών. Δεν γίνεται να έχουµε δηµόσιους υπαλλή-
λους δύο ταχυτήτων. Δεν γίνεται να ξενυχτάνε οι υπάλληλοι της
Βουλής, µε τα κατεπείγοντα που µας φέρνετε και από την άλλη
επιτήδειοι κοµµατικοί ακόλουθοί σας να απολαµβάνουν καφεδάκι
στο καφενείο. 

Ακόµη και αν το κράτος ευθύνεται για την χρεοκοπία της χώ-
ρας µας, το ίδιο το κράτος δεν µπόρεσε να ανταποκριθεί στις
υποχρεώσεις του. Το ίδιο το κράτος δηµιούργησε ένα τεράστιο
έλλειµµα, µε τις υπέρογκες παροχές, τους εξωφρενικούς µι-
σθούς, τις παχυλές συντάξεις των τελευταίων δεκαετιών.

Και αντί το κράτος να περιοριστεί, αντί να εξαφανίσει τις πα-
θογένειές του, κοιτάζει να εξαφανίσει όλους τους υπολοίπους.
Και εσείς περιµένετε, µέσα σε αυτό το πολεµικό κλίµα, ο ιδιώτης
επιχειρηµατίας και επαγγελµατίας να είναι το αιώνιο θύµα, η αι-
ώνια πηγή εσόδων για ένα αδιαφανές και σπάταλο κράτος. Εάν
δεν το θέλει ο ιδιώτης, θα βρει χιλιάδες τρόπους να διαφύγει και
των ελέγχων και των υποχρεώσεών του. Και εσείς, αντί να καλ-
λιεργήσετε τη θέληση του πολίτη να πληρώσει, κοιτάζετε να του
επιβάλλετε περισσότερες υποχρεώσεις και περισσότερους ελέγ-
χους. 

Αυτή είναι η ίδια αδιέξοδη συνταγή, η ίδια καταστροφική πο-
λιτική των τελευταίων δεκαετιών. Δεν περιµένουµε να αλλάξετε
κάτι εσείς, όσο και αν πουλήσατε ελπίδα ούτε περιµένουµε να
αλλάξει η επόµενη µονοκοµµατική ή ολιγοκοµµατική κυβέρνηση. 

Στο ίδιο πλαίσιο κινούνται και ορισµένες τροπολογίες, που φέ-
ρατε. Χαρακτηριστική είναι η περίπτωση της παράτασης υπαγω-
γής στην εθελούσια αποκάλυψη εισοδηµάτων. Εδώ δηλώνετε
εµµέσως ότι ο µόνος τρόπος για να αυξήσετε τα φορολογικά σας

έσοδα είναι οι απειλές στους φορολογούµενους: «Πείτε µας τι
µαύρα χρήµατα έχετε, γιατί αν δεν µας το πείτε, θα σας τα πά-
ρουµε όλα». Έτσι φαντάζεστε το κράτος εσείς; Να στηρίζει τα
φορολογικά έσοδα, χτίζοντας ένα προφίλ κράτους γκάνγκστερ;
Αυτές οι πρωτοβουλίες, σε εµάς προσωπικά θυµίζουν κάποιες
αµερικάνικες ταινίες, όπου υπάρχει ο καλός και ο κακός αστυνο-
µικός, «µίλα τώρα, γιατί µετά θα είναι αργά». Είναι δυνατόν το
κράτος να έχει τέτοιο πρόσωπο; 

Υποτίθεται ότι το κράτος οφείλει να διασφαλίζει τη γνώση της
φορολογητέας περιουσιακής κατάστασης των πολιτών του εντός
της ελληνικής επικράτειας. Τόσα εργαλεία έχετε, τόση τεχνογνω-
σία από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τους διεθνείς θεσµούς, τις
απειλές γιατί τις θέλετε; 

Επίσης, φέρνετε σε τροπολογία την παράταση για έναν µήνα,
όπως ανέφερε η Υπουργός προηγουµένως, του Κοινωνικού Ει-
σοδήµατος Αλληλεγγύης, σε τριάντα δήµους. Αυτές οι ενέργειες
καταπολέµησης της ανθρωπιστικής κρίσης είναι πρόγραµµα που
επιδοτείται, όπως πολύ σωστά αναφέρθηκε, από το ΕΣΠΑ. Τι
ακριβώς έχετε κάνει εσείς σε επίπεδο κράτους, για να αντιµετω-
πίσετε την ανθρωπιστική κρίση; Το ότι βολεύετε καθηµερινά αρ-
γόµισθους σε πιθανές γραµµατείες και οργανισµούς δηµοσίου
το θεωρείτε έργο; Το ότι σπαταλάτε ακόµη και χρήµατα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για τα µεταναστευτικά hot spots σε δυόµισι
χιλιάδες υποτιθέµενους εργαζόµενους, που ποτέ δεν ανέλαβαν
καθήκοντα, το θεωρείτε και αυτό έργο; Για τις σαράντα χιλιάδες
Έλληνες άστεγους, που τους έχετε παρατήσει µέσα στα χιόνια
και στο κρύο, τι έχετε κάνει, τι περιµένετε να γίνει και από ποιον;
Από τις ΜΚΟ και τους δήµους; Αυτοί περιµένετε να µοιράσουν
κουβέρτες και φαγητό; 

Συνεχώς σας εγκαλούµε δηµόσια γι’ αυτό το θέµα και όλες οι
ερωτήσεις που έχουµε κάνει έχουν καταλήξει σε κάποιο συρτάρι,
στην καλύτερη των περιπτώσεων, ενός υπουργικού γραφείου.
Αυτή είναι η πρόνοια της Αριστεράς; Αυτό µάθατε στα εγχειρίδια
του Μαρξ και του Ένγκελς; Να αγνοείτε όσους έχουν ανάγκη και
να επιδοτείτε µε τριχίλιαρα συντάξεων τους υπαλλήλους στις
ΔΕΚΟ; Μπράβο σας! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την
ανοχή.

Όπως γνωρίζετε, είναι η πρώτη κοινοβουλευτική περίοδος για
την Ένωση Κεντρώων. Έχουµε απογοητευτεί από την απροθυµία
µιας Κυβέρνησης δυτικού κράτους να εφαρµόσει τις διεθνείς
συνθήκες, που είναι υποχρεωµένη να εφαρµόσει. Έχουµε απο-
γοητευτεί που, ενώ θεωρούσαµε την ευρωπαϊκή µας οµαλή συ-
νύπαρξη κεκτηµένο κατόρθωµα, η Ελληνική Κυβέρνηση δείχνει
απρόθυµη να συµµεριστεί αυτές τις αξίες. Η απροθυµία σας για
µεταρρυθµίσεις και συµπόρευση µε τα ευρωπαϊκά δεδοµένα σε
ένα µόνο συµπέρασµα µας οδηγεί στο ότι η αποκλειστική λύση
είναι µια κυβέρνηση τεχνοκρατών ευρείας κοινοβουλευτικής
αποδοχής. Σωτήρες δεν υπάρχουν πια, µεσσίες δεν υπάρχουν
πια, «τους πάτησε το τρένο» µαζί µε τους µάγκες, που έλεγε και
το τραγούδι. Σταµατήστε να ονειρεύεστε ότι είστε ένας απ’ αυ-
τούς και ωριµάστε επιτέλους! Διαφορετικά, θα βρεθούµε στο πε-
ριθώριο της ιστορίας.

Όπως είναι γνωστό, έχουµε υπερψηφίσει επί της αρχής και
των άρθρων το σχετικό σχέδιο νόµου και θα τοποθετηθούν ανα-
λυτικά τόσο ο οµιλητής µας, ο κ. Σαρίδης, όσο και ο Κοινοβου-
λευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Μεγαλοµύστακας, κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής από το Ποτάµι κ. Δανέλλης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα την ευρω-

παϊκή οδηγία 2014/56 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014, που στην πραγµατικότητα
τροποποιεί µια προηγούµενη οδηγία της 17ης Μαΐου 2006 και
συγκεκριµένα την οδηγία 2006/43.

Η εν λόγω οδηγία θα πρέπει να διευκρινιστεί πως είχε ενσω-
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µατωθεί στην ελληνική νοµοθεσία µε τον ν.3693/2008, που αφο-
ρούσε στην εναρµόνιση µεταξύ ευρωπαϊκών κρατών των κανό-
νων, που διέπουν τους ελεγκτικούς µηχανισµούς των οικονοµι-
κών οντοτήτων. 

Η παρούσα οδηγία επιδιώκει έτι περαιτέρω την επικράτηση
κοινών ελεγκτικών προτύπων σε όλες τις χώρες της Ένωσης,
βάσει των οποίων διενεργούνται οι υποχρεωτικοί έλεγχοι στις
ενοποιηµένες οικονοµικές καταστάσεις των επιχειρήσεων, κα-
ταργώντας ουσιαστικά τον ν.3693 του 2008. Ο προφανής σκοπός
είναι να επιτευχθεί ακόµα µεγαλύτερη σύγκλιση των οικονοµικών
καταστάσεων, που εκδίδουν όλες οι ευρωπαϊκές επιχειρήσεις,
έτσι ώστε να ενισχύσουµε την εµπιστοσύνη των δυνητικών επεν-
δυτών και να βελτιώσουµε την ποιότητα των υποχρεωτικών ελέγ-
χων, επιτρέποντας την ορθή απεικόνιση της οικονοµικής κατά-
στασης µιας επιχείρησης. 

Σε αυτό το πλαίσιο, το νοµοσχέδιο επιχειρεί να ενισχύσει και
τη δηµόσια εποπτεία των ορκωτών ελεγκτών λογιστών, όπως και
των ελεγκτικών εταιρειών, να ελέγξει τους ελεγκτές κατ’ ουσία
και να εδραιώσει την ανεξαρτησία της Eπιτροπής Λογιστικής Τυ-
ποποίησης και Ελέγχων, τη γνωστή ΕΛΤΕ, ως αρχή δηµόσιας
εποπτείας. Γι’ αυτό τον λόγο και η συζητούµενη οδηγία φέρνει
νέους όρους και προϋποθέσεις, που αφορούν τη χορήγηση της
άδειας ασκήσεως επαγγέλµατος του ορκωτού ελεγκτή λογιστή,
όπως και τον τρόπο λειτουργίας των ελεγκτικών εταιρειών. 

Για να γινόµαστε πιο κατανοητοί, οι επιχειρήσεις που υπόκειν-
ται σε έλεγχο από ορκωτούς λογιστές ή τις αντίστοιχες εται-
ρείες, δεν αρκεί µόνο να φαίνονται κερδοφόρες και υγιείς, αλλά
και να είναι, γιατί πολλές φορές κατά το παρελθόν είδαµε επεν-
δυτές να τοποθετούν τα χρήµατά τους σε επιχειρήσεις«κουφά-
ρια, επιχειρήσεις που ωστόσο, λόγω ελλιπών και διαβλητών
ελέγχων, παρουσίαζαν στοιχεία οικονοµικής ευρωστίας, που ου-
δόλως αντιστοιχούσαν στην πραγµατική τους κατάσταση.

Συζητούµε, λοιπόν, ένα τεχνικό νοµοσχέδιο, που ωστόσο έχει
µεγάλη σηµασία για την προστασία του δηµοσίου συµφέροντος,
αλλά και πιο συγκεκριµένα για όσους θέλουν να επενδύσουν
χρήµατα στη χώρα µας. Και παρ’ ότι η τεχνική του φύση πιθανόν
να απωθεί σε πρώτο χρόνο τον πολίτη, θα πρέπει να επισηµά-
νουν πως µιλάµε για την πραγµατική οικονοµία και αυτή κάθε
άλλο παρά αδιάφορη είναι για τον καθένα µας. 

Αλλά και µε µία άλλη ανάγνωση, το νοµοσχέδιο µάς επιβάλλει
να δούµε στην πραγµατική τους διάσταση τις πολυεθνικές ελεγ-
κτικές εταιρείες, εταιρείες εγνωσµένου κύρους, που ως τώρα πα-
ρέµεναν στο απυρόβλητο, λόγω ονόµατος και µόνο, γιατί δεν
πρέπει να ξεχνούµε πως η στόχευση του ελέγχου των ελεγκτικών
εταιρειών αφορά κυρίως τις λεγόµενες «Big Four», εταιρείες-κο-
λοσσούς, που η χρηµατοπιστωτική κρίση έφερε στην επιφάνεια
αδυναµίες στη λειτουργία τους, που µαθηµατικά οδηγούσαν σε
στρεβλώσεις της αγοράς, που πλήρωσαν ακριβά πολίτες και
επενδυτές. Άλλωστε, είναι γνωστό πως η συγκεκριµένη αγορά
είναι µία αγορά ολιγοπωλιακού χαρακτήρα και συνακόλουθα έν-
τονης σύγκρουσης συµφερόντων.

Επιπρόσθετα, το συζητούµενο νοµοσχέδιο ορίζει τα απαραί-
τητα προσόντα των ελεγκτών. Θέτει το πλαίσιο διεξαγωγής των
σχετικών επαγγελµατικών εξετάσεων και πιστοποιήσεων και επα-
νακαθορίζει νέους όρους και προϋποθέσεις για την εγγραφή
τους στο δηµόσιο µητρώο. 

Τα πενήντα τέσσερα άρθρα, τα οποία διαρθρώνονται σε δώ-
δεκα κεφάλαια, ακολουθούν την αρχική µορφή της οδηγίας και
ως εκ τούτου, δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να υπερψηφίσουµε
αυτήν την οδηγία, έτσι όπως ενσωµατώνεται στην ελληνική νο-
µοθεσία, µένοντας βεβαίως, και συνεπείς στη στάση που τη-
ρούµε για τις ευρωπαϊκές οδηγίες, που το Ελληνικό Κοινοβούλιο
καλείται να επικυρώσει. 

Παρ’ όλα αυτά, θέλω να σταθώ, κυρία Υπουργέ, σε ένα ζήτηµα
που νοµίζω ότι πρέπει να επανεξεταστεί, γιατί χρήζει περαιτέρω
διευκρίνισης. Δεν µπορεί µία ελεγκτική εταιρεία, η οποία διαθέτει
θυγατρικές ή έµµεσα συνδεδεµένες εταιρείες, να ελέγχει και πα-
ράλληλα να κάνει και τον λογιστικό και φορολογικό έλεγχο µέσω
των θυγατρικών της. Θα πρέπει να υπάρχουν διακριτοί ρόλοι στις
λειτουργίες αυτές, έτσι ώστε να εξασφαλίζεται η αντικειµενικό-
τητα και η διαφάνεια των διαδικασιών.

Αλλά και στο άρθρο 42, που εµφανίζεται αλλαγµένο σε σχέση
µε το αντίστοιχο της διαβούλευσης, θα πρέπει να ξαναδούµε ορι-
σµένα σηµεία, γιατί καλώς ή κακώς, τα οικονοµικά µεγέθη της
Ελλάδας είναι διαφορετικά από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και εκεί όπου µιλούµε για µια µικρή επιχείρηση, στα καθ’
ηµάς θεωρείται µεγάλη επιχείρηση.

Έτσι, για παράδειγµα, το όριο των 4 εκατοµµυρίων ενεργητικό
και κύκλου εργασιών 8 εκατοµµυρίων µε πενήντα άτοµα ως ερ-
γαζοµένους που χαρακτηρίζει τη µικρή επιχείρηση στην Ευρώπη,
για τη χώρα µας είναι µια µεγάλη επιχείρηση. Μια τέτοια επιχεί-
ρηση δεν είναι δυνατόν να εξαιρείται από τους ελέγχους, γιατί
έτσι περιορίζεται σηµαντικά ο αριθµός των υπό έλεγχο επιχειρή-
σεων. Αξίζει, νοµίζω, να ξαναδείτε το θέµα και να προσαρµόσετε
τα όρια, σύµφωνα µε τα ελληνικά δεδοµένα. Είναι στη διακριτική
µας ευχέρεια.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας δεν µπορώ παρά να
µην αναφερθώ, βεβαίως, σε µία πάγια τακτική. 

Για άλλη µια φορά γινόµαστε µάρτυρες του γνωστού µοτίβου
της νοµοθέτησης, όπου η ψήφιση µιας ευρωπαϊκής οδηγίας γί-
νεται Δούρειος Ίππος για πληθώρα ως επί το πλείστον, άσχετων
τροπολογιών, που ώρα µε την ώρα αυξάνονται, όπως είδαµε και
σήµερα. Το να προσπαθείς να ενσωµατώσεις επιµέρους ευρω-
παϊκές οδηγίες στην ελληνική έννοµη τάξη, δίχως να ακολουθείς
τις ευρωπαϊκές πρακτικές καλής νοµοθέτησης, είναι, αν µη τι
άλλο, αντιφατικό. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ για την εξοικονόµηση χρόνου, κύριε Δανέλλη. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τους Ανεξάρτητους Έλ-

ληνες κ. Παπαχριστόπουλος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Εγώ θα συνηγορήσω σε πάρα πολλά που άκουσα από τον προ-

ηγούµενο αγορητή, τον κ. Δανέλλη. Ελέγχων και ελεγχόµενος
δεν συµβιβάζονται, όπως επίσης τα όρια µιας µικρής ή µεγάλης
επιχείρησης διαφοροποιούνται ανά έθνος. Νοµίζω ότι έκανε την
παρατήρηση και ο κ. Κουτσούκος και νοµίζω ότι είναι κάτι που
πρέπει να το λάβουµε υπόψη, τουλάχιστον σαν ειδικό θέµα. 

Εδώ θέλω να πω το εξής: Θυµάµαι πριν από λίγο καιρό τους
ορκωτούς λογιστές σε ένα δήµο -δεν θέλω να πω ποιόν- για τον
οποίον εγώ έκανα επίκαιρη ερώτηση εδώ µέσα. Πάντα µε το τεκ-
µήριο της αθωότητας -το δικαστήριο θα αποφασίσει σε τελική
ανάλυση- οι ορκωτοί λογιστές έκαναν όχι απλώς µια φοβερή
δουλειά, αλλά µια σπουδαία δουλειά και στην κυριολεξία, έβγα-
ζαν στη φόρα απίστευτα πράγµατα που συνέβαιναν στο συγκε-
κριµένο δήµο. 

Συνεπώς, η δουλειά των ορκωτών λογιστών είναι κάτι πολύ σο-
βαρό και νοµίζω ότι διασφαλίζει, όχι µόνο το κύρος των αποφά-
σεών τους, αλλά κυρίως την προθυµία ή µη ενός επενδυτή να
έρθει να επενδύσει σε µια χώρα. Έχει µεγάλη σηµασία γι’ αυτόν
να είναι σωστοί οι έλεγχοι. Αν πράγµατι αυτός είναι ένας σοβα-
ρός επενδυτής, πρέπει να βγαίνει αυτό από τον έλεγχο που του
γίνεται. 

Συνεπώς, είναι αµφίδροµη αυτή η σχέση. Δεν είναι µόνο, δη-
λαδή, να ελέγξουµε τους ορκωτούς, που µπορεί να έχουν µε τον
χ τρόπο επηρεαστεί, οικονοµικό ή άλλον, αλλά είναι και η αξιο-
πιστία της απόφασής τους, των ελέγχων τους σε σχέση µε τον
επενδυτή. Ένας σοβαρός επενδυτής, το καταλαβαίνετε, αν µυ-
ρισθεί ότι οι έλεγχοι είναι τύποις, δεν έρχεται να επενδύσει. 

Συνεπώς, θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό το σηµερινό
θέµα, ειδικά σε µια χώρα σαν τη δικιά µας, που ξέρουµε ότι στην
κυριολεξία καίγεται για επενδύσεις. 

Επίσης, θέλω να επισηµάνω το εξής: Κάποιοι άλλοι ορκωτοί
λογιστές -δεν ξέρω πώς τους λένε και ποιος τους ελέγχει- που
είναι οι περίφηµες εταιρείες αξιολόγησης, η «ΜOODY’S”, η
“FITCH” κ.λπ.- µπορούν µε µία απόφασή τους να ταράξουν και
να τινάξουν το τραπεζικό σύστηµα µιας χώρας στον αέρα και να
κουνήσουν συθέµελα την οικονοµία της χώρας. Θα ήθελα µια
απάντηση σε αυτό. Πιστεύω, δηλαδή, ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση
πρέπει να προχωρήσει κι άλλο. 

Συµφωνούµε σε όλα. Πρέπει να γίνονται σκληροί έλεγχοι
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στους ορκωτούς λογιστές και στις εταιρείες, επίσης, που µπορεί
να είναι ελέγχων και ελεγχόµενος. Να τα δούµε όλα αυτά και να
προχωρήσουµε λίγο, γιατί η χώρα µας έχει πληρώσει ακριβά κά-
ποια σωστή ή µη αποτίµηση του προγράµµατος, που ήδη δια-
νύουµε εδώ και επτά χρόνια και δεν βγαίνει µε τίποτα. Όσοι
νόµιζαν ότι θα βγει, διαψεύδονται, µέρα µε την ηµέρα. Είναι
ηλίου φαεινότερο ότι αυτό το πρόγραµµα που συντάξανε για µας
-δεν έχει σχέση µε τους ορκωτούς λογιστές, αλλά το νιώσαµε
στο πετσί µας- δεν βγήκε και φτωχοποιούνται ολόκληρες κοινω-
νίες, για να µην πω χώρες ολόκληρες, από αυτές τις λάθος εκτι-
µήσεις. Συνεπώς, είναι ένα ωραίο πρώτο βήµα. 

Θα συµφωνήσω µε την κριτική του αγορητή της Νέας Δηµο-
κρατίας. Καλά κάνει. Αργήσαµε, ναι. Θα µπορούσαµε να το κά-
νουµε λίγο νωρίτερα, ξέρετε, όµως, ότι λειτουργούµε κάτω από
συνθήκες πίεσης, µερικής οικονοµικής ασφυξίας και δεν είναι
όλα εύκολα. Δεν είναι κάτι που λες «τώρα το ξεκινάω και το τε-
λειώνω». 

Εγώ δεν θέλω να πω περισσότερα. Θέλω να µιλήσω για δυο
τροπολογίες. Ήµουν δέκτης µάλιστα της τροπολογίας των φοι-
τητών, που είναι επί πτυχίω και οι οποίοι πραγµατικά καιγόντου-
σαν και έπρεπε να γίνει. Αν δεν έγινε πριν, κακώς δεν έγινε. Θα
µπορούσε να είχε γίνει, αλλά ήταν κάτι που έπρεπε να έχει γίνει. 

Εµείς τουλάχιστον, το στηρίξαµε από την πρώτη φορά, γιατί
ήρθαµε σε επαφή µε αυτά τα παιδιά, όπως επίσης και η τροπο-
λογία της κ. Φωτίου. Νοµίζω ότι είναι ανθρώπινο. Πάντα πέφτεις
έξω στους χρόνους. Εντάξει, θα µπορούσε από 1η Ιανουαρίου
να ισχύσει, αλλά νοµίζω ότι και αυτή είναι επιβεβληµένη, γιατί
αυτό το κοινωνικό επίδοµα αλληλεγγύης δεν το παίρνουν ούτε
δέκα ούτε δεκαπέντε χιλιάδες άνθρωποι. Το παίρνουν γύρω στις
εφτακόσιες χιλιάδες άνθρωποι, οι οποίοι δεν έχουν στον ήλιο
µοίρα και µέχρι χθες αυτοί οι άνθρωποι ήταν ή στα συσσίτια της
εκκλησίας ή στα συσσίτια των δήµων ή στους κάδους απορριµ-
µάτων. Λυπάµαι που το λέω. Δεν είναι πολλά τα χρήµατα. Είναι
από 200 ευρώ µέχρι 400 ευρώ, ανάλογα την οικογενειακή τους
κατάσταση. Δεν είναι έκτακτο, δεν είναι εφάπαξ, είναι µηνιαίο και
δεν έχει καµµία σχέση και το λέω γι’ αυτούς που µε ακούνε αυτή
τη στιγµή και καλά θα κάνουν να πάνε γρήγορα στις κοινωνικές
υπηρεσίες των δήµων, στα ΚΕΠ. Πολύ σύντοµα, οι διακόσιες πε-
νήντα τέσσερις κοινότητες, όπου θα γίνουν σε δήµους άνω των
δέκα χιλιάδων -που είναι οι πιο πολλοί, φαντάζοµαι- θα ενηµερω-
θούν γι’ αυτό το επίδοµα. 

Θα ήθελα τελειώνοντας, επειδή πάλι άκουσα κινδυνολογίες,
καταστροφολογίες και χαρακτηρισµούς, να θυµίσω τα εξής: Σύµ-
φωνα µε οικονοµολόγους, που δεν έχουν σχέση µε την Ελλάδα,
η χώρα αυτή τη στιγµή µε ένα ελάχιστο ποσοστό, τελειώνει µε
ανάπτυξη το 2016 -µικρό, ελάχιστο, αλλά είναι ανάπτυξη- και το
2017 όλοι σχεδόν οι οικονοµολόγοι του πλανήτη προβλέπουν
ανάπτυξη στη χώρα, άλλος µικρότερη, άλλος µεγαλύτερη. Μπο-
ρεί µερικοί να µην προβλέπουν το 2,7% ή το 3%, αλλά προβλέ-
πουν ανάπτυξη από τουλάχιστον 1,8% και πάνω.

Επίσης, θα ήθελα να θυµίσω ότι η Τράπεζα της Ελλάδος δέχ-
θηκε πρόσφατα µια διορθωτική κίνηση από την Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα, που δείχνει ότι η ρευστότητά της πάει καλά. Δεν
είπαµε ότι λύθηκε το θέµα των τραπεζών, αλλά ότι πάει καλά.
Είναι 4,2 δισεκατοµµύρια, για όσους ξέρουν από νούµερα, για
τη ρευστότητα των ελληνικών τραπεζών, που δεν χρειάζονται.

Επίσης, θέλω να θυµίσω ότι η αγνώστου προέλευσης
«MOODY’S», που, όµως, λύνει και δένει στον πλανήτη, στο παγ-
κόσµιο στερέωµα, ενώ λέει ότι ο µέσος όρος ανάπτυξης όλων
των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα κυµανθεί γύρω στο
1,3%, για τη χώρα µας προβλέπει πολύ πιο µεγάλη ανάπτυξη,
γύρω στο 1,8%, 1,9%.

Επίσης, θέλω να θυµίσω -και είναι απάντηση, γιατί ακούω από
το πρωί ως το βράδυ µιζέρια, κινδυνολογία, καταστροφολογία
και κυρίως διαστρέβλωση- ότι γύρω στα 6 δισεκατοµµύρια έχουν
επιστρέψει από τα σεντούκια στις τράπεζες.

Επίσης, θέλω να θυµίσω ότι τα δεκαετή οµόλογα είναι σταθε-
ρά και έχουν µια πτωτική τάση. Ξέρουµε όλοι ότι αν περάσουν
το ψυχολογικό όριο των έξι µονάδων, κάτι σηµαίνει αυτό.

Επίσης, θέλω να θυµίσω τα εξής για τις εξαγωγές: Έδωσε
δέκα κριτήρια ο κ. Παπαδηµητρίου, ο Υπουργός Οικονοµίας, που

δείχνουν ότι η χώρα µπαίνει πραγµατικά σε µια άλλη φάση. 
Κύριε Πρόεδρε, πόσο χρόνο έχω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε πολύ χρόνο,

κύριε Παπαχριστόπουλε. Συνεχίστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε

Πρόεδρε. Δεν έχω παράπονο.
Σε αυτή τη συγκυρία είναι εγκληµατική κίνηση να γίνει οτιδή-

ποτε άλλο και να µην τελειώσει η δεύτερη αξιολόγηση. 
Η αίσθηση όσων παρακολουθούν τα γεγονότα από κοντά είναι

η εξής: Δεν παραβλέπει κανείς ότι η οµάδα Σόιµπλε καιροφυλα-
κτεί. Όµως, θέλω να θυµίσω ότι το τελευταίο «πραξικόπηµα» που
έκανε µε τα βραχυπρόθεσµα, εξέπληξε πολλούς από τους δε-
καεννέα φίλους στην Ευρωζώνη, µε εξαίρεση τις Βαλτικές χώ-
ρες, που πάντα ήταν σύµµαχοί του και τρεις, τέσσερις άλλες,
που δεν είναι πολύ δυνατές οικονοµικές οντότητες, όπως η Φιν-
λανδία, για παράδειγµα, που είναι εναντίον µας, είναι το 1/8 σε
οικονοµία από ό,τι είναι η Γαλλία, που είναι δεύτερη, και το ένα
τόσο της Ιταλίας που είναι τρίτη.

Τι θέλω να πω; Χώρες, όπως η Ιρλανδία, το Βέλγιο, η Γαλλία,
η Ιταλία, η Κύπρος, η Πορτογαλία, ακόµα και η Ισπανία, έχουν
καταλάβει ότι δεν µπορεί µια χώρα να κερδίζει -100 δισεκατοµ-
µύρια µπήκαν το 2016 στην οικονοµία της Γερµανίας- και όλοι οι
άλλοι να φτωχοποιούνται. Πιστεύω ότι είναι σύµµαχος σε αυτό
το πράγµα. 

Πιστεύω ακόµα ότι τα τροµοκρατικά χτυπήµατα σε όλη την Ευ-
ρώπη, εκτός από την Ελλάδα, ένας Ερντογάν απρόβλεπτος και
απελπισµένος, κατά τη γνώµη µου, σε µια χώρα που πραγµατικά
είναι όαση σταθερότητας και ασφάλειας και δηµοκρατίας –το το-
νίζω το «δηµοκρατίας»– που φορτώθηκε στην πλάτη της και το
φοβερό µεταναστευτικό πρόβληµα των προσφύγων και των οι-
κονοµικών µεταναστών και µετά το γεγονός ότι η Ιταλία δοκιµά-
ζεται σε επίπεδο τραπεζικού συστήµατος, το Brexit, ο Τραµπ, όλα
αυτά είναι καινούριοι παίκτες και παράγοντες στις παγκόσµιες
ισορροπίες.

Θέλω να πιστεύω ότι η οµάδα Σόιµπλε δεν θα υπερισχύσει και
δεν θα γίνει το απονενοηµένο διάβηµα. Είναι 5-10% η πιθανότητα
αυτή, αλλά είναι υπαρκτή. Δεν την αρνείται κανένας. 

Ναι, καθυστέρησε η αξιολόγηση. Καθυστέρησε, γιατί πραγµα-
τικά γίνεται διαπραγµάτευση, γιατί έπρεπε να δοθούν σε αναξιο-
παθούντες αυτά τα 617 εκατοµµύρια ευρώ. Εγώ λέω ότι δεν είναι
τίποτα. Πρέπει να δοθούν τα 700 εκατοµµύρια ευρώ της κ. Φω-
τίου σε ανθρώπους που βρίσκονται κάτω από το όριο της φτώ-
χειας. Και κάποιος πρέπει να πληροφορήσει αυτούς τους αν-
θρώπους που απεργάζονται διάφορα σχέδια ότι οι µισοί Έλληνες
µπορεί να µην είναι κάτω από τα όρια της φτώχειας, τα αγγίζουν
όµως. Συνεπώς, η λογική πάνω από όλα πρέπει να επικρατήσει
και θα επικρατήσει. Πιστεύω ότι η δεύτερη αξιολόγηση θα τελει-
ώσει. 

Εγώ παρακολούθησα για επτά ώρες χθες τη συνεδρίαση που
είχαµε εδώ στην οποία, δυστυχώς, πολύ λίγα ακούστηκαν για το
αγροτικό, όπου –ας µε συγχωρήσει ο φίλος µου ο κ. Αποστόλου–
ο φουκαράς ο Αποστόλου, αφού ξόφλησε τα 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ που χρωστάγανε, αφού δεν έφαγε κανένα πρόστιµο αυτά
τα δύο χρόνια, αφού ήδη δίνει στους αγρότες 3,7 και άλλα πολλά
–δεν ακούστηκαν αυτά– µπαίνει η χώρα σε άλλους ρυθµούς. 

Τελειώνοντας, θα πω ότι είναι πολύ σηµαντικό ότι εµείς εδώ
στη Βουλή –και είναι προς τιµήν τους ότι το ψηφίσανε και τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης– ψηφίσαµε την ηλεκτρονική υπογραφή,
ψηφίσαµε στην κινητικότητα τη µια στάση –όχι δύο µήνες και
εξήντα υπογραφές– ψηφίσαµε το πλαστικό χρήµα και έρχονται
και άλλα, γιατί πιστεύω ότι η χώρα πρέπει να αλλάξει και θα αλ-
λάξει. Κάποιοι –λυπάµαι που το λέω– θέλουν να την κρατήσουν
σε οµηρία. 

Είναι κωµικό και αστείο γεγονός επειδή ένας συνταξιούχος δη-
µοσιογράφος, που δούλευε στο Βήµα πάνω από είκοσι χρόνια,
εγκαλείται…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Τριάντα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ξέρω πόσα είναι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Έτσι λέει ο ίδιος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μακάρι να είναι παρα-

πάνω. Εγώ λέω λιγότερα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να τελειώνουµε, γιατί
τώρα µιλάµε για θέµατα που είναι έξω από το νοµοσχέδιο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τέλειωσα, κύριε Πρό-
εδρε και ζητάω συγγνώµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουτσούκο, µη
διακόπτετε τον κ. Παπαχριστόπουλο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κι εγώ έχω ασχοληθεί.
Τι σχέση έχω; Λέτε ότι είναι τριακόσιοι εργαζόµενοι. Δεν πρέπει
κάτι να γίνει για αυτούς; 

Ήταν, πραγµατικά, αποστοµωτική η απάντηση του Πρωθυ-
πουργού χθες: «Ελάτε µαζί µε διαφάνεια να ρυθµίσουµε το θέµα
των ΜΜΕ που τόσο πολεµήθηκε». Η «µιντιακή δικτατορία», δυ-
στυχώς, πολέµησε τόσο πολύ ένα νόµο που δεν βγήκε αντισυν-
ταγµατικός. Ένα άρθρο του βγήκε. Και αυτό γιατί κωλυσιεργού-
σε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση –όχι κανένας άλλος– επί πέντε
µήνες. Το ξέραµε, το ΕΣΡ έπρεπε να το κάνει. Το ξέραµε πρώτοι. 

Δεν θέλω να πω περισσότερα. Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώσαµε µε τους

ειδικούς αγορητές. Η κυρία Υπουργός θέλει να κάνει νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις. Δεν χρειάζεται να τις αναγνώσετε, κυρία Υπουρ-
γέ. Απλά πείτε δύο λέξεις και τις καταθέτετε για να φωτοτυπη-
θούν και να µοιραστούν και µετά συνεχίζουµε. Η κυρία Υπουργός
δεν θέλει να πάρει τον λόγο τώρα. Θέλει να µιλήσουν οι έξι συ-
νάδελφοι και ύστερα. Αυτό σηµαίνει ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι έχουν δικαίωµα να πάρουν τον λόγο όποτε θέλουν. Αν
θέλουν να περιµένουν να µιλήσει η κυρία Υπουργός, εντάξει. Αν
δεν θέλουν, εντάξει και πάλι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Να µιλήσει η κυρία Υπουργός και µετά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, εντάξει. Ήδη

σας γράφω εσάς, κύριε Δένδια. Ο κ. Λοβέρδος θα µου πει τι

θέλει, αν θέλει να ακούσει την κυρία Υπουργό ή όχι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μετά, κύριε Πρόεδρε 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, µετά, εποµέ-

νως σας βάζω στο νούµερο δύο. Ο κ. Μαντάς έχει ζητήσει να µι-
λήσει τελευταίος γιατί του έτυχε κάτι. 

Ορίστε, κυρία Υφυπουργέ, µιλήστε για τις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Οι περισσότερες νοµοτεχνικές βελτιώσεις είναι κάποιες διορθώ-
σεις του κειµένου. Θα αναφερθώ όµως σε δύο-τρία πραγµατάκια
που πρέπει να πω. 

Στο τέλος του άρθρου 44 προστίθεται µια παράγραφος ως
εξής: «Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών µπορούν να ορί-
ζονται οντότητες ως οντότητες δηµοσίου συµφέροντος κατά την
έννοια του παρόντος, πέραν εκείνων των περιπτώσεων των πα-
ραγράφων α’ έως γ’ της παραγράφου 12, µε γνώµονα τη φύση
των δραστηριοτήτων τους, το µέγεθός τους, τον ορισµό των
απασχολουµένων σε αυτές και άλλα παρεµφερή κριτήρια». 

Ένα δεύτερο σηµαντικό, µε βάση αυτά που ειπώθηκαν από
πολλούς συναδέλφους, είναι ότι η τήρηση των αρχείων που προ-
βλέπονται για τους ορκωτούς ελεγκτές λογιστές και τις ελεγκτι-
κές εταιρίες που διενεργούν ελέγχους σε οντότητες µη δηµοσίου
συµφέροντος, ισχύει για χρονικό διάστηµα πέντε ετών από την
παραγωγή των εν λόγω εγγράφων ή πληροφοριών. 

Ένα τρίτο που θα ήθελα να αναφέρω είναι για το άρθρο 52.
Αυτό αφορά τους ασκούµενους ορκωτούς ελεγκτές. Όσον
αφορά την παράταση, το «2016» αντικαθίσταται µε το «2018».

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου
καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:

4128 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ πολύ να
φωτοτυπηθούν και να διανεµηθούν στους εισηγητές και στους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και σε όποιον άλλο συνάδελ-
φο, βεβαίως, θέλει. 

Πριν µπούµε στον κατάλογο των οµιλητών, θα δώσω τον λόγο
για δύο λεπτά στον κ. Μπαλαούρα, ο οποίος έχει υποβάλει πα-
ράκληση να µιλήσει για µια τροπολογία. 

Κύριε Μπαλαούρα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. Πήρα εγώ
την ευθύνη για να σας δώσω τον λόγο. Δεν ρώτησα τους συνα-
δέλφους. Σας παρακαλώ, µην ξεπεράσετε τον χρόνο. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Η τροπολογία αυτή έχει κατατεθεί από εξήντα τρεις Βουλευ-
τές. Θα αναφέρω επιγραµµατικά τι συµπεριλαµβάνει το πνεύµα
της. 

Όταν ο ασφαλισµένος του ΟΓΑ συµπληρώσει το 67ο έτος της
ηλικίας του και κάνει αίτηση για συνταξιοδότηση, εάν ο ΟΓΑ δια-
πιστώσει ότι κακώς ασφαλίστηκε αρχικά στον ΟΓΑ ή στην πορεία
διέκοψε το αγροτικό του εισόδηµα –για παράδειγµα, έχει ένας
χωράφια, κάνει πέντε-δέκα χρόνια το αγροτικό επάγγελµα και τα
καλλιεργεί και µετά τα νοικιάζει και αυτός συνεχίζει να είναι
ασφαλισµένος στον ΟΓΑ- µε τις παλιές διατάξεις τού κόβει την
ασφάλιση. Του επιστρέφει τα λεφτά, αλλά δεν παίρνει σύνταξη
και µένει µετέωρος αυτός ο άνθρωπος. Αυτό το πρόβληµα λύνει
χοντρικά η τροπολογία. 

Σταµατάω εδώ. Θέλω, όµως, κύριε Πρόεδρε –δεν ξέρω διαδι-
καστικά πώς γίνεται- να διορθωθεί ένα λάθος σε µια ηµεροµηνία
στην αιτιολογική έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Διορθώστε το λάθος
και βάλτε µονογραφή, αφού την υπογράφετε και δώστε τη στα
Πρακτικά να φωτοτυπηθεί και να διανεµηθεί. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Αντί για 31 Δεκεµβρίου 2016
είναι 30 Ιουνίου 2017. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο συνεργάτης µου
επίσης µε ενηµερώνει ότι εκτός από αυτό που σας είπα, πρέπει
να το µονογράψει και η κυρία Υπουργός, εφόσον κάνει δεκτή την
τροπολογία. Εάν δεν την κάνει, δεν έχει σηµασία. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Μάλλον θα την κάνει δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Εποµένως, να

τη µονογράψετε εσείς και η κυρία Υπουργός και µετά να την κα-
ταθέσετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
Ξεκινάµε µε τον κ. Δηµαρά. Μετά θα συνεχίσουµε µε την κ. Κα-

ραµανλή και µετά µε τον κ. Δένδια. 
Κύριε Δηµαρά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Υπουργοί κι εµείς ως Βου-

λευτές έχουµε υποχρέωση απέναντι στον ελληνικό λαό να περι-
φρουρήσουµε το δηµόσιο συµφέρον, δηλαδή τα χρήµατα των
Ελλήνων, κύριε Μπαλαούρα, από εκείνους που τα επιβουλεύον-
ται. Αυτό δεν έγινε στο παρελθόν ή έγινε πληµµελώς. 

Γνωρίζουµε όλοι ότι ανώνυµες εταιρείες, κυρίως πολύ µεγά-
λες, πτώχευαν, ενώ ταυτόχρονα τα αφεντικά πλούτιζαν. Προφα-
νώς, κάποιοι δεν έκαναν καλά τη δουλειά τους ή κάποιοι τα
έκαναν «καλά» για την «κονοµισιά» σε βάρος του δηµοσίου συµ-
φέροντος, δηλαδή σε βάρος του κάθε έντιµου φορολογούµενου
πολίτη. 

Υπήρχαν -και υπάρχουν ακόµη- προβλήµατα στον έλεγχο των
επιχειρήσεων. Συζητάµε για τις ανώνυµες εταιρείες, όχι βέβαια
όλες, αλλά για πάρα πολλές. Ιδιαίτερα το πρόβληµα σε βάρος
του δηµοσίου ήταν –και πιθανώς είναι ακόµη- στις εταιρείες που
κινούνταν µε µεγάλα δάνεια τραπεζών και ευρωπαϊκά κονδύλια.

Από τον µη έλεγχο ή τον πληµµελή έλεγχο προέκυπταν, πρώ-
τον, αποφυγή φορολόγησης µε τεχνητή εµφάνιση ζηµιών ή από-
κρυψη µεγάλου µέρους των κερδών τους. Δεύτερον, είχαµε
µεθοδευµένες πτωχεύσεις που τυπικά όλα εµφανίζονταν νοµό-
τυπα, αλλά µεγάλα ποσά µε υπερτιµολογήσεις και άλλα τεχνά-
σµατα πήγαιναν στις τσέπες των ιδιοκτητών των µεγαλοστε-
λεχών. Ποιοι πλήρωναν τη νύφη; Οι εργαζόµενοι, οι προµηθευτές
και οι τράπεζες. Και όταν εδώ λέµε «τράπεζες» εννοούµε τους
µικροµετόχους, γιατί ξέρουµε ότι οι τράπεζες έχουν διασπαρµέ-

νες µετοχές. Δεν υπάρχει ένας ιδιοκτήτης. 
Όµως, τελικά µε τις ανακεφαλαιοποιήσεις των τραπεζών τα

πλήρωσε ο ελληνικός λαός και δυστυχώς, κυρία Καραµανλή, θα
τα πληρώνουν οι επόµενες γενιές, τα παιδιά µας και τα εγγόνια
µας. Αυτές οι δόλιες πτωχεύσεις που φαίνονταν τυπικά εντάξει,
τελικά µεταφέρθηκαν στις επόµενες γενιές. Γι’ αυτό έχουµε όλοι
ευθύνη να καταργήσουµε αυτά τα φαινόµενα ή τουλάχιστον να
τα περιορίσουµε στο ελάχιστο. Όλα αυτά τα παιχνίδια των όσων
κοµπιναδόρων και αητονύχηδων έπληξαν τον ελληνικό λαό, επι-
τέλους πρέπει να σταµατήσουν!

Με τον νόµο που ψηφίζουµε και µε άλλα µέτρα πρέπει να θω-
ρακίσουµε το συµφέρον των πολιτών και το µέλλον της χώρας
και των νέων ανθρώπων. Προτείνω, λοιπόν, από τον διάλογο προ-
έκυψε να ενσωµατωθούν όλες οι θετικές προτάσεις που ακού-
στηκαν από Βουλευτές και φορείς, ώστε να κλείσουµε όσο
γίνεται τα «παραθυράκια» ή να τα περιορίσουµε σε πολύ µεγάλο
βαθµό. 

Από τις παρατηρήσεις που ακούστηκαν, εκτιµώ ότι µερικές
είναι σωστές και νοµίζω, κυρία Υπουργέ, ότι θα πρέπει να υλο-
ποιηθούν. Πρώτον, πρέπει να ξεκαθαριστεί ότι οι λογιστικές επι-
χειρήσεις δεν πρέπει να είναι και ελεγκτικές και λογιστικές. Ο
διπλός ρόλος µπορεί να δηµιουργήσει προβλήµατα. 

Δεύτερον, πρέπει να χαµηλώσουν κάπως τα όρια, ώστε να
ελέγχονται και χαµηλότερες επιχειρήσεις µε µικρότερους τζί-
ρους, κύκλους εργασιών και ενεργητικό. 

Τρίτον, στο άρθρο 21 παρ. 6, που αφήνεται να εννοηθεί κάπως
αόριστα ότι µπορεί να δέχονται «µικρά δώρα» οι ελέγχοντες και
µένει να εξηγηθεί τι είναι «µικρό δώρο», νοµίζω ότι πρέπει να εί-
µαστε ξεκάθαροι: Πρέπει να φύγει αυτή η παράγραφος και κα-
νένα δώρο, ούτε µικρό ούτε µεγάλο και δοσοληψία µεταξύ
ελέγχοντος και ελεγχοµένου να µην επιτρέπεται. 

Έχω δώσει γι’ αυτό και µια πρόταση για νοµοτεχνική βελτίωση,
όπου γράφω στην παράγραφο 6 του άρθρου 21, ότι «τα αναφε-
ρόµενα στην παράγραφο 2 του παρόντος άρθρου φυσικά ή νο-
µικά πρόσωπα απαγορεύεται να επιδιώκουν τη λήψη ή να
αποδέχονται χρηµατικά ή µη χρηµατικά δώρα ή διευκολύνσεις
από τις ελεγχόµενες εταιρείες και νοµικά πρόσωπα ή οποιεσδή-
ποτε εταιρείες και νοµικά πρόσωπα που συνδέονται µε τις ελεγ-
χόµενες εταιρείες ή τα νοµικά πρόσωπα. Οµοίως απαγορεύεται
να προσφέρουν οι εταιρείες ή άλλα νοµικά πρόσωπα ή οποιεσ-
δήποτε εταιρείες που συνδέονται µε αυτές χρηµατικά ή µη χρη-
µατικά δώρα ή διευκολύνσεις».

Εποµένως, πρέπει να είµαστε καθαροί και να µην αφήνουµε
κανένα παραθυράκι για µικρά ή µεγάλα δώρα. 

Το νοµοσχέδιο σαφώς βελτιώνει πολλά πράγµατα. Βέβαια, δεν
κάνει καµµία επανάσταση. Είναι θετικό ότι βάσει πολλών άρθρων
βελτιώνεται η εκπαίδευση των ορκωτών λογιστών. Όµως, και τα
άλλα µέτρα περιορισµού και όχι εξάλειψης των εισφεροµένων
είναι σε πολύ θετική κατεύθυνση. 

Τελικά, πρέπει να πούµε ότι χρειάζεται ενηµέρωση και επαγρύ-
πνηση και των πολιτών. Πέρα από τους θεσµικά αρµόδιους, πρέ-
πει και οι Έλληνες πολίτες να επαγρυπνούν για τα χρήµατα που
κλέβονται σε βάρος του ελληνικού δηµοσίου και σε τελική ανά-
λυση αυτών των ιδίων. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το ερώτηµα, τι θέλει ένας οικολό-
γος και ασχολείται µε ορκωτούς λογιστές και επιχειρήσεις. Θέλω
να πω ότι η βιώσιµη οικονοµία, η οικονοµία της επιβίωσης και η
κοινωνία της δικαιοσύνης απαιτούν κανόνες δικαίου και περι-
φρούρησης από όλους τους πολίτες και τους θεσµούς του συµ-
φέροντος της χώρας µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Η κ. Άννα Καραµανλή έχει τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συνεδρίαση διεξά-

γεται κάτω από τη σκιά της ωµής και απροκάλυπτης παρέµβασης
της Κυβέρνησης στον χώρο του Τύπου. Η διαπλοκή της εκδοχής
ΣΥΡΙΖΑ πραγµατικά προκαλεί δέος. Το συντοµότερο ανέκδοτο
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ήταν το σκίσιµο των µνηµονίων. 

Πρώτα ζήσαµε το φιάσκο µε τις τηλεοπτικές άδειες, όταν η
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Κυβέρνηση µέσα από δάνεια της Τράπεζας Αττικής και βοσκο-
τόπια επιχείρησε να «πατήσει πόδι» στο τηλεοπτικό τοπίο. 

Στο στόχαστρό της πλέον βρίσκεται ένα ιστορικό εκδοτικό
συγκρότηµα. Μετά από κρυφές συναντήσεις, «γάτες Ιµαλαΐων»
και υπονοούµενα για συναλλαγή έρχεται η τοποθέτηση Μουλό-
πουλου ως τοποτηρητή στον ΔΟΛ. 

Ο εκβιασµός και η εκµετάλλευση των οικονοµικών προβληµά-
των και των δικαστικών εκκρεµοτήτων του συγκροτήµατος είναι
προφανής και δεν σας τιµούν, κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψη-
φίας. 

Και αν οι αντισυνταγµατικές µεθοδεύσεις σας στην περίπτωση
των καναλιών ανακόπηκαν από τη δικαιοσύνη, οι καθεστωτικές
πρακτικές σας αυτή τη φορά θα αποδοκιµαστούν από την ίδια
την κοινωνία. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο τώρα αναφέρεται στην εναρµό-
νιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε οδηγία του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου που αφορά στους υποχρεωτικούς ελέγχους των
αιτήσεων και των ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών καταστά-
σεων. Η εν λόγω ευρωπαϊκή οδηγία θέτει ένα ολοκληρωµένο
πλαίσιο των κανόνων που πρέπει να διέπουν τη διαδικασία του
υποχρεωτικού ελέγχου των αιτήσεων και των ενοποιηµένων χρη-
µατοοικονοµικών καταστάσεων σε επιχειρήσεις ή και σε φυσικά
πρόσωπα. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι οι αναθεωρηµένες διατάξεις της σχε-
τικής οδηγίας ισχύουν από το 2014 και η χώρα µας όφειλε να την
ενσωµατώσει στο δίκαιό της µέχρι τον Ιούνιο του 2016. Η Κυβέρ-
νηση, όµως, επέδειξε για άλλη µια φορά τη γνωστή της ολιγωρία.
Προφανώς, άλλες είναι οι προτεραιότητές της -ίσως να διορι-
στούν οι εναποµείναντες αδιόριστοι σύντροφοι έστω και σε hot
spots- και έπρεπε να φθάσουµε στο παρά ένα και να έρθει η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή να µας χτυπήσει το καµπανάκι, για να συµ-
µορφωθούµε µε τους ευρωπαϊκούς κανόνες για τους λογιστι-
κούς ελέγχους. 

Όταν αδυνατείτε να ανταποκριθείτε σε τυπικές συµβατικές
υποχρεώσεις της χώρας απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κα-
ταλαβαίνουµε πλέον γιατί σέρνετε εδώ και µήνες την αξιολό-
γηση, παριστάνοντας για άλλη µια φορά τους σκληρούς δια-
πραγµατευτές. 

Αυτό που δεν λέτε, όµως, είναι ότι αυτές οι «ψευτοπαλικαριές»
σας και λίγο κρατούν και ακριβά κοστίζουν, φέρνοντας νέα βάρη
στις πλάτες των Ελλήνων πολιτών. 

Η Νέα Δηµοκρατία υπηρετεί διαχρονικά και µε συνέπεια την
ευρωπαϊκή προοπτική της πατρίδας. Συνεπώς, κάθε νοµοθετική
πρωτοβουλία που συµβάλλει στην ευρωπαϊκή σύγκλιση δεν µπο-
ρούµε παρά να την αντιµετωπίζουµε θετικά. Δεν µπορούµε να τη
δούµε ούτε µέσα από κοµµατικά γυαλιά ούτε ως αφορµή για
άγονη αντιπαράθεση. 

Υπάρχουν, όµως, στο νοµοσχέδιο που φέρατε διατάξεις που
απέχουν πολύ από το περιεχόµενο της ευρωπαϊκής οδηγίας και
δεν υπηρετούν τους στόχους της.

Στόχος της οδηγίας είναι η διαφάνεια στη χορήγηση αδειών
ασκήσεως επαγγέλµατος στα πρόσωπα που εκτελούν ελέγχους,
η εδραίωση της ανεξαρτησίας και της αντικειµενικότητας κατά
την άσκηση των καθηκόντων τους, η σύγκλιση στα ελεγκτικά
πρότυπα και η θέσπιση κοινού πλαισίου για τη δηµόσια εποπτεία
των ελεγκτών. 

Η προσπάθειά σας να αναδείξετε το Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών
Λογιστών σε βασικό παράγοντα των ελέγχων µε την ταυτόχρονη
υποβάθµιση της Επιτροπής Λογιστικής Τυποποίησης και Ελέγ-
χου σίγουρα δεν ευθυγραµµίζεται µε τους στόχους της οδηγίας. 

Ειδικότερα, στο άρθρο 3 αναφέρεται ότι δικαίωµα διενέργειας
υποχρεωτικού ελέγχου έχουν µόνο όσοι ορκωτοί ελεγκτές είναι
µέλη του ΣΟΕΛ. Ποια είναι η ανάγκη που υπαγορεύει την υπο-
χρεωτική ένταξη των ορκωτών ελεγκτών στο ΣΟΕΛ; Με ποια αι-
τιολογία αποκλείετε όσους δεν είναι µέλη, ή ενδεχοµένως να
θελήσουν µελλοντικά να δηµιουργήσουν ένα αντίστοιχο Σώµα;
Δεν δηµιουργούνται έτσι συνθήκες µονοπωλίου; 

Η συγκεκριµένη διάταξη, επιπλέον, καθιστά ουσιαστικά απα-
γορευτική την άσκηση ελεύθερου επαγγέλµατος για τους ορκω-
τούς ελεγκτές λογιστές λόγω των µεγάλων εισφορών στο ΣΟΕΛ.
Τους υποχρεώνει ουσιαστικά να απασχοληθούν ως υπάλληλοι

µεγάλων ελεγκτικών εταιρειών. 
Επίσης, το άρθρο 8 προβλέπει τη σύσταση πενταµελούς επι-

τροπής που θα διενεργεί τις επαγγελµατικές εξετάσεις, στις
οποίες τα τρία µέλη θα προτείνονται από το ΣΟΕΛ. Ούτε αυτή η
διάταξη συντάσσεται µε την ευρωπαϊκή οδηγία και είναι µια
ακόµη περίπτωση υποβάθµισης της ΕΛΤΕ, η οποία ως ανεξάρ-
τητο εποπτικό όργανο θα έπρεπε να έχει τον πρώτο λόγο για τις
εξετάσεις. 

Το νοµοσχέδιο προβλέπει ακόµα στο άρθρο 14 ότι η τήρηση
του Δηµοσίου Μητρώου, στο οποίο εγγράφονται οι ορκωτοί
ελεγκτές λογιστές και οι ελεγκτικές εταιρείες για να ασκήσουν
το επάγγελµά τους, µπορεί να ανατεθεί από την ΕΛΤΕ στον αρ-
µόδιο επαγγελµατικό φορέα, δηλαδή στο ΣΟΕΛ. Πρόκειται για
µια ακόµη περίπτωση όπου θίγονται το κύρος και η αποστολή
της ΕΛΤΕ ως εποπτικής αρχής. 

Για εµάς, το Δηµόσιο Μητρώο θα πρέπει να είναι αποκλειστική
ευθύνη της ΕΛΤΕ και βεβαίως να µην εκχωρείται. 

Άλλη µία διάταξη που αποκλίνει από την ευρωπαϊκή οδηγία
είναι αυτή του άρθρου 33, που προβλέπει τη δυνατότητα διενέρ-
γειας ποιοτικού ελέγχου από το ΣΟΕΛ, επί των ελεγκτικών εται-
ρειών. Το ΣΟΕΛ, δηλαδή, θα είναι ταυτόχρονα σε θέση ελεγκτή
και ελεγχόµενου σε ό,τι αφορά τις εταιρείες που είναι µέλη του,
ενώ παράλληλα θα µπορεί να ελέγχει και µη µέλη του, δηλαδή
τους άµισθους ανταγωνιστές του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι πρώτη φορά, βεβαίως,
που η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί την ενσωµάτωση µιας κοινοτικής
οδηγίας στο εθνικό µας δίκαιο ως όχηµα για την εξυπηρέτηση
δικών της σκοπιµοτήτων. Άλλωστε µοναδικό της µέληµα εδώ και
καιρό είναι το κοµµατικό της συµφέρον και η παραµονή στην
εξουσία.

Η καταστροφική πολιτική της, όµως, την έχει οδηγήσει σε
αδιέξοδο. Δεν την σώζουν ούτε οι διορισµοί ούτε η επέλαση σε
εφηµερίδες και σε κανάλια. Είναι τόσο µεγάλη η κοινωνική οργή
που έχει προκαλέσει, που σύντοµα θα υποχρεωθεί σε άτακτη
φυγή. 

Η Νέα Δηµοκρατία θα ψηφίσει τις διατάξεις εκείνες που είναι
σύστοιχες µε την ευρωπαϊκή οδηγία. Θα καταψηφίσει, όµως,
εκείνες τις διατάξεις που κινούνται πέρα και πάνω από τα όρια
της ευρωπαϊκής οδηγίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ ευχαριστώ,
κυρία Καραµανλή.

Τον λόγο έχει ο κ. Δένδιας ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας. Μετά θα µιλήσουν ο κ. Κεγκέρογλου και
ο κ. Σαρίδης και αν θέλει ο κ. Λοβέρδος, θα πάρει τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η Υπουργός δεν µίλησε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπε ότι θα τοποθε-

τηθεί µετά τους οµιλητές, οπότε αν θέλετε, µένετε αµέσως µετά
την κυρία Υπουργό. Αν δεν θέλετε, θα πάρει τη θέση σας ο κ.
Αµυράς.

Ορίστε, κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρητικά δεν

θα υπήρχε ανάγκη να µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
για το υπό κρίση νοµοθέτηµα, διότι συνιστά ενσωµάτωση κοινο-
τικής οδηγίας και συνήθως σε αυτά τα θέµατα υπάρχει ευρύτερη
συναίνεση στη Βουλή των Ελλήνων.

Εδώ όµως αναγκάζοµαι να υπεισέλθω ειδικότερα, παρ’ ότι
τόσο ο επιµελής εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο
κ. Βεσυρόπουλος, όσο και η κ. Καραµανλή, που µίλησε πριν, και
ο κ. Φορτσάκης, ο οποίος θα µιλήσει σε λίγο, έκαναν και θα κά-
νουν µια πλήρη ανάλυση των διατάξεων του συγκεκριµένου νο-
µοθετήµατος.

Κατ’ αρχάς, κυρία Υπουργέ, όπως είπε ο εισηγητής µας, οφεί-
λουµε να παρατηρήσουµε -δεν βαραίνει εσάς προσωπικά, είστε
νέα Υπουργός, αλλά βαραίνει την Κυβέρνηση- το θέµα της κα-
θυστέρησης. 

Είναι προφανές ότι εδώ θα έπρεπε να έχουµε την ενσωµάτωση
τον Ιούνιο. Και όσο και αν ελέχθη στην επιτροπή –είδα τα Πρα-
κτικά- από εσάς ότι είχε δοθεί σε διαβούλευση στις αρχές του
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φθινοπώρου, η πραγµατικότητα είναι ότι φαίνεται να απαιτήθηκε
προειδοποιητική επιστολή για να φτάσουµε στην κατάθεση νο-
µοθετήµατος και στη σηµερινή συζήτηση. Δεν είναι, όµως, αυτό
το µείζον, αν θέλετε.

Εγώ, ειλικρινά, κυρία Υπουργέ, δεν καταλαβαίνω γιατί σε κάθε
νοµοθέτηµα που έρχεται εδώ, η Κυβέρνηση, η κυβερνητική πλει-
οψηφία επιχειρεί –και πολλές φορές επιτυγχάνει- χρησιµοποιών-
τας τις ψήφους των συναδέλφων να ευνοήσει ένα ιδιωτικό
συµφέρον, πέραν λογικής. 

Γιατί το κάνει; Έχει την εντύπωση ότι αθροίζοντας διάφορα
µικρά συµφέροντα θα καταφέρει να διατηρήσει µια µάζα και να
εµποδίσει τη δηµοσκοπική της κατάρρευση; Αυτό είναι πίσω ή
είναι κάτι βαθύτερο ή χειρότερο; 

Η Κυβέρνηση έχει χρησιµοποιήσει εναντίον όλων των πολιτι-
κών της αντιπάλων τον όρο «διαπλοκή». Η πραγµατικότητα είναι
ότι αποδεικνύει σε κάθε νοµοθέτηµα -και µπορώ να σας το απο-
δείξω, άλλωστε θα κάνουµε και παρουσίαση όλων των διατάξεων
που έχει κατά καιρούς εισηγηθεί η Κυβέρνηση και έχουν ψηφι-
στεί- ότι διαπλέκεται µε κάποιο ιδιωτικό συµφέρον, το ευνοεί. 

Ερχόµαστε στο νοµοσχέδιο στο άρθρο 3. Ελέχθη: υποχρέωση
εγγραφής για χορήγηση άδειας διενέργειας ελέγχων στο Σώµα
Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών.

Εδώ τι κάνουν; Γίνεται το λάθος διότι η επωνυµία «Σώµα Ορ-
κωτών Ελεγκτών Λογιστών» δίνει µια εικόνα θεσµικότητας. 

Και πράγµατι, αν κοιτάξει κανείς το αρχικό προεδρικό διά-
ταγµα, το π.δ. 226/1992 θα δει ότι επρόκειτο για νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου. Εάν ήταν νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου,
τότε οι αντιρρήσεις µας δεν θα υπήρχαν, θα ήταν διαφορετικό
το θέµα.

Ξέρετε, όµως, κυρία Υπουργέ, ότι πρόκειται για νοµικό πρό-
σωπο ιδιωτικού δικαίου, το οποίο άλλαξε µε το π.δ. 121/1993.
Είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Σας ερωτώ, λοιπόν, µε
ποια λογική σε ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου αποδίδεται
µονοπωλιακό δικαίωµα; Ποια είναι η λογική; Κοίταξα ειλικρινά
την τοποθέτησή σας στα πρακτικά της επιτροπής. Δεν το βρήκα
αυτό. Έχετε να µας πείτε κάτι εσείς και η Κυβέρνηση; Μας λέτε
γιατί κάνετε αυτό το χοντρό ρουσφέτι, για να σας το πω λαϊκά
να το καταλαβαίνει ο κόσµος; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Υπάρχει κάποιος άλλος φορέας;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εάν δηµιουργηθεί αύριο, κυρία
Υπουργέ; Εγώ σας ευχαριστώ που µου απαντάτε και δεν µε πει-
ράζει καθόλου. Αφήστε µέσα…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Μα δεν υπάρχει…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Όχι, µε συγχωρείτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνουµε τώρα

διαλεκτική! Η µεν Υπουργός σηµειώνει τα ερωτήµατα και θα
απαντήσει όταν τοποθετηθεί.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκιο σε αυτό.
Εγώ πάντα δέχοµαι ότι ο εισηγούµενος Υπουργός είναι καλών
προθέσεων. 

Εάν το πρόβληµα της Κυβέρνησης είναι η έλλειψη, σε αυτή τη
συγκυρία, εναλλακτικής πραγµατικής υπαρκτής λύσης, µπορεί
κάλλιστα να προβεί σε νοµοτεχνική µεταβολή, να προβλέψει τη
δυνατότητα, εφόσον δηµιουργηθεί ο άλλος επαγγελµατικός φο-
ρέας, και το θέµα να λήξει εδώ. Έτσι, όµως, όπως είναι διατυ-
πωµένο, δεν επιτρέπει στον συσταθησόµενο τυχόν νέο επαγγελ-
µατικό φορέα να έχει τα ίδια δικαιώµατα.

Επιθυµούν τρεις-τέσσερις να φτιάξουν κάτι άλλο. Γιατί δεν
µπορούν να έχουν τα ίδια δικαιώµατα, στο πλαίσιο της ορθής λει-
τουργίας της Ελληνικής Δηµοκρατίας; 

Θέλετε να µε πείσετε, κυρία Υπουργέ, δηλαδή τώρα… Γιατί ξέ-
ρετε, θα µε συγχωρήσετε να σας πω, δεν είµαστε αφελείς, και
αν εσείς ίσως δεν το γνωρίζετε, όλοι οι άλλοι στην Αίθουσα το
γνωρίζουν. Εδώ εξυπηρετείται, ξαναλέω, συγκεκριµένο ιδιωτικό
συµφέρον. Δεν καταλήξατε ως νοµοθετική βούληση της Κυβέρ-
νησης σε αυτή τη λύση. Καταλήξατε συνδιαλεγόµενοι –όχι εσείς
προσωπικά, εσείς µπορεί να µην έχετε συνδιαλλαγεί ποτέ, το
Υπουργείο όµως, και µπορώ να το αποδείξω- µε συγκεκριµένο
ιδιωτικό φορέα, το συγκεκριµένο νοµικό πρόσωπο. Και γι’ αυτό

καταλήξατε σε αυτή τη λύση.
Άρα, µην µου λέτε αν υπάρχει κανένας άλλος. Μπορείτε να το

διορθώσετε. Αν δεν το διορθώσετε, θα καταγραφεί και αυτό το
νοµοθέτηµα στη µακρά σειρά των ιδιωτικών συµφερόντων τα
οποία εσείς εξυπηρετήσατε. 

Και µάλιστα, για να µην καταλείπεται η οιαδήποτε αµφιβολία,
σας παρακαλώ κοιτάξτε το άρθρο 33 παράγραφος 13, µε το
οποίο στην Επιτροπή Ποιοτικού Ελέγχου του ΣΟΕΛ δίνεται η δυ-
νατότητα από την ΕΛΤΕ, να διενεργεί ποιοτικό έλεγχο των ορκω-
τών, ενώ υπάρχει γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους, την οποία έχει δεχθεί ο αρµόδιος Υπουργός –αν δεν
την έχετε, να σας την προσκοµίσουµε, είναι η 273/2015- που ευ-
θέως διατυπώνει αντίθετη άποψη.

Άρα, λοιπόν, εδώ τι γίνεται; Για να καταλάβουµε τι γίνεται, δη-
λαδή. Έρχεται ο καθένας µε ένα νοµοθέτηµα, επιτυγχάνει δια
µιας κυβερνητικής πλειοψηφίας να παραβεί τη νοµιµότητα και
«σφυρίζουµε κλέφτικα»; Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα. 

Αυτά -ειλικρινά σας το λέω και σας το λέω µε πόνο- που συµ-
βαίνουν µε αυτή την Κυβέρνηση δεν έχουν ξανασυµβεί. Και δεν
έχουν ξανασυµβεί στο πλαίσιο µιας λειτουργίας Κοινοβουλίου
που πολλές φορές παρέβη τα όρια. Αυτά, όµως, που γίνονται
τώρα είναι κατά πολύ χειρότερα. Έχουν ένα στοιχείο αυθαιρε-
σίας, ένα στοιχείο οιονεί παρανοµίας. Λέω το «οιονεί», διότι εφό-
σον ψηφίζονται από την πλειοψηφία αποκτούν µια επικάλυψη
δικαίου. Στο τέλος, όµως, συγχωρήστε µε, αλλά κάποιοι –είναι
βαριά η κουβέντα- θα ντρέπονται γι’ αυτά τα νοµοθετήµατα. 

Ελπίζω, ειλικρινά, η νέα Υπουργός, η οποία δεν µας έχει δώσει
κανέναν λόγο να αµφισβητούµε ούτε την ευθυκρισία ούτε την εν-
τιµότητά της, να τα διορθώσει αυτά πριν από την ψήφιση. Θα
είναι για εµάς πολύ µεγάλη χαρά. Και καθόλου δεν θα θριαµβο-
λογήσουµε. Θα θεωρήσουµε ότι είναι η ορθή λειτουργία της νο-
µοθετικής εξουσίας, να συνεργάζεται µε την πρόταση νόµου και
να καταλήξουµε σε ένα έντιµο αποτέλεσµα.

Έρχοµαι τώρα στο ευρύτερο θέµα το οποίο απασχολεί τη
χώρα και την κοινωνία αυτές τις δύο ηµέρες και για το οποίο το-
ποθετήθηκε χθές ο αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο
κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, και ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας,
και άλλοι πολιτικοί αρχηγοί, την προφανή, στα δικά µας µάτια και
αφανή στα µάτια του Πρωθυπουργού, επιχείρηση ποδηγέτησης
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

Σε δυο κατευθύνσεις πρέπει να συζητήσουµε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Το πρώτο αφορά τη συζήτηση επί της δηµοσι-
ευθείσας απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας που αφο-
ρά τον πλέον επώνυµο νόµο Παππά.

Και ο κ. Παππάς –από αυτόν είναι κατανοητό και δεν πειράζει-
και η Κυβέρνηση -εκεί είναι λιγότερο κατανοητό- τι πάνε να πουν;
Λένε: «Ε, δεν έγινε και τίποτα. Ένα άρθρο έκρινε αντισυνταγµα-
τικό το Συµβούλιο της Επικρατείας. Όλα τα άλλα, όσον αφορά
τον νόµο Παππά, καλώς έχουν. Πολύ καλός είναι ο νόµος. Αυτός
είναι ένας συνταγµατικός νόµος και πρέπει να εφαρµοστεί».

Κατ’αρχάς, κάνουν ένα θεµελιώδες λάθος. Πρέπει να σας πω
ότι η απόφαση είναι αρκετά µεγάλη. Την ανέγνωσα. Δεν τη µε-
λέτησα. Και για τους νοµικούς, αυτή είναι µια µεγάλη διαφορά.
Όταν ακυρώνεται ένα άρθρο πάνω στο οποίο βασίζεται ολό-
κληρο το νοµοθετικό κατασκεύασµα, δεν µπορεί κανείς να πει
ότι ακυρώθηκε ένα άρθρο. Να σας το πω µε ένα παράδειγµα; Αν
τινάξεις στο αέρα τα θεµέλια ενός σπιτιού, µην περιµένεις να
σταθεί το οικοδόµηµα από πάνω επειδή δεν έβαλες δυναµίτη και
σε αυτό. Είναι φυσιολογικό ότι καταρρέει αµέσως. 

Πέραν αυτού, όµως, που συνιστά απλώς λογικό επιχείρηµα, η
ίδια η απόφαση µέσα ορίζει ότι για τον ν.4339/2015 –αυτός είναι
ο νόµος Παππά- δεν συνέπραξε το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτη-
λεόρασης ως ορίζει το Σύνταγµα.

Κατά συνέπεια, ο νόµος προήλθε από µια εξωσυνταγµατική
διαδικασία. Δεν τηρήθηκαν τα απαραίτητα για να είναι αυτός ο
νόµος συνταγµατικός στο σύνολό του. Εδώ, είτε θέλει η Κυβέρ-
νηση να το καταλάβει, είτε δεν θέλει να το καταλάβει, είτε θέλει
να αφοµοιώσει τη δεινή πολιτική ήττα την οποία υπέστη, είτε δεν
θέλει να την αφοµοιώσει, αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Αυτό βασίζεται δε -επειδή, αν θυµάστε τότε, είχαµε ψάξει το
ζήτηµα- σε µια ανταλλαγή επιστολών στην οποία το Εθνικό Συµ-
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βούλιο Ραδιοτηλεόρασης έστειλε δεκαέξι σηµεία διαφωνίας στον
Γενικό Γραµµατέα, ο οποίος βέβαια ουδόλως τα έλαβε υπ’ όψιν
του.

Κατά συνέπεια, λοιπόν, µην κοροϊδευόµαστε. Εάν η Κυβέρ-
νηση επιχειρεί να διασώσει οτιδήποτε από τον νόµο Παππά, κάνει
ένα πολύ µεγάλο λάθος και θα κάνει και ένα ολέθριο πολιτικό
λάθος, διότι θα υποστεί και µια δεύτερη πολιτική ήττα πάνω στη
µεγάλη πολιτική ήττα την οποία ανοίκεια υπέστη. Δεν υπήρχε κα-
νένας λόγος. Το πολιτικό έδαφος ήταν απολύτως ώριµο για συ-
νεννόηση επί των θεµάτων των µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

Εµείς τουλάχιστον, της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι είχαµε
διεξάγει την προσπάθεια εκδηµοκρατισµού και ορθής λειτουρ-
γίας και είχαµε αποτύχει µε την κυβέρνηση Καραµανλή, σας το
λέµε ευθέως.

Ήµασταν απολύτως ώριµοι, λοιπόν, µε µια ευρύτερη συµµαχία
-τότε δεν ήσασταν µαζί µας, η τωρινή κυβερνητική πλειοψηφία
του ΣΥΡΙΖΑ, απέναντι σας είχαµε βρει- να ξανακάνουµε την προ-
σπάθεια. Αντ’ αυτού, η Κυβέρνηση προτίµησε το κοµµατικό της
συµφέρον, όχι να δηµιουργήσει ένα ορθό πλαίσιο θεσµικής λει-
τουργίας, αλλά να το ελέγξει προς όφελός της.

Τώρα ερχόµαστε και στο θέµα του «ΔΟΛ». Πάλι ο κύριος Πρω-
θυπουργός της χώρας χθες µας είπε: «Γιατί φωνάζετε; Ποιο είναι
το θέµα; Επέλεξε ο ΔΟΛ τον κ. Μουλόπουλο. Τι µας αφορά εµάς
αυτό το πράγµα; Είναι µια προσπάθεια διάσωσης ενός ιστορικού
οργανισµού, των εφηµερίδων, των θέσεων εργασίας».

Δεν αντιλέγει κανείς, όλοι θέλουµε τη διάσωση των θέσεων ερ-
γασίας. Αν θέλετε, ίσως εµείς περισσότερο από την Κυβέρνηση.
Για να είµαστε και ξεκαθαρισµένοι στο κοµµατικό επίπεδο, ο Δη-
µοσιογραφικός Οργανισµός Λαµπράκη και τα έντυπά του δεν
υπήρξαν έντυπα φιλικά στη Νέα Δηµοκρατία. Σε πολύ µετρηµέ-
νες στο χέρι περιπτώσεις συµπορεύτηκαν µαζί της σε ευρύτε-
ρους στόχους, αλλά το περισσότερο διάστηµα της µεγάλης
ιστορικής της πορείας, της σηµαντικής για τον τόπο ιστορικής
της πορείας, ήταν απέναντι και ιδεολογικά και πολιτικά και κοµ-
µατικά στη Νέα Δηµοκρατία. Και πολλές φορές έντυπα του Δη-
µοσιογραφικού Οργανισµού Λαµπράκη µε τρόπο -µου επι-
τρέπετε να πω- και χυδαίο µερικές φορές εξύβρισαν αρχηγούς
της Νέας Δηµοκρατίας. Μήπως θυµάστε πώς είχαν χαρακτηρίσει
τον τότε νέο Αρχηγό του Κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κώστα Καραµανλή;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µια µικρή επιείκεια, αν θέλετε, ζητώ.
Υπ’ αυτή την έννοια, λοιπόν, εµείς δεν έχουµε κοµµατικό όφε-

λος. Ξέρουµε πολύ καλά ότι ο φυσικός χώρος αυτών των εντύ-
πων είναι η Κεντροαριστερά, αλλά αυτό είναι άλλο θέµα. Άλλο
να ανήκεις σε έναν ιδεολογικό χώρο και να τον στηρίζεις πολιτικά
και άλλο να λειτουργείς ως διατεταγµένο όργανο χώρου χωρίς
να το λες. Διότι η «ΑΥΓΗ» που το λέει έχει κάθε δικαίωµα να το
πράξει και ως προς αυτό έχει τον σεβασµό µας. Ο «ΡΙΖΟΣΠΑ-
ΣΤΗΣ» το πράττει ευθέως και έχει τον σεβασµό µας.

Το να µετατρέπεται, όµως, ένα ολόκληρο συγκρότηµα σε κυ-
βερνητικό φερέφωνο µέσω µεθοδεύσεων, όχι, αυτό δεν έχει τον
σεβασµό µας και θα έχει την απόλυτη αντίρρησή µας.

Σας παρακαλώ, γιατί µπορεί να πει κανείς ότι αυτές είναι υπερ-
βολές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, διαβάστε τα ίδια «ΤΑ
ΝΕΑ» σήµερα, άρθρο δηµοσιογράφου των ιδίων των «ΝΕΩΝ»
γράφει ότι διεκπεραιώνεται σχέδιο άλωσης του Τύπου από την
Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα είναι σε πολύ δύσκολο
σηµείο. Είναι σε εξαιρετικά δύσκολο σηµείο, δεν πάει καλά η
αξιολόγηση. Και αν κλείσει η αξιολόγηση, φαίνεται ότι θα κλείσει
µε τρόπο επώδυνο και βλαβερό για τη χώρα, όπως επώδυνος και
βλαβερός ήταν ο τρόπος µε τον οποίο επιβλήθηκαν αυτά τα ασ-
φαλιστικά βάρη και αυτές οι φορολογικές υποχρεώσεις στην ελ-
ληνική κοινωνία. Οφείλουµε να έχουµε ένα πλαίσιο έντιµης συ-
νεννόησης σε αυτή την Αίθουσα, οφείλουµε να µην έχουµε υψη-
λούς τόνους, που αποµακρύνουν τους υπόλοιπους ανθρώπους
από αυτόν τον διάλογο και τους κάνουν να αδιαφορούν. Πρέπει
να µπουν νέοι, σοβαροί άνθρωποι στην πολιτική. Όµως, για να
γίνει αυτό και να καταφέρουµε κάτι, πρέπει να υπάρχει ένα κα-

θαρό και έντιµο πλαίσιο. Προσπάθειες ελέγχου του Τύπου από
την κυβερνητική πλευρά δεν συνιστούν προσπάθειες δηµιουρ-
γίας αυτού του καθαρού και έντιµου πλαισίου.

Σας έχω πει πάρα πολλές φορές τον τελευταίο καιρό από αυτή
τη θέση, ότι η Κυβέρνηση απέρχεται. Είτε το θέλει, είτε της αρέ-
σει, είτε δεν της αρέσει, απέρχεται. Μπορεί να απέλθει σε λίγες
εβδοµάδες ή να απέλθει σε λίγους µήνες. Απέρχεται.

Είναι προφανές, είναι στις δηµοσκοπήσεις, είναι στην κοινωνία,
είναι στις καρδιές σας και στα µυαλά σας και εσείς, κύριοι συνά-
δελφοι της Πλειοψηφίας, το ξέρετε καλά.

Ένα πράγµα µπορείτε να κάνετε απερχόµενοι, να µην βλάψετε
τη χώρα. Γι’ αυτό θεωρώ ότι δεν πρέπει να επιτρέψετε να τελε-
σφορήσουν αυτές οι κυβερνητικές µεθοδεύσεις ελέγχου των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να πω ότι το νοµοσχέδιο αφορά ένα θέµα ευρύτερου ενδια-

φέροντος αλλά µε συγκεκριµένη στόχευση. Βεβαίως, από το πε-
ριεχόµενό του φαίνεται ότι είναι επιδεκτικό συναινέσεων και
συνεννοήσεων, προκειµένου η πρόθεση του νοµοθέτη να έχει και
αποτελεσµατικότητα και να µπορεί να καλύψει τις ανάγκες οι
οποίες υπάρχουν.

Θα έλεγα ότι ζητήµατα τέτοια υπάρχουν πάρα πολλά. Και
πράγµατι µπορούµε πάνω σε αυτά να διαµορφώσουµε συναινέ-
σεις, στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής διαδικασίας και ευρύ-
τερα βεβαίως της πολιτικής. Όµως, η Κυβέρνηση κάνει ένα βήµα
µπρος και δύο πίσω. 

Το 2014 είχα την ευθύνη για την υλοποίηση στη χώρας µας
του θεσµού του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος. Μετά από
έναν χρόνο διαβουλεύσεις, επεξεργασίες, µελέτες, συνεργασία
µε την Παγκόσµια Τράπεζα, καταλήξαµε στο πρόγραµµα, το
οποίο ξεκίνησε πιλοτικά τον Νοέµβριο του 2014 σε δεκατρείς δή-
µους. 

Το πρόγραµµα «εγγυηµένο κοινωνικό εισόδηµα» θα έπρεπε να
επεκταθεί σε όλη τη χώρα µέσα στο δεύτερο εξάµηνο του 2015.
Αυτή ήταν και συµβατική υποχρέωση, αλλά ήταν κυρίως ανάγκη
για να αντιµετωπιστούν τα έντονα προβλήµατα της ακραίας φτώ-
χειας που είχαν δηµιουργηθεί λόγω της κρίσης. Το πρόγραµµα
αυτό είναι ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα που αφορά και την
επανένταξη στην εργασία και βέβαια µια σειρά από βασικά
αγαθά και υπηρεσίες, τα οποία θα είναι στη διάθεση των δικαιού-
χων. 

Η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ το 2015, στην αρχή εντελώς
αντίθετη µε αυτή την πολιτική, αντί της επέκτασης του προγράµ-
µατος, όπως είχε θεσµοθετηθεί, σε όλη τη χώρα, προτίµησε να
πειραµατιστεί µε κάρτες σίτισης, συσσίτια και κάτι άλλα.

Εµείς και σε αυτή την απόφασή της είπαµε ότι δεν θα έχουµε
αντίρρηση. Δεν είναι µονοµερείς ενέργειες, όπως έλεγαν κά-
ποιοι, είναι το περίφηµο πρόγραµµα για την αντιµετώπιση της
ανθρωπιστικής κρίσης.

Ήρθε και αξιολογήθηκε, και το πρόγραµµα το δικό µας και το
πείραµα µε τις κάρτες σίτισης. Αυτό το οποίο η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή προέκρινε, στο πλαίσιο βεβαίως και της συµφωνηθείσας
πολιτικής για την εθνική στρατηγική για την κοινωνική ένταξη και
προστασία, ήταν η επαναφορά και η θεσµοθέτηση σε όλη τη
χώρα του εγγυηµένου κοινωνικού εισοδήµατος.

Όµως, και πάλι η Κυβέρνηση έκανε «τσαρλατανιές». Η πρώτη
είναι ότι αντί να εφαρµοστεί στο δεύτερο εξάµηνο του 2015, το
µετέφερε για το πρώτο διάστηµα του 2017, από 1-1-2017, όπως
µας είχε πει. Σε κάθε περίπτωση, ας είναι και αργά, νοµίζω ότι το
θετικό είναι ότι θα ξεκινήσει.

Όµως, «κουτσούρεψε» το πρόγραµµα και αντί εγγυηµένο κοι-
νωνικό εισόδηµα, είναι πλέον κοινωνικό επίδοµα αλληλεγγύης,
όπως το ονόµασε. Αυτή είναι διαφορά όχι µόνο στο όνοµα, αλλά
είναι και επί της ουσίας. Το πρόγραµµα είναι πλέον ένα παθητικό
επίδοµα, το οποίο δίδεται σε ανθρώπους που το έχουν ανάγκη.
Όµως, δεν αρκεί.

Με την τοποθέτησή µου αυτή σήµερα θέλω να πω ότι παρ’ότι
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το µετέθεσε για δύο χρόνια, δεν είναι ακόµα έτοιµη να το υλο-
ποιήσει. Και ήρθε σήµερα και ζήτησε παράταση για έναν µήνα
του προγράµµατος της κάρτας σίτισης, προκειµένου να έχει
προλάβει να ολοκληρωθεί η διαδικασία του κοινωνικού επιδόµα-
τος αλληλεγγύης. Θα έλεγα ότι µε την ίδια λογική που δεν έγινε
µέχρι τώρα, θα έπρεπε να είναι παραπάνω η παράταση, για να
µη βαδίζει βιαστικά και δηµιουργεί νέα προβλήµατα. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, αυτό το ψηφίζουµε –τοποθετήθηκε ήδη ο Κοινοβουλευ-
τικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Λοβέρδος- παρ’ ότι στο δεύτερο
κοµµάτι που αφορά την παράταση, δηλαδή τις δοµές φτώχειας,
θεωρούµε ότι η παράταση πρέπει να είναι τουλάχιστον εξαµηνι-
αία. 

Γιατί; Οι δοµές φτώχειας, που δηµιουργήθηκαν στην αρχή στα
µεγάλα αστικά κέντρα για εξήντα έξι δήµους µε πληθυσµό από
60.000 περίπου και πάνω σε όλη τη χώρα έχουν συγκεκριµένη,
στοχευµένη δουλειά να αντιµετωπίσουν τα έντονα προβλήµατα
που παρουσιάζονται στα µεγάλα αστικά κέντρα. Έχουν αξιολο-
γηθεί άριστα. Οι εργαζόµενοι έχουν εργαστεί σε αυτή την κατεύ-
θυνση και έχουν πετύχει αυτά, τα οποία πραγµατικά είχε ανάγκη,
λόγω της συγκυρίας, ένα σηµαντικό κοµµάτι της κοινωνίας µας.
Εκατόν δώδεκα χιλιάδες ωφελούµενοι. Η Κυβέρνηση για τη νέα
προγραµµατική περίοδο –µια και αυτές οι δοµές φτώχειας αφο-
ρούν την προηγούµενη- αξιοποίησε τη δουλειά που είχαµε κάνει,
αλλά έχει καθυστερήσει πάρα πολύ -δύο χρόνια- και δεν έχει δη-
µιουργήσει τις νέες δοµές που θα χρηµατοδοτηθούν από το νέο
επιχειρησιακό πρόγραµµα µέχρι το 2020. 

Εδώ, όµως, υπάρχουν τα προβλήµατα τα σηµαντικά. Τις προ-
ηγούµενες µέρες µε ερώτησή µας καταγγείλαµε τη διαδικασία
προσλήψεων για αυτές τις νέες δοµές, ότι είναι τριών ταχυτήτων.
Και πραγµατικά αυτή η διαδικασία πήρε δηµοσιότητα, συζητή-
θηκε και έτσι δόθηκε και απάντηση του Υπουργείου. Είναι τρεις
οι ταχύτητες γιατί οι µεν δήµοι, εάν λειτουργήσουν οι ίδιοι τις
δοµές, υποχρεούνται να τηρήσουν τα κριτήρια και τη µοριοδό-
τηση, την οποία η Βουλή έχει εγκρίνει και το ΑΣΕΠ θα επιβλέψει
για να εφαρµοστούν, ενώ οι λεγόµενες ΜΚΟ δεν υποχρεούνται
σε αυτό, σύµφωνα µε τις προσκλήσεις. Και όσες από δική τους
πεποίθηση ή απόφαση τηρήσουν τα µόρια, θα είναι µια κατηγο-
ρία πραγµατικά αντίστοιχη µε αυτή των δήµων. Όµως, υπάρχουν
και οι ΜΚΟ, οι οποίες δηµιουργούν δικά τους κριτήρια, δικούς
τους νόµους. Με την ίδια χρηµατοδότηση, για τον ίδιο λόγο ο
δήµος θα παίρνει µε ΑΣΕΠ και οι ΜΚΟ δίπλα θα είναι παραµά-
γαζο. 

Έτσι, λοιπόν, το καταγγέλλω σήµερα και από αυτό το Βήµα.
Και θα καταθέσω στη Βουλή την καταγγελία του συλλόγου ερ-
γαζοµένων, ο οποίος αναφέρεται σε συγκεκριµένες παραβιάσεις
του νόµου που έχει να κάνει µε τη µοριοδότηση. Είναι πάµπολλες
οι περιπτώσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Από πού έγιναν οι πα-
ραβιάσεις, κύριε Κεγκέρογλου;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Οι παραβιάσεις γίνονται κατ’
αρχάς λόγω του ότι δεν υπάρχει εποπτεία του ΑΣΕΠ. Δηλαδή,
δεν υποχρεούνται οι ΜΚΟ να στείλουν στο ΑΣΕΠ και να εγκρι-
θούν οι όροι, όπως γινόταν παλιότερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δηλαδή, από ΜΚΟ
έγιναν οι παραβιάσεις.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Οι ΜΚΟ και οι περιφέρειες, οι
οποίες δεν ενέταξαν µέσα στην πρόσκλησή τους την υποχρεω-
τικότητα της µοριοδότησης που ψήφισε αυτή η Βουλή πριν από
περίπου δύο µήνες, αν θυµάµαι καλά. 

Έτσι, λοιπόν, θα καταθέσω αυτές τις καταγγελίες που αφο-
ρούν συγκεκριµένες προσκλήσεις. Θα σας πω ότι το Υπουργείο
µάς λέει ότι –µπορεί να το πιστεύει, δεν λέω ότι λέει ψέµατα- αν
γίνουν προσλήψεις από ΜΚΟ, συνεργαζόµενες µε δήµους, αυτές
θα γίνουν µε διαδικασίες και κριτήρια ΑΣΕΠ υπό τον έλεγχο των
διαχειριστικών αρχών. Ψέµα. Δεν υφίσταται αυτό. Δεν γίνεται.
Αυτή είναι η απάντηση του Υπουργείου στην καταγγελία µου.

Κλείνω, λέγοντας το εξής: Δεν είναι απλή περίπτωση. Είναι
στηµένο. Γιατί; Από ποιους; Έρευνα από το Υπουργείο, έρευνα
από τους εισαγγελείς διαφθοράς, έρευνα από τη Γενική Γραµ-
µατεία Διαφθοράς. Εγώ κατέθεσα σήµερα νέα ερώτηση µόλις
πληροφορήθηκα ότι µία ΜΚΟ ονόµατι «ΕΚΠ» έχει 21 δήµους.

Όλες οι άλλες ΜΚΟ είναι άχρηστες και µία ΜΚΟ έχει 21 δήµους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ποιος είναι πρόεδρος

σε αυτή τη ΜΚΟ; Το ψάξατε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν γνωρίζω. Είναι τα στοιχεία

µέσα. 
Το σηµαντικό ποιο είναι; Ότι στο προηγούµενο πρόγραµµα η

συγκεκριµένη ΜΚΟ είχε τον Δήµο Καλαµάτας και άλλους δύο δή-
µους εδώ στην Αττική, τους οποίους εγκατέλειψε στη µέση.
Τώρα την εµπιστεύθηκαν για να τηρήσει, υποτίθεται, τα προ-
γράµµατα σε 21 δήµους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώνετε µε
αυτό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα παρακαλούσα πάρα πολύ και
την Περιφέρεια Αττικής και όλες τις περιφέρειες και τους αρµό-
διους να τα δουν αυτά, διότι είναι χωρίς κριτήρια ΑΣΕΠ, χωρίς
τις διαδικασίες που προβλέπονται, µε δικά τους κριτήρια.

Θα το καταθέσω να το δείτε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουν κάνει δικιά τους µοριοδότηση. Ενώ ο νόµος λέει ότι από
50% µέχρι 80% αναπηρία είναι τάδε η µοριοδότηση, αυτοί κά-
νουν δικά τους κριτήρια. Λένε από 35% µέχρι 50% και από 50%
µέχρι τόσο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, θα τα δούµε.

Καταθέστε τα στα Πρακτικά και θα τα δούµε.
Ευχαριστούµε.
Φοβάµαι µην έρθει κάποια στιγµή που και ο κρατικός προϋπο-

λογισµός διανέµεται µέσω ΜΚΟ, γιατί εκεί κοντεύουµε να πάµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ» που οργανώνει το Ίδρυµα της
Βουλής, είκοσι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί από
το 2ο Γυµνάσιο Πετρούπολης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σαρίδης. Στη συνέχεια είναι ο κ. Αµυ-
ράς και κλείνουµε µε τον κ. Καρρά, τον κ. Φορτσάκη και τον κ.
Λοβέρδο.

Ελάτε, κύριε Σαρίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αντικείµενο

του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι πράγµατι η εποπτεία των επο-
πτικών επαγγελµάτων. Η ουσία, όµως, του υπό συζήτηση νόµου
είναι η θεµελίωση της πολιτικής βούλησης για αλλαγή. Η ΕΛΤΕ
ενισχύεται, το επάγγελµα του ορκωτού λογιστή θωρακίζεται και
οι ελεγκτικές εταιρείες µπορούν πλέον να λειτουργούν εντός
ενός διαφανούς πλαισίου, σύγχρονου και λειτουργικού. Ελπίζω
αυτό να φανεί και από τα αποτελέσµατα.

Η ακαδηµαϊκή και επαγγελµατική πορεία των ορκωτών ελεγ-
κτών λογιστών καθίσταται πλέον σαφέστατη και αποκτά τον
στόχο για διαρκή και ουσιαστική αναβάθµιση των προσώπων και
των δεξιοτήτων τους. Ο καθορισµός των ελεγκτικών προτύπων
και της ελεγκτικής ευθύνης όπως και η εισαγωγή και η λειτουρ-
γία του σχετικού δηµοσίου µητρώου µας επιτρέπουν να είµαστε
αισιόδοξοι και να ελπίζουµε πως η ενίσχυση των ελεγκτικών µη-
χανισµών θα βοηθήσει στην εξυγίανση του οικονοµικού επιχει-
ρηµατικού περιβάλλοντος, που τόσο πολύ το έχει ανάγκη η
Ελλάδα.

Η Ελλάδα έχει όχι µόνον ανάγκη την πολιτική σταθερότητα,
αλλά και ένα λειτουργικό πλαίσιο για το επιχειρείν που να εγγυά-
ται τη διαφάνεια, τις συναλλαγές και την τήρηση των κανόνων
από όλους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο βοηθάει
στο να αποµακρυνθούµε από την εικόνα της «άγριας δύσης» που
παρουσιάζει το επιχειρείν στη χώρα µας. Μπαίνουν κανόνες
απλοί και ξεκάθαροι. Το αν θα τηρηθούν και το πώς θα εφαρµο-
στούν και το αν τελικά θα καταφέρουν να ενισχύσουν το εγχώριο
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επενδυτικό περιβάλλον µένει να το δούµε. Θα παρακολουθούµε
την εφαρµογή του νόµου µε µεγάλη προσοχή, όπως κάνουµε µε
όλα τα νοµοθετήµατα που αποσκοπούν στην ενίσχυση και στην
εµπέδωση κανόνων και διαδικασιών που θωρακίζουν την ιδιότητα
και τα δικαιώµατα του πολίτη.

Έχοντας πει αυτά, αιτιολογώντας και τη θετική µας ψήφο, που
ούτως ή άλλως σας έχει µιλήσει για αυτήν ο εισηγητής µας κ. Γε-
ωργιάδης, θα ήθελα να κάνω κάποια σχόλια για κάποιες από τις
τροπολογίες οι οποίες έχουν κατατεθεί σήµερα στο σηµερινό νο-
µοσχέδιο:

Για την τροπολογία 891 σχετικά µε το αποδεικτικό φορολογι-
κής ενηµερότητας πιστεύω πως το να µην απαιτείται η έκδοση
φορολογικής ενηµερότητας, αλλά να αρκεί µία διοικητική πράξη
προσδιορισµού φόρου εισοδήµατος εξυπηρετεί το δηµόσιο συµ-
φέρον, καθώς µε αυτόν τον τρόπο είναι εφικτό να αρθούν σο-
βαρά εµπόδια στο έργο του ασφαλιστικού διαµεσολαβητή.

Όσον αφορά την παράταση προγραµµάτων για την καταπολέ-
µηση της φτώχειας, ζητάτε έναν µήνα ακόµα –µας το αιτιολό-
γησε η Υπουργός- για να µπορέσετε να προλάβετε να εφαρµό-
σετε τα όσα αφορούν το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης και
προβλέπονται στο άρθρο 22 του πρόσφατα ψηφισθέντος νόµου,
του ν.4445/2016.

Μονίµως πέφτετε έξω στα χρονοδιαγράµµατά σας. Παράταση
στην παράταση. Δεν γίνεται δουλειά έτσι. Η δικαιολογία της
Υπουργού ότι δεν έχει χρήµατα δεν επαρκεί. Χρήµατα έχετε µοι-
ράσει σε κάποιες άλλες περιπτώσεις. Χρήµατα για εδώ δεν έχει
το Υπουργείο;

Όσον αφορά την παραχώρηση του δηµόσιου ακινήτου της πε-
ριοχής του Λαυρίου για λειτουργία παιδικής κατασκήνωσης, πα-
ραµένω στις επιφυλάξεις τις οποίες διατύπωσε και ο εισηγητής
µας κ. Γεωργιάδης. Πρόκειται όµως, από την άλλη πλευρά, για
λύση η οποία εξυπηρετεί το δηµόσιο ή το ζηµιώνει; Είναι κάτι στο
οποίο δεν µπορούµε αυτήν τη στιγµή να τοποθετηθούµε εύκολα.

Για την παράταση της προθεσµίας υπαγωγής κατηγοριών φο-
ρολογουµένων στη ρύθµιση περί οικειοθελούς αποκάλυψης φο-
ρολογητέας ύλης παρελθόντων ετών, τα προβλήµατα του
σχετικού νόµου δεν ήταν και δεν είναι εάν είχαν ή εάν χρειάζονται
χρόνο αυτοί που απέκρυψαν χρήµατα για να τα φανερώσουν. Το
πρόβληµα είναι η ίδια η διάταξη. Δεν θα αποδώσει, όσες παρα-
τάσεις και να κάνετε.

Όσον αφορά την παροχή δυνατότητας στους επί πτυχίω φοι-
τητές να εξεταστούν στην εξεταστική περίοδο του χειµερινού
εξαµήνου του τρέχοντος ακαδηµαϊκού έτους σε όλα τα µαθή-
µατα τα οποία οφείλουν, ανεξάρτητα εάν αυτά διδάσκονται σε
χειµερινό ή εαρινό εξάµηνο, η άποψή µου είναι ότι θα πρέπει να
µπει ένα τέλος στην ταλαιπωρία πολλών νέων ανθρώπων που
είναι έτοιµοι να βγουν στην αγορά. Τώρα θα µου πείτε «Σε ποια
αγορά θα βγουν;». Οι άνθρωποι θέλουν να βγουν στην αγορά.
Ας τους δώσουµε το δικαίωµα αυτό. Θα πρέπει, λοιπόν, να ξεπε-
ράσουµε τη γραφειοκρατία και σε αυτήν την τροπολογία είµαι
θετικός.

Όσον αφορά, τώρα, την τροπολογία για την επίλυση διαφορών
που προκύπτουν στο πλαίσιο της εφαρµογής των συµβάσεων
παραχώρησης των αεροδροµίων, δεν έχουµε δει επαρκώς την
επιχειρηµατολογία του Υπουργού για την τεκµηρίωση της ανάγ-
κης της εν λόγω τροπολογίας. Έχουµε την αίσθηση πως ή το δη-
µόσιο παραιτείται από κάποια καθήκοντά του ή βάζει νέα εµπό-
δια στην ιδιωτικοποίηση των περιφερειακών αεροδροµίων. Το
πρόβληµα είναι πως η Κυβέρνηση µε την ασάφειά της και την
προχειρότητά της δηµιουργεί περισσότερα προβλήµατα από
αυτά που λύνει.

Έχετε επιλέξει, κύριοι της Κυβέρνησης, την ασάφεια ως τρόπο
άσκησης των κοινοβουλευτικών σας υποχρεώσεων. Δεν έχετε τη
θέληση να απαντήσετε σε καµµιά ερώτηση που σας κάνουµε µε
ένα απλό «ναι» ή «όχι» και µε αυτόν τον τρόπο πιστεύετε πως θα
αποκρύψετε το σχέδιό σας και τις επιδιώξεις σας. Τυπικό παρά-
δειγµα αποτελεί η απάντηση που µόλις πήρα εχθές από τον κ.
Τόσκα. Προσπαθώ εδώ και έναν χρόνο να πάρω µία ξεκάθαρη
απάντηση στο ερώτηµα αν είναι ή όχι, αν κρίνει ο Υπουργός ή
όχι, αν αναγνωρίζει ο Υπουργός ή όχι ότι η αστυνοµική δύναµη
της Θεσσαλονίκης είναι υποστελεχωµένη. Αρνείται να απαντήσει.

Απαξιώνει τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, για να αποκρύψει ένα
σχέδιο αποδυνάµωσης της Μακεδονίας σε αστυνοµική δύναµη,
σε πυροσβεστική δύναµη και σε στρατιωτική δύναµη.

Διαλύετε την Αστυνοµική Διεύθυνση της Θεσσαλονίκης, δια-
λύετε τη δύναµη της Θεσσαλονίκης, αλλοιώνετε το έργο της
Ασφάλειας και της Δίωξης των Ναρκωτικών, ενώ ταυτόχρονα
αδειάζετε τη Μακεδονία από τους πυροσβέστες. Αφήνετε τη Μα-
κεδονία έρµαιο. Οι συνέπειες θα είναι καταστροφικές. Η διάλυση
του Πυροσβεστικού Σώµατος στη Μακεδονία είναι µία κεντρική
πολιτική –από αυτό το Βήµα το λέω- απόφασή σας, όπως ήταν
και η εισαγωγή του συνδικαλισµού στις Ένοπλες Δυνάµεις µε τα
γνωστά ντροπιαστικά αποτελέσµατα, όπου σήµερα αξιωµατικοί
µηνύουν αξιωµατικούς.

Θα αντιπαλέψουµε µε κάθε τρόπο, όπως µας επιβάλλει η συ-
νείδησή µας και η δέσµευσή µας να υπηρετούµε το δηµόσιο συµ-
φέρον. Η διάλυση της Αστυνοµίας και της Πυροσβεστικής στη
Μακεδονία και στη Θεσσαλονίκη δεν θα σας περάσει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης,
ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Κακλαµάνη, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, καλή χρονιά, µε υγεία πάνω απ’ όλα. Είναι η πρώτη µου οµι-
λία στην Αίθουσα αυτή το 2017.

Ξεκινάµε µε ένα σχέδιο νόµου, το οποίο, όπως ο κ. Κουτσού-
κος είπε, ψηφίζουµε. Είναι πάρα πολύ σοβαρό το θέµα της εν-
σωµάτωσης αυτής της ενωσιακής οδηγίας.

Πιστέψτε µε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από δικηγορική
αλλά και επιστηµονική εµπειρία, το ζήτηµα του αυτοελέγχου -
διότι περί αυτού πρόκειται- των επιχειρήσεων είναι ένα πάρα
πολύ ευαίσθητο θέµα. Ο κ. Κουτσούκος έδωσε τη διάσταση του,
δηλαδή πώς µπορεί ένας έλεγχος να είναι ο καθρέφτης της εται-
ρείας που βοηθά τη διαφάνεια στο πεδίο των καθηµερινών οικο-
νοµικών σχέσεων και ταυτόχρονα αυτή η διαφάνεια και αυτός ο
καθρέφτης να προκύπτει από µια πελατειακή σχέση. Ο λογιστής
σου, που ελέγχει τα οικονοµικά σου, η λογιστική εταιρεία, που
ελέγχει τα οικονοµικά σου. 

Ωστόσο, παρ’ όλη τη συµφωνία µας, παρέµεινε, κυρία Υπουρ-
γέ, ανοιχτό το ερώτηµα που σας έθεσε ο κ. Κουτσούκος, δηλαδή
γιατί περιορίζετε τον αριθµό, δεδοµένων των συνθηκών που επι-
κρατούν στην ελληνική οικονοµία µε τις πολλές µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις. Πώς είναι δυνατόν να περιορίζετε αυτόν τον λεγόµενο
«αυτοέλεγχο», σε τόσο µικρό αριθµό εταιρειών; Γιατί το κάνετε
αυτό; Είναι µία απάντηση που περιµένουµε να ακούσουµε από
εσάς.

Τώρα, είστε Υπουργός των Οικονοµικών. Η ευθύνη σας δεν
είναι µόνο τα δηµόσια οικονοµικά, διότι τα δηµόσια οικονοµικά,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προκύπτουν από τη λειτουργία της
ιδιωτικής οικονοµίας. Εκεί παράγεται ο πλούτος. Πραγµατικά
δύο χρόνια στην Κυβέρνηση, από τους Υπουργούς των Οικονο-
µικών σας, τον ανεκδιήγητο Βαρουφάκη και τον Υπουργό κ. Τσα-
καλώτο, αλλά και εσάς όλους, Αναπληρωτές, Υφυπουργούς, µια
λέξη για τη λειτουργία της ιδιωτικής οικονοµίας στο πλαίσιο των
δυσχερειών, ελληνικών, ευρωπαϊκών και διεθνών, δεν έχει ακού-
σει η Αίθουσα αυτή. Μόνο τους εθνικούς λογαριασµούς χειρίζε-
στε και µόνο γι’ αυτούς µιλάτε. Κατά τα άλλα, έχετε αναστατώσει
την αγορά και την δουλεύετε την αγορά. 

Τι να πω; Τι να πρωτοπώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Να θυ-
µηθώ τον κ. Καµµένο, παραµονές του Πάσχα του 2016, συνά-
δελφε των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, που µας έλεγε ότι το Πάσχα
θα βγούµε από το µνηµόνιο;

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ποιο Πάσχα;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Του 2016. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Την Ανάσταση.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να θυµηθώ τον Πρωθυπουργό της

χώρας, τον κ. Τσίπρα, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, που προέβλεπε
διπλή Ανάσταση, κύριε Αµυρά; Ανάσταση του Χριστού και της οι-
κονοµίας το µεγάλο Σάββατο εκείνο; Πρόσφατη µνήµη οπωσδή-
ποτε διαθέτετε, οφείλετε να διαθέτετε. Να θυµηθώ τον κ. Τσακα-
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λώτο, που προέβλεπε κλείσιµο της αξιολόγησης, ειδάλλως εκλο-
γές; Αυτά τα έλεγε τον Νοέµβριο και η ηµεροµηνία που προσ-
διοριζόταν τότε το κλείσιµο της αξιολόγησης ήταν η 5η Δεκεµ-
βρίου. Δεν σηµαίνει τίποτα ότι τώρα µιλάτε για Μάρτιο, για
πρώτο τρίµηνο; Τίποτα δεν σηµαίνει για την οικονοµία αυτό; Είναι
αδιάφορο µέγεθος για έναν επενδυτή που θέλει να βάλει ένα
ευρώ στην αγορά µας; Δεν έχουν αυτά σχέση µε την οικονοµία;
Η πολιτική σταθερότητα δεν έχει καµµία σχέση µε την οικονοµία;
Το γεγονός ότι ο κ. Φλαµπουράρης πάντα ήταν αυτός που έλεγε
τις κακές ειδήσεις πρώτος, σε τηλεοπτική του συνέντευξη µίλησε
πάλι για δηµοψήφισµα, αυτά όλα δεν έχουν σχέση µε την οικο-
νοµία; Είναι αδιάφορα θέµατα για την οικονοµία; Εσείς του
Υπουργείου Οικονοµικών, µε αυτά χαµογελάτε. Τα θεωρείτε λο-
γικά. 

Αυτό το δίληµµα που έθεσε ο κύριος Πρωθυπουργός υπό
µορφή ερωτήµατος στην Αντιπολίτευση χθες; Τι λέµε, δηλαδή,
εµείς, τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης στα νέα διλήµµατα, στα
οποία έχει περιπέσει η χώρα; Τρίτο µνηµόνιο plus και Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο; Ή όχι Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και τέ-
ταρτο µνηµόνιο; Ρωτάει τι λέµε εµείς, όταν έχει φέρει τη χώρα
σε αυτήν την κατάσταση; Εµείς λέµε «φύγετε». Αυτή είναι η
απάντηση στα διλήµµατα που µας θέτετε. Έχετε επιφέρει τη
χώρα εκεί, «µπρος γκρεµός και πίσω ρέµα». Ο λαός το λέει πιο
εύστοχα αυτό, αλλά το Βήµα αυτό δεν µου επιτρέπει να χρησι-
µοποιήσω κάτι σοφό που λέει ο λαός. Εµείς, όµως, θα απαντή-
σουµε στα διλήµµατα που έχετε φέρει τη χώρα; Να φύγετε, είναι
η απάντηση στο ερώτηµα που θέτετε εσείς στην Αντιπολίτευση. 

Εσείς, λοιπόν, οι Υπουργοί των εθνικών λογαριασµών και οι εχ-
θροί της ιδιωτικής οικονοµίας, πρέπει να µας πείτε τι είναι αυτό
που θα γίνει και να µας δώσετε χρονοδιαγράµµατα. Όχι να έρ-
χεστε εδώ στη Βουλή να κάνετε περιπάτους. Δεν υπάρχουν πια
περίπατοι για εσάς. Υπάρχει η αδυσώπητη σκληρή πραγµατικό-
τητα, που είναι σκληρή πραγµατικότητα για εσάς, γιατί είναι για
τον Έλληνα και την Ελληνίδα, είναι για τους πολίτες, είναι για την
οικονοµία. 

Δεν θα µας τρελάνετε. Σε µία δήλωσή µου προχθές είπα ότι
θα µας στείλετε στον ψυχίατρο. Περνάνε οι µέρες, οι ώρες και
το ξανασκέφτοµαι. Όχι, δεν θα µας τρελάνετε! Θα φύγετε! Αυτό
θα γίνει. Δεν θα τρελάνετε εµάς. Όταν θα φύγετε θα επέλθει το
βασικό ζητούµενο για τη χώρα και την οικονοµία της, η πολιτική
σταθερότητα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σταµάτησα πια να παρακολουθώ
τα επιχειρήµατα της Συµπολίτευσης µπαίνοντας στην ουσία
τους, γιατί σκέφτηκα ότι θα µας κοιτάνε µετά που µιλάµε, θα µας
ακούνε και θα γελάνε, ότι µπαίνουµε στον διάλογο που ανοίγουν.

Σε ένα πολύ µεγάλο τηλεοπτικό κανάλι άκουγα στέλεχος επι-
φανέστατο και σοβαρό, κατά την εικόνα που είχα µέχρι τότε, του
ΣΥΡΙΖΑ, τον Γραµµατέα σας, να τον ρωτάει κάτι ένας δηµοσιο-
γράφος υπό τη µορφή αστείου και να απαντάει: «Κύριε, ξέρετε
πολύ καλά το ηθικό µου πλεονέκτηµα». Εκεί είπα τέλος, δεν
υπάρχει! Δηλαδή, δεν συζητάµε πλέον άλλο για αυτά µαζί σας. 

Τώρα η πραγµατικότητα είναι αυτό που συζητάµε, η κριτική
για αυτά που έχετε κάνει και η συνεχής έντονη, σαφής και ρητή
µας πρόσκληση σε εσάς να σηκωθείτε να φύγετε. Δεν υπάρχει
γιατρειά σε καµµία άλλη περίπτωση. 

Θέλω να αναφερθώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε ένα ζή-
τηµα που προέκυψε από την πραγµατικότητα, αλλά το στρογγύ-
λεψε ως επιχείρηµα ο Πρωθυπουργός της χώρας χθες. Την
οµιλία του και την πρακτική των δύο ετών νοµίζω ότι µπορεί να
την αποδώσει εύστοχα ο τίτλος «λαϊκίστικος αυταρχισµός». Πάµε
τώρα σε τρία θέµατα λαϊκίστικου αυταρχισµού που χθες ακού-
στηκαν στη Βουλή των Ελλήνων από τον Πρωθυπουργό. 

Το πρώτο θέµα έχει να κάνει µε τον ΔΟΛ. Όλη η Αντιπολίτευση
του έκανε µια κριτική για την τοποθέτηση του κ. Μουλόπουλου.
Ο Πρωθυπουργός απάντησε στη Βουλή χθες, στο πλαίσιο του
«πουλάµε τρέλα»: «Γιατί; Και ο κ. Καψής µετά από την υπουργία
του δεν γύρισε σε µία δουλειά; Ο κ. Μιχελάκης δεν έγινε διευ-
θυντής ειδήσεων στον ΑΝΤ1;» Αυτό λέµε, το δικαίωµα του κάθε
ανθρώπου να γυρίζει στο επάγγελµά του; Βεβαίως, κάθε άνθρω-
πος έχει το δικαίωµα να γυρίσει στο επάγγελµά του, και ο κ. Μου-
λόπουλος και ο κ. Αµυράς και όλοι µας, όσοι έχουµε εργασία,

όσοι έχουµε επαγγέλµατα. Γιατί υπάρχουν εδώ και ανεπάγγελ-
τοι. Όµως όσοι έχουµε επαγγέλµατα, όταν ο λαός µάς αποδοκι-
µάσει, θα γυρίσουµε στα επαγγέλµατά µας. 

Εδώ δεν πρόκειται περί αυτού. Εδώ πρόκειται περί τοποθετή-
σεως κοµισαρίου. Εδώ τοποθετήθηκε κοµισάριος, διότι ο κ. Μου-
λόπουλος δεν επέστρεψε ως δηµοσιογράφος στον ΔΟΛ. Νοµίζω
ότι είναι συνταξιούχος. Ως τι επέστρεψε; Ως δηµοσιογράφος
απλός για να γράφει; Ως ειδικός επί της διαρρύθµισης κόκκινων»
δανείων, δηλαδή θα πάει στις τράπεζες και θα ανοίξουν οι πόρ-
τες διότι ξέρει τα θέµατα;  Ή ως τοποτηρητής µιας πολιτικής
συµφωνίας στο πλαίσιο της οποίας απελύθη και ο Δηµήτρης Μη-
τρόπουλος την Κυριακή και εµφανίστηκε ως παραίτηση; Ως τι
έχει πάει εκεί;

Δεύτερον, ο Πρωθυπουργός επιτίθεται αδίκως στα µέσα ενη-
µέρωσης, γιατί κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από
την οµολογία του Δικαστηρίου των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου
γνωρίζουµε ότι είναι υποχρέωση του πολιτικού να αποδέχεται
την κριτική, όσο οξεία και αν είναι αυτή, ακόµη και εάν ο δηµο-
σιογράφος γράφει βάσει ενδείξεων και όχι αποδείξεων. Αυτό µε
έχει συγκρατήσει κατά καιρούς από το να κάνω αγωγές και µη-
νύσεις σε δηµοσιογράφους γιατί διαστρέβλωναν την πραγµατι-
κότητα και υπέφερα από αυτό.

Εδώ χθες επιτέθηκε µε προσωπική αναφορά στον ιδιοκτήτη
του «Πρώτου Θέµατος», που έγινε άνανδρη όταν πέρασε στα θέ-
µατα της οικογένειάς του, για το πού κατοικούν τα παιδιά του.
Γιατί; Γιατί τα τελευταία πρωτοσέλιδα αυτής της εφηµερίδας
αναφέρονται σε θέµατα παράνοµων προσλήψεων κ.λπ.. Δεν είναι
υποχρέωση µιας εφηµερίδας εάν έχει ένα θέµα να το προβάλει
και της Κυβέρνησης να απαντάει; Αυτό δεν είναι η δηµοκρατία;
Δηµοκρατία είναι να λες «πού µένουν τα παιδιά σου;» Σε ποιόν
το έδειξε αυτό; Εκτιµώ, λοιπόν, ότι αυτή η επίθεση είναι άνανδρη. 

Πάµε και σε ένα τρίτο λαϊκίστικο θέµα αυταρχισµού που
αφορά στην ίδια συνοµοταξία των θεµάτων. Είπε -και το είπε και
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων σή-
µερα- ότι η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, η απόφαση 95/2017 -την έχω εδώ- σχετικά
µε τον νόµο Παππά, κηρύττει τον νόµο Παππά συνταγµατικό,
γιατί, λέει, µόνο ένα άρθρο θέτει εκποδών. Μάλιστα. 

Εδώ τι χρειάζεται τώρα; Να κάνουµε φροντιστήριο στη Βουλή
των Ελλήνων και να πούµε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
ότι το ακυρωτικό αυτό δικαστήριο άπαξ και εντοπίσει µια αντι-
συνταγµατικότητα σταµατάει την εξέταση της υποθέσεως περαι-
τέρω; Στο πρώτο θέµα που εξέτασε, εντόπισε αντισυνταγµατι-
κότητα, στο ποιος κάνει τον διαγωνισµό. Τον διαγωνισµό τον
κάνει το ΕΣΡ. Είναι πολύ χρήσιµο στους Υπουργούς να διαβά-
σουν την απόφαση και θα εκπλαγούν οι δηµοκράτες της Πλει-
οψηφίας -αν υπάρχουν ακόµη δηµοκράτες στην παράταξη αυτή-
όταν δουν τα επιχειρήµατα των δικηγόρων του κ. Παππά, όταν
δουν πόσο αντιδικαιοκρατικά επιχειρήµατα άρθρωσαν στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας οι δικηγόροι του κ. Παππά και της Κυ-
βέρνησης, όταν θα δουν ότι αν εγένοντο δεκτά τα επιχειρήµατα
αυτά σχετικά µε το έννοµο συµφέρον, τότε ο έλεγχος της συν-
ταγµατικότητας των κανονιστικών πράξεων της διοίκησης θα είχε
τεθεί εκποδών. 

Είναι αδιανόητο να έχεις την απόφαση, να σου ακυρώνει την
µείζονα προσπάθειά σου επί ενάµιση χρόνο που ταλαιπώρησες
όλον τον κόσµο και να έρχεσαι και γι’ αυτό να λες στη Βουλή των
Ελλήνων «νικήσαµε». 

Δεν µπορεί αυτό, όµως, να συνεχιστεί και σας ξαναλέω, η λύση
δεν είναι να πάµε εµείς στον γιατρό, είναι να φύγετε εσείς, γιατί
ολοένα και περισσότεροι Έλληνες και Ελληνίδες καταλαβαίνουν
πόσο κοροϊδεύετε τους πολίτες, πόσο κοροϊδεύετε τη χώρα. 

Κυρίες και κύριοι, κλείνω µε την εξής φράση. Μπαίνουµε σε
µία περίοδο όπου το κλείσιµο της β’ αξιολόγησης θα µας απα-
σχολεί κάθε µέρα. Η Κυβέρνηση δεν θα διευκρινίζει, θα µαθαί-
νουµε από τον διεθνή Τύπο, από τις δηλώσεις άλλων πολιτικών.
Οι δικοί µας πολιτικοί, οι πολιτικοί της Πλειοψηφίας, θα περιφέ-
ρονται στα µέσα ενηµέρωσης και θα χρησιµοποιούν αυτό το
Βήµα για να λένε ότι κερδίζουν, ότι νικάνε. 

Ένα πράγµα θα επαναλάβω, που είναι η φωνή του ελληνικού
λαού: Σηκωθείτε και φύγετε!
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Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, του Ποταµιού, και από τον Ανεξάρτητο
Βουλευτή κ. Γεώργιο-Δηµήτριο Καρρά)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε.
Τον λόγο έχει ο ανεξάρτητος, πλέον, συνάδελφος κ. Γεώργιος-

Δηµήτριος Καρράς.
Μετά θα µιλήσει ο κ. Φορτσάκης, ο κ. Αµυράς, η κυρία Υπουρ-

γός και ακολουθούν οι υπόλοιποι Κοινοβουλευτικοί, όσοι θέλουν
να µιλήσουν.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Να ευχηθώ κι εγώ καλή χρονιά. Είναι η δεύτερη οµιλία που

κάνω στη Βουλή, αλλά νοµίζω η πρώτη υπό την προεδρία σας,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ – ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Μιλάµε για έναν νόµο,

λοιπόν, ο οποίος έρχεται σαν συνέχεια προηγουµένων ρυθµί-
σεων, που επιχειρεί να επιβάλλει τη διαφάνεια στους ισολογι-
σµούς των εταιρειών, στις χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις,
αλλά και στους ενοποιηµένους ισολογισµούς και καταστάσεις.
Είναι πραγµατικά χρήσιµος. Είναι χρήσιµος γιατί προάγει τη δια-
φάνεια, εφόσον εφαρµόζεται σωστά. Είναι µία ενσωµάτωση µίας
οδηγίας, η οποία ούτως ή άλλως αποτελεί υποχρέωση της
χώρας να προχωρήσει και σε τυπικό νόµο. 

Πάντοτε, όµως, µε τις ενσωµατώσεις τίθενται ορισµένα ζητή-
µατα. Κοίταξα το παρόν νοµοσχέδιο. Κάθε άρθρο του φαίνεται
ότι αποτελεί αντιγραφή της ευρωπαϊκής οδηγίας, χωρίς να υπάρ-
χουν ιδιαίτερες επιλογές της Κυβέρνησης που θα προχωρούσε
σε µία νοµοθέτηση αυτόνοµων διατάξεων. Μπαίνει ένα ζητηµα-
τάκι, το οποίο παρακολούθησα προηγουµένως από όλους τους
συναδέλφους, και είναι αυτό του Σώµατος Ορκωτών Ελεγκτών
Λογιστών. Πράγµατι, όπως είπε προηγουµένως συνάδελφος,
είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Έχει µια σωµατειακή,
τυπικά, µορφή, αλλά παρά ταύτα, µε την υποχρεωτικότητα εγ-
γραφής και µε τις αρµοδιότητες που του δίνει ο νέος νόµος, απο-
κτά -αν θέλετε- έναν διφυή χαρακτήρα. Ποιος είναι αυτός ο
διφυής χαρακτήρας; Νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου από
πλευράς τυπικότητας, αλλά άσκηση εξουσίας από πλευράς ου-
σίας κι εποµένως προσιδιάζει, κυρία Υπουργέ, πλέον προς νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου.  

Αυτό δεν είναι κάτι συνηθισµένο. Είχαµε παλαιότερα -να ονο-
µάσω- κάποιες δηµόσιες επιχειρήσεις που είχαν διπλό ρόλο,
αλλά σήµερα, µε τις σύγχρονες οικονοµικές συνθήκες, νοµίζω
ότι πρέπει να υπάρχει η σωµατειακή µορφή και να παρασχεθεί
πράγµατι η δυνατότητα σε σωµατειακής µορφής και άλλες ον-
τότητες, να εγγράφουν τα µέλη τους, να βγει µία διαδικασία εγ-
κρίσεως και των άλλων  οντοτήτων αυτών, ούτως ώστε να µην
οδηγούµεθα σε µονοπωλιακές καταστάσεις. Διότι τελικά κατα-
λήγουµε µε αυτήν τη µορφή να µεταβάλλεται ακόµα και η ανά-
ληψη της διοίκησης τέτοιων µορφών, τέτοιων οντοτήτων, σε
ανταγωνισµό, σε συναγωνισµό, σε εξυπηρέτηση συµφερόντων. 

Δεν θέλω να µείνω περισσότερο στον νόµο βέβαια. Διότι η οι-
κονοµική κατάσταση της χώρας, όσο και να θεωρούµε ότι µπορεί
να εκκινήσει, δεν θα δείξει τη χρησιµότητα του νόµου. Οι επιχει-
ρήσεις αυτήν τη στιγµή, σήµερα, µειώνονται. Μειώνονται οι τζί-
ροι, οι κύκλοι εργασιών, περιορίζεται ο αριθµός τους, µεταφέ-
ρονται οι φορολογικές έδρες, οι καταστατικές έδρες στο εξωτε-
ρικό. Πώς θα ελέγξουµε, λοιπόν, την πραγµατική ελληνική οικο-
νοµία όταν ουσιαστικά περιορίζεται καθηµερινά µε έναν τέτοιο
νόµο; 

Θέλω να κάνω µία σταχυολόγηση προσφάτων ρυθµίσεων, τις
οποίες έφερε η Κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, σχετικά µε τις δυ-
νατότητες ή όχι ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας. Εχθές ει-
πώθηκε, κατακρίθηκε ότι θα χρειαστούµε είκοσι ένα χρόνια για
να φτάσουµε σε επίπεδο απασχόλησης προ κρίσης και περιορι-
σµού ανεργίας. Είκοσι ένα χρόνια όχι για να µηδενίσουµε την
ανεργία, αλλά για να φτάσουµε στον µέσο όρο του 8% της ανερ-
γίας, που είναι το ανεκτό από την Ευρωπαϊκή Ένωση! 

Θέλω να πω το εξής λοιπόν: Αν αυτός είναι ο στόχος, κυρία

Υπουργέ, όχι µόνο της ελληνικής Κυβέρνησης να την περιορί-
σουµε, αλλά και ολόκληρης της ελληνικής οικονοµίας, νοµίζω ότι
είναι αποτυχία. Για ποιον λόγο; Διότι σήµερα µε τη γιγάντωση -
έστω κι αν ελάχιστα περιορίζεται η ανεργία λόγω του τουρισµού,
λόγω πρόσκαιρων ευκαιριακών δραστηριοτήτων ή ευέλικτων
µορφών εργασίας- δεν σηµαίνει ότι αντιµετωπίσαµε το πρόβληµα
της ανεργίας. Θα πω λοιπόν κάποια παραδείγµατα. 

Τους τελευταίους δύο µήνες ψηφίσαµε χωρικό σχεδιασµό και
βιώσιµη ανάπτυξη και εξαγγέλθηκε ότι λύσαµε ένα πρόβληµα και
δη περιβαλλοντικό, πολεοδοµικό, αλλά κάναµε και κάτι άλλο. Δεν
ήρθαν µαζί και οι χρήσεις γης, ούτως ώστε να δούµε πώς θα µπο-
ρούν να αναπτυχθούν δραστηριότητες και πώς δεν θα µείνει η
ίδια κατάσταση του παρελθόντος που είχε αναστείλει κατόπιν δι-
καστικών αποφάσεων οποιαδήποτε δυνατότητα εγκαταστάσεως
επιχείρησης και δη µεσαίας ή βαριάς όχλησης, για τον λόγο ότι
δεν είχαν καθοριστεί οι χρήσεις γης. Είπε ο Αναπληρωτής
Υπουργός Περιβάλλοντος «θα τις φέρω σύντοµα». Δεν τις είδαµε
ακόµα. 

Δεύτερο ζήτηµα το οποίο µε απασχόλησε είναι το εξής. Ήρθε
ένας άλλος νόµος µε τίτλο νέο θεσµικό πλαίσιο για την άσκηση
οικονοµικής δραστηριότητας µε γνωστοποίηση. Εντάξει. Θα δη-
λώνουµε, λοιπόν, την έναρξη της δραστηριότητας και ο έλεγχος
θα γίνεται αργότερα. Καλό το ακούω. Δεν λύθηκε, όµως, ένα
πρόβληµα εκεί. Έπρεπε µαζί µε αυτόν τον νόµο να έρθουν και
πρότυπες περιβαλλοντικές δεσµεύσεις, ούτως ώστε να αυτοδε-
σµεύεται εκείνος που επιδιώκει να κάνει δραστηριότητα και να
µην περιµένει για να λειτουργήσει, να εγκριθεί µία περιβαλλον-
τική µελέτη ή να απορρίπτεται η περιβαλλοντική µελέτη και να
γίνεται δώρον άδωρον ο νόµος αυτός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Αντιστοίχως, µιλήσαµε για απλοποίηση διαδικασιών σύστασης

επιχειρήσεων. Αυτά τα είπαµε στις αρχές Δεκεµβρίου. Αφορά,
όµως, µόνο οµόρρυθµες και ετερόρρυθµες εταιρείες. Δεν µου
λέει εµένα προσωπικά ως νοµικό τίποτα. Γιατί τη λεγόµενη «υπη-
ρεσία µιας στάσης» οφείλω να θυµίσω στην Αίθουσα ότι την έχω
συναντήσει πρώτη φορά στη διαδροµή µου το 1997 µε τον
ν.2516. Θα ιδρυθούν υπηρεσίες µιας στάσης για να λύνονται τα
ζητήµατα των εταιρειών. Μα, οι εταιρείες δεν χρειάζονται µόνο
µία στάση, χρειάζονται τραπεζικό σύστηµα, χρειάζονται κλίµα
υγιές της οικονοµίας, χρειάζονται επιδοτήσεις πλέον από το κρά-
τος και εποµένως, δεν τα είδαµε ούτε αυτά. 

Ένα άλλο ζήτηµα, µε το οποίο και θα τελειώσω, είναι το εξής:
Ψηφίσαµε µία νοµοθεσία για τις συµβάσεις πίστωσης για κατα-
ναλωτές για τα ακίνητα. Είναι σηµαντικός νόµος, αλλά για το µέλ-
λον, όχι για το παρόν. Γιατί; Εφόσον οι τράπεζες δεν έχουν τη
δυνατότητα να δώσουν στεγαστικά δάνεια, τι αντικείµενο έχει
αυτός ο νόµος;

Περίµενα -και το έθεσα- ότι µε τον νόµο αυτό θα αντιµετωπι-
ζόταν και το ζήτηµα των παλαιών καταχρηστικών διατάξεων που
επέτρεπαν στα πιστωτικά ιδρύµατα να δανείζουν σε διαφορετικό
νόµισµα και να αποκερδαίνουν εκ της µετατροπής του νοµίσµα-
τος. Πρόκειται για το γνωστό ζήτηµα του ελβετικού φράγκου, το
οποίο ταλανίζει δεκάδες χιλιάδες οικογένειες, καθώς η υποτί-
µησή του τις έχει καταστήσει νεόπτωχες. Όµως, ούτε αυτό λύ-
θηκε. 

Συνεπώς, ο νόµος καλός, η ουσία όµως αδύναµη. Η ψυχή πρό-
θυµος, η σαρξ αδύναµος. 

Τελειώνω µε την τροπολογία, µε την ανοχή σας, κύριε Πρό-
εδρε, για το ζήτηµα των συµβάσεων παραχώρησης. Έρχεται,
λοιπόν, και µας λέει η νοµοθεσία ότι θα µπορούν να απευθύνον-
ται σε διαιτησία οι εταιρείες παραχώρησης των αεροδροµίων και
στις περιπτώσεις σύµβασης παροχής υπηρεσιών κρατικών χρη-
στών. 

Δεν το εξηγήσατε στη νοµοθεσία, κύριε Υπουργέ, ποιοι είναι
οι κρατικοί χρήστες των υπηρεσιών των αεροδροµίων που παρα-
χωρούνται. Ξέρετε ποιοι είναι; Δεν ξέρω αν το έχετε αντιληφθεί
οι περισσότεροι συνάδελφοι. Φαντάζοµαι, ναι. Εγώ, όµως, το
ερεύνησα. Είναι οι υπηρεσίες αστυνόµευσης, οι υπηρεσίες τελω-
νείων, οι υπηρεσίες πυρόσβεσης, που παρέχει το ελληνικό κρά-
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τος. 
Έρχεστε τώρα και εξισώνετε τη σύµβαση παραχώρησης µε τις

υπηρεσίες που παρέχουν κρατικές δοµές στα αεροδρόµια και
διά της διαιτησίας οπωσδήποτε όπου υπάρχει υποχώρηση εκα-
τέρωθεν µειώνουµε τις δαπάνες των εταιρειών παραχώρησης και
αντίστοιχα επιβαρύνουµε µε τις πραγµατικές δαπάνες που απαι-
τούνται για την πυρόσβεση, για τη φύλαξη, για την αεροπλοΐα το
ελληνικό κράτος. Δείτε το σας παρακαλώ αυτό. 

Θα πω µόνο τούτο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µε αυτό να κλεί-

σετε, παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Και µε αυτό θα κλείσω,

κύριε Πρόεδρε. 
Είναι καταπλεονεκτική, είναι καταχρηστική και η σύµβαση των

αεροδροµίων. Δεν το έθεσα προηγουµένως κατά τη συζήτηση,
για να µη θεωρηθεί ότι προσπαθούµε να µαταιώσουµε συµβά-
σεις παραχώρησης. Είναι όµως πρωτοφανές αυτό που λέει, ότι
η διαιτητική απόφαση θα είναι τελεσίδικη, δεσµευτική και αµετά-
κλητη, δεν θα υπόκειται σε έφεση ή αγωγή ή ακύρωση βάσει του
άρθρου 897 και επόµενα του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας. Ούτε
σε ένα δικαστήριο δεν µπορεί να πάει το ελληνικό κράτος να
προστατεύσει τα συµφέροντά του; 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι οι επισηµάνσεις αυτές είναι σηµαντικές και
ενδιαφέρουν όλους, για τον λόγο ότι δεν ανατάσσουν την ελλη-
νική οικονοµία, την οποία έχουµε ανάγκη. 

Ευχαριστώ ιδιαίτερα, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, νο-

µίζω ότι την τελευταία ιδιαίτερη παρατήρηση πρέπει να τη δείτε
πριν έρθει η ώρα της ψηφοφορίας. Πρώτη φορά ακούω το ελλη-
νικό δηµόσιο να µην µπορεί να κάνει ένσταση επί µιας απόφασης
όσα χρόνια είµαι εδώ µέσα. 

Κλείνουµε µε τον συνάδελφο, τον καθηγητή κ. Θεόδωρο Φορ-
τσάκη. 

Κύριε Φορτσάκη, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θυµίζω ότι µιλάµε σήµερα για

µία ενσωµάτωση οδηγίας που αφορά ένα αντικείµενο το οποίο
είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Το αντικείµενο είναι φυσικά να δια-
σφαλίσουµε όσο το δυνατόν µεγαλύτερη διαφάνεια στον έλεγχο
των ετήσιων και των ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών κατα-
στάσεων, δηλαδή σε ένα µεγάλο κοµµάτι της οικονοµικής ζωής
της χώρας. 

Σε µία συγκυρία εξαιρετικά δύσκολη για την οικονοµική ζωή
είναι σηµαντικό το ότι επιτέλους αποφασίζουµε να ενσωµατώ-
σουµε στο νοµοθετικό µας σύστηµα κανόνες οι οποίοι συµβάλ-
λουν κατά τεκµήριο στον έλεγχο και τη διαφάνεια της οικονο-
µικής ζωής των επιχειρήσεων και ιδίως διά του ελέγχου των ετή-
σιων και ενοποιηµένων οικονοµικών καταστάσεων των µεγάλων
επιχειρήσεων. 

Η αργοπορία µας -θα το πω και εγώ, παρ’ όλο που το έχουν
τονίσει πολλοί από εκείνους που µίλησαν- είναι πραγµατικά λυ-
πηρή, γιατί δείχνει µια στάση της ελληνικής Κυβέρνησης, η οποία
είναι στάση αδιαφορίας προς µια υποχρέωση που εδώ και πολύ
καιρό µας βαραίνει για λόγους που δεν µπορώ να κατανοήσω,
λόγους µη συγκροτηµένης δράσης και µη σοβαρής αντιµετώπι-
σης των υποχρεώσεών µας. Αδιαφορήσαµε µέχρι σήµερα να εν-
σωµατώσουµε τις υποχρεώσεις αυτές που απορρέουν από την
οδηγία. Μάλιστα έπρεπε να περιµένουµε να κληθεί η χώρα µας
να εφαρµόσει τους κοινοτικούς κανόνες µε απειλή να παραπεµ-
φθεί στο δικαστήριο, διότι αλλιώς φαντάζοµαι δεν θα είχε καν
εκκινήσει η διαδικασία.

Η οδηγία που ενσωµατώνουµε µετέβαλε προηγούµενη οδηγία
του 2006, που καθόριζε τους όρους χορήγησης άδειας άσκησης
επαγγέλµατος και εγγραφής στο Δηµόσιο Μητρώο των Ορκωτών
Λογιστών και των ελεγκτικών εταιρειών που διενεργούν υποχρε-
ωτικούς ελέγχους των οικονοµικών καταστάσεων των επιχειρή-
σεων, τους κανόνες περί ανεξαρτησίας, αντικειµενικότητας και
επαγγελµατικής δεοντολογίας που εφαρµόζονται στα πρόσωπα
αυτά και το πλαίσιο για τη δηµόσια εποπτεία τους.

Θα ήθελα κατ’ αρχάς να πω ότι είναι βεβαίως επιθυµητό να
υπάρχει και να δηµιουργείται ένα ενιαίο, αξιόπιστο –αν θέλετε-
σύστηµα κανόνων, το οποίο δηµιουργεί ένα κανονιστικό πλαίσιο
για τους ελέγχους των ελεγκτικών εταιρειών. Εδώ, όµως, σηµει-
ώνω ότι δυστυχώς δεν επέρχεται µία ενοποίηση της όλης νοµο-
θεσίας, η οποία παραµένει διάσπαρτη. Και αυτό το Υπουργείο
πρέπει να το σηµειώσει για να µπορέσει να το διορθώσει αργό-
τερα.

Στις γενικές παρατηρήσεις που έχω να κάνω για το νοµοσχέ-
διο αυτό –και στη συνέχεια θα πω µερικά πράγµατα πιο συγκε-
κριµένα ως παραδείγµατα- θα ήθελα να τονίσω ότι η έννοια της
ανεξαρτησίας, την οποία αυτό το νοµοσχέδιο αναφέρει πολλές
φορές, είναι µία έννοια η οποία παραµένει αόριστη. Δεν ορίζεται.
Και όταν η ανεξαρτησία δεν ορίζεται και δεν έχει συγκεκριµένο
περιεχόµενο, ξέρουµε ότι δηµιουργούνται πολλά προβλήµατα,
όταν η εποπτεία η οποία προβλέπεται θα αρχίσει να εφαρµόζε-
ται. Θα ήταν επιθυµητό να υπάρχει ένας µεγαλύτερος προσδιο-
ρισµός της έννοιας αυτής.

Επίσης, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι το νοµοσχέδιο αυτό
εκτός από την οδηγία την οποία ενσωµατώνει, έχει ως σκοπό και
την αποτελεσµατική εφαρµογή του Κανονισµού 537 του 2014
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, ο οποίος έχει
εφαρµογή στους υποχρεωτικούς ελέγχους των οικονοµικών κα-
ταστάσεων οντοτήτων δηµοσίου συµφέροντος. 

Εµείς ως κόµµα πάντοτε µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα
σταθήκαµε θετικοί απέναντι στις υποχρεώσεις µας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και βεβαίως δεν λέµε όχι σε οποιαδήποτε διάταξη
αποτελεί ενσωµάτωση υποχρεωτικής ευρωπαϊκής ρύθµισης.
Εδώ, όµως, -όπως είπαν και οι προλαλήσαντες- υπάρχει σωρεία
διατάξεων οι οποίες είτε κείνται εκτός του περιεχοµένου της οδη-
γίας είτε και το παραποιούν. Το ίδιο ισχύει για τον Κανονισµό
537, στον οποίο αναφέρθηκα.

Υπάρχει µία σαφής προσπάθεια –το τόνισαν επανειληµµένα
πολλοί από  τους προλαλήσαντες- να καταστεί το Σώµα Ορκω-
τών Λογιστών ρυθµιστής των πραγµάτων του ελέγχου, κάτι που
φυσικά δεν αναφέρεται πουθενά στην οδηγία και στον Κανονι-
σµό. Η ευρωπαϊκή νοµοθεσία δεν επιτρέπει ο ελεγχόµενος να
ελέγχει για λογαριασµό της πολιτείας τον εαυτό του και κυρίως
βεβαίως τους ανταγωνιστές του. Γι’ αυτή τη διαφύλαξη της διά-
κρισης των ρόλων θα έπρεπε να υπάρχει µία σαφής διασφάλιση
µε κανόνα δικαίου, η οποία όµως λείπει.

Επίσης, δεν µπορώ να αντιληφθώ γιατί εκχωρούνται εποπτικές
αρµοδιότητες από την Επιτροπή Λογιστικής Τυποποίησης και
Ελέγχων, την ΕΛΤΕ, που είναι το αρµόδιο όργανο, ανεξάρτητο,
εποπτικό, µε βάση την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, και γιατί µεταβιβά-
ζονται στο Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών αυτές οι αρµο-
διότητες που ανήκουν κανονικά στην ΕΛΤΕ.

Δεν πρέπει να περιληφθούν στον νόµο διατάξεις που θίγουν
το κύρος και την αποστολή της ΕΛΤΕ ως εποπτικής αρχής του
ελεγκτικού και λογιστικού επαγγέλµατος διότι αυτό την ΕΛΤΕ τη
µειώνει σηµαντικά. 

Θα ήθελα στο ένα λεπτό που αποµένει να αναφερθώ µε µε-
γάλη ταχύτητα σε οκτώ παραδείγµατα τα οποία δείχνουν τις πα-
ραβιάσεις που κάνει η ενσωµάτωση της οδηγίας, φέρνοντας
στην Ελλάδα κανόνες που δεν υπάρχουν στην οδηγία ή που δεν
προβλέπονται απ’ αυτήν.

Άρθρο 3 παράγραφος 1. Το δικαίωµα διενέργειας υποχρεωτι-
κού ελέγχου έχουν µόνο οι ορκωτοί λογιστές ή οι ελεγκτικές
εταιρείες που έχουν λάβει την άδεια. Εδώ έχουµε αντίθεση µε
την ελεύθερη άσκηση επαγγελµατικής δραστηριότητας. Παράλ-
ληλα, και η πρόβλεψη απ’ αυτό το άρθρο ότι οι ελεγκτές ή οι
ελεγκτικές εταιρείες µπορούν να διενεργούν υποχρεωτικούς
ελέγχους για λογαριασµό µιας µόνο ελεγκτικής εταιρείας συνι-
στά σηµαντικό περιορισµό της ελευθερίας άσκησης επαγγελµα-
τικής δραστηριότητας.

Στο άρθρο 8 παράγραφος 4 έχουµε το ίδιο κλίµα, όπου ορίζε-
ται ότι για την οργάνωση και διενέργεια των επαγγελµατικών εξε-
τάσεων συνιστάται πενταµελής επιτροπή, τρία µέλη της οποίας
προτείνονται από το ΣΟΕΛ. Εδώ το ΣΟΕΛ το εποπτεύει η ΕΛΤΕ.
Άρα θα έπρεπε λογικά η ΕΛΤΕ να έχει αυτό το έργο.

Είναι, επίσης, η διάταξη του άρθρου 11 παράγραφος 1, κυρίως
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διότι υιοθετεί διατύπωση που δεν υπάρχει στο κείµενο της οδη-
γίας. Η ελληνική µετάφραση-προσαρµογή µιλά για «κυρίως»
δράσεις του ΣΟΕΛ, ενώ η οδηγία µιλά για δράσεις «µεταξύ
άλλων», πράγµα που σηµαίνει ουσιαστικά ότι ευνοείται εδώ η
αποκλειστική υπέρ του ΣΟΕΛ κατοχύρωση των δράσεών του.

Άλλη διάταξη που δεν αποτελεί προσαρµογή της οδηγίας είναι
αυτή του άρθρου 14 παράγραφος 1, όπου ορίζεται ότι το Διοι-
κητικό Συµβούλιο της ΕΛΤΕ µπορεί να αναθέτει διαδικαστικά θέ-
µατα τήρησης του Δηµοσίου Μητρώου στο ΣΟΕΛ. Το ΣΟΕΛ
δηλαδή εδώ, ενώ είναι ιδιωτικός φορέας, φαίνεται να ασκεί δη-
µόσια εξουσία και ξέρουµε όλοι ότι χρειάζεται ειδική προσοχή
όταν σε ιδιωτικούς φορείς ανατίθενται ασκήσεις δηµόσιας εξου-
σίας.

Ιδιαίτερα προβληµατικό είναι και το άρθρο 33 παράγραφοι 12
και 13 που προβλέπουν τη δυνατότητα διενέργειας ποιοτικών
ελέγχων από το ΣΟΕΛ κατά παραβίαση και της οδηγίας, αλλά και
του δικαίου του ανταγωνισµού. Η διοίκηση του ΣΟΕΛ θα αναλαµ-
βάνει καθεστώς αυτοελέγχου για τα µέλη της, δηµιουργώντας
έτσι αθέµιτο ανταγωνισµό και για τους ελεγκτές και για τις ελεγ-
κτικές εταιρείες που δεν µετέχουν στη διοίκησή του. 

Εδώ υπογραµµίζω και εγώ τη γνωµοδότηση του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους, στην οποία αναφέρθηκαν και άλλοι οµιλη-
τές πριν και την οποία ο εισηγητής µας, ο κ. Βεσυρόπουλος,
κατέθεσε στα Πρακτικά. 

Ακόµα, θα πρέπει να αλλάξει η διάταξη του άρθρου 46 παρά-
γραφος 1 που ορίζει ότι τα αρχεία των ελεγκτών πρέπει να τη-
ρούνται για δέκα χρόνια και να προσαρµοστούµε στα πέντε
χρόνια της υποχρέωσης διατήρησης φορολογικών στοιχείων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αναφερόµενος στο άρθρο 52 παράγραφος 6, όπου
ορίζεται ότι οι κανονιστικές πράξεις της ΕΛΤΕ ορίζονται κατόπιν
γνώµης του εποπτικού συµβουλίου του ΣΟΕΛ. Εδώ, φυσικά,
υπάρχει κίνδυνος αδιαφάνειας µε συγκεκριµένα επαγγελµατικά
συµφέροντα που µονοπωλούν τη διοίκηση του ΣΟΕΛ.

Μία λέξη θέλω να πω ακόµα για την ανάγκη να προσαρµοστεί
ο έλεγχος που ασκείται στους ΕΛΚΕ των πανεπιστηµίων. Δεν
ξεχνώ ότι είµαι πανεπιστηµιακός και άρα το σηµείο αυτό θα
ήθελα, κυρία Υπουργέ, να το δείτε. Θα πρέπει να προσαρµοστεί
ο έλεγχος που ασκείται στους ΕΛΚΕ, στους ειδικούς λογαρια-
σµούς των πανεπιστηµίων και ειδικότερα να προβλεφθεί ότι µόνο
ένας ελεγκτής φτάνει και ότι ο έλεγχος ασκείται όχι µόνο στις
δαπάνες, αλλά στο σύνολο των λογαριασµών και βεβαίως χωρίς
τους περιορισµούς που προβλέπει η σηµερινή νοµοθεσία.

Μία τελευταία λέξη για την τροπολογία του κ. Γαβρόγλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε

Καθηγητά, δεν µπορώ να δείξω άλλη ανοχή.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Μισή

λέξη µόνο για την τροπολογία που έφερε ο κ. Γαβρόγλου. 
Νοµίζω ότι πρέπει να συνειδητοποιήσουµε όλοι ότι τα πανεπι-

στήµια αυτή την ώρα δεν µπορούν να µεταβληθούν σε εξετα-
στικά κέντρα. Υπάρχει, όµως, ανάγκη να αποσυµπιεστούν από
τον τεράστιο αριθµό φοιτητών ο οποίος έχει συσσωρευτεί στο
πτυχίο. Πρέπει, λοιπόν, οπωσδήποτε να διευκολυνθούν τα παιδιά
τα οποία είναι στο πτυχίο να τελειώσουν, διότι οι αριθµοί που βα-
ραίνουν τις σχολές είναι εξαιρετικά υψηλοί και δεν τις αφήνουν
να λειτουργήσουν οµαλά. Μακάρι στο µέλλον αυτά τα θέµατα να
τα ρυθµίζουν τα πανεπιστήµια µόνα τους, χωρίς νοµοθετική πα-
ρέµβαση.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν δώσω τον λόγο

στον κ. Αµυρά, θα δώσω τον λόγο για ένα λεπτό στον κ. Γιαννα-
κίδη, για να υποστηρίξει µία βουλευτική τροπολογία, ώστε να
ξέρει η κυρία Υπουργός, όταν ανέβει στο Βήµα, να µας πει εάν
θα την κάνει δεκτή ή όχι.

Κύριε Γιαννακίδη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με την προτεινόµενη διάταξη ουσιαστικά ως µέλος του Διοι-

κητικού Συµβουλίου της ΕΛΤΕ θα είναι και το Οικονοµικό Επιµε-
λητήριο σε αντικατάσταση του Συνδέσµου Βιοµηχάνων Βορείου

Ελλάδος προς ικανοποίηση και του αιτήµατος που είχε ακουστεί
στην ακρόαση φορέων κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης της
επιτροπής. Αφορά ουσιαστικά την παράγραφο 6 του άρθρου 1
του ν.3148/2003 και ουσιαστικά στη θέση του Συνδέσµου Βιοµη-
χάνων Βορείου Ελλάδος µπαίνει το Οικονοµικό Επιµελητήριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Υπάρχουν ήδη αντί-
γραφα της τροπολογίας, κύριοι συνάδελφοι. Το λέω αυτό γιατί
µπορεί να θέλουν να τη δουν οι εισηγητές πριν τοποθετηθούν
στην ψηφοφορία. 

Ο κ. Αµυράς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του παρόντος νο-

µοσχεδίου γίνεται σε µία περίοδο κατά την οποία όλα τα βασικά
ζέοντα θέµατα της οικονοµίας βρίσκονται δυστυχώς για άλλη µία
φορά στον αέρα, η δεύτερη αξιολόγηση, τα βραχυπρόθεσµα
µέτρα, το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, οι διαρθρωτικές µεταρ-
ρυθµίσεις. Όσο αυτά τα ζητήµατα παραµένουν σε εκκρεµότητα,
τόσο πιο εύκολα αιωρούνται δυσµενή, άσχηµα, αιµατηρά σενά-
ρια για τη χώρα που διακινούν οι γνωστοί ακραίοι, όπως έχουµε
µάθει να τους λέµε, κύκλοι της Ευρώπης, πατώντας στην αδυνα-
µία της Κυβέρνησής σας να διαπραγµατευθεί γρήγορα και απο-
τελεσµατικά.

Ο χρόνος δεν είναι µε το µέρος της χώρας και δυστυχώς δεν
έχουµε από σας, τους Υπουργούς, καµµία σαφή εικόνα των προ-
θέσεών σας. Θα έλεγα ότι διαρκώς πελαγοδροµείτε εσείς οι
Υπουργοί, θα έλεγα ότι παραβιάζετε διαρκώς προθεσµίες που οι
ίδιοι έχετε θέσει. Οι λεγόµενες κόκκινες γραµµές διαρκώς ξεθω-
ριάζουν, ανάλογα βέβαια και µε την έµπνευση των συντακτών
των non papers του Μαξίµου.

Τελικά κανείς δεν ξέρει, όχι µόνο σε αυτήν την Αίθουσα, αλλά
σε ολόκληρη τη χώρα, τι επιδιώκετε. Θέλετε να παραµείνει το
ΔΝΤ στο ελληνικό πρόγραµµα, όπως είχατε ζητήσει σε παλαι-
ότερη επιστολή σας –και αναφέροµαι στον κ. Τσακαλώτο- ή όχι
γιατί το θεωρείτε πηγή του κακού; Δέχεστε µέτρα πέραν του
2018 ή τα αποκλείετε κατηγορηµατικά, όπως µας λέγατε µέχρι
το Νοέµβριο; Θα υπάρχει κόφτης και µετά το 2019 µε πρωτογενή
πλεονάσµατα 3,5% που ξορκίζατε; Πότε θα ξεπαγώσουν τα βρα-
χυπρόθεσµα µέτρα για το χρέος; Πότε θα συζητηθούν τα µεσο-
πρόθεσµα; Ποια µέτρα προτείνετε εσείς για να κλείσει η δεύτερη
αξιολόγηση; Δέχεστε να µειωθεί το αφορολόγητο όριο και να αυ-
ξήσετε τον ΦΠΑ; Αυτά είναι ερωτήµατα όχι θεωρητικά, είναι πρα-
κτικά, σηµαντικά θέµατα που ζητούν απαντήσεις.

Προσπάθησα, λοιπόν, να βρω µία επίσηµη κυβερνητική πηγή
και µία γραµµή, για παράδειγµα, στο ζήτηµα του αφορολογήτου
ορίου. 

Θυµίζω παλαιότερη δήλωση του Υπουργού Οικονοµικών κ.
Τσακαλώτου, το Μάιο του 2016, που έλεγε ότι εάν µειωθεί το
αφορολόγητο κάτω από τα 9.100 ευρώ, εκείνος θα παραιτούν-
ταν. Το αφορολόγητο έχει πέσει στα 8.600 ευρώ και ο κ. Τσακα-
λώτος µια χαρά κάθεται στη θέση του. Τι θα γίνει, λοιπόν; Ποιο
είναι το µέλλον; 

Ακούστε, λοιπόν, τι έκανα, για να δείτε τη διγλωσσία αυτής της
κυβέρνησης και όλων, βεβαίως, των «παπαγάλων» της. Ανέτρεξα
στην «ΑΥΓΗ», την εποµένη της συνάντησης του κ. Τσακαλώτου
µε τον Γάλλο οµόλογό του κ. Μισέλ Σαπέν στις 12 Ιανουαρίου.
Προσέξτε, λοιπόν: Στη σελίδα 12 της κοµµατικής εφηµερίδας
«ΑΥΓΗ», στο βασικό θέµα για τις επαφές Τσακαλώτου στο Παρίσι
αναφέρονται επί λέξει τα εξής. Σας τα διαβάζω: «Το µοναδικό ζή-
τηµα που συζητάει η Κυβέρνηση» –είπε ο κ. Τσακαλώτος- «είναι
η παράταση του δηµοσιονοµικού κόφτη µετά το 2018. Με αυτά
τα δεδοµένα δεν αποκλείεται να υπάρξει εντός του πλαισίου για
τον δηµοσιονοµικό κόφτη –προσέξτε- πρόβλεψη για µείωση του
αφορολογήτου ορίου τη διετία 2019-2020, εφόσον δεν επιτευχ-
θούν οι στόχοι αυτών των ετών». Αυτά στην πάνω µισή σελίδα
της «ΑΥΓΗΣ».

Στην κάτω µισή σελίδα της «ΑΥΓΗΣ», ακούστε: «Σκουρλέτης:
Η Κυβέρνηση δεν αποδέχεται µείωση του αφορολογήτου». Δη-
λαδή, σε µία σελίδα έχουµε τον πανζουρλισµό, έχουµε αυτήν την
τρέλα αυτής της Κυβέρνησης. Η µισή και πάνω σελίδα µας λέει
ότι ο Τσακαλώτος δεν δέχεται νέα µείωση του αφορολογήτου,
αλλά θα τη δεχθεί εάν τελικά δεν πιάσουµε τους στόχους και η
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επόµενη µισή κάτω σελίδα είναι η αντίσταση. Η Κυβέρνηση δεν
δέχεται µείωση του αφορολογήτου. Ποιον να πιστέψω, λοιπόν,
τον κ. Τσακαλώτο που δέχεται µείωση του αφορολογήτου ή τον
κ. Σκουρλέτη που λέει ότι δεν θα δεχθεί; Ποιος είναι ο συντάκτης,
ποιος είναι ο ρεπόρτερ ο έγκυρος; Ο πάνω ή ο κάτω; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός είναι ο τρόπος µε τον
οποίο αυτή η Κυβέρνηση διαπραγµατεύεται και τελικά, όπως
έχουµε συνηθίσει να λέµε, µεγαλώνει τον λογαριασµό, τη χα-
σούρα για τους Έλληνες πολίτες. Εκεί που µόλις το Νοέµβριο
σε άρθρο του στην Εφηµερίδα των Συντακτών ο Πρωθυπουργός
έλεγε ότι η αξιολόγηση θα έκλεινε άµεσα στις αρχές Δεκέµβρη
και ότι τα µνηµόνια τελειώνουν στα µέσα του 2018, τώρα τα
πράγµατα είναι πολύ διαφορετικά, πολύ χειρότερα και έχουµε
τις εξής τρεις επιλογές: 

Πρώτος δρόµος, να υπογράψετε ένα µνηµόνιο 3-plus µε τη
συµµετοχή του ΔΝΤ και τον καθορισµό του να είναι ασαφής. Ο
δεύτερος δρόµος είναι να υπογράψετε ένα τέταρτο µνηµόνιο
χωρίς το ΔΝΤ, το οποίο θα έπρεπε ή θα πρέπει να εγκρίνει το
Γερµανικό Κοινοβούλιο, κάτι, που ούτε ο κ. Σόιµπλε δεν σας το
συνιστά και ο τρίτος δρόµος, που φοβάµαι ότι µπορεί και αυτόν
λίγο να τον τσαλαπατήσετε, να βάλετε λίγο το πόδι σας σε αυτόν,
είναι να επαναφέρετε εφιαλτικά σενάρια που δεν θέλω ούτε να
τα ονοµατίσω από αυτό εδώ το Βήµα της Βουλής για την οικο-
νοµία και την ελληνική κοινωνία. 

Εκεί, λοιπόν, που θα σκίζατε τα µνηµόνια, πάτε να κάνετε παγ-
κόσµιο ρεκόρ: Δυο µνηµόνια µέσα σε λιγότερο από δύο χρόνια. 

Όµως, εµείς θέλουµε ξεκάθαρες απαντήσεις και για το αφο-
ρολόγητο και για τον ΦΠΑ και για τη συµµετοχή ή µη του ΔΝΤ
στο ελληνικό πρόγραµµα και για τις συντάξεις, που επισήµως
µπήκαν στον «κόφτη» µε την επιστολή αφοσίωσης της Κυβέρνη-
σης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ στο µνηµόνιο και, τέλος, θέλουµε να µάθουµε
ποιες θα είναι οι περικοπές και ποιους θα πλήξουν.

Με αυτή την ευκαιρία, αγαπητή κυρία Υπουργέ, θα ήθελα να
αναφερθώ και στο πρωτογενές πλεόνασµα που ανακοίνωσε το
Υπουργείο Οικονοµικών για το 2016.

Διαβάζω, λοιπόν, πάλι από την «ΑΥΓΗ»: «Το πρωτογενές πλε-
όνασµα ανέρχεται στα 4,4 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2016 έναντι
στόχου 1,98 δισεκατοµµυρίων». «Υπερκαλύφθηκε δηλαδή» -πα-
νηγυρίζει η «ΑΥΓΗ»- «ο στόχος κατά 121%».

Ναι, θα µπορούσε να είναι το νέο της χρονιάς, αλλά πώς προ-
ήλθε, πώς προέκυψε αυτό το πλεόνασµα; Προέκυψε από την
υπερφορολόγηση πολιτών και επιχειρήσεων, από την περικοπή
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων κατά 500 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Αυτό δεν είδα πουθενά να το λέτε, αλλά ούτε αναφέ-
ρετε και την αύξηση των ληξιπρόθεσµων οφειλών προς τον ιδιω-
τικό τοµέα, του δηµοσίου προς τους ιδιώτες. 

Υπάρχει, όµως, και ένα σηµείο που πρέπει να προσέξετε σε
σχέση µε το πλεόνασµα-ρεκόρ που ανακοινώσατε. Εάν κόβετε
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, εάν αυξάνετε τις οφειλές
του δηµοσίου προς τον ιδιώτη, εάν υπερφορολογείτε τον τελευ-
ταίο πολίτη και την οποιαδήποτε οικονοµική κίνηση έτσι όπως το
κάνετε και εµφανίζετε ένα υπέρογκο πλεόνασµα άνω του 2% του
ΑΕΠ σε συνθήκες ύφεσης, φοβάµαι ότι οπλίζετε την άλλη
πλευρά που εύλογα θα πει στη χώρα: Αφού αυτή η Κυβέρνηση
δέχεται και εµφανίζει πλεόνασµα 2% σε αυτές τις συνθήκες της
στασιµότητας, γιατί να µη δεχθεί πλεόνασµα 3,5% και µετά το
2018 που θα έχει και µεγάλη ανάπτυξη, όπως µας διαβεβαιώνει
αυτή η Κυβέρνηση;

Γι’ αυτό, λοιπόν, χρειάζεται προσοχή, χρειάζονται καθαρές
κουβέντες και απαντήσεις και σαφείς πολιτικές. Αµφιβάλλω αν
θα τα έχουµε αυτά από αυτή την Κυβέρνηση. Ωστόσο, πάνω από
όλα, θέλουµε απαντήσεις για το πού βρίσκεται η αξιολόγηση και
τι αναµένει τους πολίτες σε σχέση µε τη φορολογία και το ασφα-
λιστικό.

Τώρα θέλω να κάνω και εγώ κάποια σχόλια σε σχέση, για πα-
ράδειγµα, µε τον ΔΟΛ, αγαπητοί συνάδελφοι, για το Συγκρότηµα
Λαµπράκη και µε διάδοχο τον κ. Ψυχάρη. Έχω την αίσθηση, λοι-
πόν, ότι ο κ. Μουλόπουλος δεν τοποθετήθηκε στα ηνία του ΔΟΛ
ως στρατηγικός επενδυτής. Έχει χρήµατα ο κ. Μουλόπουλος;
Δεν τα έχει. Νοµίζω ότι µάλλον εκτελεί χρέη στρατηγικού «αχυ-
ράνθρωπου», φυτευτού από την Κυβέρνηση και από εκείνους

που θέλουν να ποδηγετήσουν τον Τύπο. 
Όµως, πρέπει, αγαπητοί συνάδελφοι, και κυρίως εσείς του ΣΥ-

ΡΙΖΑ και της Κυβέρνησης βεβαίως, να αντιληφθείτε το εξής, ότι
πέρασαν εκείνες οι εποχές που ένα εκδοτικό συγκρότηµα επη-
ρέαζε τον κόσµο και οδηγούσε την πολιτική κατάσταση προς τα
συµφέροντά του. Υπάρχει το διαδίκτυο. Υπάρχει πλέον άλλος
τρόπος ο κόσµος να µάθει την αλήθεια ή τουλάχιστον να την ανα-
ζητήσει. Άρα, όσοι νοµίζουν ότι µε ένα στρατηγικό «αχυράνθρω-
πο», φυτεµένο σε ένα εκδοτικό συγκρότηµα της χώρας θα
κάνουν δουλειά, είναι βαθιά νυχτωµένοι.

Θα ήθελα να κάνω δύο παρατηρήσεις, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, για την κύρωση αυτής της ευρωπαϊκής οδηγίας. Θέλω
να πω τα εξής δύο πολύ συγκεκριµένα πράγµατα. 

Το άρθρο 3 της κοινοτικής οδηγίας, της ευρωπαϊκής οδηγίας,
προβλέπει ότι η ΕΛΤΕ, η Επιτροπή Λογιστικής Τυποποίησης και
Ελέγχων, είναι µόνη αρµόδια για τη χορήγηση επαγγελµατικής
άδειας. Άρα, µιλάµε για µια σαφή παραβίαση της ευρωπαϊκής
νοµοθεσίας. 

Θέλω, επίσης, να σας πω κάτι άλλο σχετικά µε το άρθρο 8. Η
ευρωπαϊκή οδηγία στο άρθρο 8 λέει ότι το χρονικό όριο για την
πρακτική άσκηση είναι τρία έτη. Εσείς το κάνετε πέντε έτη. Γιατί
αυτό; Η ευρωπαϊκή οδηγία, λοιπόν, ορίζει ξεκάθαρα τα τρία χρό-
νια ως την ελάχιστη περίοδο για την πρακτική άσκηση και όχι τα
πέντε. 

Έχουµε, επίσης, την εξής παράβαση: Η παράγραφος 1 του
άρθρου 3 του παρόντος σχεδίου νόµου µάς λέει ότι δικαίωµα διε-
νέργειας υποχρεωτικού ελέγχου έχουν µόνο οι ορκωτοί λογιστές
ή οι ελεγκτικές εταιρίες που έχουν λάβει άδεια άσκησης επαγ-
γέλµατος και είναι µέλη του Σώµατος Ορκωτών Ελεγκτών Λογι-
στών. Αυτό οδηγεί σε παρεµπόδιση της ελεύθερης άσκησης της
επαγγελµατικής δραστηριότητας και το έχουµε συναντήσει και
σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, οι οποίες ενσωµάτωσαν και εκείνες
κατά το δοκούν στο δικό τους εθνικό δίκαιο κάποια τέτοια άρθρα
–συγκεκριµένα και αυτό– και αναγκάστηκαν να τα πάρουν πίσω.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική κατάσταση της
χώρας –θα το πω για άλλη µια φορά– είναι τέτοια που µας υπο-
χρεώνει όλους να συνεργαστούµε. Πρέπει επιτέλους όλες οι πτέ-
ρυγες αυτού του Κοινοβουλίου να βρούµε έναν κοινό τόπο, να
αρχίσουµε να χτίσουµε σε αυτά που συµφωνούµε. Σε εκείνα που
διαφωνούµε έχουµε τον τρόπο είτε µέσω εκλογών είτε µέσω
άλλων διαδικασιών να διασταυρώσουµε τα ξίφη µας, όµως σε
θέµατα οικονοµίας, τα οποία συνδέονται άρρηκτα µε την πολιτική
σταθερότητα ή την αστάθεια της χώρας θα πρέπει επιτέλους να
γίνουµε πιο απαιτητικοί µε τον εαυτό µας. 

Αυτά είχα να σας πω. Τα υπόλοιπα, σε σχέση µε τη ψηφοφορία
των άρθρων, θα σας τα πει ο κ. Δανέλλης. Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ,

επειδή µε µεγάλη υποµονή σηκώσατε µόνη σας το βάρος εκ µέ-
ρους της Κυβέρνησης και επειδή κάναµε την αρχή να µιλάνε οι
Κοινοβουλευτικοί, σας κάνω µια πρόταση να κλείσουµε και µε
τους υπόλοιπους τρεις Κοινοβουλευτικούς και να κλείσετε εσείς
τη συνεδρίαση, εκτός εάν θέλουν οι Κοινοβουλευτικοί να ακού-
σουν την κυρία Υπουργό και να κλείσει η συνεδρίαση µε τις το-
ποθετήσεις των εναποµεινάντων. Είναι ο κ. Σαχινίδης, ο κ. Μεγα-
λοµύστακας, ο κ. Λαζαρίδης και ο κ. Μαντάς. Εποµένως, να µι-
λήσει η Υπουργός και να κλείσετε εσείς; Θέλετε να την ακούσετε;
Στους Κοινοβουλευτικούς απευθύνοµαι. Συµφωνείτε όλοι. Ελάτε,
τότε, κυρία Υπουργέ. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να τοποθε-
τηθούµε και επί των τροπολογιών.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μιλάω τώρα για τις
πρωτολογίες. Για τις τροπολογίες έχουν τοποθετηθεί οι Υπουρ-
γοί και έχουν τοποθετηθεί και αρκετοί συνάδελφοι ήδη. Κύριε
Κουτσούκο, όταν είναι η ώρα και θέλετε να µιλήσετε για κάποια
τροπολογία, ως ο Κανονισµός ορίζει, θα πάρετε τον λόγο, αλλά
µην τραβήξουµε µέχρι τις 18.00’ για τις τροπολογίες. Μίλησε
εξάλλου ο Κοινοβουλευτικός σας. Πάντως, έχετε το δικαίωµα. 

Κυρία Υπουργέ, αντί για δεκαοκτώ λεπτά σάς δίνω είκοσι, γιατί
ίσως θα θέλετε να δώσετε κάποιες απαντήσεις ή διευκρινήσεις. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
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Θα τα πούµε και στις δευτερολογίες, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να είστε µόνο µέσα

στο χρονικό πλαίσιο, έτσι; Ευχαριστώ πολύ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Σίγουρα θα µιλήσω λιγότερο.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επειδή ακούστη-

καν διάφορα σήµερα στην Αίθουσα που δεν αφορούν το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο αλλά είναι γενικότερα ζητήµατα που αφο-
ρούν το οικονοµικό επιτελείο, χωρίς να πανηγυρίζουµε, αλλά για
να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, θα πω ότι έχουµε αύ-
ξηση της απασχόλησης κατά διακόσιες τριάντα δύο χιλιάδες
άτοµα από το πρώτο τρίµηνο του 2015 έως το τρίτο τρίµηνο του
2016 και µια πτώση της ανεργίας κατά 4%. Δεν είναι σηµαντικό.
Δεν πανηγυρίζουµε, όµως πρέπει να το επισηµάνουµε. 

Δεύτερον, έχουµε αύξηση του ΑΕΠ για τρία συνεχόµενα τρί-
µηνα. Ο ορισµός της επιστροφής στην ανάπτυξη είναι η συνεχό-
µενη αύξηση για δύο τρίµηνα. 

Τρίτον, έχουµε αύξηση 1,8% στο πραγµατικό ΑΕΠ το τρίτο τρί-
µηνο του 2016. Τέταρτον, έχουµε αύξηση 12,6% στον όγκο των
ακαθάριστων επενδύσεων παγίου κεφαλαίου. Πέµπτον, έχουµε
αύξηση 10,2% στις εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών. Έχουµε
για πρώτη φορά θετικό ισοζύγιο από το 1948. Έχουµε αύξηση
5,1% στην ιδιωτική κατανάλωση, αύξηση 228% στις άµεσες ξένες
επενδύσεις, αύξηση 2,3% του γενικού δείκτη βιοµηχανικής πα-
ραγωγής. Έχουµε άνοδο κατά 2,2 µονάδες του δείκτη οικονοµι-
κού κλίµατος τον Δεκέµβριο. Όλα αυτά –επιµένω- χωρίς να
πανηγυρίζουµε, από την πρώτη Κυβέρνηση που έπιασε τους στό-
χους. Και η Κυβέρνηση δεν έπιασε απλά τους στόχους, αλλά
τους ξεπέρασε, δίνοντας 620 εκατοµµύρια στους συνταξιού-
χους. Αυτό έγινε γιατί µε τη διαπραγµάτευση µειώσαµε τους στό-
χους. 

Μας λέτε επικίνδυνους, εσείς που υπογράψατε πλεονάσµατα
6,7% και κάποιοι άλλοι θα υπέγραφαν το 2016 πλεονάσµατα
4,2%, το 2017 4,5%, το 2018 4,5%. Είχατε υπογράψει µέτρα 20
δισεκατοµµυρίων παραπάνω για την τετραετία 2015-2018. 

Είναι γεγονός ότι η Κυβέρνηση εργάζεται σκληρά για το κλεί-
σιµο της δεύτερης αξιολόγησης και µάλιστα προσπαθεί ούτως
ώστε το κλείσιµο να γίνει το ταχύτερο δυνατό. Είµαστε στη
σωστή κατεύθυνση. Όλοι οι εµπλεκόµενοι παίκτες επιθυµούν µια
λύση. Το κλείσιµο της αξιολόγησης θα γίνει χωρίς νοµοθέτηση
νέων µέτρων. Αυτό που ακόµα, όµως, δεν έχουµε δει είναι η υπο-
στήριξη της Αντιπολίτευσης στην προσπάθεια της ελληνικής Κυ-
βέρνησης. 

Κάθε φορά όταν πλησιάζουµε στη συµφωνία, η Αντιπολίτευση
δηµιουργεί µια αίσθηση δράµατος. Η Νέα Δηµοκρατία ζητάει
εκλογές. Σήµερα ακούσαµε καινούργιο νέο. Θέλει να µας πει και
η Δηµοκρατική Συµπαράταξη εάν θέλει και αυτή εκλογές, ή είναι
µόνο προσωπική άποψη του κ. Λοβέρδου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Λοβέρδος είναι
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και µε βάση τον Κανονισµό εκ-
προσωπεί το κόµµα του. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Τότε, λοιπόν, καταλαβαίνουµε ότι είναι και δική σας πρόθεση, κύ-
ριοι συνάδελφοι. Ελπίζουµε, όµως, οι θέσεις σας αυτή τη στιγµή
να µην είναι ίδιες µε τις θέσεις της κ. Ξαφά του Διεθνούς Νοµι-
σµατικού Ταµείου. 

Όσον αφορά κάποια ζητήµατα που τέθηκαν από τον κ. Αµυρά,
τα βραχυπρόθεσµα ξεπάγωσαν στις 24 Δεκεµβρίου 2016. Για
όλα τα υπόλοιπα έχουν δοθεί απαντήσεις. Όσον αφορά το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, δεν υλοποιήθηκε όλο το πρό-
γραµµα. Το γεγονός αυτό δεν σηµαίνει ότι έχει να κάνει κάτι µε
τα έσοδα. Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του 2017 είναι
πολύ µεγαλύτερο. Είναι κατά 500 εκατοµµύρια µεγαλύτερο απ’
ό,τι ήταν το προηγούµενο. 

Δεν θα υπάρξει καµµιά νοµοθέτηση νέων µέτρων. Το είπα και
πριν. Αν θεωρείτε πως ό,τι περιγράφεται για τον κόφτη ισοδυνα-
µεί µε κάτι νοµοθετικό, λυπάµαι, αλλά η πραγµατικότητα διαφω-
νεί µαζί σας. Αυτό φάνηκε και το 2016. Μας λέγατε ότι ο κόφτης
θα εφαρµοστεί. Το 2016 όχι µόνο δεν βγήκαµε εκτός στόχων,
αλλά τους ξεπεράσαµε κιόλας. Μέχρι τώρα µας κάνατε κριτική
γιατί δεν πιάνουµε τους στόχους και τι θα γίνει και τώρα λέτε ότι

κακώς τους πιάνουµε. Αποφασίστε τι θέλετε, τέλος πάντων, από
µια κυβέρνηση σαν τη δική µας. 

Να δούµε τώρα και κάποια θέµατα για το νοµοσχέδιο. 
Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο ενσωµατώνει στη νοµοθεσία της

χώρας µας την οδηγία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και τρο-
ποποιεί την οδηγία 2014/56 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
τροποποιεί την οδηγία 2006/43, σχετικά µε τους υποχρεωτικούς
ελέγχους των ετήσιων και των ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµι-
κών καταστάσεων. Στόχος είναι η περαιτέρω εναρµόνιση µεταξύ
των ευρωπαϊκών χωρών των κανόνων για τους όρους χορήγησης
άδειας ασκήσεως επαγγέλµατος και εγγραφής στο Δηµόσιο Μη-
τρώο των φυσικών προσώπων και οντοτήτων που διενεργούν
υποχρεωτικούς ελέγχους των οικονοµικών καταστάσεων των επι-
χειρήσεων, τους κανόνες περί ανεξαρτησίας, αντικειµενικότητας
και επαγγελµατικής δεοντολογίας και το πλαίσιο για τη δηµόσια
εποπτεία τους. 

Επειδή ο αριθµός των απαιτούµενων τροποποιήσεων για την
προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας είναι µεγάλος, προτιµή-
σαµε τη σύνταξη νέου ενιαίου νοµοθετήµατος και σε αυτό συµ-
φωνήσατε κι εσείς. Κατ’ εξαίρεση διατηρούνται ορισµένες τρο-
ποποιήσεις οι διατάξεις που αφορούν την Επιτροπή Λογιστικής
Τυποποίησης και Ελέγχων, ώστε να ενισχυθεί ο ρόλος της αρ-
µόδιας αρχής στο κοµµάτι των ποιοτικών ελέγχων. 

Ο ρόλος της αρµόδιας αρχής ενισχύεται, ενώ παρέχεται µόνο
η δυνατότητα, όχι η υποχρέωση, ανάθεσης συγκεκριµένων εξου-
σιών στον επαγγελµατικό φορέα. Και µάλιστα από τους όρους
που θέτει η οδηγία για εξασφάλιση της αναγκαίας αποφυγής
συγκρούσεων συµφερόντων, η όποια διακριτική ευχέρεια ασκεί-
ται εντός του γράµµατος και του πνεύµατος της οδηγίας και είναι
πλήρως εναρµονισµένη µε το σχετικό υφιστάµενο ελληνικό και
διεθνές πλαίσιο. Σε αυτό συµφώνησαν άλλωστε και οι φορείς
που παρέστησαν στη συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής. 

Αναφέρθηκε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας στο άρθρο 3 για το οποίο οι ελεγκτές έχουν δικαίωµα
υποχρεωτικού ελέγχου και η υποχρέωση να είναι µέλη του ΣΟΕΛ.
Το ΣΟΕΛ, από ό,τι είπατε κι εσείς, έχει συσταθεί µε το προεδρικό
διάταγµα 226 του 1992 και δεν ήταν κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ, κυ-
βέρνηση ήταν η Νέα Δηµοκρατία και ο Κωνσταντίνος Μητσοτά-
κης. Και τότε το ΣΟΕΛ καθόριζε από πού θα δίνονται οι άδειες
και τώρα παραµένει το ίδιο. Πραγµατικά είναι ο µοναδικός επαγ-
γελµατικός φορέας του χώρου. 

Όλες οι εταιρείες, όλοι οι ορκωτοί ελεγκτές είναι µέλη του
ΣΟΕΛ. Αν έχετε να µας πείτε ότι υπάρχουν κάποιοι, κατονοµάστε
τους να τους ακούσουµε κι εµείς εδώ πέρα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν το λέµε εµείς, κυρία Υ-
πουργέ. Η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής το
λέει.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κατονοµάστε το κι από κει και µετά, αν υπάρχει…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Διαβάσατε την έκθεση της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Βεβαίως, τη διαβάσαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βεζυρόπουλε,
µην διακόπτετε. Θα µιλήσετε µετά.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Από κει και µετά, αν προκύψει κάποιος άλλος φορέας, καµµία
αντίρρηση να δούµε πώς θα γίνει. Και µάλιστα, ανέφερα και πριν
ότι είναι δυνητικό. Δεν είναι υποχρεωτικό.

Να συµπληρώσω και κάτι εδώ, ότι κάποια στιγµή ο κ. Φορτσά-
κης ανέφερε το ΣΟΛ. Υπάρχει διαφορά µεταξύ ΣΟΛ και ΣΟΕΛ.
ΣΟΛ είναι µια συγκεκριµένη εταιρεία ορκωτών λογιστών. ΣΟΕΛ
είναι το Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών. Είναι, όπως το είπε
και ο κ. Καρράς, ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. Πραγ-
µατικά δεν βλέπω πού δίνεται η δυνατότητα εδώ πέρα σε µια ον-
τότητα η οποία έχει κάτω από την οµπρέλα της όλους τους
ορκωτούς ελεγκτές και τι πρόβληµα δηµιουργεί.

Με την οδηγία καθίσταται δυνατή η µεγαλύτερη διαφάνεια και
προβλεψιµότητα που εφαρµόζεται στα πρόσωπα αυτά, ώστε να
ενισχυθεί η ανεξαρτησία, η αντικειµενικότητά τους µε ενιαίο τρό-
πο σε ευρωπαϊκό επίπεδο.
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Παράλληλα, ενισχύεται η δηµόσια εποπτεία των ορκωτών
ελεγκτών λογιστών και των ελεγκτικών εταιρειών για να βελτιωθεί
η προστασία των επενδυτών. Αυτό επιτυγχάνεται µε την εδραί-
ωση της ανεξαρτησίας των αρχών δηµόσιας εποπτείας και την
ανάθεση των κατάλληλων αρµοδιοτήτων σε αυτές, ώστε να εν-
τοπίζονται, να αποτρέπονται και να προλαµβάνονται παραβάσεις. 

Συνοπτικά, µε το νέο νοµικό πλαίσιο επανακαθορίζονται οι όροι
και οι προϋποθέσεις για τη χορήγηση επαγγελµατικής άδειας σε
ορκωτούς ελεγκτές λογιστές και σε λογιστικές εταιρείες, οι όροι
εγγραφής τους στο Δηµόσιο Μητρώο, οι κανόνες επαγγελµατι-
κής δεοντολογίας που εξασφαλίζουν την ανεξαρτησία, την αντι-
κειµενικότητα, την εµπιστευτικότητα, αλλά και το επαγγελµατικό
απόρρητο κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους.

Καθορίζονται τα ελεγκτικά πρότυπα και ανατίθεται αποκλει-
στικά στην ΕΛΤΕ η γενικότερη εποπτεία του συστήµατος δηµό-
σιας εποπτείας του ελεγκτικού επαγγέλµατος. Η εποπτεία
ενισχύεται µε την ανάθεση αρµοδιοτήτων διενέργειας ερευνών
και επιβολής κυρώσεων όποτε εντοπίζονται παραβάσεις.

Λαµβάνεται ειδική µέριµνα για την εφαρµογή υποχρεωτικών
ελέγχων στις οικονοµικές καταστάσεις των οντοτήτων δηµοσίου
ενδιαφέροντος και περιγράφεται το θεσµικό πλαίσιο της Επιτρο-
πής Ελέγχου, την οποία υποχρεωτικά πρέπει να διαθέτει κάθε
οντότητα δηµοσίου συµφέροντος. 

Συνοψίζοντας, µε την ενσωµάτωση της οδηγίας δίνεται ιδιαί-
τερη έµφαση στα εξής: Πρώτον, στις οντότητες δηµοσίου συµ-
φέροντος, τράπεζες, εισηγµένες και όσες ορίζονται µε υπουρ-
γική απόφαση, λόγω του σηµαντικού δηµοσίου αντικτύπου της,
ο οποίος απορρέει από την κλίµακα και την πολυπλοκότητα των
δραστηριοτήτων τους ή από τη φύση των δραστηριοτήτων τους.

Δεύτερον, στην ανεξαρτησία ελεγχόµενου-ελεγκτή. Προβλέ-
πεται µεταξύ άλλων η τήρηση σχετικών αρχείων, η έννοια του δι-
κτύου. Τρίτον, στην τήρηση κανόνων απορρήτου. Τέταρτον, στη
δηµόσια εποπτεία των νόµιµων ελεγκτών και των ελεγκτικών µη-
χανισµών και τη δυνατότητα επιβολής κυρώσεων. Πέµπτον, στην
προστασία των πληροφοριοδοτών. Έκτον, στις προϋποθέσεις
αδειοδότησης και έβδοµον, στη βελτίωση του επιχειρηµατικού
περιβάλλοντος για τις µικρές επιχειρήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Όσον αφορά στις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί, µε την
πρώτη απαιτείται πλέον από τους ασφαλιστικούς διαµεσολαβη-
τές-µεσολαβητές να προσκοµίσουν πράξη διοικητικού προσδιο-
ρισµού φόρου εισοδήµατος αντί για αποδεικτικό φορολογικής
ενηµερότητας για την εγγραφή τους στο οικείο µητρώο. 

Με τη δεύτερη δίνεται µηνιαία παράταση της περιόδου επιδό-
τησης σίτισης, ώστε να καλυφθεί το διάστηµα µέχρι την ενεργο-
ποίηση του Κοινωνικού Εισοδήµατος Αλληλεγγύης και όχι
επιδόµατος, που ακούστηκε από κάποιον συνάδελφο της Αντι-
πολίτευσης και την έναρξη της διαδικασίας των πληρωµών εντός
Φεβρουαρίου. 

Επίσης, δίνεται παράταση στους τριάντα πιλοτικούς δήµους
µέχρι την καθολική εφαρµογή του Κοινωνικού Εισοδήµατος Αλ-
ληλεγγύης και την ακώλυτη εξυπηρέτηση των αναγκών των ευά-
λωτων µερίδων του πληθυσµού. 

Αντίστοιχα, καλύπτεται από εθνικούς πόρους το κενό στη χρη-
µατοδότηση των κοινωνικών δοµών άµεσης αντιµετώπισης της
φτώχειας, καθώς έληξε η συγχρηµατοδοτούµενη περίοδος από
το ΕΣΠΑ 2007-2013 και έως ότου ενταχθούν στο ΕΣΠΑ 2014-
2020, ώστε να µην µείνουν ακάλυπτοι από υπηρεσίες οι ωφελού-
µενοι. 

Με την τρίτη τροπολογία προβλέπεται ότι οι διαφορές µεταξύ
των κρατικών χρηστών των αεροδροµίων και των παραχωρησι-
ούχων θα υπάγονται στη διαιτησία, σύµφωνα µε τη σύµβαση πα-
ραχώρησης. Αφορά διαφορές χωροταξικές, αναβάθµισης, συ-
ντήρησης και διαχείρισης των εγκαταστάσεων. 

Με την τέταρτη τροπολογία αντιµετωπίζεται το πρόβληµα,
ώστε να συνεχίσει να λειτουργεί απρόσκοπτα η παιδική κατασκή-
νωση της Οµοσπονδίας Συλλόγων Υπουργείου Οικονοµικών στο
Λαύριο. Παραχωρείται στην οµοσπονδία για σαράντα έτη ανα-
δροµικά από το 1998 η χρήση του δηµοσίου ακινήτου στο Λαύριο
µε αντάλλαγµα το ποσό που ήδη έχει καταβληθεί, ύψους 30 εκα-

τοµµυρίων δραχµών και το οποίο σε άλλη περίπτωση θα έπρεπε
να επιστραφεί εντόκως µε επιτόκιο 7%.

Τέλος, µε την πέµπτη τροπολογία παρατείνεται µέχρι τις 7 Φε-
βρουαρίου η προθεσµία για την υπαγωγή στις ρυθµίσεις του
ν.4446/2016 για τα αδήλωτα εισοδήµατα, προκειµένου να δοθεί
ικανός χρόνος στους φορολογούµενους που τους έχει ήδη κοι-
νοποιηθεί προσωρινός διορθωτικός προσδιορισµός φόρου ή
προστίµου, που έληγε σε λίγες ηµέρες. Ήταν έτοιµη και από δια-
φόρους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης η πρόταση για παρά-
ταση της συγκεκριµένης προθεσµίας. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στο σηµείο αυτό και στις βουλευτικές
τροπολογίες, τις οποίες κάνω δεκτές. Η πρώτη, που αφορά στον
ΟΓΑ, είναι µια πολύ σηµαντική τροπολογία. Λύνονται προβλή-
µατα σε ανθρώπους που είχαν πληρώσει αρκετά χρήµατα στον
ΟΓΑ και δεν έπαιρναν σύνταξη στο τέλος σε όλη την ελληνική
επικράτεια. Τώρα έχουν τη δυνατότητα, δεν είναι υποχρεωµένοι
να τους επιστραφούν τα χρήµατα αλλά να βγουν στη σύνταξη.
Κάνω, λοιπόν, αποδεκτή αυτή την τροπολογία, όπως επίσης και
τη διόρθωση της ηµεροµηνίας που έχει γίνει. 

Επίσης, κάνω αποδεκτή και τη δεύτερη τροπολογία και σαν
µέλος του Οικονοµικού Επιµελητηρίου Ελλάδας χαιρετίζω και
εγώ την πρωτοβουλία των Βουλευτών, µέλος του Διοικητικού
Συµβουλίου της ΕΛΤΕ να είναι και το Οικονοµικό Επιµελητήριο.
Νοµίζω ότι δεν υπάρχει πρόβληµα µε την εκπροσώπηση από τον
ΣΕΒ, γιατί η θέση του ΣΕΒ Βορείου Ελλάδας µπορεί καλυφθεί
από τον ΣΕΒ. 

Τελειώνοντας µε τις τροπολογίες και επιστρέφοντας στο κύριο
θέµα του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να τονίσω συνοπτικά ότι µε την
ενσωµάτωση της οδηγίας δίνεται ιδιαίτερη έµφαση στα εξής:
Πρώτον, στο γεγονός ότι θα συµβάλει θετικά στην αντιµετώπιση
ζητηµάτων σχετικά µε τους υποχρεωτικούς ελέγχους των ετη-
σίων και ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων, ενώ
οι τροπολογίες που προστέθηκαν και οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις
λύνουν µια σειρά ζητηµάτων, τα οποία φάνηκαν στην πορεία της
συζήτησης, είτε στις επιτροπές είτε στην ολοµέλεια. 

Εάν υπάρχουν κάποια άλλα ερωτήµατα, θα τα δούµε και στη
λήξη της συνεδρίασης. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου. 

Προχωράµε στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Λοβέρδο, ορί-

στε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Υπουργέ, κάνατε µια αναφορά

σε εµένα και στα όσα είπα ως πολιτικό σύνθηµα. Στο πλαίσιο της
οµιλίας µου σας µίλησα για το αίτηµα της ελληνικής κοινωνίας
και της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, που είναι «σηκωθείτε, φύ-
γετε!». Αναρωτηθήκατε αν αυτό, άραγε, αφορά εµένα προσω-
πικά ή την Κοινοβουλευτική Οµάδα. Δεν είστε υποχρεωµένη
–έχετε και φόρτο εργασίας- ούτε να διαβάζετε ούτε να ακούτε
όσα λέγονται εδώ στη Βουλή. 

Ωστόσο, ο Κανονισµός της Βουλής, κυρία Υπουργέ, επιβάλλει
σε όλους µας να γνωρίζουµε ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος εκφράζει τον Πρόεδρο –εν προκειµένω την Πρόεδρο της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης- και όλους τους Βουλευτές. 

Και αν είχατε τον χρόνο να διαβάζετε και καµµιά εφηµερίδα –
βέβαια, ο Πρωθυπουργός σάς το απαγορεύει- θα βλέπατε ότι
αυτό το αίτηµα είναι αίτηµα καθολικό της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης. Και δεν έχει και τόση σηµασία αν είναι αίτηµα της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης όσο έχει σηµασία ότι είναι αίτηµα
όλου του λαού. 

Και αν πάτε στη Ζαγορά –γιατί από το βιογραφικό σας έχω δει
ότι από εκεί είστε- θα σας το πουν και στις τρεις πλατείες της
Ζαγοράς. Είναι καθολικό αίτηµα της ελληνικής κοινωνίας. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, µου «χτύπησε» κάτι που είπε η κυρία
Υπουργός και τώρα απευθύνοµαι σε εσάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, αλλά τώρα κά-
νετε σχολιασµό της τοποθέτησης; 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, ολοκλήρωσα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ! 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε σε

τριάντα δευτερόλεπτα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μου δώσατε δυο λεπτά και δεν έχω

µιλήσει ούτε το ένα. Θα είχα τελειώσει τώρα. 
Λέει η κυρία Υπουργός: «αποδέχοµαι την τροπολογία του Βου-

λευτή τάδε και του Βουλευτή δείνα.». Μάλιστα! Έχει νοµοθετική
πρωτοβουλία; Αυτό προκύπτει –το ξέρει η ίδια- από την εκχώ-
ρηση αρµοδιοτήτων από τον κ. Τσακαλώτο και τον Πρωθυπουρ-
γό. Έχει νοµοθετική πρωτοβουλία; Αν δεν έχει νοµοθετική πρω-
τοβουλία –και αυτό προκύπτει από τη σχετική πρωθυπουργική
και υπουργική απόφαση- δεν µπορεί να κάνει δεκτές τροπολο-
γίες. 

Να το ρυθµίσετε τώρα εσείς, κύριε Πρόεδρε και µέχρι να κλεί-
σει η συνεδρίαση, διότι εµείς έχουµε τοποθετηθεί στις τροπολο-
γίες και έχουµε πει ότι ψηφίζουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, κατανοητό. 
Θα σας απαντήσει η κυρία Υφυπουργός. 
Ορίστε, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κατ’ αρχάς, είναι πάρα πολύ προσβλητικό αυτό που είπατε και
θέλω να το πάρετε πίσω και να σβηστεί από τα Πρακτικά, αυτό
που αναφέρατε, ότι ο Πρωθυπουργός δεν µας επιτρέπει να δια-
βάζουµε εφηµερίδες. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αφού το είπε. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Δεν είπε κάτι τέτοιο.
Και σας παρακαλώ πολύ, απαιτώ να σβηστεί από τα Πρακτικά,

κύριε Πρόεδρε. 
Πρέπει να το πάρετε πίσω.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επιµένω. Ό,τι λέει ο Πρωθυπουργός

είναι αυτό που λέει ο Πρωθυπουργός και όχι εγώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μάλιστα, εντάξει. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τόσο χαµηλά, κύριε συνάδελφε;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Από εκεί και µετά, στο χαρτοφυλάκιό µου είναι και η νοµοθέτηση
µαζί µε τον Υπουργό. Οπότε, µπορώ επισήµως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν προχωρήσουµε, έχω την

τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακο-
λουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξε-
ναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα εννέα
µαθήτριες και µαθητές, καθώς και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 8ο Γενικό Λύκειο Πάτρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να ενηµερώσουµε τις µαθήτριες και τους µαθητές ότι παρα-
κολουθούν νοµοθετική εργασία. Είµαστε στο στάδιο της συζή-
τησης σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών. Μετά το
πέρας της συζήτησης θα γίνει ψηφοφορία και το σχέδιο νόµου
θα γίνει νόµος του κράτους, σύµφωνα µε την απόφαση του Σώ-
µατος.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής κ. Ιωάννης Σαχινίδης για δώδεκα λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν αναφερθώ στο παρόν σχέδιο νόµου, θα αναφερθώ λίγο

σε κάποιες τρέχουσες εξελίξεις. Όσον αφορά το σχέδιο νόµου,
θα µιλήσω για τις τροπολογίες. 

Αυτό που είδαµε τις τελευταίες µέρες από τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης -είτε λέγονται κανάλια, είτε έντυπα, είτε διάφορα
sites στο διαδίκτυο- είναι ότι υπάρχει µια παραπληροφόρηση,
αλλά παράλληλα και µια αποσιώπηση. Γιατί το λέµε αυτό; Διότι
υπήρξε χθες µια σύγκληση δηµοτικού συµβουλίου στο Πέραµα,
σχετικά µε τα επεισόδια στα οποία αναφέρθηκαν πάρα πολλοί
και εντός αυτής της Αιθούσης. 

Μάλιστα, χθες κάποια πρώην Υπουργός είχε το θράσος κατά

τη διάρκεια της οµιλίας του Αρχηγού του τρίτου πολιτικού κόµ-
µατος να θέλει να διακόψει τη διαδικασία, που ήταν σε επίπεδο
Αρχηγών κοµµάτων, για να ζητήσει από την ολοµέλεια να κατα-
δικάσει τη Χρυσή Αυγή. 

Αλήθεια, είναι πάρα πολύ επιλεκτική αυτή η καταδίκη. Όχι
µόνο δεν βγήκε κανένα κόµµα, αλλά υπήρξε µάλιστα και παρό-
τρυνση να υπάρξουν επεισόδια σε βάρος της Χρυσής Αυγής,
όπως είχαµε δει στα εγκαίνια που έγιναν στην πόλη της Βέροιας
στα γραφεία της τοπικής οργάνωσης. Και µάλιστα, σύσσωµο το
συνταγµατικό τόξο... Και δεν βγήκε κανένας, µα κανένας εντός
αυτής της Αιθούσης να καταδικάσει τη βία. 

Για σας υπάρχει καλή βία και κακή βία. Να έχετε υπ’όψιν σας
λοιπόν ότι, όποτε και αν χρειαστεί, η Χρυσή Αυγή ασκεί µόνο
καλή βία, γιατί δεν ασκεί βία. Καταλάβετε κάποια πράγµατα. 

Χθες στην οµιλία του Αρχηγού µας υπήρχε –τελείως τυχαία!-
µια διακοπή του σήµατος στο µεγαλύτερο κοµµάτι του λεκανο-
πεδίου της Αττικής, όπως και σε όλη την Ελλάδα και ως εκ θαύ-
µατος µετά το πέρας της οµιλίας του Αρχηγού µας αποκαταστά-
θηκε η βλάβη! Είναι κάτι που το έχουµε συνηθίσει πλέον εµείς.
Ξέρουµε πάρα πολύ καλά πώς µας αντιµετωπίζει το σύστηµα.
Αυτό, όµως, που δεν ξέρει το σύστηµα είναι το πώς θα τους αν-
τιµετωπίσουµε εµείς. 

Εχθές, λοιπόν, όπως ανέφερα και πριν έγινε δηµοτικό συµβού-
λιο στο Πέραµα όπου πάλι σήµερα οι φυλλάδες έγραψαν ότι χρυ-
σαυγίτες γονείς ξαναδηµιούργησαν επεισόδιο. Εάν όλους
αυτούς που διαµαρτύρονται για τα δίκαια του ελληνικού έθνους
τούς βαφτίζετε χρυσαυγίτες, είναι πράγµατι τιµή µας. 

Δεν ακούσαµε, όµως, πουθενά, ούτε σε κανένα κανάλι ούτε σε
καµµία εφηµερίδα, το ψήφισµα του διοικητικού συµβουλίου του
συλλόγου γονέων και κηδεµόνων το οποίο, κύριοι, ήταν 86–0. Οι
άνθρωποι που είχαν πάει στο σχολείο, όπου διαδραµατίστηκαν
αυτά που διαδραµατίστηκαν, ήταν από συλλόγους γονέων και
κηδεµόνων άλλων σχολείων. Ο σύλλογος γονέων και κηδεµόνων
στο Πέραµα είχε αποφασίσει ότι δεν θέλει να συµµετέχουν σε
αυτήν τη διαδικασία τα εντός εισαγωγικών προσφυγόπουλα και
µάλιστα όπως σας είπαµε µε πλειοψηφία 86–0. Κανείς δεν έλαβε
λοιπόν υπ’όψιν του αυτό. Απλώς µε διαδικασίες δηµοκρατικές –
ξανά εντός εισαγωγικών- αποφάσισαν ότι µπορούν να φέρουν σε
οποιοδήποτε σχολείο παιδιά τα οποία τα έχουν βαφτίσει παιδιά
του πολέµου. 

Όχι, κύριοι! Σας το έχουµε πει επανειληµµένα. Πράγµατι, κά-
ποια παιδιά προέρχονται από χώρες που είχαν πόλεµο. Έχετε
όµως υπ’όψιν σας –το έχουµε πει επανειληµµένα- ότι στο σύνολο
προέρχονται τουλάχιστον από εβδοµήντα οκτώ χώρες. Αυτό
προκύπτει από την καταγραφή των λαθροεισβολέων. Δεν µπορεί,
λοιπόν, όλοι αυτοί να χαρακτηρίζονται πρόσφυγες. Δεν είναι όλοι
από χώρες που έχουν πόλεµο.

Τι βλέπουµε όµως εδώ; Βλέπουµε ότι ο ίδιος ο κ. Μουζάλας
είχε πει ότι δεν είναι σε θέση να ελέγξει τις ΜΚΟ, οι οποίες έχουν
αναλάβει να αντικαταστήσουν την ελληνική Κυβέρνηση στο έργο
της.

Αλήθεια, αυτό γιατί έγινε; Μάλλον έκριναν, κυρία Υπουργέ,
ότι είστε άτοµα στα οποία δεν µπορούν να εµπιστευθούν τη δια-
χείριση των χρηµάτων. Έχουν υπάρξει σκάνδαλα των σκανδά-
λων. Έχετε υπ’ όψιν σας ότι ακόµα και εδώ στην Αθήνα, πριν την
έλευση των ορδών, υπήρχαν διάφορα νυχτερινά σχολεία µετα-
ναστών. 

Υπάρχουν συγκεκριµένοι κύριοι, οι οποίοι έπρεπε όχι απλά να
είναι υπόδικοι, αλλά κατάδικοι για το κάψιµο της MARFIN και τα
γνωστά, οι οποίοι διαχειρίζονται πολλές ΜΚΟ. Ένας εξ αυτών
διαχειρίζεται έντεκα ΜΚΟ. Δύο από αυτές έχουν διαχειριστεί
εντός µίας δεκαετίας 3.800.000 ευρώ για σχολεία µεταναστών.
Νοικιάζουν κάποια ηµιυπόγεια, βάζουν επάνω µια πινακίδα και
στο τέλος ξέρετε τι κάνουν; Έχουν ένα τραπεζάκι µε πέντε µπι-
σκότα και µε δύο αναψυκτικά και χρεώνουν κέτερινγκ 4.000,
6.000, 8.000 ευρώ. 

Πράγµατι έχει στηθεί ένα πάρτι σε βάρος του ελληνικού λαού.
Η Χρυσή Αυγή είναι διατεθειµένη όλα αυτά να τα καταγγείλει, να
τα ξεσκεπάσει και όλοι αυτοί που φταίνε να πληρώσουν για όλα
αυτά που έχουν γίνει. 

Χθες υπήρξαν κάποια sites τα οποία ανέβασαν πράγµατι την
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οµιλία του Αρχηγού µας, αλλά δυστυχώς τα περισσότερα δεν
την ανέβασαν. Και ξέρετε γιατί; Θα σας εξηγήσουµε τον λόγο.
Φοβήθηκαν να προβάλουν τις θέσεις της Χρυσής Αυγής πάνω
στα αγροτικά θέµατα. 

Ποιος από εσάς, ποιο άλλο κόµµα εντός αυτής της Αιθούσης
έχει το θάρρος δηµόσια να πει ότι εάν και εφόσον κάποια στιγµή
αξιωθούν να αναλάβουν την εξουσία σε αυτήν τη χώρα, θα δια-
γράψουν τα χρέη των αγροτών. Μόνο η Χρυσή Αυγή και κανένας
άλλος δεν µπορεί να το κάνει αυτό.

Όπως είπα, υπάρχει µια πολύ επιλεκτική ευαισθησία σε θέ-
µατα. Χθες συγκεκριµένα, υπήρξε άλλη µια επίθεση σε βάρος
ενός ανθρώπου στην πόλη της Βέροιας, τον οποίο, απ’ ό,τι γρά-
φουν όλα τα µέσα στο διαδίκτυο, τον πέρασαν, λέει, οι αναρχο-
καθεστωτικοί για χρυσαυγίτη. Και ζήτησαν και συγγνώµη για το
λάθος που έκαναν. Δηλαδή, τι γίνεται; Μπορούν αυτά τα σκου-
πίδια να κάνουν συγκεντρώσεις σε βάρος της τρίτης πολιτικής
δύναµης; Μπορούν αυτά τα σκουπίδια να έχουν την επίσηµη συ-
νοδεία του ελληνικού κράτους µε την αστυνοµία και να περιφέ-
ρονται; 

Από πού, αλήθεια –και αυτό θα πρέπει να το δει ο Υπουργός
ΠΡΟΠΟ, ο κ. Τόσκας- µισθώθηκαν αυτά τα τρία λεωφορεία που
ήρθαν στην πόλη της Βέροιας και τα δέκα ταξί για να αποτρέ-
ψουν τα εγκαίνια ενός νόµιµου πολιτικού κόµµατος. Θα πρέπει,
τέλος πάντων, να υπάρξουν ευθύνες. Και είναι υποχρέωση του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, ο οποίος µάλιστα δεν ντρά-
πηκε καθόλου να τους καλέσει και σε διάλογο. Τι άλλο θα δούµε;

Ακούσαµε προηγουµένως από την Υπουργό ότι υπήρξαν αυ-
ξήσεις σε θέσεις εργασίας. Αλήθεια, πού τα βλέπετε αυτά; Βλέ-
πετε αυτούς τους πίνακες, οι οποίοι για εµάς κατ’ ουσίαν δεν
υπάρχουν; Υπάρχουν και άλλοι πίνακες. Γιατί δεν τους λαµβά-
νετε υπ’όψιν σας; 

Πρόσφατα ψηφίστηκε αυτό για το πλαστικό χρήµα. Ξέρετε ότι
εντός του πρώτου τριµήνου του 2016 υπήρξαν τριάντα χιλιάδες
περιπτώσεις απάτης µε το πλαστικό χρήµα; Δηλαδή, συνοπτικά
και όταν θα είναι καθολική η χρήση του πλαστικού χρήµατος, θα
έχουµε πάνω από εκατόν είκοσι µε εκατόν πενήντα χιλιάδες πε-
ριπτώσεις παρανοµίας. Θα έχουν κλέψει τους κωδικούς από το
πλαστικό χρήµα και φαντάζεστε τι πρόκειται να γίνει. Είναι πράγ-
µατι όλα πολύ επιλεκτικά.

Αυτό, όµως, που βλέπουµε και τις τελευταίες ηµέρες είναι η
ανικανότητάς σας να διαχειριστείτε τα χρήµατα για το λεγόµενο
προσφυγικό. Μου έκανε εντύπωση ότι εχθές αργά το βράδυ ότι
σε όποιο κανάλι και να άλλαζα, µετά τις 2.00’, υπήρχαν ασταµά-
τητα διαφηµίσεις από τις λεγόµενες ΜΚΟ. 

Μάλιστα, µία εξ αυτών προσφέρει 75 ευρώ για κάθε πρόσφυγα
που θα φιλοξενήσει οποιοσδήποτε Έλληνας στο σπίτι του. Δια-
φηµίζει, επίσης, ότι θα παίρνει ένα βοήθηµα 100 ευρώ ο κάθε
πρόσφυγας, ο οποίος θα φιλοξενείται από τα συγκεκριµένα άτο-
µα. Δεν µας αναφέρει, όµως, κανείς πουθενά πόσες απ’ αυτές
τις ΜΚΟ έχουν ελεγχθεί. Το έχουµε πει και άλλη φορά. 

Από το 2000 ως το 2010 στην Ελλάδα δραστηριοποιήθηκαν
πάνω από δέκα χιλιάδες µη κυβερνητικές οργανώσεις και όχι µη
κερδοσκοπικές. Ξέρετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, τι πάρτι έχει
στηθεί πάνω σε αυτό.

Αναφέρθηκαν, επίσης, στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης -και πρέ-
πει αυτά να τα διευκρινίζουµε, επειδή µας παίρνουν τηλέφωνο
και µας καταγγέλλουν πολλοί πολλά πράγµατα- σε συνεργασίες
που θα υπάρξουν οποτεδήποτε προκύψουν εκλογές της Χρυσής
Αυγής µε κάποια άλλα κόµµατα. 

Καταγγέλλουµε από το Βήµα αυτό ότι η Χρυσή Αυγή θα συ-
νεργαστεί µόνο µε τη Χρυσή Αυγή και µε κανένα άλλο από τα
υπόλοιπα προδοτικά συνταγµατικά κόµµατα. Το έχουµε δηλώσει
ξεκάθαρα. Και µάλιστα, έχει δηλώσει ο αρχηγός µας ότι εάν
θέλει κάποιος να έρθει στις τάξεις της Χρυσής Αυγής, απαραίτη-
τη προϋπόθεση είναι να µην έχει ψηφίσει µνηµόνια και να µην
έχει καταχραστεί χρήµατα του δηµοσίου.

Όπως συνηθίζετε κάθε φορά σε κάθε σχέδιο νόµου, φέρνετε
πάρα πολλές τροπολογίες. Δεν έχετε κάνει, όµως, ποτέ µα ποτέ
δεκτή τροπολογία που να προέρχεται από τον Λαϊκό Σύνδεσµο
Χρυσή Αυγή. Η Χρυσή Αυγή έχει καταθέσει τροπολογία µε γενικό
αριθµό 896 και ειδικό 131, η οποία αναφέρεται στο ειδικό προ-

σωπικό ασφαλείας. Και σας διαβάζω, κυρία Υπουργέ:
«Στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών, το άρθρο 19

του ν.1339/1983 αντικαθίσταται ως εξής: Για τις ανάγκες ασφά-
λειας ή φρούρησης εγκαταστάσεων ή χώρων του δηµοσίου, ό-
πως Υπουργεία, γενικές και ειδικές γραµµατείες, αποκεντρωµέ-
νες διοικήσεις, ανεξάρτητες και ρυθµιστικές διοικητικές αρχές
κ.λπ. των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού,
των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, δηµοσίων επιχειρή-
σεων και οργανισµών, επιχειρήσεων κοινής ωφέλειας, τραπεζών,
τη διαφύλαξη της δηµόσιας περιουσίας, την πρόληψη εγκληµά-
των κατά προσώπων ή αγαθών στις παραπάνω εγκαταστάσεις
και χώρους, καθώς και την ασφαλή συνοδεία χρηµαταποστολών
των παραπάνω φορέων, επιτρέπεται, µετά από αίτηση της ενδια-
φερόµενης υπηρεσίας, νοµικού προσώπου, οργανισµού ή επιχεί-
ρησης και έγκριση από τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, η
πρόσληψη από αυτές ειδικού προσωπικού ασφαλείας, φρουροί
ασφαλείας. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη
καθορίζεται η διαδικασία έγκρισης για την πρόσληψη ειδικού
προσωπικού ασφαλείας.

Δεύτερον, το ειδικό προσωπικό ασφαλείας, οι φρουροί ασφα-
λείας δηλαδή, αποτελεί ειδική κατηγορία προσωπικού του φορέα
στον οποίο προσλαµβάνεται και εκτελεί αποκλειστικά τα καθή-
κοντα της παραγράφου 1. Απαγορεύεται η απασχόληση του
προσωπικού αυτού σε καθήκοντα διαφορετικά του σκοπού για
τον οποίο προσλαµβάνεται και κάθε πράξη µε την οποία ανατί-
θενται σε αυτό διαφορετικά καθήκοντα είναι αυτοδικαίως άκυρη.
Στις διοικήσεις των φορέων που παρανοµούν, παραβιάζοντας
την παραπάνω απαγόρευση, επιβάλλονται οι προβλεπόµενες κυ-
ρώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τρίτον, το ειδικό προσωπικό ασφαλείας εκπαιδεύεται θεωρη-

τικά και πρακτικά στις Σχολές της Ελληνικής Αστυνοµίας.
Τέταρτον, το ειδικό προσωπικό ασφαλείας φέρει υποχρεωτικά

στολή και προστατευτικά µέσα κατά την εκτέλεση των καθηκόν-
των του. Ο τύπος της στολής είναι ενιαίος για όλους τους φο-
ρείς.

Πέµπτον, για τα θέµατα οπλοφορίας του προσωπικού αυτού
εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 10 του ν.2168/1993 όσον
αφορά στη ρύθµιση θεµάτων που αφορούν τα όπλα, πυροµα-
χικά, εκρηκτικές ύλες, εκρηκτικούς µηχανισµούς και άλλες δια-
τάξεις και των κατ’ εξουσιοδότηση του νόµου αυτού εκδιδοµέ-
νων κανονιστικών πράξεων. Με απόφαση του Υπουργού Προστα-
σίας του Πολίτη καθορίζονται οι προϋποθέσεις και η διαδικασία
για τη χορήγηση άδειας οπλοκατοχής, οπλοφορίας, εισαγωγής,
µεταφοράς και αγοράς όπλων και φυσιγγίων, οι όροι ασφαλούς
φύλαξης του οπλισµού και οι συναφείς υποχρεώσεις, τα ζητή-
µατα χρέωσης και αποχρέωσης του οπλισµού και κάθε αναγκαία
λεπτοµέρεια.

Έκτον, οι αποδοχές και οι δαπάνες για την προµήθεια ειδών
στολής και οπλισµού και την εκπαίδευση του προσωπικού ασφα-
λείας βαρύνουν τους φορείς στους οποίους προσλαµβάνεται το
προσωπικό αυτό.

Έβδοµον, για το ειδικό προσωπικό ασφαλείας οι συµβατικές
εργασιακές σχέσεις εργαζοµένων και εργοδότη και τα εν γένει
δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις τους ρυθµίζονται από τις σχετι-
κές διατάξεις που ισχύουν για το προσωπικό των φορέων που
ενεργούν τις προσλήψεις, µε επιφύλαξη των διατάξεων της ερ-
γατικής νοµοθεσίας οι οποίες ρυθµίζουν ευνοϊκότερα τα ίδια θέ-
µατα. Οι αποδοχές τους δεν µπορούν να ορίζονται κατώτερες
του πρωτοδιοριζόµενου αστυφύλακα.

Όγδοον, η λύση της σύµβασης εργασίας δικαιολογείται, πρώ-
τον, για πειθαρχικά παραπτώµατα ή για υπηρεσιακή ανεπάρκεια,
δεύτερον, λόγω λήξης του χρόνου διάρκειας ή καταγγελίας της
σύµβασης εργασίας ή απόλυσης, σύµφωνα µε τις σχετικές δια-
τάξεις οι οποίες ισχύουν για το προσωπικό των φορέων που
ενεργούν τις προσλήψεις µε τις διατάξεις της εργατικής νοµο-
θεσίας. Η αποζηµίωση λόγω καταγγελίας της σύµβασης εργα-
σίας ή απόλυσης καταβάλλεται από τον εργοδότη, σύµφωνα µε
όσα ορίζονται στις διατάξεις της εργατικής νοµοθεσίας. Το δη-
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µόσιο δεν υποχρεώνεται σε αποζηµίωση απολυόµενου.
Ένατον, στην απόλυση για τους λόγους που αναφέρονται στο

εδάφιο α’ της προηγούµενης παραγράφου δικαιούται να ζητήσει
και αστυνοµική υπηρεσία που ορίζεται για την εποπτεία του προ-
σωπικού ασφαλείας.

Δέκατον, µε αποφάσεις του Υπουργού Προστασίας του Πο-
λίτη, καθορίζονται για το ειδικό προσωπικό ασφαλείας, πρώτον,
ο τρόπος και η διαδικασία επιλογής και πρόσληψης και τα ειδι-
κότερα προσόντα των υποψηφίων, δεύτερον, η εκπαίδευση και
µετεκπαίδευσή τους, τρίτον, η στολή που πρέπει να φέρουν και
η εµφάνιση που πρέπει να έχουν, τέταρτον, η οπλοφορία και τα
παραπάνω οριζόµενα, πέµπτον, τα πειθαρχικά παραπτώµατα
κατά την εργασία ή εκτός αυτής και ο τρόπος βεβαίωσής τους,
καθώς και τα πειθαρχικά όργανα ή η πειθαρχική διαδικασία σε
πειθαρχικές ποινές και ο τρόπος επιβολή τους, έκτον, τα πειθαρ-
χικά παραπτώµατα τα οποία δικαιολογούν λύση της σύµβασης
εργασίας και απόλυση, καθώς και η διαδικασία απόλυσης, έβδο-
µον, η αστυνοµική υπηρεσία που ορίζεται για τον έλεγχο και την
τήρηση των διατάξεων του άρθρου αυτού και των κανονιστικών
πράξεων που εκδίδονται για την εφαρµογή του, καθώς και για
την εποπτεία του προσωπικού ασφαλείας, όγδοον, κάθε λεπτο-
µέρεια αναγκαία για την εφαρµογή του άρθρου αυτού.

Ενδέκατον, η εποπτεία για την ακριβή εκτέλεση των καθηκόν-
των του ειδικού προσωπικού ασφαλείας ενεργείται τόσο από
τους φορείς όπου το προσωπικό αυτό παρέχει τις υπηρεσίες του
όσο και από την αστυνοµική υπηρεσία, όπου ορίζεται, για την
εποπτεία του προσωπικού ασφαλείας.

Δωδέκατον, το δηµόσιο σε καµµιά περίπτωση δεν υποχρεού-
ται σε αποζηµίωση τρίτου για πράξεις ή παραλείψεις κατά την
εκτέλεση των καθηκόντων του ειδικού προσωπικού ασφαλείας.

Δέκατον τρίτον, απαγορεύεται η µετάταξη αυτού που προσ-
λαµβάνεται ως ειδικό προσωπικό ασφαλείας σε άλλη κατηγορία
ή κλάδο προσωπικού του ιδίου ή άλλου φορέα πριν τη συµπλή-
ρωση οκταετούς πραγµατικής υπηρεσίας από την αποπεράτωση
της βασικής εκπαίδευσης στις σχολές της Ελληνικής Αστυνο-
µίας. Κάθε πράξη µετάταξης που αντιβαίνει στο προηγούµενο
εδάφιο είναι αυτοδικαίως άκυρη.

Αιτούµαστε, κυρία Υπουργέ, να κάνετε δεκτή την τροπολογία
της Χρυσής Αυγής. 

Κλείνοντας, να σηµειώσω και να πω το εξής: αναρχικοί και
µπολσεβίκοι, αυτή η γη δεν σας ανήκει. Θα πάρουµε την πατρίδα
µας πίσω, είτε το θέλετε είτε όχι.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Λοβέρδο, θα
µου επιτρέψετε να πω ότι για το ζήτηµα που βάλατε, περιµέ-
νουµε ένα έγγραφο από τη Γενική Γραµµατεία της Κυβέρνησης,
όπου τεκµηριώνει τον ισχυρισµό της Υφυπουργού. Οπότε, θα
σας δώσω τον λόγο, µόλις έχουµε ένα έγγραφο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν έχω να πω τίποτα. Όµως, ζητάω
τώρα τον λόγο επί του Κανονισµού, γιατί έχω εγώ το έγγραφο
και θέλω να σας πω ποιο είναι το επιχείρηµά µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας ακούω.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλω να ξέρετε ότι, επειδή έχω αρ-

κετά χρόνια στη Βουλή, ουδέποτε υπήρξα λεγκαλιστής ή σχολα-
στικός, όπως άλλοι. 

Ούτε έχω πρόβληµα µε την κυρία Υπουργό, κανένα απολύτως
πρόβληµα. Την σέβοµαι, όπως όλους και όλες. Όµως, την ρώ-
τησα: Έχετε νοµοθετική πρωτοβουλία; Και µου λέει έχω. Δια-
βάζω, λοιπόν, εγώ τη σχετική πράξη για τις αρµοδιότητες που
ανατίθενται στην Υφυπουργό κ. Παπανάτσιου και λέει: «Νοµοθε-
τική πρωτοβουλία η οποία ασκείται µόνο από κοινού µε τον
Υπουργό».

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες τις υπουργικές, δεν υπάρχει
καµµία αντίρρηση. Σ’ ό,τι αφορά τις βουλευτικές τροπολογίες -
τις οποίες και στηρίζουµε, αν όχι όλες, πάντως τις στηρίζουµε-
έχουµε ήδη τοποθετηθεί, δεν έχουµε αντίρρηση. Όµως, πρέπει
να εκφραστεί η σύµφωνη γνώµη του Υπουργού, ειδάλλως δεν γί-
νεται, κύριε Πρόεδρε. Είναι δικό σας θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα το δούµε. Θα
περιµένουµε λίγο και θα επανέλθουµε.

Θα δώσουµε εν τω µεταξύ τον λόγο στον κ. Γεώργιο Λαζαρίδη,
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο των Ανεξάρτητων Ελλήνων, για
δώδεκα λεπτά. Και θα δούµε στη συνέχεια.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω τα σχόλια µου για το παρόν νοµοσχέδιο, θα

ήθελα να κάνω µερικά σχόλια στο µόνιµο αίτηµα –και µάλιστα
τώρα τελευταία το βγάζει και πιο δυναµικά- της Αντιπολίτευσης,
όπου λέει «να φύγει αυτή η Κυβέρνηση», κάνει σχολιασµούς για
την καθυστέρηση της αξιολόγησης κ.λπ..

Και θέλω να πω τώρα εγώ το εξής. Να φύγει αυτή η Κυβέρ-
νηση για να έρθει ποιος; Για να έρθουν αυτοί, των οποίων η κα-
ταστροφή της χώρας φέρει την υπογραφή τους; Γιατί η κατα-
στροφή της χώρας έχει ονοµατεπώνυµο, το έχουµε ξαναπεί,
ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία. Γιατί το χρέος, το 120% -γιατί από
εκεί ξεκίνησε η κρίση της χώρας-, το έφεραν αυτοί. Δεν το έφερε
αυτή η Κυβέρνηση. Στη συνέχεια έπεισαν τον ελληνικό λαό, ο
οποίος τους εµπιστεύθηκε, και τους έδωσε τη Κυβέρνηση, και
από 120% το πήγαν στο 180%. Αυτοί ήταν οι σωτήρες της χώ-
ρας! Δηλαδή το αυξήσαν κατά 50%. Και τώρα ζητούν να τους εµ-
πιστευθεί και πάλι ο ελληνικός λαός. 

Η λογική ξέρετε τι λέει; Άλλα 50% να το ανεβάσουν, να το πάνε
270%. Αυτό είναι το µόνο σίγουρο, αν τους εµπιστευθεί αυτούς
ο ελληνικός λαός. Μέσα στα πέντε χρόνια που κυβέρνησαν τη
χώρα από την έναρξη της κρίσης δεν έχουν ούτε έναν δείκτη ο
οποίος να έδινε τα περιθώρια στον πολίτη να χαµογελάσει. Όλοι
τους οι δείκτες ήταν αρνητικοί. 

Παρέλαβαν την ανεργία στο 9% το 2009 και την παρέδωσαν
τον Δεκέµβριο του 2014 στο 27%. Αυτή η Κυβέρνηση µέσα σε
ενάµισι χρόνο από 27% κατέβασε την ανεργία στο 23%. Φυσικά
κανένας δεν µπορεί να πανηγυρίζει γι’ αυτό, αλλά, εν πάση περι-
πτώσει, είναι ένα βήµα ότι η Κυβέρνηση κάνει κάποιες προσπά-
θειες, κάνει κάποια βήµατα και προχωράει προς τη σωστή
κατεύθυνση.

Άκουσα προηγουµένως από τον εκπρόσωπο της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης να µιλάει για την αντισυνταγµατικότητα του
νόµου που αφορά τις άδειες για τα κανάλια, για τα ηλεκτρονικά
µέσα. Μίλησε για την αντισυνταγµατικότητα του νόµου και συγ-
κεκριµένα για το ποιος θα είναι υπεύθυνος για τον διαγωνισµό
για τις άδειες των καναλιών.

Είπε ότι η απόφαση µιλάει για αντισυνταγµατικότητα όσον
αφορά τον Υπουργό και λέει ότι κανονικά πρέπει να είναι υπεύ-
θυνος για τον διαγωνισµό το ΕΣΡ. Αυτό λέει πράγµατι η από-
φαση, αλλά η απόφαση συνεχίζει και λέει κάτι άλλο, ότι ήταν
αντισυνταγµατική και η παρεµπόδιση της σύνθεσης του ΕΣΡ,
γιατί τα εµπόδια για να γίνει η σύνθεση του καινούργιου ΕΣΡ δεν
τα έβαλε αυτή η Κυβέρνηση. Τα έβαλαν τα δύο κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Αυτοί εµπόδιζαν
τη σύνθεση του καινούργιου ΕΣΡ.

Όπως επίσης, συνεχίζει η απόφαση και λέει ότι ήταν αντισυν-
ταγµατική και µη νόµιµη και η λειτουργία επί τόσα χρόνια των κα-
ναλιών. Αυτό που έχω πει και άλλη φορά από το Βήµα της Ολο-
µέλειας, ότι δεν µπορεί κανείς να δεχτεί ότι επί είκοσι επτά χρό-
νια που λειτουργούσαν χωρίς κανονικές άδειες αυτά τα κανάλια
συµβαδίζει αυτό µε το Σύνταγµα ή µε το κοινό περί δικαίου αί-
σθηµα. Για να λέµε την αλήθεια, γιατί –ξέρετε- η µισή αλήθεια
αντιστοιχεί σε ολόκληρο ψέµα.

Θα ήθελα να κάνω κάποια σχόλια για το νοµοσχέδιο. Το παρόν
νοµοσχέδιο ασχολείται και βάζει κανόνες για έναν σηµαντικό
επαγγελµατικό φορέα, τους ορκωτούς λογιστές, κάτι το οποίο
είναι απαραίτητο ειδικά σήµερα που χρειαζόµαστε να µας έρ-
θουν επενδύσεις από το εξωτερικό, που χρειάζεται να γίνουν
έλεγχοι σε επιχειρήσεις, προκειµένου να έχουµε µία φωτογραφία
για τη λειτουργία των επιχειρήσεων, αλλά και για τα πραγµατικά
οικονοµικά µεγέθη τους.

Εποµένως είναι ένα νοµοσχέδιο στη σωστή κατεύθυνση όσον
αφορά για τους ορκωτούς λογιστές της αγοράς, γιατί έχουµε και
τους άλλους λογιστές των αγορών, που εκεί δεν υπάρχει κανέ-
νας έλεγχος, εκεί υπάρχουν άλλοι κανόνες. Είναι αυτή η κατη-
γορία στην οποία µας έβαλαν τότε, το 2010, όταν µας έφεραν
εδώ το ΔΝΤ και µας παρέδωσαν στις αγορές, γιατί γι’ αυτούς δεν
υπάρχει κανένας κανόνας, αυτοί οι «MOODY’S» -δεν ξέρω κι εγώ
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πώς λέγονται- είναι αυτοί οι οποίοι ανεβάζουν και κατεβάζουν κυ-
βερνήσεις και δηµιουργούν κάποιες εικονικές πραγµατικότητες,
είτε αφορά χώρες είτε αφορά λαούς είτε αφορά χρηµατιστήρια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο ενσωµατώνε-
ται στο Ελληνικό Δίκαιο οδηγία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014 για την τροποποίηση
της οδηγίας 43/2006 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 17ης Μαΐου 2006 για τους υποχρεωτικούς ελέγχους
των αιτήσεων και των ενοποιηµένων λογαριασµών. Η οδηγία αυ-
τή, όπως τροποποιήθηκε και συµπληρώθηκε µε την οδηγία 56
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 16ης Απρι-
λίου, καθορίζει τους όρους χορήγησης αδείας ασκήσεως επαγ-
γέλµατος και εγγραφής στο δηµόσιο µητρώο των φυσικών
προσώπων και οντοτήτων, όπως αναφέρονται στο νοµοσχέδιο,
που διενεργούν υποχρεωτικούς ελέγχους των οικονοµικών κα-
ταστάσεων των επιχειρήσεων, τους κανόνες περί ανεξαρτησίας,
αντικειµενικότητας και επαγγελµατικής δεοντολογίας που εφαρ-
µόζονται στα πρόσωπα αυτά και το πλαίσιο για τη δηµόσια επο-
πτεία τους.

Μετά την πάροδο των χρόνων κρίθηκε αναγκαία η περαιτέρω
εναρµόνιση των κανόνων αυτών σε επίπεδο χωρών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, προκειµένου να καταστεί δυνατή η µεγαλύτερη δια-
φάνεια και προβλεψιµότητα των απαιτήσεων που εφαρµόζονται
στα πρόσωπα αυτά και να ενισχυθεί η ανεξαρτησία και η αντικει-
µενικότητά τους κατά την άσκηση των καθηκόντων τους.

Σκοπός της τροποποίησης είναι να αυξηθεί ο ελάχιστος βαθ-
µός σύγκλισης, σε ό,τι αφορά τα ελεγκτικά πρότυπα βάσει των
οποίων διενεργούνται οι υποχρεωτικοί έλεγχοι.

Επίσης επιδιώκεται η ενίσχυση της δηµόσιας εποπτείας των
ορκωτών ελεγκτών, λογιστών και των ελεγκτικών εταιρειών, ώστε
να εντοπίζονται, να αποτρέπονται και να προλαµβάνονται οι πα-
ραβάσεις των εφαρµοστέων κανόνων στο πλαίσιο της παροχής
υπηρεσιών ελέγχου από ορκωτούς ελεγκτές, λογιστές και ελεγ-
κτικές εταιρείες. Στόχος, φυσικά, είναι η πάταξη της διαφθοράς
και η εισαγωγή των µηχανισµών, βάσει των οποίων θα ελέγχονται
οι ορκωτοί λογιστές και οι εταιρείες που πραγµατοποιούν την εκ-
πόνηση και τους ελέγχους των ισολογισµών.

Μεταξύ άλλων, ο κανονισµός θέτει κανόνες άµεσης εφαρµο-
γής, αλλά σε ορισµένα σηµεία παρέχει την ευχέρεια στα κράτη-
µέλη να προβούν σε εθνικές επιλογές.

Το πνεύµα του νοµοσχεδίου είναι σαφές και φαίνεται πως υιο-
θετείται από την πλειοψηφία των κοµµάτων. Όπως άλλωστε ανα-
φέρθηκε στις τοποθετήσεις των εισηγητών, είναι σηµαντικό να
ενισχυθεί η δηµόσια εποπτεία των ορκωτών ελεγκτών, λογιστών
και των ελεγκτικών εταιρειών µε την ανεξαρτησία των αρχών δη-
µόσιας εποπτείας στην Ένωση και την ανάθεση σε αυτές των κα-
τάλληλων αρµοδιοτήτων, µεταξύ των άλλων εξουσιών διενέρ-
γειας ερευνών και επιβολής κυρώσεων, προκειµένου να εντοπί-
ζονται, να αποτρέπονται και να προλαµβάνονται οι παραβάσεις
από ορκωτούς ελεγκτές, λογιστές και ελεγκτικές εταιρείες.

Όσον αφορά τις τροπολογίες, θα ήθελα να αναφερθώ στην
υπ’ αριθµόν 897/132 του Υπουργείου Παιδείας, µε την οποία δί-
νεται η δυνατότητα στους επί πτυχίω φοιτητές να εξεταστούν
στην εξεταστική περίοδο του χειµερινού εξαµήνου του τρέχον-
τος ακαδηµαϊκού έτους 2016-2017 σε όλα τα µαθήµατα που
οφείλουν, ανεξάρτητα εάν αυτά διδάσκονται σε χειµερινό ή εα-
ρινό εξάµηνο, διευκολύνοντας µε αυτόν τον τρόπο την περαίωση
των σπουδών τους και την απόκτηση των πτυχίων τους. Η ρύθ-
µιση είναι σηµαντική, καθώς αφορά χιλιάδες επί πτυχίω φοιτητές,
που τους δίνεται η δυνατότητα να ολοκληρώσουν τις σπουδές
τους, και αντιστοίχως τις οικογένειές τους, που επιβαρύνονται
µε συναφή έξοδα –ενοίκια και λοιπές δαπάνες διαβίωσης- είτε
υποβάλλονται σε πολυέξοδες µετακινήσεις. Ας δώσουµε, λοιπόν,
τη δυνατότητα στους φοιτητές µας να ολοκληρώσουν τις σπου-
δές τους.

Εδώ, κυρία Υπουργέ, θα ήθελα την προσοχή σας λιγάκι. Στην
αιτιολογική έκθεση, αν πάµε στην τροπολογία, αυτή που έχω στα
χέρια µου, κάνει αναφορά εντός παρενθέσεως για «εαρινό και
χειµερινό». Εάν πάµε τώρα εδώ και διαβάσουµε την τροπολογία,
λέει να εξεταστούν στην εξεταστική περίοδο του χειµερινού εξα-
µήνου του τρέχοντος ακαδηµαϊκού έτους και λοιπά. Εδώ, επειδή

µιλάµε για χειµερινό και εαρινό, θα πρέπει να προσθέσουµε «του
χειµερινού και του εαρινού εξαµήνου».

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Δεν είναι του Υπουργείου µας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ωραία. Θα σας το δείξω µετά, να τε-
λειώσω.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Δεν είναι του Υπουργείου Οικονοµικών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι, δεν διαφωνώ. Πρέπει, όµως, να
το διορθώσουµε εδώ, γιατί κάνουµε αναφορά στην αιτιολογική
έκθεση.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Εγώ δεν µπορώ να το κάνω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας λέω ότι η αιτιολογική έκθεση
είναι σαφής. Να σας τη διαβάσω. Λέει: «Με τη διάταξη χορηγείται
η δυνατότητα για το ακαδηµαϊκό έτος 2016-2017 στους επί πτυ-
χίω φοιτητές των ΑΕΙ να εξεταστούν σε µαθήµατα και των δύο
εξαµήνων σπουδών (εαρινό-χειµερινό).».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πηγαίνοντας τώρα στην τροπολογία –λίγο την ανοχή σας, σας
παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε-, λέει «οι φοιτητές που περάτωσαν
την κανονική φοίτηση, η οποία ισούται µε τον ελάχιστο αριθµό
των αναγκαίων για την απονοµή του τίτλου σπουδών εξαµήνων,
σύµφωνα µε το ενδεικτικό πρόγραµµα σπουδών, έχουν τη δυνα-
τότητα να εξεταστούν στην εξεταστική περίοδο του χειµερινού
εξαµήνου του τρέχοντος ακαδηµαϊκού έτους 2016-2017 σε όλα
τα µαθήµατα που οφείλουν, ανεξάρτητα εάν αυτά διδάσκονται
σε χειµερινό ή εαρινό εξάµηνο». Εποµένως εκεί που λέει «πε-
ρίοδο χειµερινού εξαµήνου» πρέπει να προσθέσουµε κι αυτό. Εν-
τάξει;

Σας ευχαριστώ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, κυρία Υφυ-

πουργέ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Είναι µια τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας, θα µπορέσει να
µας βοηθήσει και ο κ. Λοβέρδος, µια και είχε την εµπειρία του
Υπουργείου Παιδείας. Νοµίζω ότι είναι σωστή η τροπολογία, έτσι
όπως αναγράφεται, γιατί τώρα είναι το χειµερινό εξάµηνο. Απλά,
τα µαθήµατα που θα δοθούν τον Φεβρουάριο µήνα, θα µπορούν
να είναι από τα προγενέστερα, χειµερινό και εαρινό, οποιαδή-
ποτε µαθήµατα και να γίνουν οι εξετάσεις στο χειµερινό εξάµηνο.

Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται κάποια βελτίωση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ, δεν διαφωνώ. Επειδή

η αιτιολογική έκθεση το γράφει µε σαφήνεια, εγώ κάνω αυτή την
πρόταση, προκειµένου να µην υπάρχει καµµία απολύτως σκιά.
Δηλαδή, προσθέτοντας αυτό νοµίζω ότι…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μην το κάνετε αυτό, κυρία Υπουργέ.
Ρωτήστε τον κ. Γαβρόγλου. Είναι καλή η διάταξη.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Μπορώ να ρωτήσω τον κ. Γαβρόγλου. Νοµίζω όµως ότι καλύπτε-
ται. Σε αυτό συµφωνεί και ο κ. Λοβέρδος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σύµφωνοι. Εγώ έκανα µια πρόταση.
Ολοκληρώνω, λοιπόν, σε λιγότερο από ένα λεπτό, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση προχωρά σε ανα-

γκαίες ρυθµίσεις και για τον εκσυγχρονισµό του δηµόσιου τοµέα.
Η ενίσχυση της δηµόσιας εποπτείας των ορκωτών ελεγκτών, λο-
γιστών και εταιρειών και η εδραίωση της ανεξαρτησίας της Επι-
τροπής Λογιστικής Τυποποίησης και Ελέγχων ως αρχής δηµό-
σιας εποπτείας επιδιώκει τα εξής: να ενισχύσει την ανεξαρτησία
και την αντικειµενικότητά τους στην άσκηση των καθηκόντων
τους και να επιφέρουν καλύτερα αποτελέσµατα σε όρους δια-
φάνειας και προστασίας για τους επενδυτές και το επενδυτικό
περιβάλλον.

Για τους λόγους αυτούς οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στηρίζουµε
το παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
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κ. Λαζαρίδη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Δράµας (πρώτο
τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Χρήστος Μαντάς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, πρώτα απ’ όλα θέλω να πω µε κατηγορη-
µατικό τρόπο ότι όσες προσπάθειες έγιναν ή σχεδιάζονται να γί-
νουν, που θέλουν να αποκλείσουν από τη γνώση αυτά τα κατα-
τρεγµένα παιδιά από τους πολέµους και τη φτώχεια, δεν πρόκει-
ται να περάσουν. Σε αυτούς τους ανθρώπους, που έχουν βαθιά
χαραγµένο στη µνήµη τους τον φασισµό και τον ναζισµό, δεν
πρόκειται σε καµµία περίπτωση να επιτρέψουµε να επικρατή-
σουν τέτοιες πρακτικές. Τα προσφυγόπουλα θα πάνε σχολείο,
όπως δικαιούνται όλα τα παιδιά του κόσµου να πάνε σχολείο και
να έχουν πρόσβαση στη γνώση, και η ίδια η απάντηση των µα-
θητών µε ανακοίνωση του δεκαπενταµελούς του ίδιου του σχο-
λείου βάζει τα πράγµατα στη θέση τους.

(Χειροκροτήµατα)
Δεν θα αναφερθώ ιδιαίτερα στο νοµοσχέδιο, νοµίζω ότι υπάρ-

χει µια γενικότερη σύγκλιση, πέρα από τις µη κατανοητές -θα
χρησιµοποιούσα αυτόν τον ήπιο όρο- αντιδράσεις της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης και τις έχουν επισηµάνει και άλλοι συνάδελ-
φοι από διάφορες πτέρυγες της Βουλής. Νοµίζω ότι είναι ένα
νοµοσχέδιο, το οποίο προφανώς δίνει πιο µεγάλα όπλα, πιο σο-
βαρά εργαλεία, στον δηµόσιο έλεγχο και στην εποπτεία, γι’ αυτό
είναι ενσωµάτωση οδηγίας και νοµίζω ότι γι’ αυτό βρίσκει και την
ανταπόκριση από πολλές πτέρυγες της Βουλής. 

Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε δύο ακόµα ζητήµατα της
τρέχουσας επικαιρότητας, που έχουν ενδιαφέρον και έχουν σχο-
λιαστεί και από άλλους συναδέλφους. Πρώτα από όλα, κυρίες
και κύριοι, πρέπει να συνεννοηθούµε νοµίζω σε αυτή την Αίθουσα
όταν µιλάµε να µιλάµε µε βάση τα στοιχεία, µέσα σε αυτή την
πολύ δύσκολη πραγµατικότητα που βιώνουν οι πολίτες αυτής
της χώρας, οι άνθρωποι αυτής της χώρας και να µπορούµε να
έχουµε µια βάση σοβαρής πολιτικής αντιπαράθεσης. 

Εγώ δεν λέω ότι κάποιες φορές και εµείς δεν υπερβάλλουµε,
αλλά υπάρχουν στοιχεία αναµφισβήτητα που νοµίζω ότι δείχνουν
ότι βρισκόµαστε βεβαίως σε µια δύσκολη κατάσταση, βεβαίως
σε µια κρίσιµη καµπή, αλλά υπάρχουν σαφείς ενδείξεις ότι η
χώρα µας µπορεί να βγει µέσα από αυτόν τον δύσκολο κλοιό που
τη σφίγγει όλα αυτά τα χρόνια, µε την κοινωνία όρθια. 

Δεν θα κάνω άλλες αναφορές, παρά µόνο µία ακόµα. Η κυρία
Υπουργός είπε και συγκεκριµένα στοιχεία, που τεκµηριώνουν
αυτή την αντίληψη. Επειδή πάρα πολλές φορές γίνεται λόγος ότι
η υπέρβαση του στόχου είναι εικονική, ότι δεν ισχύουν αυτά τα
νούµερα, θα ήθελα να σας διαβάσω –και να κάνουµε σοβαρή συ-
ζήτηση, εάν θέλετε- την απάντηση του Φραγκίσκου Κουτεντάκη,
Γενικού Γραµµατέα Δηµοσιονοµικής Πολιτικής, σε σχέση µε
αυτό το ζήτηµα. Απαντώντας στο επιχείρηµα ότι η υπέρβαση του
στόχου είναι εικονική, λόγω των ληξιπρόθεσµων οφειλών και των
ανεξόφλητων φορολογικών υποχρεώσεων των πολιτών, λέει: «Οι
ληξιπρόθεσµες οφειλές είναι έτσι και αλλιώς ενσωµατωµένες
στο δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα, αφού το τελευταίο αποτυπώνε-
ται σε δεδουλευµένη βάση, δηλαδή περιλαµβάνει τις µεταβολές
των υποχρεώσεων έναντι τρίτων, όπως είναι οι ληξιπρόθεσµες
οφειλές προς ιδιώτες. Όσον αφορά δε τις ανεξόφλητες φορο-
λογικές οφειλές των ιδιωτών, αυτές δεν έχουν απολύτως καµµία
επίπτωση στο πλεόνασµα ή στο έλλειµµα του προϋπολογισµού.».
Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και
νοµίζω ότι πηγαίνουµε σε µια πολύ δύσκολη διαπραγµάτευση.
Είναι µπροστά µας κρίσιµες µέρες. Ένα ισχυρό όπλο που έχουµε
ως χώρα –θα έλεγα εγώ- είναι το δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα

που έχουµε και για το 2016. Αυτό οφείλουµε να το χρησιµοποι-
ήσουµε έτσι όπως πρέπει να το χρησιµοποιήσουµε. 

Επειδή γίνεται πάρα πολλή συζήτηση για τις υποχωρήσεις της
Κυβέρνησης, για τις δεσµεύσεις της Κυβέρνησης, για το ότι πα-
ραβιάζονται οι κόκκινες γραµµές και για πάρα πολλά άλλα, πρέ-
πει να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι σε αυτή την Ευρώπη, που βεβαίως
πρέπει να αλλάξει και πρέπει να φύγει από τη µέγγενη της λιτό-
τητας, εκτός από τις χώρες που βρίσκονται σε πρόγραµµα, δη-
λαδή στα µνηµόνια, υπάρχει και το Δηµοσιονοµικό Σύµφωνο. Το
Δηµοσιονοµικό Σύµφωνο -και, εάν κάνω λάθος, διορθώστε µε-
επιβάλλει συγκεκριµένα µέτρα και διαδικασίες, που αφορούν
τόσο το ύψος των πρωτογενών πλεονασµάτων που πρέπει να
έχουν και χώρες εκτός προγράµµατος, που είναι κοντά στο 2%,
ίσως και λίγο πιο πάνω. Επίσης, περιλαµβάνει και µέτρα διόρθω-
σης, όταν δεν πιάνονται οι στόχοι. Αυτό το γνωρίζουµε όλοι πάρα
πολύ καλά και ιδιαίτερα συνάδελφοι που έχουν και ευρωπαϊκή
εµπειρία. 

Αυτό που έχει πει µε σαφήνεια η ελληνική Κυβέρνηση είναι ότι
εµείς έχουµε πιάσει τους στόχους του προγράµµατος. Το πρό-
βληµα πια δεν είναι τεχνικό. Είναι ζήτηµα το οποίο πλέον βρίσκε-
ται σε ένα επίπεδο πολιτικής λύσης. Είναι ένα πρόβληµα στο
οποίο πρέπει, κατά τη δική µου γνώµη, όλη η χώρα µε µια φωνή
να πει ότι στο όνοµα των όποιων διαφορών, παραδείγµατος χά-
ριν, µεταξύ του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου ή της γερµανι-
κής πλευράς, δεν µπορεί η χώρα µας να υποστεί τιµωρία για µια
ακόµη φορά. 

Η χώρα µας αυτή τη στιγµή έχει τις δυνατότητες να ακολου-
θήσει έναν δρόµο -τον έχει περιγράψει πάρα πολλές φορές η Κυ-
βέρνηση και ο Υπουργός Οικονοµικών-, ώστε να µπορέσει να
µπει µέσα στο πρώτο τρίµηνο του 2017 στην ποσοτική χαλάρωση
και να δώσει ένα ισχυρό σήµα, για να µπορέσει πραγµατικά να
µπει σε κανονικότητα η οικονοµική και κοινωνική ζωή της χώρας,
για να µπορέσουν να έρθουν επενδύσεις και να υπάρχει ένας κα-
θαρός διάδροµος από εκεί και πέρα. 

Αυτός είναι ένα στόχος ρεαλιστικός, κατά τη γνώµη µου, είναι
ένας στόχος εφικτός και ελπίζω και εύχοµαι πραγµατικά τις επό-
µενες µέρες η Ευρώπη να µη δώσει ένα διαφορετικό σήµα µιας
ακόµα τιµωρίας, αλλά να βαδίσουµε -γιατί είναι ταραγµένο το
2017, το καταλαβαίνουµε όλοι, από την εκλογή του Τραµπ και
µετά, από την άνοδο των ακροδεξιών µορφωµάτων στο ευρω-
παϊκό επίπεδο- όλοι µαζί. Χρειάζεται συστράτευση όλων των προ-
οδευτικών δυνάµεων -δεν υπάρχει καµµιά αµφιβολία- σε ευρω-
παϊκό επίπεδο, για να αντιµετωπίσουµε αυτές τις µεγάλες προ-
κλήσεις που βρίσκονται µπροστά µας και βεβαίως χρειάζεται
ανατροπή αυτού του µοντέλου που µέχρι τώρα ακολουθήθηκε
και που επιµένει δογµατικά στη σκληρή και µονόπλευρη λιτό-
τητα, που φέρνει αυτά τα αποτελέσµατα που ξέρουµε όλοι ότι
υπάρχουν πια σε ευρωπαϊκό επίπεδο, πέρα από τις χώρες όπως
η δική µας, που βρίσκεται σε ακόµη πιο δύσκολη θέση, αφού
είναι σε µνηµόνιο.

Το τελευταίο που θα ήθελα να σχολιάσω, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, είναι όλη αυτή τη συζήτηση που γίνεται σε σχέση µε
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, µε αποκορύφωµα θα έλεγα τις τε-
λευταίες εξελίξεις στον ΔΟΛ. Μάλιστα, η χάρη της αντίστοιχης
εφηµερίδας έπιασε κι εµένα προσωπικά, αφού παρακολουθών-
τας χθες το πώς κάθοµαι και τι εφηµερίδες διαβάζω «ανακά-
λυψε» -και µε σχολιάζει σήµερα- ότι έβαλα πάνω πάνω, λέει, «ΤΑ
ΝΕΑ», ότι αντικατέστησα –µάλλον- τις κοµµατικές εφηµερίδες
που συνήθως κυκλοφορούν στα έδρανα του ΣΥΡΙΖΑ, µε τη νέα
µας αγάπη, τον ΔΟΛ!

Θέλω, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να ενηµερώσω
τους ανθρώπους που γράφουν αυτά τα σχόλια -στη στήλη «Μι-
κροπολιτικός» είναι το συγκεκριµένο σχόλιο- ότι συνηθίζω να
φέρνω πακέτα τις εφηµερίδες και προσπαθώ να ενηµερώνοµαι
από όλες τις πλευρές. Αυτό θα συνεχίσω να το κάνω έτσι κι αλ-
λιώς. Αυτό δεν σηµαίνει πολύ περισσότερο βεβαίως καµµιά ιδι-
αίτερη αγάπη ή ιδιαίτερη απέχθεια για ό,τι γράφεται στον ηµε-
ρήσιο Τύπο. Μόνο που αυτό που συµβαίνει νοµίζω ότι υπερβαίνει
αυτό το σχόλιο και το προσωπικό σχόλιο που γίνεται για µένα. 

Θα ήθελα να κλείσω µε αυτά τα δύο λόγια. Νοµίζω ότι κάποιες
πολιτικές δυνάµεις -δεν αναφέροµαι βεβαίως σε πρόσωπα- µάλ-
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λον τις ενοχλεί -γιατί ο πυρήνας εκεί βρίσκεται- το ότι στη διακυ-
βέρνηση της χώρας είναι αυτοί που άλλοτε τους λέγανε «ξεβρά-
κωτους». Από τη Γαλλική Επανάσταση και µετά είναι αυτοί οι
όροι. Δεν µπορούν, λοιπόν, αυτό να το χωνέψουν. Δεν µπορούν
να διανοηθούν ότι ένας άνθρωπος που έχει περγαµηνές στη δη-
µοσιογραφία και που µπορεί να είναι και αριστερός µπορεί να
αναλάβει µια διοικητική ευθύνη, µε πρόσκληση και άλλων συνα-
δέλφων του, στο δηµοσιογραφικό συγκρότηµα όπου εργαζόταν
και δεν µπορεί αυτός να λέγεται Μουλόπουλος, ενώ αν λεγόταν
-ας πούµε- Καψής, αν λεγόταν Μιχελάκης, αν λεγόταν κάπως αλ-
λιώς, τότε δεν θα έτρεχε τίποτα. Περί αυτού πρόκειται. 

Πρόκειται, δηλαδή, για µια ιδιοκτησιακή αντίληψη σε όλα τα
επίπεδα, στο κράτος, στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, στα πάντα,
ώστε να µην παρεισφρήσει τίποτα που µπορεί να µολύνει αυτή
την περίφηµη αρµονία που έχει καθιερωθεί ως καθεστώς όλα
αυτά τα χρόνια της Μεταπολίτευσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το «διά ταύτα» εµένα µε ενδια-
φέρει και το «διά ταύτα» είναι ότι οι πολιτικές δυνάµεις νοµίζω
ότι πρέπει να τοποθετηθούν µε σαφήνεια πάνω στην πρόταση
που πολύ καθαρά είπε χθες ο Πρωθυπουργός. Να πάρουµε µια
πρωτοβουλία όλοι µαζί, παρά τις διαφορές µας -γιατί δεν είναι
µόνο µία η βόµβα που έσκασε εκεί, υπάρχουν κι άλλες που είναι
πολύ κοντά µας-, έτσι ώστε σε αυτό το επίπεδο να δηµιουργή-
σουµε ένα πλαίσιο στο οποίο να δώσουµε τη δυνατότητα -χωρίς
πράγµατα κάτω από το τραπέζι, όλα να είναι στο φως- να συνε-
χίσουν εφηµερίδες να κυκλοφορούν, να συνεχίσει να υπάρχει πο-
λυφωνία, να συνεχίσουν άνθρωποι τη δουλειά τους, να µη
χαθούν άλλες θέσεις εργασίας, γιατί ήδη έχουν χαθεί πάρα πολ-
λές στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 

Περί αυτού πρόκειται και ας αφήσουµε, λοιπόν, όλη την υπό-
λοιπη συζήτηση και ας πάµε στο ουσιαστικό. Εδώ είµαστε. Εγώ
προσωπικά τις πρώτες αντιδράσεις τις υπολογίζω µεν, αλλά νο-
µίζω ότι θα υπάρχουν και δεύτερες και τρίτες σκέψεις και εύχο-
µαι πραγµατικά να φτάσουµε σε ένα τέτοιο πλαίσιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μαντά, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ. 
Προχωράµε στον τελευταίο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, τον

κ. Αναστάσιο Μεγαλοµύστακα. Μετά, θα ήθελα να παρακαλέσω,
αν δεν υπάρχουν ιδιαίτερα πράγµατα να ειπωθούν στις οµιλίες
των εισηγητών, να προχωρήσουµε στην κυρία Υπουργό και στην
ψηφοφορία. 

Όποιος θέλει τον λόγο, βέβαια, δεν θα τον στερηθεί. Για δυο,
τρία λεπτά θα µπορέσετε να µιλήσετε. 

Κύριε Μεγαλοµύστακα, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να τοποθετηθώ κυρίως για τις
τροπολογίες οι οποίες έχουν κατατεθεί, καθώς για το κυρίως νο-
µοσχέδιο έχει τοποθετηθεί τόσο στις επιτροπές όσο και σήµερα
στην Ολοµέλεια ο εισηγητής µας. Πρόκειται άλλωστε για µια ευ-
ρωπαϊκή οδηγία, στην οποία δεν µπορούµε να έχουµε και πολλές
αντιρρήσεις και αυτές που είχαµε έχω την εντύπωση ότι εκφρά-
στηκαν επαρκώς. 

Πάλι όµως φέρνετε µια οδηγία όχι στον χρόνο της. Δυστυχώς,
βλέπουµε ότι δεν υπάρχει σχέδιο και η προχειρότητα είναι πρό-
δηλη σε όλη την πολιτική που ασκείτε. Αυτό φαίνεται και από τις
τροπολογίες, οι οποίες σήµερα δεν είναι πολλές, σε σχέση µε
άλλες φορές που είχατε φέρει δεκαπέντε και δεκαέξι. Είναι µόλις
οκτώ. Όµως, από τις οκτώ τροπολογίες οι τέσσερις έρχονται να
τροποποιήσουν νόµους οι οποίοι ψηφίστηκαν πέρσι, το 2016.
Έναν µήνα πριν είχαµε ακόµα 2016. Θα τοποθετηθούµε σε αυτές
και θα σας πούµε ποιες είναι οι αντιρρήσεις µας και µε ποιες συµ-
φωνούµε. 

Στην τροπολογία 891/126 θα είµαστε θετικοί, καθώς ρυθµίζει
το ζήτηµα της εγγραφής των ασφαλιστικών διαµεσολαβητών και
δη για φορολογική ενηµερότητα ζητάµε εκκαθαριστικό. Εποµέ-
νως διευκολύνεται λίγο η κατάσταση και δεν µπορούµε να είµα-
στε αρνητικοί σε αυτό. 

Στην τροπολογία 892/127 είµαστε επίσης θετικοί, αλλά δεί-
χνετε για άλλη µια φορά ότι δεν έχετε σωστό σχεδιασµό. Έρχε-
στε και ζητάτε παρατάσεις ενός µήνα, δύο µηνών για τις ευπα-

θείς οµάδες. Γιατί; Δεν µπορείτε να το προβλέψετε από την
αρχή; Το 2016 ψηφίστηκε και σχετικός νόµος και όλα είπαµε ότι
είναι συγχρηµατοδοτούµενα από την Ευρώπη. Εµείς σαν κράτος
δεν ξέρω τι θα κάνουµε για τους φτωχούς. 

Στην επόµενη τροπολογία µε αριθµό 893/128 είµαστε αρνητι-
κοί -σε αυτή την τροπολογία αναφέρθηκε εκτενέστερα ο οµιλη-
τής µας κ. Σαρίδης- καθώς δεν µας εξηγήσατε ξεκάθαρα, δεν
δώσατε σαφείς απαντήσεις στα ερωτήµατα που υπήρξαν, στα
θέµατα διαιτησίας. Μήπως χάνουµε την εθνική κυριαρχία; Μή-
πως θα έπρεπε να ρυθµίζονται αλλιώς µε την αρχική σύµβαση
όλα τα θέµατα; Δεν θα υπερψηφίσουµε σίγουρα αυτή την τρο-
πολογία.

Πάµε σε µια ακόµα τροπολογία, την οποία θα υπερψηφίσουµε,
αλλά θα εκφράσουµε τις ενστάσεις µας, την 894/129, στην οποία
παραχωρείτε έκταση του Υπουργείου και πολύ σωστά κάνετε. 

Ωστόσο, αναφέρεται ότι µπορείτε να κάνετε επέµβαση στο δα-
σικό περιβάλλον, πάντοτε µε την έγκριση της Δασικής Υπηρε-
σίας. 

Εµείς θα είµαστε εδώ, για να ελέγξουµε αν θα υπάρξει αυτό.
Θα υπερψηφίσουµε και αυτή την τροπολογία. Ωστόσο, αυτός
δεν είναι ο σωστός τρόπος, όπως είπα και πριν, να νοµοθετείτε. 

Προχωρώ τώρα στην τροπολογία 895/130, την οποία θα υπερ-
ψηφίσουµε, καθώς είναι τυπικό το θέµα. Ζητάτε παράταση, για
να φέρουν τα κρυµµένα πίσω µε το καθεστώς που ζητάτε εσείς.
Δεν υπάρχει περίπτωση. Δεν πιάσατε τους στόχους σας την πρώ-
τη φορά ούτε πιστεύουµε ότι θα τους πιάσετε τώρα. Μακάρι!
Όµως, νοµίζω ότι η πρότασή µας, να υποχρεώσουµε αυτούς που
έχουν τα λεφτά έξω να τα γυρίσουν πίσω µε δεσµεύσεις να τα
επενδύσουν µέσα στην Ελλάδα, θα ήταν πιο κερδοφόρα για τη
δική µας πραγµατική οικονοµία. 

Πηγαίνω τώρα στην τροπολογία 897/132, που αφορά το
Υπουργείο Παιδείας και στην οποία είµαστε σύµφωνοι. Μάλιστα,
θα θέλαµε να προσθέσουµε ότι στους δύσκολους αυτούς και-
ρούς των µνηµονίων, που πολλοί φοιτητές είναι αναγκασµένοι να
εργάζονται και να παρακολουθούν τα µαθήµατά τους από από-
σταση, καθώς δεν µπορούν να νοικιάσουν σπίτι στην περιοχή που
είναι το πανεπιστήµιο ή το ΤΕΙ τους και η οικονοµική τους κατά-
σταση είναι πολύ δύσκολη, θα έπρεπε να υπάρχει συνεννόηση
και συζήτηση µε τα πανεπιστήµια και τον Υπουργό, ώστε σε ανά-
λογες καταστάσεις -καθώς ανάλογα φαινόµενα συµβαίνουν και
άλλες φορές- να εξυπηρετούνται οι ανάγκες των φοιτητών. 

Προχωρούµε στις βουλευτικές τροπολογίες και συγκεκριµένα
στην 898/133, η οποία αφορά ζητήµατα του ΟΓΑ και την οποία
θα την υπερψηφίσουµε, καθώς λύνει προβλήµατα αρκετών συµ-
πολιτών µας.

Κλείνω µε την τροπολογία 899/134, την οποία επίσης θα υπερ-
ψηφίσουµε, καθώς δίνει καθήκοντα στο Οικονοµικό Επιµελητή-
ριο, διότι δεν µπορούµε να είµαστε αντίθετοι µε αυτό, αφού είναι
ένας ευρύτερος φορέας για την οικονοµία του τόπου µας. 

Συνήθως δεν αναφέροµαι σε άσχετα µε το νοµοσχέδιο που συ-
ζητείται θέµατα, αλλά δεν µπορώ να αφήσω ασχολίαστα τα όσα
είπε η Υπουργός προηγουµένως, η οποία µίλησε για ανάπτυξη. 

Πραγµατικά, ο κόσµος, όταν ακούει να µιλάµε σε αυτή την Αί-
θουσα για ανάπτυξη -όχι µόνο τώρα, αλλά και κατά τις προηγού-
µενες περιόδους-, αισθάνεται ότι τον κοροϊδεύουµε. 

Μιλήσατε για ανάπτυξη και καταπολέµηση της ανεργίας µε τι
καθεστώτα εργασιακά; Με τα τετράωρα και τα δίωρα; 

Είπατε ότι ανέβηκε η αγοραστική δυνατότητα των πολιτών.
Πού το είδατε αυτό; Ίσως ανέβηκαν οι εισπράξεις σας, επειδή
ανεβάσατε τους φόρους, αλλά σίγουρα δεν ανέβηκε η αγορα-
στική δυνατότητα των πολιτών. 

Ο κόσµος αισθάνεται ότι τον κοροϊδεύουµε, όταν ακούει τέ-
τοια πράγµατα. Κανένας Έλληνας το 2016 δεν είπε ότι ήρθε η
ανάπτυξη. Ακόµη και αυτοί που τα οικονοµικά τους µπορεί να άν-
θησαν, να ήταν από τους τυχερούς ή τους προκοµµένους, όπως
θέλετε πείτε το, δεν βλέπουν γύρω τους την ανάπτυξη. Ούτε εγώ
τη βλέπω την ανάπτυξη. 

Επίσης και όταν µιλάτε για καταπολέµηση της διαφθοράς, αι-
σθάνεται πάλι ο κόσµος ότι τον κοροϊδεύουµε. Πώς θα καταπο-
λεµήσουµε τη διαφθορά, όταν βλέπουµε και ακούµε Υπουργούς
να δηλώνουν ότι «εµάς δεν µας νοιάζει ποιοι θα πάρουν τα κα-
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νάλια, θα τα πάρουν αυτοί που θα δώσουν περισσότερα» ή µε
αυτό που έγινε τώρα µε τον ΔΟΛ; 

Πριν είχαµε τον ΔΟΛ µε τον Ψυχάρη και τώρα έχουµε τον Μου-
λόπουλο. Δηλαδή, πρέπει να χειραγωγούνται πάντα τα µέσα από
κάποιον; Φυσικά, πρέπει να δοθεί λύση, για να µη µείνουν στον
δρόµο όλες οι οικογένειες που τρώνε ψωµί από τον όµιλο αυτόν.
Ωστόσο, θα έπρεπε να γίνει άλλη επιλογή. 

Το ξέρετε κι εσείς, το ξέρει όλος ο κόσµος. Πραγµατικά κου-
ράζουµε τον κόσµο, όταν ζητάµε να γίνουν τα αυτονόητα και συ-
ζητάµε για πράγµατα που δεν βλέπει κανένας άλλος, εκτός από
κάποιους εδώ µέσα. 

Ελπίζω να ανατρέψουµε το κλίµα και να ξαναφέρουµε την ελ-
πίδα στους Έλληνες κι αυτό θα γίνει µόνο αν κάνουµε αυτό που
είπε και ο κ. Αµυράς προηγουµένως και εµείς υποστηρίζουµε
από την πρώτη ηµέρα που µπήκαµε εδώ µέσα, δηλαδή να συνερ-
γαστούµε, να παραµερίσουµε τα πολιτικά και τα µικροκοµµατικά
οφέλη, να µη λαµβάνουµε υπ’ όψιν το πολιτικό κόστος, αλλά να
έρθουµε ενωµένοι, για να βγάλουµε τη χώρα από αυτή την κρίση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μεγαλοµύστακα.

Παράκληση, εάν έχουν κάτι ουσιαστικό να πουν στη δευτερο-
λογία τους οι ειδικοί αγορητές, να το πουν σύντοµα.

Κύριε Γιαννακίδη, θέλετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Βεσυρό-

πουλε, εσείς; 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Καρακώστα,

εσείς;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Νοµίζω ότι είχε ση-

κώσει το χέρι του πριν ο κ. Κουτσούκος και ζήτησε τον λόγο για
να πει κάτι. Σχετικά σύντοµα, όµως, παρακαλώ.

Ορίστε, κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Πρέπει πρώτα, πρώτα να τοποθε-

τηθούµε για τις τροπολογίες και µετά µέσα σε αυτόν τον σύν-
τοµο χρόνο θέλω να κάνω και ένα σχόλιο σχετικά µε το νοµο-
σχέδιο. 

Περίµενα από την κυρία Υφυπουργό να τοποθετηθεί στο αί-
τηµα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης αλλά και των φορέων
που είχαµε καλέσει στην επιτροπή, σε σχέση µε τα όρια ελέγχου,
το οποίο, όπως είπα στην τοποθέτησή µου, έχει να κάνει µε τους
κανόνες του υγιούς ανταγωνισµού, της διαφάνειας στην οικονο-
µία και µε το δηµόσιο συµφέρον. 

Η κυρία Υφυπουργός των Οικονοµικών δεν είναι σε θέση εδώ
σήµερα να µας πει τι θα κάνει µε τις χιλιάδες των επιχειρήσεων
που δεν θα έχουν ένα πιστοποιητικό από τους ορκωτούς λογι-
στές σε σχέση µε τις φορολογικές τους υποχρεώσεις. Ξέρουµε
ποια είναι η αδυναµία των ελεγκτικών µηχανισµών του Υπουρ-
γείου. Οι επιχειρήσεις αυτές θα µείνουν ουσιαστικά χωρίς κανέ-
ναν έλεγχο ποτέ. Περιµένουµε µία απάντηση. Είναι τόσο µεγάλες
οι πιέσεις που δέχεται η Κυβέρνηση και ποια συµφέροντα, εν
πάση περιπτώσει, τις ασκούν; 

Η δεύτερη παρατήρησή µου για το νοµοσχέδιο είναι η εµµονή
της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι στο ΣΟΕΛ, ο οποίος είναι ένας
επαγγελµατικός φορέας κατοχυρωµένος από τον Κωνσταντίνο
Μητσοτάκη το 1992 και του εκχωρούµε µε βάση τον νόµο ορι-
σµένες αρµοδιότητες. Αυτό δεν αντίκειται και κυρίως έχει να
κάνει µε τη δική µας νοµοθετική δυνατότητα.

Έρχοµαι τώρα, κύριε Πρόεδρε, στις τροπολογίες. Τοποθετή-
θηκε ο κ. Λοβέρδος για την τροπολογία που αφορά τις εξετάσεις,
ο κ. Κεγκέρογλου για την τροπολογία που αφορά την παράταση
των προγραµµάτων φτώχειας, κάνοντας την κριτική ότι η Κυβέρ-
νηση είναι ανέτοιµη.

Θέλω να τοποθετηθώ για την τροπολογία –είναι αρµοδιότητας
της κ. Παπανάτσιου- που δίνει παράταση στη δυνατότητα των
φορολογουµένων να υποβάλλουν αιτήσεις υπαγωγής στις ευνοϊ-
κές ρυθµίσεις που ψηφίσαµε παραµονές του έτους από 22 Ια-
νουαρίου έως 7 Φεβρουαρίου. Θεωρεί, δηλαδή, η Κυβέρνηση ότι

αυτό που εγώ είπα ότι θα καταστεί ατελέσφορο, µε δεδοµένο ότι
απευθύνεται σε αυτούς που είναι στο δόκανο της εφορίας, θα
αποδώσει µε µία παράταση δεκαπέντε ηµερών; Θεωρώ ότι ου-
σιαστικά κάνει µια τρύπα στο νερό. Εν πάση περιπτώσει θα την
ψηφίσουµε, αλλά δεν κατανοώ τη σκοπιµότητα.

Επίσης, για την τροπολογία που αφορά στην επίλυση των ζη-
τηµάτων µεταξύ παραχωρησιούχων και κρατικών χρηστών στα
περιφερειακά αεροδρόµια, έκανε πολύ λογικές παρατηρήσεις
για το δηµόσιο συµφέρον ο κ. Καρράς. Όµως, εν πάση περιπτώ-
σει, εδώ φαίνεται ότι έχουν µπλοκαριστεί τα πάντα και κάνει η
Κυβέρνηση και ο κ. Τσακαλώτος µια προσπάθεια για να τα ξεµ-
πλοκάρει. Με τις επιφυλάξεις, λοιπόν, αυτές είµαστε υποχρεω-
µένοι να την ψηφίσουµε.

Υπάρχει η τροπολογία των εξήντα Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, που
αναφέρεται στα ζητήµατα του ΟΓΑ. Πρόκειται, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, για εγκλωβισµένους ανθρώπους από τη νοµοθετική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, διότι ο ΟΓΑ καταργήθηκε. Από
εκεί προκύπτουν τα θέµατα. Θα έπρεπε εδώ -δεν είναι µόνο τυ-
πικό της αρµοδιότητας της κυρίας Υπουργού, όπως έθιξε ο κ.
Λοβέρδος, αλλά είναι και ουσιαστικό- να µας εξηγήσει ο αρµό-
διος Υπουργός ποιοι διευκολύνονται και ποιοι ενδεχοµένως εγ-
κλωβίζονται και τι κόστος έχει αυτό για το ασφαλιστικό σύστηµα. 

Εν πάση περιπτώσει, επειδή φαίνεται ότι πάει να λύσει ένα
υπαρκτό πρόβληµα, θα ψηφίσουµε και αυτή την τροπολογία,
όπως θα ψηφίσουµε και την αντίστοιχη των συναδέλφων του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για τη δυνατότητα του Οικονοµικού Επιµελητηρίου να έχει
εκπροσώπηση στην Επιτροπή Λογιστικής Τυποποίησης. 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να τελειώσω µε την τροπολογία που το
Υπουργείο Οικονοµικών παραχωρεί κατά χρήση την έκταση για
κατασκηνώσεις στους υπαλλήλους του Υπουργείου Οικονοµι-
κών. Ήταν µια υποχρέωσή σας, καθώς εσείς οι ίδιοι ακυρώσατε
πέρυσι την παραχώρηση κατά κυριότητα και έπρεπε να επιστρέ-
ψετε και το τίµηµα. Είναι µια συµβιβαστική λύση, η οποία θα
δώσει τη δυνατότητα για τα επόµενα χρόνια να ασκείται αυτό το
έργο από την ΟΣΥΟ, χωρίς να υποχρεώσει και την Κυβέρνηση
να επιστρέψει το τίµηµα για τους λόγους που ακύρωσε την πα-
ραχώρηση. 

Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ, κύριε

Κουτσούκο. 
Ο κ. Βαρδαλής έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να ξεκινήσω µε ένα ζήτηµα για το οποίο

έγινε αρκετή συζήτηση στην Ολοµέλεια και αφορά τα όρια των
υποχρεωτικών ελέγχων. 

Ακούστε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Ποιος είναι ο σκοπός
της οδηγίας και του νοµοσχεδίου που συζητούµε; Θα πρέπει τα
επιµέρους άρθρα αυτού του νοµοσχεδίου και αυτής της οδηγίας
να υπηρετούν τον βασικό σκοπό του νοµοσχεδίου; Κατά τη γνώ-
µη µας, προφανώς και τα υπηρετούν. 

Ο βασικός στόχος του νοµοσχεδίου, λοιπόν, είναι πώς θα βοη-
θηθούν οι επενδυτές, να ξέρουν πού θα πάνε να ακουµπήσουν
τα κεφάλαιά τους, πού θα πάνε να κάνουν επενδύσεις. 

Τι λέτε τώρα; Οι επενδυτές ενδιαφέρονται γενικώς και αορί-
στως για όλες τις επιχειρήσεις; Ποιες είναι πιο ανταγωνιστικές
επιχειρήσεις; Οι µικρές ή οι µεγάλες;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όποιες να ’ναι. Μπορεί να είναι και µια
µικρή επιχείρηση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όποιες να ’ναι; Στον καπιταλισµό
το µεγάλο ψάρι τρώει το µικρό, κύριε Λοβέρδε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αν το πάτε έτσι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Άρα την τάση βλέπουµε. Εξαιρέσεις

βεβαίως µπορεί να υπάρχουν, αλλά την τάση βλέπουµε. Άρα
αυτός που θέλει να εξασφαλίσει τα κέρδη του ενδιαφέρεται για
τις µεγάλες επιχειρήσεις. Αυτός είναι πιο ανταγωνιστικός σήµερα
σ’ αυτή την οικονοµία, έτσι όπως είναι σχεδιασµένη, σ’ αυτό που
λέµε καπιταλιστική οικονοµία, η οποία είναι σχεδιασµένη µε βάση
την κερδοφορία. 

Άρα, λοιπόν, το συγκεκριµένο άρθρο µε τα συγκεκριµένα όρια
έρχεται να υπηρετήσει ακριβώς αυτόν τον σκοπό, τα συµφέ-
ροντα των µεγάλων µονοπωλιακών οµίλων, τα συµφέροντα των
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µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων. Αυτή είναι η αλήθεια. 
Το δεύτερο που θέλω να πω είναι το εξής. Εγώ καταλαβαίνω

ότι, όταν συµφωνείς επί της ουσίας µε αυτόν τον στόχο που ανέ-
φερα προηγουµένως, ψάχνεις να βρεις επιµέρους διαφορές,
δευτερεύουσες ή ακόµα και θέµατα που δεν έχουν σχέση µε το
νοµοσχέδιο, για να πεις κάτι, για να δείξεις ότι έχεις διαφορετική
πολιτική απ’ αυτή της Κυβέρνησης. 

Μέχρι εδώ λέω ότι µπορεί να είναι κατανοητά τα πράγµατα,
όµως δεν µπορεί κανείς να κατανοήσει πώς µπορεί, παίρνοντας
υπ’ όψιν, παραδείγµατος χάριν, το ζήτηµα της καθυστέρησης της
ενσωµάτωσης της συγκεκριµένης οδηγίας, να οδηγείσαι στο
συµπέρασµα ότι η Κυβέρνηση είναι αντιευρωπαϊκή. Ακούστηκε
αυτό εδώ µέσα. Για να είναι αντιευρωπαϊκή, άρα είναι ενάντια
στην ελεύθερη αγορά, ενάντια στην ελεύθερη οικονοµία, άρα
είναι µαρξιστές, θέλουν τον κρατισµό και πάει λέγοντας. Ε, πρέ-
πει να έχεις πολύ µεγάλη φαντασία! Περί αυτού πρόκειται, δη-
λαδή. Γιατί; Για να κρύψουµε την ουσία, ότι και µε την οδηγία και
µε τον σκοπό και µε τα πάντα, µε το νοµοσχέδιο, έτσι όπως έρ-
χεται να υιοθετηθεί η οδηγία, συµφωνούµε. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Και πού αλλού συµφωνούµε, δηλαδή; Συµφωνούµε στον δρό-
µο ανάπτυξης, συµφωνούµε ότι πρέπει να δηµιουργήσουµε όλες
τις προϋποθέσεις για να υπάρξει κερδοφορία, αλλιώς ανάπτυξη
δεν υπάρχει. Συµφωνείτε, λοιπόν, σε όλα αυτά. Κάνετε τα πάντα.
Έχετε ένα πρόβληµα βέβαια. Ενώ προσπαθείτε και δηµιουργείτε
όλες τις προϋποθέσεις, αυτή η ριµάδα η καπιταλιστική µηχανή
δεν πάει µπροστά, δεν παίρνει µπροστά. Αυτό είναι το πρόβληµά
σας. Γι’ αυτό θα συνεχίσετε να παίρνετε αντιλαϊκά µέτρα, µέτρα
σε βάρος του λαού και πριν από το 2018 και µετά το 2018. Μην
έχετε καµµιά αγωνία εάν θα περάσει και πότε θα περάσει, εάν
καθυστερεί ή δεν καθυστερεί η δεύτερη αξιολόγηση, εάν θα µεί-
νει ή δεν θα µείνει το ΔΝΤ. Το µόνο σίγουρο είναι ότι τα αντιλαϊκά
µέτρα σε κάθε περίπτωση, µε κάθε σενάριο, θα µείνουν και θα
συνεχίσετε να τα παίρνετε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βαρδαλή. 
Κύριε Γεωργιάδη, θα δευτερολογήσετε;
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Δανέλλη, έχε-

τε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω µονάχα να κάνω ένα σχόλιο για τη βουλευτική τροπολο-

γία για τους ασφαλισµένους στον ΟΓΑ. Εµείς αναγνωρίζουµε ότι
υπάρχει πρόβληµα σε έναν αριθµό ασφαλισµένων του ΟΓΑ, οι
οποίοι έχουν εγκλωβιστεί στη µετάβασή τους στο νέο καθεστώς
στον Ενιαίο Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης, αλλά θεωρούµε ότι
δεν είναι ο ενδεδειγµένος τρόπος να επιλυθεί αυτό το υπαρκτό
πρόβληµα. Δεν είναι τρόπος να έρχεται µια βουλευτική τροπο-
λογία για ένα σοβαρό υφιστάµενο ζήτηµα. Δεν ξέρουµε για πό-
σους συζητάµε, δεν ξέρουµε τι επιβάρυνση θα φέρει στο νέο
ταµείο αυτή η τακτοποίηση, δεν ξέρουµε µε ποιους τρόπους θα
γίνει αυτή η τακτοποίηση των εκκρεµοτήτων, άρα δεν είναι ο εν-
δεδειγµένος, σε καµµία περίπτωση, τρόπος νοµοθέτησης µιας
επίλυσης ενός υπαρκτού προβλήµατος. Αυτή είναι µια κλασική
περίπτωση που µια υπουργική τροπολογία θα έπρεπε να έρθει
να επιλύσει αυτό το ζήτηµα. 

Εµείς θέλουµε να συµβάλουµε στην επίλυση, αλλά δεν µπο-
ρούµε να ψηφίσουµε µια τροπολογία αυτής της µορφής µε
αυτόν τον τρόπο επίλυσης ενός µείζονος προβλήµατος, το οποίο
δεν αντιµετωπίζεται µε τέτοια προχειρότητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δανέλλη.
Νοµίζω ότι µπορούµε να δώσουµε τον λόγο στην κυρία Υπουρ-

γό, για να  δώσει τις απαντήσεις, και να προχωρήσουµε στην ψη-
φοφορία.

Κυρία Υπουργέ, σας ακούµε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να αναφερθώ, αν και δεν το είχα σκοπό,
αλλά επειδή αναφέρθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Ένωσης Κεντρώων, στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και τον

ΔΟΛ. Ακούστηκε κάτι από όλες τις πλευρές σε σχέση µε τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης και συγκεκριµένα µε τον ΔΟΛ. 

Εγώ θα ξαναπώ ότι όλοι µας θα πρέπει να δεχθούµε την πρό-
ταση του Πρωθυπουργού, να γίνει µια συζήτηση στη Βουλή, για
να συµφωνήσουµε όλοι µαζί για το θεσµικό πλαίσιο και πώς θα
λύνονται όλα αυτά τα προβλήµατα. Δεν είναι ούτε ο ΔΟΛ τώρα
ούτε το «MEGA» πριν. Νοµίζω ότι τα προβλήµατα της εποχής µας
είναι τέτοια, που το ένα µετά το άλλο θα δηµιουργούν τέτοιου
είδους ζητήµατα. Θα πρέπει να τα αντιµετωπίσουµε από κοινού
και καλώ όλες τις πολιτικές δυνάµεις να δεχθούν την πρόταση
του Πρωθυπουργού να προχωρήσουµε στο θεσµικό πλαίσιο.

Όσον αφορά κάποια ζητήµατα για την πολιτική σταθερότητα,
σε σηµερινό της δηµοσίευµα η «DIE WELT» αναφέρθηκε στην
Ελλάδα ως «η πολιτικά σταθερή Ελλάδα, ένας από τους µεγά-
λους νικητές της τουριστικής περιόδου 2017». Πραγµατικά, νο-
µίζω πως το ότι η χώρα µας είναι πολιτικά σταθερή, αυτό δεν έχει
γίνει από µόνο του, αλλά έχει γίνει µετά από την πολιτική που
έχει εφαρµόσει η σηµερινή Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Όσον αφορά στο κοµµάτι των εκλογών, που ακούστηκε από
διάφορες παρατάξεις µέσα στην Ολοµέλεια σήµερα, έχω να µε-
ταφέρω το εξής. Πραγµατικά εµείς δεν κρυβόµαστε από κανέ-
ναν. Πηγαίνουµε στα χωριά µας, πηγαίνουµε στις πόλεις µας,
µιλάµε µε τον κόσµο και δεχόµαστε προβλήµατα, µας ρίχνουν
και προκηρύξεις άµα χρειαστεί καµµιά φορά, αλλά δεν κρυβό-
µαστε, δεν πάµε σε άλλη πόλη, αντί να πάµε σε εκείνη που ήταν
αρχικά προγραµµατισµένο να πάµε. Τους βλέπουµε, µας βλέ-
πουν, είµαστε µαζί τους, συνεχίζουµε να είµαστε κοντά τους, ξέ-
ρουµε ότι δεν µπορούµε να λύσουµε όλα τα προβλήµατά τους
και εκείνοι το ξέρουν, αλλά βλέπουν τις προσπάθειές µας και
αυτό είναι που επικροτούν και µας λένε όλοι «µην προχωράτε σε
εκλογές, δεν θέλουµε εκλογές». Αυτό είναι που µεταφέρεται από
όλους τους Υπουργούς και από όλους τους Βουλευτές στην Κυ-
βέρνηση σήµερα. 

Όσον αφορά τώρα κάποια ζητήµατα που τέθηκαν, κύριε Κου-
τσούκο, πραγµατικά είναι µεγάλη παράλειψή µου το ότι δεν σας
απάντησα για τα όρια ελέγχου.

Όσον αφορά τα όρια ελέγχου, επειδή το συζητήσαµε στο
Υπουργείο και µε τον Υπουργό κ. Τσακαλώτο, από τη διαβού-
λευση υπήρχε οικονοµικό θέµα από τους φορείς -οι οποίοι δεν
ήρθαν και στην ακρόαση των φορέων- ότι δεν µπορούν να το αν-
τιµετωπίσουν και το ξαναέβαλε η ΠΟΦΕΕ στην ακρόαση φορέων
πάλι το θέµα µε τα όρια. Γι’ αυτό και εµείς αποφασίσαµε να το
δούµε αργότερα, αφού κάνουµε κάποια διαβούλευση µε τους
εµπλεκόµενους φορείς και µε το ΣΟΕΛ και µε τους φορείς των
λογιστών και µε τους παραγωγικούς φορείς, ούτως ώστε να είναι
κάτι πιο συντονισµένο, παρά να το προχωρήσουµε τώρα.

Όσον αφορά στην τροπολογία 895, που έχει να κάνει µε την
παράταση για τις 8 Φεβρουαρίου, δεν υπήρχε καµµία πρόθεση
να δοθεί παράταση. Απλά η διευκρινιστική εγκύκλιος από την
Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων δηµοσιεύτηκε µόλις προχ-
θές, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα. 

Υπήρχαν κάποιες ασάφειες. Δεν µπορούσαν να κάνουν φορο-
λογικές δηλώσεις οι ενδιαφερόµενοι και γι’ αυτόν τον λόγο, αφού
πρώτα δηµοσιεύθηκε η εγκύκλιος, δόθηκε η παράταση, για να
έχουµε τη δυνατότητα να µπορέσουµε να υποβάλουµε τις δηλώ-
σεις τους. Ας ελπίσουµε ότι δεν θα είστε ο µάντης των κακών ει-
δήσεων που έχετε προβλέψει.

Όσον αφορά το άλλο θέµα που µπήκε από τον κ. Λοβέρδο, σε
σχέση µε τις αρµοδιότητες της Υφυπουργού, στο Φύλλο της
Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως στις 15 Νοεµβρίου, το 3696, στο
άρθρο 2 λέει: Στις κατά το άρθρο 1 αρµοδιότητες περιλαµβάνον-
ται: Πρώτον, οι κοινοβουλευτικές αρµοδιότητες και, δεύτερον, η
νοµοθετική πρωτοβουλία, η οποία ασκείται µόνο από κοινού µε
τον Υπουργό.

Κύριε Λοβέρδε, νοµικός δεν είµαι, αλλά εσείς, που είστε, του-
λάχιστον καταλαβαίνετε ότι το να αποδεχθώ µια τροπολογία είναι
µέσα στις κοινοβουλευτικές αρµοδιότητες τουλάχιστον.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι στις νοµοθετικές. Είναι άλλο
αυτό.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Το να αποδεχθώ, όχι το να καταθέσω. Το να καταθέσω δεν είναι.

4152 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το να αποδεχθώ είναι στις κοινοβουλευτικές αρµοδιότητες. Του-
λάχιστον αυτή την ερµηνεία έχουµε από τις υπηρεσίες της Βου-
λής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη
Βουλή σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.
3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει: 

Πρώτον, στις 25-10-2016 ποινική δικογραφία που αφορά στον
Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας κ. Παύλο Πολάκη και δεύτερον,
στις 17-1-2017 ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Ανδρέα Λοβέρδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Υπο-
χρεωτικός έλεγχος των ετήσιων και των ενοποιηµένων χρηµατο-
οικονοµικών καταστάσεων, δηµόσια εποπτεία επί του ελεγκτικού
έργου και λοιπές διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το σχέδιο

του Υπουργείου Οικονοµικών: «Υποχρεωτικός έλεγχος των ετή-
σιων και των ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων,
δηµόσια εποπτεία επί του ελεγκτικού έργου και λοιπές διατάξεις»
έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών
και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,

κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το δεύτερο τµήµα του 4ου Γυ-
µνασίου Δράµας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
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ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΓΙΑΝΝΗΣ  ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;  
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ  ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;  
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

32 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;  
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

33 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;  

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

34 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;  

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

35 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;  
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

36 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

37 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;  
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

38 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;  
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

39 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;  
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

40 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;  
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

41 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;  
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

42 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43 ως έχει;  
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

43 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

44 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
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κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45 ως έχει; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

45 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;  
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

46 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47 ως έχει;  
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

47 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 ως έχει;  
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

48 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

49 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 50 ως έχει;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

50 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 51 ως έχει;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

51 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 52, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

52 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 53 ως έχει;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

53 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Εισερχόµαστε στην ψήφιση των τροπολογιών.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 891 και ειδικό 126 ως έχει;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 891 και ειδικό 126 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση της τροπολογίας µε γενικό αριθµό
892 και ειδικό 127.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
τοποθετηθώ σε µια-δυο τροπολογίες, γιατί δεν ζήτησα τον λόγο
επί των τροπολογιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τώρα ψηφίζουµε,
όµως. Ένα σχόλιο κάντε µόνο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ένα σχόλιο.
Αν και είµαστε θετικοί στα προγράµµατα αντιµετώπισης κατά

της φτώχειας, λέµε «όχι» για τη νοµιµοποίηση παράνοµων συµ-
βάσεων σε υπηρεσίες χωρίς την υποβολή εγγυητικής επιστολής
καλής εκτέλεσης, γιατί διαφορετικά τίθεται ζήτηµα διαφάνειας
και µετατρέπεται η συγκεκριµένη διάταξη σε πλυντήριο για τη
νοµιµοποίηση παράνοµων συµβάσεων. Γι’ αυτό λέµε «όχι».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πολύ ωραία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 892 και ειδικό 127 ως έχει;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 892 και ειδικό 127 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση της τροπολογίας µε γενικό αριθµό
893 και ειδικό 128.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μία διευκρίνιση, κύριε Πρό-
εδρε, για να µην πω και στις άλλες.

Ενώ θέλουµε να ψηφίσουµε κάποιες τροπολογίες που συµφω-
νούµε επί της ουσίας, δεν το κάνουµε γιατί υπάρχει έλλειψη νο-
µιµότητας στη διατύπωσή τους και κρύβονται διάφορα. Σε αυτή
λέµε «παρών». Το λέω, για να µην ξανασχολιάσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μάλιστα. Πολύ
ωραία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 893 και ειδικό 128 ως έχει;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 893 και ειδικό 128 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 894 και ειδικό 129 ως έχει;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 894 και ειδικό 129 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 895 και ειδικό 130 ως έχει;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 895 και ειδικό 130 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 897 και ειδικό 132 ως έχει;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 897 και ειδικό 132 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 898 και ειδικό 133 ως έχει;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 898 και ειδικό 133 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 899 και ειδικό 134 ως έχει;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς, η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 899 και ειδικό 134 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Υπο-

χρεωτικός έλεγχος των ετήσιων και των ενοποιηµένων χρηµατο-
οικονοµικών καταστάσεων, δηµόσια εποπτεία επί του ελεγκτικού
έργου και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί
των άρθρων. 

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολό
του.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Υπο-

χρεωτικός έλεγχος των ετήσιων και των ενοποιηµένων χρηµατο-
οικονοµικών καταστάσεων, δηµόσια εποπτεία επί του ελεγκτικού
έργου και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Υποχρεωτικός έλεγχος των ετήσιων και των ενοποιηµένων
χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων, δηµόσια εποπτεία επί του
ελεγκτικού έργου και λοιπές διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ, ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΚΑΙ ΟΡΙΣΜΟΙ

Άρθρο 1
Σκοπός και πεδίο εφαρµογής

(άρθρο 1 της Οδηγίας)
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1. Σκοπός του παρόντος νόµου είναι: α) η θέσπιση ενιαίου νο-
µοθετικού πλαισίου σύµφωνα µε τις απαιτήσεις της Οδηγίας
2006/43/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 17ης Μαΐου 2006 (ΕΕ L157 της 9.6.2006), όπως η ανωτέρω
Οδηγία ισχύει µετά την τροποποίησή της µε την Οδηγία 2014/
56/ΕΕ της 16ης Απριλίου 2014 (EE L 158 της 27.5.2014), β) η
εναρµόνιση της νοµοθεσίας µε την τελευταία αυτή Οδηγία και γ)
η θέσπιση κανόνων για περιπτώσεις δυνατότητας επιλογών του
Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου (ΕΕ L 158).

2. Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος υπάγονται οι υποχρε-
ωτικοί έλεγχοι των ετήσιων και ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµι-
κών καταστάσεων των οντοτήτων που είναι υποχρεωµένες να
τηρούν οικονοµικές καταστάσεις. 

Άρθρο 2
Ορισµοί

(άρθρο 2 της Οδηγίας)

Για τους σκοπούς του παρόντος νόµου, καθώς και για τον
έλεγχο των ετήσιων και των ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών
καταστάσεων, ισχύουν οι ακόλουθοι ορισµοί:

1. «Υποχρεωτικός έλεγχος»: ο έλεγχος των ετήσιων και ενο-
ποιηµένων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων που διενεργείται
από ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία εφόσον:

α) απαιτείται από το δίκαιο της Ένωσης,
β) απαιτείται από το εθνικό δίκαιο όσον αφορά τις οντότητες

ανεξαρτήτως µορφής και µεγέθους, που συντάσσουν οικονοµι-
κές καταστάσεις σύµφωνα µε το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο,

γ) προβλέπεται από την υφιστάµενη νοµοθεσία και αφορά
οποιαδήποτε εργασία ελεγκτικής φύσεως που διενεργείται σύµ-
φωνα µε τα διεθνή πρότυπα επισκόπησης, άλλης διασφάλισης
και συναφών υπηρεσιών της IFAC,

δ) διενεργείται σύµφωνα, µε τα πρότυπα που επιβάλει το Συµ-
βούλιο Λογιστικής Εποπτείας των Εταιρειών Δηµοσίου Συµφέ-
ροντος των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής (Public Company
Accounting Oversight Board) και τα γενικά παραδεκτά πρότυπα
ελέγχου στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, 

ε) διενεργείται οικειοθελώς κατόπιν αίτησης µικρών επιχειρή-
σεων και πληροί εθνικές νοµικές απαιτήσεις ισοδύναµες µε
αυτές που αφορούν τον έλεγχο σύµφωνα µε την περίπτωση β’
και έχει ως σκοπό τη χορήγηση της προβλεπόµενης στο άρθρο
32 , έκθεσης ελέγχου,

2. «Ορκωτός ελεγκτής λογιστής»: φυσικό πρόσωπο που έχει
λάβει, σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο άδεια, να διενεργεί υπο-
χρεωτικούς ελέγχους. 

3. «Ελεγκτική εταιρεία»: νοµικό πρόσωπο, ή οποιαδήποτε άλλη
οντότητα ανεξαρτήτως νοµικής µορφής που έχει λάβει, σύµ-
φωνα µε τον παρόντα νόµο άδεια, να διενεργεί υποχρεωτικούς
ελέγχους ή έχει λάβει άδεια από άλλο κράτος - µέλος, σύµφωνα
µε την Οδηγία 2006/43/ΕΚ, να διενεργεί υποχρεωτικούς ελέγ-
χους.

4. «Ελεγκτική οντότητα τρίτης χώρας»: οντότητα, ανεξαρτή-
τως νοµικής µορφής, η οποία διενεργεί ελέγχους των ετήσιων
και ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων µΊας εται-
ρείας ιδρυθείσας σε τρίτη χώρα, εκτός της οντότητας που έχει
εγγραφεί ως ελεγκτική εταιρεία σε οποιοδήποτε κράτος-µέλος
κατόπιν χορήγησης άδειας. 

5. «Ελεγκτής τρίτης χώρας»: φυσικό πρόσωπο το οποίο διε-
νεργεί ελέγχους των ετήσιων και ενοποιηµένων χρηµατοοικονο-
µικών καταστάσεων µίας εταιρείας ιδρυθείσας σε τρίτη χώρα,
εκτός προσώπου που έχει εγγραφεί ως ορκωτός ελεγκτής λογι-
στής σε οποιοδήποτε κράτος-µέλος κατόπιν χορήγησης άδειας»: 

6. «Ελεγκτής  Οµίλου»: Ορκωτός λογιστής (ορκωτοί ελεγκτές
λογιστές) ή ελεγκτική εταιρεία (ελεγκτικές εταιρείες) που διενερ-
γούν τον υποχρεωτικό έλεγχο των ενοποιηµένων χρηµατοοικο-
νοµικών καταστάσεων.

7. «Δίκτυο»: ευρύτερη διάρθρωση συνεργασίας στην οποία
ανήκει ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία και
η οποία αποσκοπεί σαφώς στην κατανοµή κερδών ή στοιχείων
κόστους ή βρίσκεται υπό κοινή ιδιοκτησία, έλεγχο ή διοίκηση ή

υπόκειται σε ενιαία πολιτική και διαδικασίες διασφάλισης της ποι-
ότητας ή δραστηριοποιείται υπό κοινή επιχειρηµατική στρατη-
γική ή χρησιµοποιεί κοινό διακριτικό τίτλο ή σηµαντικό µέρος
επαγγελµατικών πόρων. Το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. είναι αρµόδιο να
κρίνει για την ύπαρξη ή µη δικτύου, είτε αυτεπάγγελτα είτε µετά
από αίτηµα που του υποβάλλεται.

8. «Συνδεδεµένη επιχείρηση ελεγκτικής εταιρείας»: κάθε επι-
χείρηση, ανεξαρτήτως νοµικής µορφής, η οποία βρίσκεται υπό
κοινή ιδιοκτησία ή κοινό έλεγχο ή κοινή διοίκηση µε την ελεγκτική
εταιρεία. Το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. είναι αρµόδιο να κρίνει, για τη συν-
δροµή ή µη της ιδιότητας του συνδεδεµένου µέρους ελεγκτικής
εταιρείας, είτε αυτεπαγγέλτως είτε µετά από αίτηµα που της
υποβάλλεται.

9. «Έκθεση Ελέγχου»: η έκθεση που αναφέρεται στο άρθρο
32 του παρόντος και στο άρθρο 10 του Κανονισµού 537/2014,
καθώς και κάθε έκθεση που εκδίδεται ως αποτέλεσµα υποχρεω-
τικών ελέγχων, από ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτική εται-
ρεία.

10. «Αρµόδια αρχή»: Αρµόδια αρχή για τη δηµόσια εποπτεία
επί των Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών και των ελεγκτικών εται-
ρειών ορίζεται η Επιτροπή Λογιστικής Τυποποίησης και Ελέγχων
(Ε.Λ.Τ.Ε.) που έχει συσταθεί µε το άρθρο 1 του ν. 3148/2003,
όπως ισχύει.

11. «Διεθνή Λογιστικά Πρότυπα»: τα διεθνή λογιστικά πρότυπα
(International Accounting Standards IAS), τα Διεθνή Πρότυπα
Χρηµατοοικονοµικής Πληροφόρησης (International Financial Re-
porting Standards IFRS) και οι ερµηνείες τους (SIC IFRIC Inter-
pretations), οι τροποποιήσεις αυτών των προτύπων και των ερµη-
νειών τους και τα µελλοντικά πρότυπα και οι ερµηνείες τους, που
εκδίδονται ή εγκρίνονται από το Συµβούλιο Διεθνών Λογιστικών
Προτύπων (International Accounting Standards Board IASB).

12. «Οντότητες δηµοσίου συµφέροντος»:
α) οντότητες που διέπονται από το ελληνικό δίκαιο ή το δίκαιο

άλλου κράτου-µέλους, των οποίων οι µεταβιβάσιµοι τίτλοι είναι
εισηγµένοι προς διαπραγµάτευση σε οργανωµένη αγορά στην
Ελλάδα κατά την έννοια της περίπτωσης 10 του άρθρου 2 του ν.
3606/2007 (Α’195) ή σε οργανωµένη αγορά οποιουδήποτε κρά-
τους - µέλους κατά το σηµείο 14 της παρ. 1 του άρθρου 4 της
Οδηγίας 2004/39/ΕΚ,

β) πιστωτικά ιδρύµατα όπως ορίζονται στην παρ. 1 του άρθρου
3 του ν. 4261/2014 πλην όσων αναφέρονται στην παράγραφο 5
του άρθρου 2 του εν λόγω νόµου.

γ) ασφαλιστικές επιχειρήσεις της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν.
4364/2016 (Α’ 13), µε έδρα στην Ελλάδα εξαιρουµένων των αλ-
ληλασφαλιστικών συνεταιρισµών του πρώτου εδαφίου της παρ.
1 του άρθρου 7 του ν. 4364/2016, αντασφαλιστικές επιχειρήσεις
µε έδρα στην Ελλάδα της παρ. 4 του άρθρου 3 του ν. 4364/2016,
υποκαταστήµατα ασφαλιστικών επιχειρήσεων τρίτης χώρας της
παρ. 3 του άρθρου 3 του ν. 4364/2016 στην Ελλάδα και υποκα-
ταστήµατα αντασφαλιστικών επιχειρήσεων τρίτης χώρας της
παρ. 6 του άρθρου 3 του ν. 4364/2016 στην Ελλάδα.

δ) οντότητες που ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Οικο-
νοµικών ως οντότητες δηµοσίου συµφέροντος σύµφωνα µε τη
διάταξη της παραγράφου 6 του άρθρου 44 του παρόντος νόµου.

13. «Συνεταιρισµός»: µία ευρωπαϊκή συνεταιριστική εταιρεία
όπως ορίζεται στο άρθρο 1 του Κανονισµού (ΕΚ)  1435/2003 του
Συµβουλίου, της 22ας Ιουλίου 2003, σχετικά µε το καταστατικό
της Ευρωπαϊκής Συνεταιρικής Εταιρείας (ΕΣΕ), ή οποιοσδήποτε
άλλος συνεταιρισµός που υπόκειται σε υποχρεωτικό έλεγχο σύµ-
φωνα µε το κοινοτικό δίκαιο, όπως πιστωτικά ιδρύµατα κατά την
έννοια του άρθρου 1 σηµείο 1 της Οδηγίας 2000/12/ΕΚ και ασφα-
λιστικές επιχειρήσεις, όπως ορίζονται στην παρ. 1 του άρθρου 2
της Οδηγίας 91/674/ΕΟΚ.

14. «Mη Επαγγελµατίας»: φυσικό πρόσωπο, το οποίο στη διάρ-
κεια της συµµετοχής του στη διαχείριση του συστήµατος δηµό-
σιας εποπτείας και κατά τα τρία έτη που προηγούνται της
συµµετοχής του, δεν διενήργησε υποχρεωτικούς ελέγχους, δεν
είχε δικαιώµατα ψήφου σε ελεγκτική εταιρεία, δεν υπήρξε µέλος
του διοικητικού ή διαχειριστικού οργάνου ελεγκτικής εταιρείας
και δεν απασχολήθηκε ούτε συνδέθηκε κατ' άλλον τρόπο µε
ελεγκτική εταιρεία. 
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15. «Κύριος(οι) εταίρος(οι) ελέγχου»:
α) ένας ή περισσότεροι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές που είναι

εγγεγραµµένοι στο Δηµόσιο Μητρώο του άρθρου 14 και έχουν
ορισθεί από µία ελεγκτική εταιρεία, ως κύριοι υπεύθυνοι για τη
διενέργεια του συγκεκριµένου υποχρεωτικού ελέγχου για λογα-
ριασµό της ελεγκτικής εταιρείας ή 

β) σε περίπτωση υποχρεωτικού ελέγχου οµίλου οντοτήτων,
τουλάχιστον ένας ορκωτός ελεγκτής λογιστής που είναι εγγε-
γραµµένος στο Δηµόσιο Μητρώο του άρθρου 14 ο οποίος έχει
ορισθεί από την ελεγκτική εταιρεία, ως κύριος υπεύθυνος για τη
διενέργεια του υποχρεωτικού ελέγχου σε επίπεδο οµίλου και,
τουλάχιστον οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές, που έχουν ορισθεί
από την ελεγκτική εταιρεία, ως κύριοι υπεύθυνοι των υποχρεω-
τικών ελέγχων σε επίπεδο σηµαντικών θυγατρικών ή 

γ) ένας ή περισσότεροι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές που είναι
εγγεγραµµένοι στο Δηµόσιο Μητρώο του άρθρου 14 και υπογρά-
φουν την έκθεση ελέγχου.

16. «Μεσαίες επιχειρήσεις»: οι επιχειρήσεις που αναφέρονται
στην παρ. 5 του άρθρου 2 του ν. 4308/2014 (Α’ 251).

17. «Μικρές επιχειρήσεις»: οι επιχειρήσεις που αναφέρονται
στην παρ. 4 του άρθρου 2 του ν. 4308/2014.

18. «Κράτος - µέλος καταγωγής»: το κράτος - µέλος στο οποίο
έχει αδειοδοτηθεί ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική
εταιρεία.

19. «Κράτος - µέλος υποδοχής»: το κράτος - µέλος στο οποίο
ορκωτός ελεγκτής λογιστής που έχει αδειοδοτηθεί στο κράτος-
µέλος καταγωγής επιδιώκει να αδειοδοτηθεί επίσης, σύµφωνα
µε το άρθρο 13 του παρόντος νόµου, ή το κράτος - µέλος στο
οποίο η ελεγκτική εταιρεία που έχει αδειοδοτηθεί στο κράτος -
µέλος καταγωγής επιδιώκει να εγγραφεί ή έχει ήδη εγγραφεί σε
µητρώο, σύµφωνα µε το άρθρο 4 του παρόντος νόµου.

20. «Ελεγκτής διασφάλισης ποιότητας»: ορκωτός ελεγκτής λο-
γιστής που διενεργεί την επισκόπηση επί της ποιότητας του ελέγ-
χου, σύµφωνα µε το άρθρο 8 του Κανονισµού 537/2014 και είναι
εγγεγραµµένος στο Δηµόσιο Μητρώο του άρθρου 14 του παρόν-
τος νόµου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΧΟΡΗΓΗΣΗ ΑΔΕΙΑΣ, ΣΥΝΕΧΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ 

ΚΑΙ ΑΜΟΙΒΑΙΑ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗ

Άρθρο 3
Χορήγηση άδειας στους ορκωτούς ελεγκτές λογιστές και

στις ελεγκτικές εταιρείες
(άρθρο 3 της Οδηγίας)

1. Δικαίωµα διενέργειας υποχρεωτικού ελέγχου έχουν µόνο οι
ορκωτοί ελεγκτές λογιστές ή οι ελεγκτικές εταιρείες που έχουν
λάβει άδεια άσκησης επαγγέλµατος (επαγγελµατική άδεια) και
είναι µέλη του Σώµατος Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών (ΣΟΕΛ)
που έχει συσταθεί µε το άρθρο 1 του π.δ. 226/1992 (Α’120). Οι
ορκωτοί ελεγκτές λογιστές εφόσον εντάσσονται µε οποιαδήποτε
έννοµη σχέση στη δύναµη ελεγκτικής εταιρείας  µπορούν να διε-
νεργούν συγχρόνως υποχρεωτικούς ελέγχους για λογαριασµό
µίας µόνο ελεγκτικής εταιρείας.

2. Αρµόδια αρχή για τη χορήγηση επαγγελµατικής άδειας σε
ορκωτούς ελεγκτές λογιστές και ελεγκτικές εταιρείες ορίζεται η
Ε.Λ.Τ.Ε.. Το Δ.Σ. χορηγεί την επαγγελµατική άδεια ή απορρίπτει
την αίτηση του ενδιαφεροµένου. Με απόφαση του Δ.Σ. της
Ε.Λ.Τ.Ε. καθορίζονται οι διαδικασίες, τα δικαιολογητικά και οι λοι-
πές λεπτοµέρειες για τη χορήγηση της επαγγελµατικής άδειας
και την εγγραφή των ορκωτών ελεγκτών λογιστών και ελεγκτικών
εταιρειών στο Δηµόσιο Μητρώο του άρθρου 14.

3. Για τη χορήγηση επαγγελµατικής άδειας σε ορκωτούς ελεγ-
κτές λογιστές πρέπει να συντρέχουν οι προϋποθέσεις που ορί-
ζονται στα άρθρα 5 και 7 έως 11 ή / και 13.

4. Για τη χορήγηση επαγγελµατικής άδειας σε ελεγκτική εται-
ρεία πρέπει να πληρούνται σωρευτικά οι παρακάτω προϋποθέ-
σεις:

α) στα φυσικά πρόσωπα που διενεργούν υποχρεωτικούς ελέγ-
χους για λογαριασµό της ελεγκτικής εταιρείας πρέπει να πλη-

ρούν τις προϋποθέσεις που ορίζονται στα άρθρα 5 και 7 έως 11
ή/και 13 και έχουν λάβει επαγγελµατική άδεια στην Ελλάδα,

β) το µεγαλύτερο µέρος των δικαιωµάτων ψήφου σε µία ελεγ-
κτική εταιρεία πρέπει να κατέχεται από ελεγκτικές εταιρείες στις
οποίες έχει χορηγηθεί επαγγελµατική άδεια σε οποιοδήποτε
κράτος - µέλος ή από φυσικά πρόσωπα που πληρούν τουλάχι-
στον τις προϋποθέσεις των άρθρων 5, 7 έως 11 ή/και 13,

γ) η πλειοψηφία του οργάνου διοίκησης ή διαχείρισης της
ελεγκτικής εταιρείας πρέπει να ανήκει κατά τα 2/3 τουλάχιστον
σε ελεγκτικές εταιρείες, στις οποίες έχει χορηγηθεί επαγγελµα-
τική άδεια σε οποιοδήποτε κράτος – µέλος ή σε φυσικά πρόσωπα
για τα οποία συντρέχουν οι προϋποθέσεις που ορίζονται στα
άρθρα 5, 7 έως 11 ή/και 13 . Όταν το όργανο διοίκησης έχει µόνο
δύο µέλη, για τουλάχιστον ένα µέλος πρέπει να συντρέχουν οι
προϋποθέσεις της παρούσας περίπτωσης,

δ) η ελεγκτική εταιρεία να πληροί την προϋπόθεση, που ορί-
ζεται στο άρθρο 5. 

Άρθρο 4
Αναγνώριση ελεγκτικών εταιρειών

(άρθρο 3α της Οδηγίας)

1. Κατά παρέκκλιση από την παρ. 1 του άρθρου 3, ελεγκτική
εταιρεία που έχει αδειοδοτηθεί σε άλλο κράτος µέλος έχει το δι-
καίωµα να διενεργεί υποχρεωτικούς ελέγχους στην Ελλάδα, υπό
τον όρο ότι ο κύριος εταίρος ελέγχου που διενεργεί τον υποχρε-
ωτικό έλεγχο για λογαριασµό της ελεγκτικής εταιρείας πληροί
τις προϋποθέσεις της περιπτωσης α’ της παραγράφου 4 του άρ-
θρου 3. 

2. Ελεγκτική εταιρεία που επιθυµεί να διενεργεί υποχρεωτι-
κούς ελέγχους στην Ελλάδα και έχει λάβει άδεια σε άλλο κράτος
– µέλος εγγράφεται και στο Δηµόσιο Μητρώο, σύµφωνα µε τα
άρθρα 14 και 16.

3. Το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. εγγράφει την εταιρεία στο Δηµόσιο Μη-
τρώο, εάν βεβαιωθεί ότι η ελεγκτική εταιρεία είναι εγγεγραµµένη
στο Δηµόσιο Μητρώο της αρµόδιας αρχής του κράτους - µέλους
καταγωγής της. Για την ως άνω βεβαίωση το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε.
βασίζεται σε πιστοποιητικό της αρµόδιας αρχής του κράτους -
µέλους καταγωγής της ελεγκτικής εταιρείας, το οποίο πρέπει να
έχει εκδοθεί τους τελευταίους τρεις (3) µήνες. 

Η Ε.Λ.Τ.Ε. ενηµερώνει την αρµόδια αρχή του κράτους- µέλους
καταγωγής για την εγγραφή της ελεγκτικής εταιρείας στην Ελ-
λάδα.

Άρθρο 5 
Εντιµότητα

(άρθρο 4 της Οδηγίας)

Επαγγελµατική άδεια χορηγείται µόνο σε φυσικά πρόσωπα και
ελεγκτικές εταιρείες που διαθέτουν τα απαιτούµενα εχέγγυα εν-
τιµότητας και δεν έχουν καταδικασθεί για οποιοδήποτε από τα
αδικήµατα που αναφέρονται στην περίπτωση γ’ της παραγράφου
2 του άρθρου 6. Στα φυσικά πρόσωπα συµπεριλαµβάνονται τα
όργανα διοίκησης και οι νόµιµοι εκπρόσωποι των ελεγκτικών
εταιρειών.

Άρθρο 6
Ανάκληση της επαγγελµατικής άδειας ορκωτού

ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτικής εταιρείας
(άρθρο 5 της Οδηγίας )

1. Η επαγγελµατική άδεια του ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της
ελεγκτικής εταιρείας ανακαλείται προσωρινά ή οριστικά µε από-
φαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε.. 

2. Η επαγγελµατική άδεια του ορκωτού ελεγκτή λογιστή ανα-
καλείται οριστικά στις ακόλουθες περιπτώσεις :

α) επιβολή πειθαρχικής ποινής οριστικής αφαίρεσης επαγγελ-
µατικής άδειας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου,

β) θάνατος ή θέση σε στερητική ή επικουρική δικαστική συµ-
παράσταση κατά τις διατάξεις του Αστικού Κώδικα και διαγρά-
φεται από το Δηµόσιο Μητρώο.
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γ) καταδίκη µε τελεσίδικη απόφαση ποινικού δικαστηρίου για
κλοπή, υπεξαίρεση (κοινή και στην υπηρεσία), απάτη, εκβίαση,
πλαστογραφία, απιστία (κοινή και στην υπηρεσία), δωροδοκία,
παράβαση καθήκοντος, καθώς και για οποιοδήποτε έγκληµα
κατά της γενετήσιας ελευθερίας ή έγκληµα οικονοµικής εκµε-
τάλλευσης της γενετήσιας ζωής ή για κακούργηµα,

δ) συνταξιοδότηση από τον κύριο ασφαλιστικό φορέα,
ε) έλλειψης των προϋποθέσεων των άρθρων 5 και 7 έως 11, 
στ) σε κάθε περίπτωση αµφισβήτησης της εντιµότητας του ορ-

κωτού ελεγκτή λογιστή και εφόσον δεν υλοποιηθούν από αυτόν,
µέσα σε χρονικό διάστηµα που καθορίζεται κατά περίπτωση από
το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. τυχόν µέτρα που θα του υποδειχθούν από
το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε., για να αρθεί η αµφισβήτηση αυτή.

3. Η επαγγελµατική άδεια της ελεγκτικής εταιρείας ανακαλεί-
ται οριστικά στις ακόλουθες περιπτώσεις:

α) επιβολή πειθαρχικής ποινής οριστικής αφαίρεσης επαγγελ-
µατικής άδειας,

β) έλλειψης µίας από τις προϋποθέσεις των περίπτώσεων β’
και γ’ της παραγράφου 4 του άρθρου 3 και εφόσον µέσα σε εύ-
λογο χρονικό διάστηµα, που καθορίζεται κατά περίπτωση από το
Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε., εξακολουθούν να µην πληρούνται οι προϋπο-
θέσεις αυτές,

γ) σε κάθε περίπτωση αµφισβήτησης της εντιµότητάς της και
εφόσον δεν υλοποιηθούν από αυτήν, µέσα σε χρονικό διάστηµα
που καθορίζεται κατά περίπτωση από το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. τυχόν
µέτρα που θα της υποδειχθούν από το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε., για να
αρθεί η αµφισβήτηση αυτή,

δ) σε περίπτωση κατά την οποία τεθεί σε εκκαθάριση ή κηρυχ-
θεί σε πτώχευση. 

4. Η επαγγελµατική άδεια του ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της
ελεγκτικής εταιρείας ανακαλείται προσωρινά όταν επιβληθεί αν-
τίστοιχη πειθαρχική ποινή της περίπτωσης ζ’ της παραγράφου
10 του άρθρου 35.

5. Όταν ανακαλείται για οποιονδήποτε λόγο η άδεια ορκωτού
ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτικής εταιρείας, η Ε.Λ.Τ.Ε. γνωστοποιεί
το γεγονός αυτό και τους λόγους της ανάκλησης στις οικείες αρ-
µόδιες αρχές των κρατών- µελών υποδοχής, στο µητρώο των
οποίων έχει επίσης εγγραφεί ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η
ελεγκτική εταιρεία, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 14. 

6. Σε περίπτωση οριστικής ανάκλησης της άδειας σύµφωνα µε
τις διατάξεις του παρόντος άρθρου, η Ε.Λ.Τ.Ε. προβαίνει στη δια-
γραφή του ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας
από το Δηµόσιο Μητρώο.

Άρθρο 7 
Προσόντα

(άρθρο 6 της Οδηγίας)

1. Για να χορηγηθεί σε φυσικό πρόσωπο επαγγελµατική άδεια
Ορκωτού Ελεγκτή Λογιστή θα πρέπει να συντρέχουν σωρευτικά
στο πρόσωπο του υποψηφίου οι παρακάτω προϋποθέσεις:

α. Ο υποψήφιος να είναι κάτοχος τίτλου σπουδών τριτοβάθ-
µιας πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης (ΑΕΙ) της ηµεδαπής ή ανα-
γνωρισµένου ως ισότιµου τίτλου σπουδών της αλλοδαπής, ή
κάτοχος τίτλου σπουδών τριτοβάθµιας τεχνολογικής εκπαίδευ-
σης (ΤΕΙ) οικονοµικής κατεύθυνσης της ηµεδαπής ή αναγνωρι-
σµένου ως ισότιµου τίτλου σπουδών της αλλοδαπής, ή κάτοχος
µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών οικονοµικής κατεύθυνσης της
ηµεδαπής ή αναγνωρισµένου ως ισότιµου τίτλου σπουδών της
αλλοδαπής.

β. Απόκτηση των αναγκαίων θεωρητικών γνώσεων στα γνω-
στικά αντικείµενα του άρθρου 9, η οποία αποδεικνύεται µε την
επιτυχία του υποψηφίου στις επαγγελµατικές εξετάσεις, επιπέ-
δου πανεπιστηµιακών σπουδών ή ισοδυνάµου επιπέδου, του άρ-
θρου 8. 

γ. Ολοκλήρωση επιτυχώς της πρακτικής άσκησης που προβλέ-
πεται στο άρθρο 11.

2. Η Ε.Λ.Τ.Ε. συνεργάζεται µε τις αντίστοιχες αρχές των άλλων
κρατών - µελών προκειµένου να επιτευχθεί σύγκλιση των απαι-
τήσεων που προβλέπονται στο άρθρο 6 της Οδηγίας 2006/43/ΕΚ,
λαµβάνοντας υπόψη της τις εξελίξεις στην ελεγκτική και στο

επάγγελµα του ελεγκτή και ειδικότερα, τη σύγκλιση που έχει ήδη
επιτευχθεί από το επάγγελµα. Η Ε.Λ.Τ.Ε. συνεργάζεται, επίσης,
µε την Επιτροπή Ευρωπαϊκών Φορέων Εποπτείας των Ελεγκτών
(ΕΕΦΕΕ) και τις αρµόδιες αρχές που αναφέρονται στο άρθρο 20
του Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014 στο βαθµό που η σύγκλιση αυτή
συνδέεται µε τον υποχρεωτικό έλεγχο οντοτήτων δηµόσιου συµ-
φέροντος.

Άρθρο 8
Επαγγελµατικές εξετάσεις

(άρθρο 7 της Οδηγίας)

1. Σκοπός των επαγγελµατικών εξετάσεων είναι να διαπιστωθεί
η κατοχή υψηλού επιπέδου απαραίτητων γνώσεων στα γνωστικά
αντικείµενα του άρθρου 9 και η δυνατότητα της ορθής πρακτικής
εφαρµογής των προαναφερόµενων θεωρητικών γνώσεων.

2. Οι επαγγελµατικές εξετάσεις είναι γραπτές µε την επιφύ-
λαξη της αδυναµίας διενέργειας γραπτών εξετάσεων στις περι-
πτώσεις ατόµων µε ειδικές ανάγκες. Με απόφαση του Διοικητι-
κού Συµβουλίου της Ε.Λ.Τ.Ε. καθορίζονται οι όροι, οι προϋποθέ-
σεις και η διαδικασία για την εξέταση των ατόµων µε ειδικές
ανάγκες.

3. Οι επαγγελµατικές εξετάσεις και οι ειδικές επαγγελµατικές
εξετάσεις που προβλέπονται στο άρθρο 13, τελούν υπό την επο-
πτεία και τον έλεγχο της Ε.Λ.Τ.Ε.. Στο πλαίσιο της εποπτείας και
του ελέγχου αυτού, η Ε.Λ.Τ.Ε. µπορεί µε απόφαση του Δ.Σ. να
αναθέτει την οργάνωση ή εκτέλεση ή αµφότερα τα έργα αυτά
στο  ΣΟΕΛ ή σε άτοµα ή σε φορείς του εσωτερικού ή εξωτερικού
µε αποδεδειγµένη γνώση και εµπειρία στα θέµατα αυτά. Με την
απόφαση ορίζονται τα καθήκοντα και οι όροι υπό τους οποίους
διεκπεραιώνονται. Οι επαγγελµατικές εξετάσεις για όλα ή µέρος
των γνωστικών αντικειµένων ή για όλους ή ορισµένους εξεταζό-
µενους µπορεί να διενεργούνται από κοινού µε τις επαγγελµατι-
κές εξετάσεις άλλων αρµοδίων αρχών κρατών - µελών της Ε.Ε.
ή τρίτων χωρών ή να αποτελούν µέρος των επαγγελµατικών εξε-
τάσεων που διενεργούνται από τις αρχές των χωρών αυτών.

4. Το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. αποφασίζει για κάθε ουσιαστικό ή δια-
δικαστικό θέµα σχετίζεται µε την οργάνωση και διενέργεια των
επαγγελµατικών εξετάσεων και των ειδικών επαγγελµατικών εξε-
τάσεων, που προβλέπονται από το άρθρο 13. Με την εν λόγω
απόφαση συγκροτείται πενταµελής Εξεταστική Επιτροπή, µε
διετή θητεία, η οποία αποτελείται από δύο µέλη Δ.Ε.Π. Α.Ε.Ι, το
ένα εκ των οποίων ορίζεται ως Πρόεδρος, στο γνωστικό πεδίο
της λογιστικής ή της ελεγκτικής και από τρία (3) µέλη που προ-
τείνονται από το ΣΟΕΛ.

Άρθρο 9 
Έλεγχος θεωρητικών γνώσεων 

(άρθρο 8 της Οδηγίας)

1. Τα γνωστικά αντικείµενα των επαγγελµατικών εξετάσεων
είναι, τουλάχιστον, τα ακόλουθα:

α) γενικές Αρχές Λογιστικής και Λογιστικά Πρότυπα,
β) νοµοθετικές ρυθµίσεις και πρότυπα αναφερόµενα στη σύν-

ταξη ατοµικών και ενοποιηµένων οικονοµικών καταστάσεων,
γ) διεθνή Λογιστικά Πρότυπα και Διεθνή Πρότυπα Χρηµατοοι-

κονοµικής Πληροφόρησης,
δ) χρηµατοοικονοµική ανάλυση,
ε) κοστολόγηση και διοικητική λογιστική,
στ) διαχείριση κινδύνων και εσωτερικός έλεγχος,
ζ) ελεγκτική και επαγγελµατικές ικανότητες του ελεγκτή,
η) νοµοθετικές ρυθµίσεις και επαγγελµατικά πρότυπα σχετικά

µε υποχρεωτικούς ελέγχους και τις λοιπές ελεγκτικολογιστικές
εργασίες και τους Ορκωτούς Ελεγκτές Λογιστές,

θ) διεθνή Ελεγκτικά Πρότυπα, όπως αναφέρονται στο άρθρο
30,

ι) κανόνες ανεξαρτησίας και επαγγελµατική δεοντολογία,
ια) αρχές και ειδικά θέµατα εταιρικού δικαίου και εταιρικής δια-

κυβέρνησης συναφή µε ελεγκτικές εργασίες,
ιβ) αρχές και ειδικά θέµατα πτωχευτικού δικαίου,
ιγ) φορολογικό δίκαιο,
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ιδ) αρχές και ειδικά θέµατα αστικού και εµπορικού δικαίου,
ιε) αρχές και ειδικά θέµατα ασφαλιστικού και εργατικού δι-

καίου,
ιστ) πληροφορική και Μηχανογραφικά συστήµατα,
ιζ) αρχές Οικονοµίας, Χρηµατοοικονοµικής και Οικονοµικής

των επιχειρήσεων,
ιη) στοιχεία Μαθηµατικών και Στατιστικής,
ιθ) βασικές αρχές χρηµατοοικονοµικής διοίκησης.
2. Με απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε., δύναται να αναπροσαρ-

µόζεται ο κατάλογος των γνωστικών αντικειµένων της παραγρά-
φου 1 του άρθρου αυτού, σύµφωνα µε τις εξελίξεις της
ελεγκτικής και του ελεγκτικού επαγγέλµατος.

Άρθρο 10 
Απαλλαγές

(άρθρο 9 της Οδηγίας)

1. Κατά παρέκκλιση από το άρθρο 7 αλλά µέσα στο πλαίσιο
του σκοπού των επαγγελµατικών εξετάσεων που καθορίζονται
στην παράγραφο 1 του άρθρου 8 παρέχεται η δυνατότητα απαλ-
λαγής από τις επαγγελµατικές εξετάσεις σε ένα ή περισσότερα
από τα γνωστικά αντικείµενα της παραγράφου 1 του άρθρου 9 ,
αν ο υποψήφιος κατέχει τίτλο σπουδών, όπως ορίζεται στην πα-
ράγραφο 1 του άρθρου 7, για την απόκτηση του οποίου εξετά-
στηκε στα γνωστικά αυτά αντικείµενα ή έχει επιτύχει στα
γνωστικά αυτά αντικείµενα σε επαγγελµατικές εξετάσεις ισοδύ-
ναµες µε τις επαγγελµατικές εξετάσεις του άρθρου 8.

2. Η διαδικασία απαλλαγών από τις επαγγελµατικές εξετάσεις
καθορίζεται µε απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε., στην οποία προ-
βλέπεται, η συγκρότηση πενταµελούς επιτροπής απαλλαγών
από τις επαγγελµατικές εξετάσεις µε τριετή θητεία και στην
οποία ένα µέλος ορίζεται ο Πρόεδρος του Σ.Π.Ε.. Στην εν λόγω
απόφαση οι διαδικασίες που πρέπει να ακολουθούνται για τη χο-
ρήγηση απαλλαγών, από τις επαγγελµατικές εξετάσεις των υπο-
ψηφίων ορκωτών ελεγκτών λογιστών κατά τα οριζόµενα στο
άρθρο 9 του ν. 3693/2008 (Α’ 174), καθώς και οι όροι υπό τους
οποίους διεκπεραιώνονται.

Άρθρο 11 
Πρακτική άσκηση

(άρθρο 10 της Οδηγίας)

1. Για να εξασφαλίζεται η ικανότητα πρακτικής εφαρµογής των
θεωρητικών γνώσεων που αποτελούν αντικείµενο εξετάσεων, οι
ασκούµενοι πραγµατοποιούν πρακτική άσκηση πέντε (5) ετών
τουλάχιστον από τα οποία τα δύο (2) έτη µετά το πέρας των
επαγγελµατικών εξετάσεων, η οποία καλύπτει κυρίως τον έλεγχο
των ετήσιων και ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών καταστά-
σεων ή παρόµοιων οικονοµικών καταστάσεων. 

2. Η πρακτική άσκηση πραγµατοποιείται σε ορκωτό ελεγκτή
λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία που έχει λάβει άδεια σε οποιοδή-
ποτε κράτος - µέλος.

3. Η Ε.Λ.Τ.Ε. έχει δικαίωµα, κατά τη διακριτική της ευχέρεια
και µε κάθε πρόσφορο µέσο, να κρίνει καθ’ όλη τη διάρκεια της
πρακτικής άσκησης και µέσα στα πλαίσια του αντικειµενικού σκο-
πού της πρακτικής άσκησης, την επάρκεια του περιεχοµένου της
πρακτικής άσκησης, καθώς και την επάρκεια της εποπτείας των
ορκωτών ελεγκτών λογιστών επί των ασκούµενων ορκωτών ελεγ-
κτών λογιστών. 

Άρθρο 12
Συνεχής εκπαίδευση

(άρθρο 12 της Οδηγίας)

1. Οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές είναι υποχρεωµένοι να συµ-
µετέχουν σε προγράµµατα συνεχούς εκπαίδευσης για τη διατή-
ρηση επαρκών θεωρητικών γνώσεων, επαγγελµατικών προσό-
ντων και αξιών υψηλού επιπέδου προκειµένου να διατηρούν την
επαγγελµατική άδεια, που προβλέπεται στο άρθρο 3.

2. Η διάρκεια, η δαπάνη της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, η
επάρκεια του περιεχοµένου των προγραµµάτων συνεχούς εκπαί-

δευσης και η επάρκεια των φορέων που τα παρέχουν καθορίζον-
ται µε απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε.. Στα προγράµµατα συνε-
χούς εκπαίδευσης περιλαµβάνονται και τα προγράµµατα, που
παρέχονται από τις ελεγκτικές εταιρείες. 

3. Η µη συµµόρφωση µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου
επισύρει τις κυρώσεις του άρθρου 35. 

Άρθρο 13 
Χορήγηση άδειας σε ορκωτούς ελεγκτές λογιστές 

από άλλα κράτη - µέλη
(άρθρο 14 της Οδηγίας)

1. Οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές που έχουν λάβει επαγγελµα-
τική άδεια σε οποιοδήποτε κράτος - µέλος έχουν δικαίωµα να λά-
βουν επαγγελµατική άδεια στην Ελλάδα, µε την προϋπόθεση ότι
θα επιτύχουν σε ειδικές επαγγελµατικές εξετάσεις, που διενερ-
γούνται στην ελληνική γλώσσα µέσα στα πλαίσια που ορίζονται
από την περίπτωση η’ της παρ.1 του άρθρου 3 του π.δ. 38/2010
(Α’78).

2. Η Ε.Λ.Τ.Ε. συνεργάζεται µε τις αρµόδιες αρχές άλλων κρα-
τών-µελών, στο πλαίσιο της ΕΕΦΕΕ, προκειµένου να επιτευχθεί
σύγκλιση των απαιτήσεων της πρακτικής άσκησης προσαρµογής
και της δοκιµασίας επάρκειας. Στα πλαίσια της συνεργασίας
αυτής ενισχύουν τη διαφάνεια και την προβλεψιµότητα των απαι-
τήσεων. Η Ε.Λ.Τ.Ε. συνεργάζεται µε την ΕΕΦΕΕ και τις αρµόδιες
αρχές που αναφέρονται στο άρθρο 20 του Κανονισµού (ΕΕ)
537/2014 στο βαθµό που η σύγκλιση αυτή συνδέεται µε υποχρε-
ωτικούς ελέγχους οντοτήτων δηµόσιου συµφέροντος.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΓΓΡΑΦΗ ΣΕ ΜΗΤΡΩΟ

Άρθρο 14
Δηµόσιο Μητρώο

(άρθρο 15 της Οδηγίας)

1. Οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές και οι ελεγκτικές εταιρείες εγ-
γράφονται, προκειµένου να ασκήσουν το επάγγελµά τους, στο
Δηµόσιο Μητρώο το οποίο τηρείται από την Ε.Λ.Τ.Ε., σύµφωνα
µε τα άρθρα 15, 16 και 38. Με απόφαση του Δ.Σ. της η Ε.Λ.Τ.Ε.
µπορεί να αναθέτει τα διαδικαστικά θέµατα τηρήσεως του Δη-
µόσιου Μητρώου στον αρµόδιο επαγγελµατικό φορέα (ΣΟΕΛ)
και στην οποία διευκρινίζονται τα ανατιθέµενα καθήκοντα και οι
όροι υπό τους οποίους πρόκειται να διεκπεραιωθούν.

2. Η εγγραφή στο Δηµόσιο Μητρώο, κάθε ορκωτού ελεγκτή
λογιστή και κάθε ελεγκτικής εταιρείας γίνεται µε διακεκριµένη
αρίθµηση (αριθµός µητρώου). Το Δηµόσιο Μητρώο τηρείται σε
ηλεκτρονική µορφή, η πρόσβαση σε αυτό γίνεται µε ηλεκτρονικά
µέσα και είναι προσιτό στο κοινό.

3. Με απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. µπορεί να περιορίζονται
οι γνωστοποιήσεις που απαιτείται να παρέχονται από το Δηµόσιο
Μητρώο, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου και
του άρθρου 15 στις περιπτώσεις και κατά την έκταση που τούτο
είναι αναγκαίο για να περιορισθεί άµεση και σηµαντική απειλή
για την ασφάλεια οποιουδήποτε προσώπου.

4. Το Δηµόσιο Μητρώο περιέχει το όνοµα και τη διεύθυνση της
Ε.Λ.Τ.Ε. ως αρµόδιας αρχής που έχει την τελική ευθύνη για :

α) τη χορήγηση επαγγελµατικής άδειας κατά τα ειδικότερα
οριζόµενα στο άρθρο 3,

β) τη διασφάλιση της ποιότητας της εργασίας κατά τα ειδικό-
τερα οριζόµενα στο άρθρο 33,

γ) τη διενέργεια ερευνών και επιβολής κυρώσεων κατά τα ει-
δικότερα οριζόµενα στο άρθρο 35,

δ) την άσκηση δηµόσιας εποπτείας κατά τα οριζόµενα στο
άρθρο 38.

Άρθρο 15 
Εγγραφή των ορκωτών ελεγκτών λογιστών 

στο Δηµόσιο Μητρώο
(άρθρο 16 της Οδηγίας)
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1. Κάθε εγγραφή ορκωτού ελεγκτή λογιστή στο Δηµόσιο Μη-
τρώο περιέχει τουλάχιστον τα παρακάτω στοιχεία:

α) ονοµατεπώνυµο, πλήρη στοιχεία της επαγγελµατικής διεύ-
θυνσης και αριθµό µητρώου,

β) την επωνυµία και το διακριτικό τίτλο, καθώς και τα πλήρη
στοιχεία της επαγγελµατικής διεύθυνσης και της διαδικτυακής
διεύθυνσης της ελεγκτικής εταιρείας, στην οποία ή για λογαρια-
σµό της οποίας ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής παρέχει τις υπη-
ρεσίες του, ανεξάρτητα από τη νοµική σχέση µε την οποία παρέ-
χονται οι υπηρεσίες αυτές,

γ) πλήρη στοιχεία της εγγραφής του ορκωτού ελεγκτή λογιστή
σε Δηµόσιο Μητρώο άλλων κρατών - µελών ή και της εγγραφής
του ως ελεγκτή τρίτης χώρας, µε σαφή µνεία του αριθµού µη-
τρώου του και του ονόµατος της αρµόδιας, για την εγγραφή
αυτή, αρχής.

2. Οι ελεγκτές τρίτης χώρας που εγγράφονται στο Δηµόσιο
Μητρώο σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 49, εµφανίζονται
στο Δηµόσιο Μητρώο υπό την ιδιότητά τους αυτή και όχι ως ορ-
κωτοί ελεγκτές λογιστές.

3. Η Ε.Λ.Τ.Ε. έχει δικαίωµα να ζητήσει οποιαδήποτε διευκρί-
νιση κρίνει αναγκαία ή να ζητήσει πρόσθετα στοιχεία για την ενη-
µέρωση του Δηµόσιου Μητρώου από τους ορκωτούς ελεγκτές
λογιστές.

Άρθρο 16
Εγγραφή των ελεγκτικών εταιρειών 

στο Δηµόσιο Μητρώο
(άρθρο 17 της Οδηγίας)

1. Κάθε εγγραφή ελεγκτικής εταιρείας στο Δηµόσιο Μητρώο
περιέχει τουλάχιστον τα παρακάτω στοιχεία:

α) το όνοµα, το διακριτικό τίτλο, την πλήρη επαγγελµατική δι-
εύθυνση και τον αριθµό µητρώου,

β) τη νοµική µορφή,
γ) την πλήρη επαγγελµατική διεύθυνση του αρµόδιου για την

παροχή πληροφοριών σχετικά µε την ελεγκτική εταιρεία, καθώς
και πλήρη διαδικτυακή διεύθυνση,

δ) την πλήρη διεύθυνση όλων των επαγγελµατικών εγκαταστά-
σεων της ελεγκτικής εταιρείας στην Ελλάδα,

ε) το ονοµατεπώνυµο και τον αριθµό µητρώου όλων των ορ-
κωτών ελεγκτών λογιστών που παρέχουν τις υπηρεσίες τους
στην ελεγκτική εταιρεία ή ενεργούν για λογαριασµό της ελεγκτι-
κής εταιρείας ή συνδέονται µε οποιονδήποτε τρόπο µε την ελεγ-
κτική εταιρεία, ανεξάρτητα από τη νοµική µορφή της σχέσης
αυτής,

στ) τα πλήρη στοιχεία του ονόµατος και της επαγγελµατικής
διεύθυνσης όλων των ιδιοκτητών της ελεγκτικής εταιρείας,

ζ) τα πλήρη στοιχεία του ονόµατος και της επαγγελµατικής δι-
εύθυνσης όλων των προσώπων που συµµετέχουν στη διοίκηση
της ελεγκτικής εταιρείας,

η) τα πλήρη στοιχεία του δικτύου στο οποίο ανήκει ή µε το
οποίο συνεργάζεται η ελεγκτική εταιρεία,

θ) τα πλήρη στοιχεία τυχόν εγγραφής της ελεγκτικής εται-
ρείας στο Μητρώο Ελεγκτών άλλων κρατών - µελών, ή και της
εγγραφής της ως ελεγκτικής οντότητας τρίτης χώρας, µε σαφή
µνεία του αριθµού µητρώου της και του ονόµατος της αρµόδιας,
για την εγγραφή αυτή, αρχής,

ι) κατά περίπτωση, εάν η ελεγκτική εταιρεία είναι εγγεγραµ-
µένη σύµφωνα µε την παράγρ. 2, του άρθρου 4. 

2. Οι ελεγκτικές οντότητες τρίτης χώρας που εγγράφονται στο
Δηµόσιο Μητρώο του άρθρου 14 σύµφωνα µε τις διατάξεις του
άρθρου 49, εµφανίζονται στο Δηµόσιο Μητρώο σαφώς υπό την
ιδιότητά τους αυτή και όχι ως ελεγκτικές εταιρείες.

3. Η Ε.Λ.Τ.Ε. έχει δικαίωµα να ζητήσει οποιαδήποτε διευκρί-
νιση κρίνει αναγκαία ή να ζητήσει πρόσθετα στοιχεία για την ενη-
µέρωση του Δηµόσιου Μητρώου του άρθρου 14.

Άρθρο 17
Ενηµέρωση των πληροφοριών του Δηµόσιου Μητρώου

(άρθρο 18 της Οδηγίας)

1. Οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές και οι ελεγκτικές εταιρείες
έχουν την αποκλειστική ευθύνη για την υποβολή, µέσα σε δεκα-
πέτνε (15) ηµερολογιακές ηµέρες, των πληροφοριακών στοι-
χείων που προβλέπονται από τις διατάξεις των άρθρων 15 και
16, για την ενηµέρωση της Ε.Λ.Τ.Ε.. Η ίδια υποχρέωση συντρέχει
για τους υπόχρεους, µέσα στην ίδια προθεσµία, και σε περί-
πτωση µεταβολής ενός ή περισσοτέρων από τα στοιχεία αυτά. 

2. Η καθυστέρηση στην παροχή ή άρνηση υποβολής ή ανακρι-
βής υποβολή ή παραπλανητική υποβολή από τους ορκωτούς
ελεγκτές λογιστές, τις ελεγκτικές εταιρείες, τους ορκωτούς
ελεγκτές λογιστές τρίτης χώρας και τις ελεγκτικές οντότητες τρί-
της χώρας των πληροφοριών που προβλέπονται από τις διατά-
ξεις των άρθρων 15 και 16, συνιστά πειθαρχικό παράπτωµα και
επισύρει τις κυρώσεις του άρθρου 35. 

3. Στα πλαίσια της ασκούµενης από την Ε.Λ.Τ.Ε. δηµόσιας επο-
πτείας παρέχεται σε αυτήν το δικαίωµα ελέγχου µε κάθε πρό-
σφορο µέσο της ορθότητας και πληρότητας των πληροφοριακών
στοιχείων που υποβάλλονται κατά την παράγραφο 1.

Άρθρο 18
Τεκµηρίωση της ευθύνης για την παροχή 

των πληροφοριών του Δηµόσιου Μητρώου
(άρθρο 19 της Οδηγίας)

1. Η ακρίβεια και επάρκεια των πληροφοριακών στοιχείων που
προβλέπονται από τα άρθρα 15, 16 και 17 και η τεκµηρίωση της
ευθύνης των προσώπων που παρέχουν στην Ε.Λ.Τ.Ε. τις πληρο-
φορίες αυτές, επικυρώνεται µε την υπογραφή του νόµιµου εκ-
προσώπου της ελεγκτικής εταιρείας ή του ορκωτού ελεγκτή
λογιστή κατά περίπτωση.

2. Στην περίπτωση που η Ε.Λ.Τ.Ε. ζητά παροχή πληροφοριών
ηλεκτρονικώς αυτή δύναται να γίνεται µε ηλεκτρονική υπογραφή
κατά την ισχύουσα νοµοθεσία για τις ηλεκτρονικές υπογραφές.
Με απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. ρυθµίζεται κάθε αναγκαίο
θέµα των άρθρων 15, 16 και 17 αναφορικά µε τη διαδικασία της
ηλεκτρονικής υπογραφής.

Άρθρο 19 
Γλώσσα τήρησης του Δηµόσιου Μητρώου

(άρθρο 20 της Οδηγίας)

Τα πληροφοριακά στοιχεία που προβλέπονται από τα άρθρα
15,16 και 17 καταχωρούνται στο Δηµόσιο Μητρώο στην ελληνική
γλώσσα. Με απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. µπορεί να ορίζεται
ότι τα ανωτέρω πληροφοριακά στοιχεία καταχωρούνται στο µη-
τρώο και σε άλλη επίσηµη γλώσσα της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε
αναφορά εάν η µετάφραση είναι επίσηµη ή όχι.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗ ΔΕΟΝΤΟΛΟΓΙΑ, ΑΝΕΞΑΡΤΗΣΙΑ, 

ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΙΚΟΤΗΤΑ, ΕΜΠΙΣΤΕΥΤΙΚΟΤΗΤΑ
ΚΑΙ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΟ ΑΠΟΡΡΗΤΟ

Άρθρο 20
Επαγγελµατική δεοντολογία και σκεπτικισµός

(άρθρο 21 της Οδηγίας)

1. Οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές και οι ελεγκτικές εταιρείες
υπόκεινται στις αρχές επαγγελµατικής δεοντολογίας της παρα-
γράφου 2 που καλύπτουν τουλάχιστον την ιδιότητά τους ως προ-
στατών του δηµοσίου συµφέροντος, την ακεραιότητα και
αντικειµενικότητά τους, καθώς και την επαγγελµατική τους ικα-
νότητα και τη δέουσα επιµέλεια.

2. Με απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε., εκδίδεται Κώδικας Επαγ-
γελµατικής Δεοντολογίας, που περιλαµβάνει τις αρχές αυτές και
για τον οποίο λαµβάνονται υπόψη οι προβλέψεις του Κώδικα
Επαγγελµατικής Δεοντολογίας της Διεθνούς Οµοσπονδίας Λο-
γιστών (International Federation of Accountants). 

3. Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία, δια-
τηρεί επαγγελµατικό σκεπτικισµό κατά τη διενέργεια του υπο-
χρεωτικού ελέγχου, λαµβάνοντας υπόψη την πιθανότητα ύπαρ-
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ξης ουσιώδους ανακρίβειας λόγω γεγονότων ή συµπεριφοράς
που αποτελούν ενδείξεις για την ύπαρξη παρατυπιών, συµπερι-
λαµβανοµένης της περίπτωσης απάτης ή σφάλµατος, ανεξαρτή-
τως της εµπειρίας που έχει αποκοµίσει στο παρελθόν ο ορκωτός
ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία σχετικά µε την ειλικρί-
νεια και την ακεραιότητα της διοίκησης της ελεγχόµενης οντό-
τητας και των προσώπων που έχουν επιφορτιστεί µε τη διακυβέρ-
νησή της. Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία
επιδεικνύει επαγγελµατικό σκεπτικισµό ιδίως κατά την επισκό-
πηση των εκτιµήσεων της διοίκησης σχετικά µε εύλογες αξίες,
αποµείωση της αξίας περιουσιακών στοιχείων, προβλέψεις και
µελλοντικές ταµειακές ροές που σχετίζονται µε την ικανότητα
της οντότητας να συνεχίζει τις δραστηριότητές της.

4. Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου, ως «επαγγελµατι-
κός σκεπτικισµός» νοείται η συµπεριφορά που περιλαµβάνει διά-
θεση αµφισβήτησης, επαγρύπνηση απέναντι σε συνθήκες που
ενδέχεται να υποδεικνύουν πιθανή ανακρίβεια λόγω σφάλµατος
ή απάτης και κριτική αξιολόγηση των αποδεικτικών εγγράφων
του ελέγχου.

Άρθρο 21 
Ανεξαρτησία και αντικειµενικότητα

(άρθρο 22 της Οδηγίας)

1. Κατά τη διενέργεια του υποχρεωτικού ελέγχου, οι ορκωτοί
ελεγκτές λογιστές, οι ελεγκτικές εταιρείες, καθώς και οποιοδή-
ποτε φυσικό πρόσωπο που είναι σε θέση να επηρεάσει κατά
άµεσο ή έµµεσο τρόπο το αποτέλεσµα του υποχρεωτικού ελέγ-
χου, είναι ανεξάρτητοι από την ελεγχόµενη από αυτούς οντό-
τητα, τηρώντας τις ισχύουσες διατάξεις και δεν επιτρέπεται να
συµµετέχουν µε οποιονδήποτε άµεσο ή έµµεσο τρόπο, στη δια-
δικασία λήψης αποφάσεων της ελεγχόµενης οντότητας, τόσο
κατά την περίοδο που καλύπτεται από τις υπό έλεγχο οικονοµι-
κές καταστάσεις, όσο και κατά την περίοδο διενέργειας του υπο-
χρεωτικού ελέγχου και φέρουν το βάρος της απόδειξης της
ανεξαρτησίας τους.

2. Οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές και οι ελεγκτικές εταιρείες
λαµβάνουν όλα τα εύλογα µέτρα για να διασφαλίσουν ότι κατά
τη διενέργεια του υποχρεωτικού ελέγχου η ανεξαρτησία τους
δεν επηρεάζεται από οποιαδήποτε υφιστάµενη ή δυνητική σύγ-
κρουση συµφερόντων ή επιχειρηµατική ή άλλη άµεση ή έµµεση
σχέση στην οποία εµπλέκεται ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η
ελεγκτική εταιρεία που διενεργεί τον υποχρεωτικό έλεγχο και,
κατά περίπτωση, το δίκτυό του, τα διευθυντικά στελέχη του, οι
ελεγκτές ή οι υπάλληλοί του, οποιαδήποτε άλλα φυσικά πρό-
σωπα, οι υπηρεσίες των οποίων τίθενται στη διάθεση ή υπό τον
έλεγχο του ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας
ή οποιουδήποτε προσώπου συνδέεται άµεσα ή έµµεσα µε αυ-
τούς µέσω της άσκησης ελέγχου. Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής
ή η ελεγκτική εταιρεία δεν διενεργούν υποχρεωτικό έλεγχο όταν
υπάρχει κίνδυνος να ανακύψει αυτοεπισκόπιση, ίδιο συµφέρον,
ιδιότητα συνηγόρου, οικειότητα ή εκφοβισµός που απορρέουν
από οικονοµική, προσωπική, επιχειρηµατική, εργασιακή ή άλλη
σχέση µεταξύ του ορκωτού ελεγκτή λογιστή, της ελεγκτικής
εταιρείας, του δικτύου του, καθώς και οποιουδήποτε φυσικού
προσώπου είναι σε θέση να επηρεάσει το αποτέλεσµα του υπο-
χρεωτικού ελέγχου και της ελεγχόµενης οντότητας, µε αποτέλε-
σµα ένας αντικειµενικός, συνετός και ενηµερωµένος τρίτος,
λαµβάνοντας υπόψη τις εφαρµοζόµενες διασφαλίσεις, να κατέ-
ληγε στο συµπέρασµα ότι υπονοµεύεται η ανεξαρτησία του ορ-
κωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας.

3. Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής, η ελεγκτική εταιρεία, οι κύ-
ριοι εταίροι ελέγχου, οι υπάλληλοι, καθώς και οποιοδήποτε άλλο
φυσικό πρόσωπο, οι υπηρεσίες του οποίου τίθενται στη διάθεση
ή υπό τον έλεγχο του εν λόγω ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της
ελεγκτικής εταιρείας και το οποίο συµµετέχει άµεσα σε δραστη-
ριότητες υποχρεωτικού ελέγχου, καθώς και πρόσωπα που συν-
δέονται στενά µε τα ανωτέρω, δεν κατέχουν ούτε διατηρούν
σηµαντικό και άµεσο συµφέρον και δεν συµµετέχουν σε οποι-
αδήποτε συναλλαγή µε οποιοδήποτε χρηµατοπιστωτικό µέσο
που εκδίδει, εγγυάται ή άλλως υποστηρίζει η ελεγχόµενη οντό-

τητα στον τοµέα των δραστηριοτήτων υποχρεωτικού ελέγχου
που διενεργούν, µε εξαίρεση τα συµφέροντα που τους ανήκουν
έµµεσα µέσω προγραµµάτων διαφοροποιηµένων συλλογικών
επενδύσεων, συµπεριλαµβανοµένων των κεφαλαίων υπό διαχεί-
ριση, όπως τα συνταξιοδοτικά ταµεία και οι ασφαλίσεις ζωής.

4. Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία κατα-
γράφουν στα φύλλα εργασίας του ελέγχου τους, όλους τους ση-
µαντικούς κινδύνους της ανεξαρτησίας τους, καθώς και τις
διασφαλίσεις που εφαρµόστηκαν προς περιορισµό των κινδύ-
νων.

5. Τα αναφερόµενα στην παράγραφο 2 του παρόντος άρθρου
πρόσωπα ή εταιρείες δεν συµµετέχουν ούτε επηρεάζουν κατ’
άλλον τρόπο το αποτέλεσµα του υποχρεωτικού ελέγχου οποιασ-
δήποτε ελεγχόµενης οντότητας, εάν:

α) κατέχουν χρηµατοπιστωτικά µέσα της ελεγχόµενης οντότη-
τας, µε εξαίρεση τα συµφέροντα που κατέχουν έµµεσα µέσω
προγραµµάτων διαφοροποιηµένων συλλογικών επενδύσεων,

β) κατέχουν χρηµατοπιστωτικά µέσα οποιασδήποτε οντότητας
που συνδέεται µε την ελεγχόµενη οντότητα, η κυριότητα των
οποίων µπορεί να προκαλέσει ή να θεωρηθεί γενικά ότι προκαλεί
σύγκρουση συµφερόντων, µε εξαίρεση τα συµφέροντα που κα-
τέχουν έµµεσα µέσω προγραµµάτων διαφοροποιηµένων συλλο-
γικών επενδύσεων,

γ) είχαν σχέση απασχόλησης, επιχειρηµατική ή άλλη σχέση µε
την εν λόγω ελεγχόµενη οντότητα µέσα στην περίοδο που ανα-
φέρεται στην παράγραφο 1 η οποία µπορεί να προκαλέσει ή να
θεωρηθεί γενικά ότι προκαλεί σύγκρουση συµφερόντων.

6. Τα αναφερόµενα στην παράγραφο 2 του παρόντος άρθρου
πρόσωπα ή εταιρείες δεν επιδιώκουν τη λήψη και δεν αποδέχον-
ται χρηµατικά και µη χρηµατικά δώρα ή διευκολύνσεις από την
ελεγχόµενη οντότητα ή οποιαδήποτε οντότητα συνδέεται µε την
ελεγχόµενη οντότητα, εκτός εάν η αξία αυτών θα εθεωρείτο
µικρή ή ασήµαντη από έναν αντικειµενικό, συνετό και ενηµερω-
µένο τρίτο.

7. Εάν µία ελεγχόµενη οντότητα, κατά την περίοδο που καλύ-
πτεται από τις οικονοµικές καταστάσεις εξαγοραστεί, συγχωνευ-
τεί ή εξαγοράσει µια άλλη οντότητα, ο ορκωτός ελεγκτής λογι-
στής ή η ελεγκτική εταιρεία εντοπίζει και αξιολογεί τυχόν τρέ-
χοντα ή πρόσφατα συµφέροντα ή σχέσεις (συµπεριλαµβανοµέ-
νων µη ελεγκτικών υπηρεσιών που παρέχονται στην εν λόγω
οντότητα),  οι οποίες, λαµβάνοντας υπόψη τις υφιστάµενες δια-
σφαλίσεις, θα µπορούσαν να διακυβεύσουν την ανεξαρτησία του
ελεγκτή και την ικανότητά του να συνεχίσει τον υποχρεωτικό
έλεγχο µετά την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος της συγχώνευσης
ή της εξαγοράς.

Το συντοµότερο δυνατόν και σε κάθε περίπτωση εντός τριών
(3) µηνών, ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία
λαµβάνουν όλα τα απαραίτητα µέτρα για τον τερµατισµό τυχόν
υφιστάµενων συµφερόντων ή σχέσεων που ενδέχεται να διακυ-
βεύσουν την ανεξαρτησία τους και, όποτε είναι δυνατόν, υιοθε-
τούν διασφαλίσεις για την ελαχιστοποίηση τυχόν απειλών για την
ανεξαρτησία τους που προκύπτουν από προηγούµενα και τρέ-
χοντα συµφέροντα και σχέσεις.

8. Με απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. µπορεί να εξειδικεύονται
οι κίνδυνοι υπονόµευσης της ανεξαρτησίας και να καθορίζονται
τα πρόσφορα µέτρα τα οποία, εφόσον ληφθούν και υλοποι-
ηθούν, είναι δυνατόν να άρουν ή να µειώσουν σε ανεκτό βαθµό
τους κινδύνους αυτούς.

Άρθρο 22 
Απασχόληση από ελεγχόµενες οντότητες πρώην 

ορκωτών ελεγκτών λογιστών ή υπαλλήλων ορκωτών 
ελεγκτών λογιστών ή ελεγκτικών εταιρειών

(άρθρο 22α της Οδηγίας)

1. Πριν από τη λήξη περιόδου διάρκειας τουλάχιστον ενός (1)
έτους ή, στην περίπτωση υποχρεωτικού ελέγχου οντοτήτων δη-
µοσίου συµφέροντος, πριν από τη λήξη περιόδου διάρκειας του-
λάχιστον δύο (2) ετών από την ηµέρα κατά την οποία έπαψε να
δρα ως ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή κύριος εταίρος ελέγχου
σε σχέση µε την ελεγκτική εργασία, ο ορκωτός ελεγκτής λογι-
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στής ή ο κύριος εταίρος ελέγχου που διενεργεί υποχρεωτικό
έλεγχο εκ µέρους της ελεγκτικής εταιρείας:

α) δεν αναλαµβάνει βασική διευθυντική θέση στην ελεγχόµενη
οντότητα,

β) κατά περίπτωση, δεν συµµετέχει ως µέλος στην επιτροπή
ελέγχου της ελεγχόµενης οντότητας ή αν δεν υφίσταται τέτοια
επιτροπή, στο όργανο που εκτελεί καθήκοντα ισοδύναµα µε αυτά
της επιτροπής ελέγχου,

γ) δεν συµµετέχει ως µη εκτελεστικό µέλος στο διοικητικό συµ-
βούλιο της ελεγχόµενης οντότητας.

2. Οι υπάλληλοι, οι µέτοχοι ή οι εταίροι εκτός των κυρίων εταί-
ρων του ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας
που διενεργεί υποχρεωτικό έλεγχο, καθώς και οποιοδήποτε άλλο
φυσικό πρόσωπο, οι υπηρεσίες του οποίου τίθενται στη διάθεση
ή υπό τον έλεγχο του εν λόγω ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της
ελεγκτικής εταιρείας, δεν αναλαµβάνουν, στην περίπτωση που
οι εν λόγω υπάλληλοι, µέτοχοι, εταίροι ή άλλα φυσικά πρόσωπα
έχουν λάβει προσωπικά άδεια ως ορκωτοί ελεγκτές λογιστές,
οποιαδήποτε από τα καθήκοντα που αναφέρονται στις περιπτώ-
σεις α’, β’ και γ’ της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου, πριν
από το πέρας περιόδου τουλάχιστον ενός (1) έτους από την
άµεση συµµετοχή τους σε εργασία υποχρεωτικού ελέγχου.

Άρθρο 23 
Προετοιµασία του υποχρεωτικού ελέγχου 

και αξιολόγηση των απειλών για την ανεξαρτησία
(άρθρο 22β της Οδηγίας)

1. Πριν αποδεχθεί ή συνεχίσει µία εργασία υποχρεωτικού ελέγ-
χου, ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία αξιο-
λογεί και καταγράφει τα εξής:

- εάν συµµορφώνεται µε τις απαιτήσεις του άρθρου 21,
- εάν υφίστανται απειλές για την ανεξαρτησία του και τις δια-

σφαλίσεις για τη µείωση των απειλών αυτών,
- εάν διαθέτει το κατάλληλο προσωπικό, το χρόνο και τους αν-

θρώπινους και υλικούς πόρους που είναι αναγκαίοι για να διε-
νεργήσει σωστά τον υποχρεωτικό έλεγχο,

- στην περίπτωση ελεγκτικής εταιρείας, εάν ο κύριος εταίρος
ελέγχου έχει λάβει άδεια Ορκωτού Ελεγκτή Λογιστή στο κράτος
- µέλος όπου πρέπει να διενεργηθεί ο υποχρεωτικός έλεγχος.

2. Με απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. µπορεί να προβλέπονται
απλουστευµένες απαιτήσεις για τους ελέγχους που αναφέρονται
στις περιπτώσεις β’ και ε’ της παραγράφου 1 του άρθρου 2.

Άρθρο 24
Εµπιστευτικότητα και επαγγελµατικό απόρρητο

(άρθρο 23 της Οδηγίας)

1. Όλες οι πληροφορίες και όλα τα έγγραφα στα οποία έχει
πρόσβαση ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία
προστατεύονται από τις ισχύουσες διατάξεις περί εµπιστευτικό-
τητας επαγγελµατικού απορρήτου. 

2. Οι κανόνες εµπιστευτικότητας και επαγγελµατικού απορρή-
του που εφαρµόζονται στους ορκωτούς ελεγκτές λογιστές ή στις
ελεγκτικές εταιρείες δεν εµποδίζουν την εφαρµογή των διατά-
ξεων του παρόντος νόµου ή του Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014.

3. Όταν ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία
αντικαθίσταται από άλλον ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτική
εταιρεία, ο προηγούµενος ελεγκτής ή η προηγούµενη εταιρεία
παρέχει στον αντικαταστάτη του πρόσβαση σε όλες τις σχετικές
πληροφορίες που αφορούν την ελεγχόµενη οντότητα και τον πιο
πρόσφατο έλεγχο της εν λόγω οντότητας.

4. Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία που
έχουν αντικατασταθεί σε έναν συγκεκριµένο υποχρεωτικό έλεγ-
χο και ο πρώην ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εται-
ρεία εξακολουθούν, για το συγκεκριµένο υποχρεωτικό έλεγχο,
να έχουν τις υποχρεώσεις που προβλέπονται από τις παραγρά-
φους 1 και 2 του παρόντος άρθρου.

5. Αν ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία διε-
νεργεί υποχρεωτικό έλεγχο οντότητας που είναι µέλος οµίλου,
η µητρική του οποίου είναι εγκατεστηµένη σε τρίτη χώρα, οι κα-

νόνες εµπιστευτικότητας και επαγγελµατικού απορρήτου που
αναφέρονται στην παράγραφο 1 δεν εµποδίζουν τη διαβίβαση
από τον ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή την ελεγκτική εταιρεία απο-
δεικτικών εγγράφων σχετικά µε τον έλεγχο που έχει διενεργηθεί
στον ελεγκτή του οµίλου που είναι εγκατεστηµένος σε τρίτη
χώρα, εάν τα εν λόγω αποδεικτικά έγγραφα είναι απαραίτητα για
την πραγµατοποίηση του ελέγχου των ενοποιηµένων χρηµατο-
οικονοµικών καταστάσεων της µητρικής επιχείρησης.

Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία που διε-
νεργεί τον υποχρεωτικό έλεγχο οντότητας που έχει εκδώσει χρε-
όγραφα σε τρίτη χώρα ή που αποτελεί µέλος οµίλου, ο οποίος
εκδίδει επίσηµες ετήσιες και ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές
καταστάσεις σε τρίτη χώρα µπορεί να διαβιβάζει τα φύλλα ερ-
γασίας του ελέγχου του ή άλλα έγγραφα σχετικά µε τον έλεγχο
της οντότητας αυτής που κατέχει στις αρµόδιες αρχές των εν
λόγω τρίτων χωρών µόνο υπό τις προϋποθέσεις του άρθρου 51.
Η διαβίβαση πληροφοριών στον ελεγκτή του οµίλου που είναι εγ-
κατεστηµένος σε τρίτη χώρα πρέπει να είναι σύµφωνη µε το ν.
2472/1997 και τους ισχύοντες εθνικούς κανόνες για την προστα-
σία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, όπως ισχύουν.

Άρθρο 25
Η ανεξαρτησία και η αντικειµενικότητα των ορκωτών ελεγ-

κτών λογιστών που διενεργούν τον υποχρεωτικό έλεγχο για
λογαριασµό των ελεγκτικών εταιρειών

(άρθρο 24 της Οδηγίας)

Στην περίπτωση που υποχρεωτικοί έλεγχοι διενεργούνται στο
όνοµα και για λογαριασµό ελεγκτικής εταιρείας, οι µέτοχοι ή ιδιο-
κτήτες, καθώς και τα µέλη των διαχειριστικών και διοικητικών ορ-
γάνων της ελεγκτικής εταιρείας ή συνδεδεµένης οντότητας, δεν
παρεµβαίνουν στη διενέργεια του υποχρεωτικού ελέγχου µε
τρόπο που θέτει σε κίνδυνο την ανεξαρτησία και την αντικειµενι-
κότητα του ορκωτού ελεγκτή λογιστή που διενεργεί τον υποχρε-
ωτικό έλεγχο για λογαριασµό της ελεγκτικής εταιρείας. Τυχόν
παρέµβαση συνιστά πειθαρχικό παράπτωµα και επισύρει τις κυ-
ρώσεις του άρθρου 35.

Άρθρο 26
Εσωτερική οργάνωση των ορκωτών ελεγκτών 

λογιστών και ελεγκτικών εταιρειών
(άρθρο 24α της Οδηγίας)

1. Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία πρέπει
να πληροί τις ακόλουθες οργανωτικές απαιτήσεις:

α) Η ελεγκτική εταιρεία θεσπίζει κατάλληλες πολιτικές και δια-
δικασίες για να εξασφαλίζει ότι οι ιδιοκτήτες ή οι µέτοχοί της,
καθώς και τα µέλη των οργάνων διοίκησης και διαχείρισης της
εταιρείας ή µίας συνδεδεµένης εταιρείας, δεν παρεµβαίνουν στη
διενέργεια του υποχρεωτικού ελέγχου µε οποιονδήποτε τρόπο
που να θέτει σε κίνδυνο την ανεξαρτησία και την αντικειµενικό-
τητα του ορκωτού ελεγκτή λογιστή που διενεργεί τον υποχρεω-
τικό έλεγχο εκ µέρους της ελεγκτικής εταιρείας.

β) Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία δια-
θέτει αξιόπιστες διοικητικές και λογιστικές διαδικασίες, µηχανι-
σµούς εσωτερικού ελέγχου διασφάλισης της ποιότητας, αποτε-
λεσµατικές διαδικασίες εκτίµησης των κινδύνων και κατάλληλους
µηχανισµούς ελέγχου και ασφάλειας των συστηµάτων επεξερ-
γασίας δεδοµένων.

Οι εν λόγω µηχανισµοί εσωτερικού ελέγχου διασφάλισης της
ποιότητας είναι σχεδιασµένοι έτσι ώστε να διασφαλίζουν τη συµ-
µόρφωση µε τις αποφάσεις και τις διαδικασίες σε όλα τα επίπεδα
της ελεγκτικής εταιρείας ή της λειτουργικής διάρθρωσης του ορ-
κωτού ελεγκτή λογιστή.

γ) Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία θεσπί-
ζει κατάλληλες πολιτικές και διαδικασίες ώστε να εξασφαλίζει ότι
οι εργαζόµενοί του και οποιαδήποτε φυσικά πρόσωπα, οι υπη-
ρεσίες των οποίων τίθενται στη διάθεσή του ή υπό τον έλεγχό
του και τα οποία συµµετέχουν απευθείας στις δραστηριότητες
υποχρεωτικού ελέγχου διαθέτουν κατάλληλες γνώσεις και πείρα
ως προς τα καθήκοντα που τους ανατίθενται.
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δ) Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία θεσπί-
ζει κατάλληλες πολιτικές και διαδικασίες ώστε να εξασφαλίζει ότι
η ανάθεση σε τρίτους σηµαντικών λειτουργιών του ελέγχου δεν
αναλαµβάνεται κατά τρόπο που βλάπτει την ποιότητα του εσω-
τερικού ελέγχου διασφάλισης της ποιότητας του ορκωτού ελεγ-
κτή λογιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας και την ικανότητα των
αρµόδιων αρχών να εποπτεύουν τη συµµόρφωση του ορκωτού
ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας µε τις υποχρεώσεις
που προβλέπονται στον παρόντα νόµο και, κατά περίπτωση, στον
Κανονισµό (ΕΕ) 537/2014.

ε) Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία θεσπί-
ζει κατάλληλα και αποτελεσµατικά µέτρα οργάνωσης και διοίκη-
σης ώστε να προλαµβάνει, να εντοπίζει, να εξαλείφει ή να διαχει-
ρίζεται και να γνωστοποιεί οποιεσδήποτε απειλές για την ανε-
ξαρτησία του, όπως αναφέρονται στα άρθρα 21, 22 και 23. 

στ) Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία θε-
σπίζει κατάλληλες πολιτικές και διαδικασίες για τη διενέργεια
υποχρεωτικών ελέγχων, την καθοδήγηση, την εποπτεία και την
επισκόπηση των δραστηριοτήτων των εργαζοµένων και την ορ-
γάνωση της δοµής του φακέλου ελέγχου, όπως αναφέρεται στην
παράγραφο 5 του άρθρου 27.

ζ) Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία καθο-
ρίζει εσωτερικό σύστηµα διασφάλισης ποιότητας, ώστε να εξα-
σφαλίζει την ποιότητα του υποχρεωτικού ελέγχου.

Το σύστηµα διασφάλισης ποιότητας καλύπτει τουλάχιστον τις
πολιτικές και τις διαδικασίες που περιγράφονται στην περίπτωση
στ’. Στην περίπτωση ελεγκτικής εταιρείας, την ευθύνη για το
εσωτερικό σύστηµα διασφάλισης ποιότητας φέρει πρόσωπο που
έχει την ιδιότητα του ορκωτού ελεγκτή λογιστή.

η) Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία χρη-
σιµοποιεί κατάλληλα συστήµατα, ανθρώπινους και υλικούς πό-
ρους και διαδικασίες, ώστε να εξασφαλίζει τη συνέχεια και την
κανονικότητα της εκτέλεσης των δραστηριοτήτων υποχρεωτικού
ελέγχου.

θ) Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία λαµ-
βάνει επίσης κατάλληλα και αποτελεσµατικά µέτρα οργάνωσης
και διοίκησης για την αντιµετώπιση και την καταγραφή συµβάν-
των που έχουν ή µπορεί να έχουν σοβαρές επιπτώσεις στην ακε-
ραιότητα των δραστηριοτήτων υποχρεωτικού ελέγχου που εκτε-
λεί.

ι) Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία διαθέ-
τει κατάλληλες πολιτικές αποδοχών, συµπεριλαµβανοµένης της
κατανοµής κερδών, που παρέχουν επαρκή κίνητρα επιδόσεων
για τη διασφάλιση της ποιότητας του ελέγχου. Συγκεκριµένα, το
ύψος των εσόδων που λαµβάνει ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή
η ελεγκτική εταιρεία από την παροχή µη ελεγκτικών υπηρεσιών
στην ελεγχόµενη οντότητα δεν αποτελεί µέρος της αξιολόγησης
των επιδόσεων και των αποδοχών οποιουδήποτε προσώπου συµ-
µετέχει ή είναι σε θέση να επηρεάσει τη διεξαγωγή του ελέγχου.

ια) Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία πα-
ρακολουθεί και αξιολογεί την επάρκεια και την αποτελεσµατικό-
τητα των συστηµάτων του, των εσωτερικών µηχανισµών ελέγχου
διασφάλισης της ποιότητας και των µέτρων που έχουν τεθεί σε
εφαρµογή σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο και, κατά περίπτωση,
τον Κανονισµό (ΕΕ) 537/2014 και λαµβάνει κατάλληλα µέτρα για
την αντιµετώπιση οποιωνδήποτε ελλείψεων. Ο ορκωτός ελεγκτής
λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία πραγµατοποιεί ιδίως ετήσια
αξιολόγηση του εσωτερικού συστήµατος διασφάλισης ποιότη-
τας που αναφέρεται στην περίπτωση ζ’ της παρούσας παραγρά-
φου. Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία διατη-
ρεί αρχείο µε τα ευρήµατα της αξιολόγησης αυτής και οποιοδή-
ποτε προτεινόµενο µέτρο για την τροποποίηση του εσωτερικού
συστήµατος διασφάλισης της ποιότητας.

Οι πολιτικές και οι διαδικασίες που αναφέρονται στις ανωτέρω
περιπτώσεις καταγράφονται και κοινοποιούνται στους υπαλλή-
λους του ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας.

Οποιαδήποτε ανάθεση λειτουργιών ελέγχου σε τρίτους, όπως
αναφέρεται στην περίπτωση δ’ της παρούσας παραγράφου, δεν
επηρεάζει την ευθύνη του ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγ-
κτικής εταιρείας έναντι της ελεγχόµενης οντότητας.

Με απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. δύναται να προβλέπονται

πιο απλουστευµένες απαιτήσεις για τους ελέγχους που αναφέ-
ρονται στις περιπτώσεις β’ και ε’ της παραγράφου 1 του άρθρου
2.

2. Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία λαµ-
βάνει υπόψη το µέγεθος και την πολυπλοκότητα των δραστηριο-
τήτων του/της κατά τη συµµόρφωση µε τις παρούσες απαιτήσεις
που καθορίζονται στην παράγραφο 1. Ο ορκωτός ελεγκτής λο-
γιστής ή η ελεγκτική εταιρεία πρέπει να είναι σε θέση να αποδεί-
ξει στην Ε.Λ.Τ.Ε. ότι οι πολιτικές και οι διαδικασίες που αποσκο-
πούν στη συµµόρφωση αυτή είναι οι κατάλληλες δεδοµένου του
µεγέθους και της πολυπλοκότητας των δραστηριοτήτων του ορ-
κωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας.

Άρθρο 27
Οργάνωση του έργου

(άρθρο 24β της Οδηγίας)

1. Στο πλαίσιο διενέργειας υποχρεωτικού ελέγχου η ελεγκτική
εταιρεία ορίζει τουλάχιστον έναν κύριο εταίρο ελέγχου. Η ελεγ-
κτική εταιρεία παρέχει στον ή στους κυρίους εταίρους ελέγχου
επαρκείς πόρους και προσωπικό µε την ικανότητα και τη δυνα-
τότητα που απαιτείται για την εκτέλεση των καθηκόντων τους
κατά το δέοντα τρόπο. Η διασφάλιση της ποιότητας του ελέγχου,
η ανεξαρτησία και η επάρκεια αποτελούν τα κύρια κριτήρια όταν
η ελεγκτική εταιρεία επιλέγει τους κύριους εταίρους ελέγχου
που θα διοριστούν. Οι κύριοι εταίροι ελέγχου συµµετέχουν
ενεργά στη διενέργεια του υποχρεωτικού ελέγχου.

2. Κατά τη διενέργεια του υποχρεωτικού ελέγχου, ο κύριος
εταίρος ελέγχου που υπογράφει την έκθεση ελέγχου για λογα-
ριασµό του ή για λογαριασµό ελεγκτικής εταιρείας αφιερώνει
επαρκή χρόνο, τα κριτήρια του οποίου δύνανται να προσδιορί-
ζονται µε απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. και κατανέµει επαρκείς
ανθρώπινους και υλικούς πόρους που θα τον διευκολύνουν να
πραγµατοποιήσει δεόντως τα καθήκοντά του.

3. Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία δια-
τηρεί αρχείο µε τις ενδεχόµενες παραβάσεις των διατάξεων του
παρόντος νόµου και, κατά περίπτωση, του Κανονισµού (ΕΕ)
537/2014, εκτός εάν πρόκειται για ασήµαντες παραβάσεις. Οι ορ-
κωτοί ελεγκτές λογιστές και οι ελεγκτικές εταιρείες τηρούν επί-
σης αρχείο των συνεπειών οποιωνδήποτε από τις παραπάνω πα-
ραβάσεις, στο οποίο συµπεριλαµβάνουν και τα µέτρα που ελή-
φθησαν για την αντιµετώπιση των παραβάσεων αυτών και για την
τροποποίηση του εσωτερικού συστήµατος διασφάλισης ποιότη-
τας. Καταρτίζουν ετήσια έκθεση που περιλαµβάνει την επισκό-
πηση τυχόν µέτρων που έχουν ληφθεί και κοινοποιούν την έκθε-
ση εσωτερικά.

Όταν ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία
απευθύνεται σε εξωτερικούς εµπειρογνώµονες για την παροχή
συµβουλών, καταγράφει το σχετικό αίτηµα και τις συµβουλές
που έλαβε.

4. O ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία δια-
τηρεί µητρώο µε τους λογαριασµούς των πελατών. Το εν λόγω
µητρώο περιλαµβάνει τα ακόλουθα δεδοµένα για κάθε πελάτη
υποβληθέντα σε έλεγχο:

α) το ονοµατεπώνυµο ή την επωνυµία, τη διεύθυνση και την
επιχειρηµατική έδρα,

β) στην περίπτωση ελεγκτικής εταιρείας, τα ονόµατα του ή των
κυρίων εταίρων όπως ορίζονται στην παράγραφο 15 του άρθρου
2. 

γ) τις αµοιβές που χρεώθηκαν για τον υποχρεωτικό έλεγχο και
τις αµοιβές που χρεώθηκαν για άλλες υπηρεσίες σε κάθε οικο-
νοµική χρήση.

5. O ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία κα-
ταρτίζει φάκελο ελέγχου για κάθε υποχρεωτικό έλεγχο.

O ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία καταγρά-
φει τουλάχιστον τα δεδοµένα που συγκεντρώνονται, σύµφωνα
µε την παράγραφο 1 του άρθρου 23 και, κατά περίπτωση, τα
άρθρα 6 έως 8 του Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014.

O ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία διατηρεί
τυχόν άλλα δεδοµένα και έγγραφα που έχουν σηµασία για την
υποστήριξη της έκθεσης που αναφέρεται στο άρθρο 32 και, κατά

4166 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



περίπτωση, στα άρθρα 10 και 11 του ως άνω Κανονισµού και για
την παρακολούθηση της συµµόρφωσης µε τον παρόντα νόµο και
άλλες ισχύουσες νοµικές απαιτήσεις.

Ο φάκελος ελέγχου οριστικοποιείται το αργότερο εντός εξή-
ντα (60) ηµερών από την ηµεροµηνία υπογραφής της έκθεσης
ελέγχου που αναφέρεται στο άρθρο 32 και κατά περίπτωση, στο
άρθρο 10 του ως άνω Κανονισµού.

6. O ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία τηρεί
αρχείο οποιωνδήποτε καταγγελιών υποβλήθηκαν εγγράφως σχε-
τικά µε την εκτέλεση των υποχρεωτικών ελέγχων που διενεργή-
θηκαν.

7. Με απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. ορίζονται πιο απλουστευ-
µένες απαιτήσεις σε ό,τι αφορά τις παραγράφους 3 και 6 του πα-
ρόντος άρθρου για τους ελέγχους που αναφέρονται στις
περιπτώσεις β’ και ε’ της παραγράφου 1 του άρθρου 2.

Άρθρο 28
Αντικείµενο του υποχρεωτικού ελέγχου

(άρθρο 25α της Οδηγίας)

Με την επιφύλαξη των απαιτήσεων υποβολής εκθέσεων που
αναφέρονται στο άρθρο 32 και, κατά περίπτωση, στα άρθρα 10
και 11 του Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014, το αντικείµενο του υπο-
χρεωτικού ελέγχου δεν περιλαµβάνει διασφάλιση σχετικά µε τη
µελλοντική βιωσιµότητα της ελεγχόµενης οντότητας ή την απο-
δοτικότητα ή αποτελεσµατικότητα µε την οποία το διαχειριστικό
ή διοικητικό όργανο έχει χειριστεί ή θα χειρίζεται τις υποθέσεις
της οντότητας.

Άρθρο 29
Αµοιβή υποχρεωτικών ελέγχων

(άρθρο 25 της Οδηγίας)

1. Η αµοιβή για υπηρεσίες από ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή
ελεγκτική εταιρεία δεν επιτρέπεται να εξαρτάται από οποιαδή-
ποτε αίρεση. Αµοιβές υπό αίρεση είναι οι αµοιβές για ελεγκτικές
εργασίες που υπολογίζονται σε προκαθορισµένη βάση σε σχέση
µε το αποτέλεσµα ή την έκβαση µιας συναλλαγής ή το αποτέλε-
σµα του εκτελούµενου έργου. Επίσης, δεν επιτρέπεται η αµοιβή
για τη διενέργεια υποχρεωτικού ελέγχου από ορκωτό ελεγκτή
λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία, που επηρεάζεται από την παροχή
συµπληρωµατικών υπηρεσιών στην ελεγχόµενη οντότητα ή σε
θυγατρική της ή σε συγγενή της ή σε από κοινού ελεγχόµενη ον-
τότητα, από τον ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία ή
από συνδεδεµένο µέρος της ελεγκτικής εταιρείας ή από ορκωτό
ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία που ανήκει στο ίδιο δίκτυο
µε αυτούς. 

2. Εάν οι αµοιβές υποχρεωτικού ελέγχου που αναλαµβάνεται
για πρώτη φορά είναι µικρότερες σε ποσοστό 15% και άνω από
τις αµοιβές της προηγούµενης χρήσης, τότε ο συγκεκριµένος
υποχρεωτικός έλεγχος δύναται να εντάσσεται στο ετήσιο πρό-
γραµµα ποιοτικών ελέγχων της Ε.Λ.Τ.Ε.. 

3. Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία υπο-
χρεούται να επιφυλαχθεί για την αποδοχή της εντολής ελέγχου
µιας οικονοµικής µονάδας, αν η προς έλεγχο οντότητα δεν έχει
εξοφλήσει πλήρως τη νόµιµη αµοιβή ελέγχου της προηγούµενης
χρήσεως ή χρήσεων. Η επιφύλαξη αυτή γνωστοποιείται εγγρά-
φως στη διοίκηση της οικονοµικής µονάδας, µε κοινοποίηση στην
Ε.Λ.Τ.Ε. και µπορεί να αρθεί µετά από έγκριση της Ε.Λ.Τ.Ε..

ΚΕΦΑΛΑΙΟ E’
ΕΛΕΓΚΤΙΚΑ ΠΡΟΤΥΠΑ ΚΑΙ ΕΚΘΕΣΕΙΣ ΕΛΕΓΧΟΥ

Άρθρο 30 
Ελεγκτικά Πρότυπα

(άρθρο 26 της Οδηγίας)

1. Οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές και οι ελεγκτικές εταιρείες
διενεργούν τους υποχρεωτικούς ελέγχους σύµφωνα µε τα διε-
θνή ελεγκτικά πρότυπα που υιοθετεί η Επιτροπή. 

2. Μέχρι την υιοθέτηση από την Επιτροπή των διεθνών ελεγ-

κτικών προτύπων, για τους σκοπούς της παραγράφου 1, ως «διε-
θνή ελεγκτικά πρότυπα» νοούνται τα Διεθνή Πρότυπα Ελέγχου
(ΔΠΕ), το Διεθνές Πρότυπο Δικλίδων Ποιότητας 1 (ΔΠΔΠ 1) και
κάθε άλλο σχετικό πρότυπο που έχει εκδοθεί από τη Διεθνή Οµο-
σπονδία Λογιστών (IFAC) µέσω του Διεθνούς Συµβουλίου Προ-
τύπων Ελέγχου και Διασφάλισης (IAASB), εφόσον έχει συνάφεια
µε τον υποχρεωτικό έλεγχο, έχει µεταφραστεί στην ελληνική
γλώσσα, έχει εγκριθεί από την Ε.Λ.Τ.Ε. και έχει δηµοσιευθεί στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

3. Με απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε., µπορούν να υιοθετούνται
ελεγκτικές διαδικασίες ή απαιτήσεις που διασφαλίζουν την ανα-
λογική εφαρµογή των ελεγκτικών προτύπων στους υποχρεωτι-
κούς ελέγχους των µικρών επιχειρήσεων, στο µέτρο που η εφαρ-
µογή τους προσιδιάζει στην κλίµακα και στην πολυπλοκότητα
των δραστηριοτήτων των επιχειρήσεων αυτών.

Άρθρο 31 
Υποχρεωτικοί έλεγχοι ενοποιηµένων 

οικονοµικών καταστάσεων
(άρθρο 27 της Οδηγίας)

1. Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία που
έχει αναλάβει τον υποχρεωτικό έλεγχο ενοποιηµένων οικονοµι-
κών καταστάσεων:

α) φέρει την πλήρη ευθύνη για την έκθεση ελέγχου που ανα-
φέρεται στο άρθρο 32 και, κατά περίπτωση, στο άρθρο 10 του
Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014 και, ενδεχοµένως, για τη συµπληρω-
µατική έκθεση προς την επιτροπή ελέγχου σύµφωνα µε το άρθρο
11 του Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014,

β) ο ελεγκτής του οµίλου αξιολογεί τον έλεγχο που διενήργη-
σαν τυχόν ελεγκτές τρίτης χώρας ή ορκωτοί ελεγκτές λογιστές
και ελεγκτικές οντότητες ή ελεγκτικές εταιρείες τρίτης χώρας
για τους σκοπούς του ελέγχου του οµίλου και τεκµηριώνει το
είδος, τη χρονική στιγµή και την έκταση του έργου που επιτέλε-
σαν οι εν λόγω ελεγκτές, συµπεριλαµβανοµένης, κατά περί-
πτωση, της επισκόπησης από τον ελεγκτή του οµίλου σχετικών
τµηµάτων των αποδεικτικών εγγράφων του ελέγχου, 

γ) ο ελεγκτής του οµίλου προβαίνει σε επισκόπηση του ελεγ-
κτικού έργου που επιτέλεσαν οι ελεγκτές τρίτης χώρας ή οι ορ-
κωτοί ελεγκτές λογιστές και οι ελεγκτικές οντότητες ή οι
ελεγκτικές εταιρείες τρίτης χώρας για τους σκοπούς του ελέγ-
χου του οµίλου και καταγράφει το εν λόγω έργο.

Τα αποδεικτικά έγγραφα που διατηρεί ο ελεγκτής του οµίλου,
θα πρέπει να είναι τέτοια ώστε να επιτρέπουν στην Ε.Λ.Τ.Ε. να
προβαίνει σε επισκόπηση του έργου του ελεγκτή του οµίλου.

Για τους σκοπούς του πρώτου εδαφίου της περίπτωσης γ’ της
παρούσας παραγράφου, ο ελεγκτής του οµίλου ζητά τη συµφω-
νία των ελεγκτών τρίτης χώρας, των σχετικών ελεγκτικών οντο-
τήτων ή ελεγκτικών εταιρειών τρίτης χώρας για τη διαβίβαση των
σχετικών αποδεικτικών εγγράφων κατά τη διενέργεια του ελέγ-
χου των ενοποιηµένων οικονοµικών καταστάσεων, ως προϋπό-
θεση για να µπορεί ο ελεγκτής του οµίλου να βασίζεται στο έργο
των εν λόγω ελεγκτών τρίτης χώρας, Ορκωτών Ελεγκτών Λογι-
στών, ελεγκτικών οντοτήτων ή ελεγκτικών εταιρειών τρίτης
χώρας.

2. Όταν ο ελεγκτής του οµίλου δεν είναι σε θέση να συµµορ-
φωθεί µε το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της προηγούµενης
παραγράφου, λαµβάνει κατάλληλα µέτρα και ενηµερώνει την
Ε.Λ.Τ.Ε..

Τα εν λόγω µέτρα είναι δυνατόν, κατά περίπτωση, να περιλαµ-
βάνουν τη διενέργεια συµπληρωµατικού υποχρεωτικού ελέγχου
στη συναφή θυγατρική, είτε άµεσα είτε µε ανάθεση των εν λόγω
εργασιών σε τρίτους.

3. Στην περίπτωση που ο ελεγκτής του οµίλου υπόκειται σε
επιθεώρηση διασφάλισης της ποιότητας ή σε έρευνα σχετικά µε
τον υποχρεωτικό έλεγχο των ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών
καταστάσεων ενός οµίλου επιχειρήσεων, ο ελεγκτής του οµίλου,
εφόσον του ζητηθεί, θέτει στη διάθεση της Ε.Λ.Τ.Ε. τα σχετικά
αποδεικτικά έγγραφα που διατηρεί όσον αφορά το ελεγκτικό
έργο που έχουν εκτελέσει οι αντίστοιχοι ελεγκτές τρίτης χώρας,
ορκωτοί ελεγκτές λογιστές, ελεγκτικές οντότητες ή ελεγκτικές
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εταιρείες τρίτης χώρας για το σκοπό του ελέγχου του οµίλου,
συµπεριλαµβανοµένων οποιωνδήποτε εγγράφων εργασίας που
αφορούν τον έλεγχο του οµίλου.

Η Ε.Λ.Τ.Ε. µπορεί να ζητήσει την υποβολή συµπληρωµατικών
αποδεικτικών εγγράφων του ελεγκτικού έργου που επιτελείται
από τυχόν ορκωτούς ελεγκτές λογιστές ή ελεγκτικές εταιρείες
για το σκοπό του ελέγχου του οµίλου από τις αρµόδιες αρχές
σύµφωνα µε το άρθρο 41. Εάν µητρική ή θυγατρική εταιρεία οµί-
λου επιχειρήσεων ελέγχεται από ελεγκτή ή ελεγκτές ή ελεγκτική
οντότητα ή ελεγκτικές οντότητες τρίτης χώρας, η Ε.Λ.Τ.Ε. ζητεί
συµπληρωµατικά αποδεικτικά έγγραφα του ελεγκτικού έργου
που διενεργήθηκε από τυχόν ελεγκτές τρίτης χώρας ή ελεγκτι-
κές οντότητες τρίτης χώρας από τις σχετικές αρµόδιες αρχές
τρίτων χωρών µέσω των συµφωνιών συνεργασίας που αναφέ-
ρονται στο άρθρο 51. Κατά παρέκκλιση από το τρίτο εδάφιο, εάν
µητρική ή θυγατρική εταιρεία οµίλου επιχειρήσεων ελέγχεται
από ελεγκτή ή ελεγκτές ή ελεγκτική οντότητα ή ελεγκτικές ον-
τότητες τρίτης χώρας που δεν έχουν συνάψει συµφωνία συνερ-
γασίας, όπως αναφέρεται στο άρθρο 51, ο ελεγκτής του οµίλου
είναι υπεύθυνος να διασφαλίσει, εφόσον του ζητηθεί, την κατάλ-
ληλη παράδοση των αποδεικτικών φύλλων εργασίας του ελεγ-
κτικού έργου που επιτελέστηκε από τους εν λόγω ελεγκτές
τρίτης χώρας ή τις ελεγκτικές οντότητες τρίτης χώρας, συµπε-
ριλαµβανοµένων των εγγράφων εργασίας που είναι απαραίτητα
για τον έλεγχο του οµίλου. Για να διασφαλίσει την παράδοση
αυτή, ο ελεγκτής του οµίλου διατηρεί αντίγραφα αυτών των απο-
δεικτικών εγγράφων ή εναλλακτικά, συµφωνεί µε τους ελεγκτές
τρίτης χώρας ή τις ελεγκτικές οντότητες τρίτης χώρας ότι πρό-
κειται να έχουν απεριόριστη πρόσβαση στα έγγραφα αυτά κατό-
πιν αιτήσεως ή λαµβάνει οποιοδήποτε άλλο ενδεδειγµένο µέτρο.
Αν τα φύλλα εργασίας του ελέγχου δεν µπορούν να διαβιβα-
σθούν, για νοµικούς ή άλλους λόγους, από µια τρίτη χώρα στον
ελεγκτή του οµίλου, τα αποδεικτικά έγγραφα που διατηρεί ο
ελεγκτής του οµίλου περιλαµβάνουν απόδειξη ότι αυτός προέβη
σε κατάλληλες ενέργειες προκειµένου να αποκτήσει πρόσβαση
στα αποδεικτικά έγγραφα του ελέγχου και, σε περίπτωση εµπο-
δίων πέραν των νοµικών που προκύπτουν από τη νοµοθεσία της
εν λόγω τρίτης χώρας, αποδεικτικά στοιχεία σχετικά µε την
ύπαρξη αυτών των εµποδίων.

Άρθρο 32 
Έκθεση Ελέγχου

(άρθρο 28 της Οδηγίας)

1. Οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές ή οι ελεγκτικές εταιρείες πα-
ρουσιάζουν τα αποτελέσµατα του υποχρεωτικού ελέγχου σε έκ-
θεση ελέγχου. Η έκθεση καταρτίζεται σύµφωνα µε τις απαιτήσεις
των ελεγκτικών προτύπων του άρθρου 30. 

2. Η έκθεση ελέγχου καταρτίζεται εγγράφως και πρέπει: 
α) να προσδιορίζεται σε αυτήν η οντότητα της οποίας οι ετή-

σιες ή ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις αποτε-
λούν το αντικείµενο του υποχρεωτικού ελέγχου, να προσδιορί-
ζονται οι ετήσιες ή ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστά-
σεις, η περίοδος και η ηµεροµηνία λήξης της που καλύπτουν και
να ορίζεται το πλαίσιο χρηµατοοικονοµικής πληροφόρησης που
εφαρµόσθηκε κατά την κατάρτιση των οικονοµικών καταστά-
σεων�

β) να περιλαµβάνει περιγραφή του πεδίου του υποχρεωτικού
ελέγχου, µε αναφορά τουλάχιστον στα ελεγκτικά πρότυπα βάσει
των οποίων διενεργήθηκε ο υποχρεωτικός έλεγχος�

γ) να περιλαµβάνει επαγγελµατική γνώµη ελέγχου, η οποία
διατυπώνεται µε σαφήνεια από τους ορκωτούς ελεγκτές λογι-
στές ή τις ελεγκτικές εταιρείες ως γνώµη χωρίς επιφύλαξη, γνώ-
µη µε επιφύλαξη ή αρνητική γνώµη για: 

αα) το κατά πόσον οι ετήσιες χρηµατοοικονοµικές καταστά-
σεις παρέχουν πιστή και πραγµατική εικόνα σύµφωνα µε το αν-
τίστοιχο πλαίσιο χρηµατοοικονοµικής πληροφόρησης, και

ββ) κατά περίπτωση, εάν οι ετήσιες χρηµατοοικονοµικές κα-
ταστάσεις συνάδουν µε τις κανονιστικές απαιτήσεις.

Εάν οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές αδυνατούν να διατυπώσουν
γνώµη ελέγχου, στην έκθεση περιλαµβάνεται αδυναµία έκφρα-

σης γνώµης�
δ) να αναφέρει οποιαδήποτε άλλα ζητήµατα στα οποία οι ορ-

κωτοί ελεγκτές λογιστές ή οι ελεγκτικές εταιρείες εφιστούν την
προσοχή υπογραµµίζοντάς τα χωρίς να διατυπώνουν γνώµη µε
επιφύλαξη�

ε) να περιλαµβάνει δήλωση εάν, σύµφωνα µε τη γνώση και την
κατανόηση της επιχείρησης και του περιβάλλοντός της που απο-
κτήθηκαν κατά τον έλεγχο, έχουν εντοπιστεί οι ουσιώδεις ανα-
κρίβειες στην έκθεση διαχείρισης και αναφέρεται η φύση των
ανακριβειών αυτών�

στ) να περιλαµβάνει γνώµη και δήλωση που αναφέρεται στο
στοιχείο γ’ της περίπτωσης 5 της Υποπαραγράφου Α1 της παρ.
Α’ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’94)

ζ) να περιλαµβάνει δήλωση για οποιαδήποτε ουσιώδη αβεβαι-
ότητα όσον αφορά γεγονότα ή συνθήκες τα οποία ενδέχεται να
προκαλέσουν σηµαντικές αµφιβολίες σχετικά µε την ικανότητα
της οντότητας να συνεχίσει τις επιχειρηµατικές της δραστηριό-
τητες�

η) να αναφέρει την έδρα των ορκωτών ελεγκτών λογιστών ή
των ελεγκτικών εταιρειών.

3. Όταν ο υποχρεωτικός έλεγχος διενεργήθηκε από περισσό-
τερους του ενός ορκωτούς ελεγκτές λογιστές ή ελεγκτικές εται-
ρείες, αυτοί/ές συµφωνούν ως προς τα αποτελέσµατα του
υποχρεωτικού ελέγχου και υποβάλλουν κοινή έκθεση και γνώµη.
Σε περίπτωση διαφωνίας, κάθε ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή
ελεγκτική εταιρεία υποβάλλει τη γνώµη του σε χωριστή παρά-
γραφο της έκθεσης ελέγχου και αιτιολογεί τη διαφωνία του.

4. Η έκθεση ελέγχου φέρει ηµεροµηνία και υπογραφή του ορ-
κωτού ελεγκτή λογιστή. Εάν ο υποχρεωτικός έλεγχος διενεργεί-
ται από ελεγκτική εταιρεία, η έκθεση ελέγχου φέρει την υπο-
γραφή τουλάχιστον του Ορκωτού (ών) Ελεγκτή(ών) Λογιστή (ών)
που διενεργούν τον υποχρεωτικό έλεγχο για λογαριασµό της
ελεγκτικής εταιρείας. Όταν περισσότεροι/ες του ενός/µίας ορ-
κωτοί ελεγκτές λογιστές ή ελεγκτικές εταιρείες έχουν προσλη-
φθεί ταυτοχρόνως, η έκθεση ελέγχου υπογράφεται από όλους
τους ορκωτούς ελεγκτές λογιστές ή τουλάχιστον τους ορκωτούς
ελεγκτές λογιστές που διενεργούν τον υποχρεωτικό έλεγχο εκ
µέρους κάθε ελεγκτικής εταιρείας. Σε εξαιρετικές περιστάσεις,
η Ε.Λ.Τ.Ε., µε απόφαση του Δ.Σ., δύναται να αποφασίζει ότι η
υπογραφή ή οι υπογραφές αυτές δεν απαιτούνται να γνωστοποι-
ηθούν στο κοινό, εφόσον η γνωστοποίηση αυτή µπορεί να προ-
καλέσει άµεση και σηµαντική απειλή για την προσωπική ασφά-
λεια οποιουδήποτε προσώπου. Σε κάθε περίπτωση, τα ονόµατα
των συµµετεχόντων γνωστοποιούνται στην Ε.Λ.Τ.Ε.. 

5. Η έκθεση των ορκωτών ελεγκτών λογιστών ή της ελεγκτικής
εταιρείας για τις ετήσιες και ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές
καταστάσεις είναι σύµφωνη µε τις απαιτήσεις των παραγράφων
1 έως 4. Κατά τη διατύπωση γνώµης σχετικά µε την αντιστοιχία
της έκθεσης διαχείρισης µε τις οικονοµικές καταστάσεις, σύµ-
φωνα µε µε την περίπτωση ε’ ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η
ελεγκτική εταιρεία εξετάζουν τις ενοποιηµένες οικονοµικές κα-
ταστάσεις και την ενοποιηµένη έκθεση διαχείρισης. Αν οι ετήσιες
οικονοµικές καταστάσεις της µητρικής επιχείρησης επισυνάπτον-
ται στις ενοποιηµένες οικονοµικές καταστάσεις, οι εκθέσεις των
ορκωτών ελεγκτών λογιστών ή των ελεγκτικών εταιρειών που
απαιτούνται βάσει του παρόντος άρθρου µπορούν να συνδυά-
ζονται µεταξύ τους.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΠΟΙΟΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ

Άρθρο 33 
Συστήµατα Ποιοτικού Ελέγχου

(άρθρο 29 της Οδηγίας)

1. Οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές και οι ελεγκτικές εταιρείες,
που διενεργούν υποχρεωτικούς ελέγχους στην Ελλάδα, υπόκειν-
ται σε σύστηµα διασφάλισης ποιότητας (ποιοτικός έλεγχος). Το
σύστηµα διασφάλισης ποιότητας οργανώνεται σύµφωνα µε τις
διατάξεις των εποµένων παραγράφων και είναι ανεξάρτητο από
τους επιθεωρούµενους ορκωτούς ελεγκτές λογιστές και ελεγ-
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κτικές εταιρείες. Για την αποτελεσµατική λειτουργία του ποιοτι-
κού ελέγχου τα πρόσωπα που είναι επιφορτισµένα µε τους ελέγ-
χους διασφάλισης ποιότητας πρέπει να έχουν κατάλληλη επαγ-
γελµατική εκπαίδευση και πείρα στον τοµέα του υποχρεωτικού
ελέγχου και της χρηµατοοικονοµικής πληροφόρησης, καθώς και
ειδική κατάρτιση στον τοµέα του ελέγχου διασφάλισης ποιότη-
τας.

2. Αρµόδιο για την εποπτεία του συστήµατος ποιοτικού ελέγ-
χου των ορκωτών ελεγκτών λογιστών και των ελεγκτικών εται-
ρειών είναι το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε..

3. Η διοικητική µέριµνα για την εκτέλεση του ποιοτικού ελέγ-
χου των ορκωτών ελεγκτών λογιστών και των ελεγκτικών εται-
ρειών ανατίθεται στο Συµβούλιο Ποιοτικού Ελέγχου (Σ.Π.Ε.) της
Ε.Λ.Τ.Ε. που προβλέπεται στην παρ. 1 του άρθρου 3 και στο
άρθρο 5 του ν. 3148/2003 (Α’ 136). 

4. Ο ποιοτικός έλεγχος θα πρέπει να υποστηρίζεται µε επαρ-
κείς δοκιµασίες επιλεγµένων φακέλων ελέγχου και να περιλαµ-
βάνει την εκτίµηση της συµµόρφωσης µε τα εφαρµοστέα πρό-
τυπα ελέγχου και τις απαιτήσεις ανεξαρτησίας, της ποσότητας
και της ποιότητας των δαπανηθέντων πόρων, των αµοιβών που
καταβλήθηκαν και του εσωτερικού συστήµατος διασφάλισης ποι-
ότητας της ελεγκτικής εταιρείας. Για το διενεργηθέντα ποιοτικό
έλεγχο, συντάσσεται έκθεση µε τα κυριότερα συµπεράσµατα του
ελέγχου.

Οι ποιοτικοί έλεγχοι θα πρέπει να διενεργούνται βάσει ανάλυ-
σης κινδύνου και, στην περίπτωση ορκωτών ελεγκτών λογιστών
και ελεγκτικών εταιρειών που διενεργούν υποχρεωτικούς ελέγ-
χους, όπως ορίζονται σύµφωνα µε την περίπτωση α’ της παρ. 1
του άρθρου 2 του παρόντος νόµου, τουλάχιστον ανά έξι (6) έτη.

Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία συµµορ-
φώνονται εντός εύλογου χρόνου προς τις συστάσεις που διατυ-
πώνονται κατά τον ποιοτικό έλεγχο, διαφορετικά υπόκεινται στις
κυρώσεις του άρθρου 35. Τα συνολικά αποτελέσµατα του συ-
στήµατος διασφάλισης ποιότητας δηµοσιεύονται κάθε χρόνο. Οι
ποιοτικοί έλεγχοι θα πρέπει να είναι κατάλληλοι και αναλογικοί
σε σχέση µε την κλίµακα και την πολυπλοκότητα της δραστηριό-
τητας του ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας.

5. Το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε., ύστερα από εισήγηση του Σ.Π.Ε., µπο-
ρεί να ορίζει ως «εντεταλµένους ελεγκτές», φυσικά πρόσωπα,
ιδιώτες ή υπαλλήλους του Δηµοσίου ή νοµικών προσώπων δη-
µοσίου δικαίου, µε κατάλληλη επαγγελµατική κατάρτιση και εµ-
πειρία που έχουν λάβει εξειδικευµένη εκπαίδευση, ιδίως σε
θέµατα διενέργειας ποιοτικών ελέγχων.

Με απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. µπορούν να εξειδικεύονται
τα αναγκαία προσόντα και οι απαιτούµενες ειδικότητες των «εν-
τεταλµένων ελεγκτών», καθώς και η διαδικασία επιλογής και απο-
ζηµίωσής τους. Οι «εντεταλµένοι ελεγκτές» της Ε.Λ.Τ.Ε. υπο
χρεούνται κατά την άσκηση των καθηκόντων τους στην τήρηση
του επαγγελµατικού απορρήτου, σύµφωνα µε τις διατάξεις των
άρθρων 41 του παρόντος και 11 του ν. 3148/2003. Για τη διασφά-
λιση της ανεξαρτησίας και της αντικειµενικότητας των ποιοτικών
ελέγχων, οι «εντεταλµένοι ελεγκτές» της Ε.Λ.Τ.Ε. υπόκεινται
στους ακόλουθους περιορισµούς:

α) δεν επιτρέπεται να ασκούν το επάγγελµα του ορκωτού
ελεγκτή λογιστή ή να εργάζονται για λογαριασµό ορκωτού ελεγ-
κτή λογιστή ή ελεγκτικής εταιρείας ή του δικτύου τους,

β) δεν επιτρέπεται να συµµετέχουν σε ποιοτικό έλεγχο ορκω-
τού ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτικής εταιρείας έως ότου περάσουν
τρία (3) έτη από τη στιγµή που ο εντεταλµένος ελεγκτής έπαψε
να είναι εταίρος ή υπάλληλος του εν λόγω ορκωτού ελεγκτή λο-
γιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας ή να συνδέεται µε άλλον τρόπο
µε αυτόν/ήν,

γ) δεν υπάρχει σύγκρουση συµφερόντων µεταξύ αυτών και
του ελεγχόµενου φορέα, επί του οποίου θα πραγµατοποιήσουν
έλεγχο.

6. Οι «εντεταλµένοι ελεγκτές» της Ε.Λ.Τ.Ε. υποχρεούνται να
υποβάλουν στο Σ.Π.Ε. πριν από την έναρξη εκάστου ελέγχου που
τους ανατίθεται, «υπεύθυνη δήλωση» ότι συµµορφώνονται µε
τους παραπάνω περιορισµούς και απαιτήσεις.

7. Δεν επιτρέπεται ο ορισµός µελών του Σ.Π.Ε. και του Διοικη-
τικού Συµβουλίου της Ε.Λ.Τ.Ε., έως ότου περάσουν τρία (3) έτη

από τη στιγµή που έπαψαν να είναι εταίροι ή υπάλληλοι ορκωτού
ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτικής εταιρείας ή να συνδέονται µε
άλλον τρόπο µε αυτόν/ήν. 

8. Για τους σκοπούς του τελευταίου εδαφίου της παραγράφου
4, όταν η Ε.Λ.Τ.Ε. διενεργεί ποιοτικούς ελέγχους σε φακέλους
υποχρεωτικών ελέγχων ετήσιων και ενοποιηµένων χρηµατοοικο-
νοµικών καταστάσεων µικροµεσαίων επιχειρήσεων, λαµβάνει
υπόψη της το γεγονός ότι τα ελεγκτικά πρότυπα που έχουν εγ-
κριθεί σύµφωνα µε το άρθρο 30 είναι σχεδιασµένα ώστε να
εφαρµόζονται κατά τρόπο ανάλογο προς την κλίµακα και την πο-
λυπλοκότητα της δραστηριότητας της ελεγχόµενης οντότητας.

9. Όταν το Σ.Π.Ε., στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του, ζητεί
έγγραφα ή στοιχεία, οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές ή οι ελεγκτι-
κές εταιρείες έχουν υποχρέωση να παρέχουν όλα τα σχετικά ζη-
τούµενα έγγραφα ή στοιχεία που είναι απαραίτητα για τον
ποιοτικό έλεγχο. Μη προσκόµισή τους εντός δεκαπέντε (15) ηµε-
ρολογιακών ηµερών συνιστά πειθαρχικό παράπτωµα και επισύρει
τις κυρώσεις του άρθρου 35. 

10. Οι παράγραφοι 1 έως 7 δεν εφαρµόζονται στον υποχρεω-
τικό έλεγχο ετήσιων και ενοποιηµένων χρηµατοοικονοµικών κα-
ταστάσεων οντοτήτων δηµόσιου συµφέροντος, εκτός εάν
προβλέπεται στον Κανονισµό (ΕΕ) 537/2014.

11. Η παρ. 3 του άρθρου 5 του ν. 3148/2003, όπως ισχύει, αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«3. Με απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. ρυθµίζεται το περιεχό-
µενο, ο τρόπος και η διαδικασία διενέργειας των ποιοτικών ελέγ-
χων και κάθε άλλο σχετικό θέµα, ιδίως δε:

α) τα πρόσωπα, φυσικά ή νοµικά, που θα διενεργούν τους ποι-
οτικούς ελέγχους,

β) τα κριτήρια επιλογής των ορκωτών ελεγκτών λογιστών και
των ελεγκτικών εταιρειών που θα εντάσσονται κάθε φορά στον
προγραµµατισµό του Σ.Π.Ε. για τη διενέργεια ποιοτικών ελέγ-
χων,

γ) οι υποχρεώσεις των ελεγχόµενων προσώπων κατά τη διε-
νέργεια ποιοτικών ελέγχων, 

δ) η δηµοσιοποίηση των αποτελεσµάτων των ποιοτικών ελέγ-
χων,

ε) οι υποχρεώσεις των ελεγχόµενων προσώπων κατόπιν ολο-
κλήρωσης των ποιοτικών ελέγχων.»

12. Συνιστάται πενταµελής Επιτροπή Ποιοτικού Ελέγχου (ΕΠΕ)
που συγκροτείται µε απόφαση του Εποπτικού Συµβουλίου του
ΣΟΕΛ. Ο Πρόεδρος της ΕΠΕ ορίζεται από το Εποπτικό Συµβού-
λιο του ΣΟΕΛ, δύο (2) από τα µέλη της, µε τους αναπληρωτές
τους, ορίζονται µετά από πρόταση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. και τα
άλλα δύο (2) µέλη, µε τους αναπληρωτές τους, ορίζονται κατόπιν
εκλογής τους από τη Γενική Συνέλευση του ΣΟΕΛ. Η θητεία των
µελών είναι τριετής, δύνανται όµως να επαναδιοριστούν. Ο Πρό-
εδρος και τα µέλη της ΕΠΕ είναι «µη επαγγελµατίες», κατά την
έννοια της παραγράφου 14 του άρθρου 2 του παρόντος νόµου,
εγνωσµένου κύρους και ευρύτερης αποδοχής µε αποδεδειγµένη
πείρα και επιστηµονική κατάρτιση στα θέµατα του υποχρεωτικού
ελέγχου. Η δαπάνη για τη διενέργεια των ποιοτικών ελέγχων, που
διενεργεί η ΕΠΕ, βαρύνει τον προϋπολογισµό του ΣΟΕΛ.

13. Η Ε.Λ.Τ.Ε. µε απόφαση του Δ.Σ. µπορεί να αναθέτει τον
ποιοτικό έλεγχο των Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών και των ελεγ-
κτικών εταιρειών, που διενεργούν ελέγχους σε οντότητες οι
οποίες δεν εµπίπτουν στη περίπτωση 12 του άρθρου 2 του πα-
ρόντος νόµου στην Επιτροπή Ποιοτικού Ελέγχου (ΕΠΕ), χωρίς
να αποκλείεται η διενέργεια ποιοτικού ελέγχου από την Ε.Λ.Τ.Ε..
Στην εν λόγω απόφαση διευκρινίζονται τα ανατιθέµενα καθή-
κοντα και οι όροι υπό τους οποίους πρόκειται να διεκπεραι-
ωθούν. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΠΕΙΘΑΡΧΙΚΗ ΚΑΙ ΑΣΤΙΚΗ ΕΥΘΥΝΗ

Άρθρο 34
Όργανο επιβολής διοικητικών και πειθαρχικών 

κυρώσεων και διαδικασία
(άρθρο 30 της Οδηγίας)
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1. Το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. είναι αρµόδιο όργανο για την επιβολή
διοικητικών κυρώσεων για κάθε παράβαση της νοµοθεσίας που
διέπει τις εργασίες των ορκωτών ελεγκτών λογιστών και των
ελεγκτικών εταιρειών.

2 Όταν, το κατά την παρ. 3 του άρθρου 1 του ν. 3148/2003
επταµελές Διοικητικό Συµβούλιο της Ε.Λ.Τ.Ε. συνεδριάζει ως Πει-
θαρχικό Συµβούλιο, σε αυτό µετέχουν, πέραν των προσώπων του
άρθρου 1 του ν. 3148/2003, δύο (2) µέλη του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους, τα οποία ορίζονται από τον Πρόεδρό του και
δύο µη επαγγελµατίες της παραγράφου 14 του άρθρου 2, οι
οποίοι ορίζονται από το εποπτικό συµβούλιο του ΣΟΕΛ. Γραµµα-
τέας του Πειθαρχικού Συµβουλίου είναι ο Γραµµατέας του Δ.Σ.
της Ε.Λ.Τ.Ε..

3. Απουσία των τεσσάρων (4) µελών του Δ.Σ. που ορίζονται
σύµφωνα µε παρ. 6 του άρθρου 1 του ν. 3148/2003, δεν επηρε-
άζει την απαρτία του συλλογικού οργάνου, η οποία υπολογίζεται
µε βάση τα υπόλοιπα πέντε (5) µέλη του Πειθαρχικού Συµβου-
λίου. Οι αποφάσεις λαµβάνονται µε πλειοψηφία των παρόντων.

4. Το Διοικητικό Συµβούλιο της Ε.Λ.Τ.Ε., ως πειθαρχικό όρ-
γανο, επιλαµβάνεται υποθέσεων κατά ορκωτών ελεγκτών λογι-
στών και ελεγκτικών εταιρειών κατόπιν έκθεσης ποιοτικού
ελέγχου, που συντάσσεται ύστερα από έρευνα του Συµβουλίου
Ποιοτικού Ελέγχου ή κατόπιν καταγγελίας ή αυτεπαγγέλτως, αν
το Δ.Σ. κρίνει ότι προκύπτουν επαρκείς ενδείξεις για την τέλεση
πειθαρχικού παραπτώµατος. Η απόφαση του Δ.Σ. για την εκκί-
νηση της πειθαρχικής διαδικασίας δεν ανακαλείται.

5. Για κάθε πειθαρχική υπόθεση που εισάγεται στο Δ.Σ. της
Ε.Λ.Τ.Ε., ο Πρόεδρος ορίζει ένα µέλος του Δ.Σ., ως εισηγητή, ο
οποίος δεν έχει δικαίωµα ψήφου στην εν λόγω υπόθεση. Ο Αντι-
πρόεδρος του Δ.Σ. που είναι Πρόεδρος του Σ.Π.Ε. δεν έχει δι-
καίωµα ψήφου.

Άρθρο 35 
Συστήµατα ερευνών και κυρώσεων
(άρθρο 30 α-β-γ-δ-ε της Οδηγίας)

1. Στο παραπεµπτήριο έγγραφο του Διοικητικού Συµβουλίου
της Ε.Λ.Τ.Ε. πρέπει να µνηµονεύονται τα συνιστώντα το διωκό-
µενο παράπτωµα πραγµατικά περιστατικά, καθώς και τα υπάρ-
χοντα στοιχεία τα οποία συνιστούν επαρκείς ενδείξεις για την
παραποµπή. Το έγγραφο αυτό κοινοποιείται στους παραπεµπό-
µενους µε δικαστικό επιµελητή.

2. Ο εισηγητής ενεργεί ως προανακριτικός υπάλληλος. Στο
πλαίσιο της διερεύνησης της υπόθεσης για τη διαπίστωση πα-
ράβασης της νοµοθεσίας που διέπει τις εργασίες των ελεγκτών,
ο εισηγητής µπορεί:

α) Να λαµβάνει αντίγραφα ή αποσπάσµατα από έγγραφα, βι-
βλία και άλλα στοιχεία που τηρούνται σε οποιαδήποτε µορφή
(έγγραφη, ηλεκτρονική, µαγνητική ή άλλη) από τον ελεγχόµενο
ή τρίτο που σχετίζεται µε την υπόθεση. Ο ελεγχόµενος ορκωτός
ελεγκτής λογιστής δεν δικαιούται να επικαλεστεί επαγγελµατικό
ή άλλο απόρρητο.

β) Να λαµβάνει κατά την κρίση του ένορκες ή ανωµοτί µαρτυ-
ρικές καταθέσεις, µε την επιφύλαξη των διατάξεων του άρθρου
212 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, και να ζητεί επεξηγήσεις
για τα γεγονότα ή έγγραφα που σχετίζονται µε το αντικείµενο
και τον σκοπό του ελέγχου και να καταγράφει τις σχετικές απαν-
τήσεις. Η άρνηση παροχής στοιχείων από τον ελεγχόµενο συνι-
στά αυτοτελές πειθαρχικό παράπτωµα, για το οποίο κινείται
παράλληλη πειθαρχική διαδικασία. 

3. Η λήψη µαρτυρικών καταθέσεων πραγµατοποιείται ενώπιον
του εισηγητή και του γραµµατέα του Πειθαρχικού Συµβουλίου.
Ο µάρτυρας, πριν καταθέσει, καλείται να δηλώσει το ονοµατε-
πώνυµό του, τον τόπο γέννησης και κατοικίας του, καθώς και την
ηλικία του.

4. Για τη µαρτυρική κατάθεση συντάσσεται από τον γραµµα-
τέα σχετική έκθεση , η οποία αναφέρει τον τόπο και την ηµερο-
µηνία της µαρτυρικής κατάθεσης, την ώρα κατά την οποία άρχι-
σε και τελείωσε η κατάθεση και το ονοµατεπώνυµο του εισηγητή,
του γραµµατέα και του µάρτυρα, καθώς και ακριβή καταγραφή
όσων κατατέθηκαν από τον µάρτυρα. Η έκθεση διαβάζεται από

όλα τα παρευρισκόµενα κατά την εξέταση πρόσωπα και υπογρά-
φεται από αυτά. Αν κάποιο από τα πρόσωπα αυτά αρνείται να
υπογράψει, αυτό αναφέρεται στην έκθεση. Η έκθεση αποτελεί
πλήρη απόδειξη για όσα έχει καταθέσει ο µάρτυρας. Η έκθεση
είναι άκυρη, αν δεν προκύπτει µε βεβαιότητα από αυτή η χρονο-
λογία, τα ονοµατεπώνυµα των προσώπων που παραβρέθηκαν
κατά την κατάθεση και η υπογραφή τους . Η έκθεση συντάσσεται
σε δύο αντίγραφα, από τα οποία ένα αντίγραφο δίδεται στο µάρ-
τυρα και το άλλο τίθεται µε ευθύνη του εισηγητή στον φάκελο
της υπόθεσης. Ψευδείς ή ανακριβείς µαρτυρικές καταθέσεις τι-
µωρούνται σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 2 του άρθρου
225 του Ποινικού Κώδικα.

5. Ο εισηγητής, αφού εξετάσει τους µάρτυρες και συλλέξει το
λοιπό αποδεικτικό υλικό, συντάσσει το κατηγορητήριο και καλεί
τον πειθαρχικά διωκόµενο να λάβει γνώση του κατηγορητηρίου
και της δικογραφίας και να απολογηθεί προφορικά ή γραπτά
µέσα σε εύλογο χρόνο. Αν ο διωκόµενος υποβάλει γραπτό απο-
λογητικό υπόµνηµα ο εισηγητής µπορεί να τον καλέσει εκ νέου
για να του υποβάλει πρόσθετες ερωτήσεις.

6. Αν µετά τη συγκέντρωση του αποδεικτικού υλικού, ο ειση-
γητής κρίνει ότι δεν υπάρχουν επαρκείς ενδείξεις για την τέλεση
πειθαρχικού παραπτώµατος , παραδίδει τον φάκελο στον Πρό-
εδρο του Πειθαρχικού Συµβουλίου µε την πρόταση να µην απαγ-
γελθεί κατηγορία και να τεθεί η υπόθεση στο αρχείο. Ο Πρό-
εδρος εισάγει την υπόθεση στο Πειθαρχικό Συµβούλιο, το οποίο
αποφασίζει, αν θα δεχθεί ή όχι την πρόταση του εισηγητή ή αν
πρέπει να διενεργηθεί συµπληρωµατική ανάκριση. Αν το Πειθαρ-
χικό Συµβούλιο δεχθεί ότι πρέπει να απαγγελθεί κατηγορία, ο ει-
σηγητής υποχρεούται να συντάξει κατηγορητήριο. Μετά την
ολοκλήρωση του έργου του εισηγητή, ολόκληρος ο φάκελος δια-
βιβάζεται στον Πρόεδρο του Πειθαρχικού Συµβουλίου για τον
ορισµό της ηµεροµηνίας συνεδρίασης, µαζί µε τον κατάλογο των
µαρτύρων που πρέπει να κληθούν και το αποδεικτικό επίδοσης
της πράξης αυτής στον πειθαρχικά διωκόµενο.

7. Ο εισηγητής της υπόθεσης συµµετέχει στη συνεδρίαση του
Συµβουλίου χωρίς δικαίωµα ψήφου.

8. Ο διωκόµενος ορκωτός ελεγκτής λογιστής παρίσταται αυ-
τοπροσώπως µε ή χωρίς δικηγόρο, δικαιούται δε να καλέσει µάρ-
τυρες υπεράσπισής του, οι οποίοι δεν µπορούν να υπερβαίνουν
σε αριθµό τους τρεις (3) .

9. Μετά την ολοκλήρωση της αποδεικτικής διαδικασίας, ο πει-
θαρχικά διωκόµενος απολογείται, κατόπιν δε αυτού περαιώνεται
η ακροαµατική πειθαρχική διαδικασία και ακολουθεί η διάσκεψη
των µελών του Πειθαρχικού Συµβουλίου για τη λήψη απόφασης.
Η απόφαση συντάσσεται εντός είκοσι (20) ηµερών από το πέρας
της ακροαµατικής διαδικασίας και εντός έξι (6) µηνών από την
απόφαση του Δ.Σ. περί εκκίνησης της πειθαρχικής διαδικασίας
και πρέπει να είναι αιτιολογηµένη. Τα τηρηθέντα κατά τη συνε-
δρίαση πρακτικά υπογράφονται από τον Πρόεδρο και το Γραµ-
µατέα και καταχωρίζονται, µαζί µε την απόφαση, σε ειδικό βιβλίο
µε αύξοντα αριθµό. Η απόφαση του Συµβουλίου επιδίδεται αµελ-
λητί, µε δικαστικό επιµελητή, στον ορκωτό ελεγκτή λογιστή. 

10. Κατά της απόφασης του πειθαρχικού οργάνου µε την
οποία επιβάλλεται πειθαρχική κύρωση, χωρεί προσφυγή ουσίας
ενώπιον του Διοικητικού Εφετείου . Το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. επιβάλλει
τις εξής διοικητικές κυρώσεις και διοικητικά µέτρα: 

α) σύσταση,
β) έγγραφη επίπληξη,
γ) δηµόσια δήλωση που αναφέρει το υπαίτιο πρόσωπο και τη

φύση της παράβασης και δηµοσιοποιείται στο διαδικτυακό τόπο
της Ε.Λ.Τ.Ε., 

δ) δήλωση ότι η έκθεση ελέγχου δεν πληροί τις απαιτήσεις του
άρθρου 32 . ή του άρθρου 10 του Κανονισµού 537/2014)

ε) χρηµατικό πρόστιµο έως πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ.
Σε περίπτωση υποτροπής, το Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί να
επιβάλλει πρόστιµο ύψους έως εκατό χιλιάδες (100.000) ευρώ, 

στ) προσωρινή απαγόρευση διενέργειας υποχρεωτικών ελέγ-
χων επί των ατοµικών ή ενοποιηµένων οικονοµικών καταστάσεων
των οντοτήτων δηµοσίου συµφέροντος, για χρονικό διάστηµα
από έναν (1) έως δώδεκα (12) µήνες, 

ζ) προσωρινή αφαίρεση της επαγγελµατικής άδειας για χρο-
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νικό διάστηµα µέχρι τρία (3) έτη, 
η) οριστική αφαίρεση της επαγγελµατικής άδειας και δια-

γραφή του ορκωτού ελεγκτή λογιστή από το Δηµόσιο Μητρώο
καθώς και δηµοσιοποίηση της απόφασης αυτής στο διαδικτυακό
τόπο της Ε.Λ.Τ.Ε..

Για τον προσδιορισµό του είδους και του ύψους των κυρώ-
σεων λαµβάνονται υπόψη, ιδίως:

α) η βαρύτητα και διάρκεια της παράβασης, 
β) ο βαθµός ευθύνης του υπαίτιου προσώπου,
γ) η οικονοµική δύναµη του υπαίτιου προσώπου, για παρά-

δειγµα όπως φαίνεται από τον συνολικό κύκλο εργασιών της
υπαίτιας επιχείρησης ή το ετήσιο εισόδηµα του υπαίτιου προσώ-
που, εφόσον το εν λόγω πρόσωπο είναι φυσικό πρόσωπο, 

δ) το ύψος των κερδών που αποκοµίσθηκαν ή των ζηµιών που
αποφεύχθηκαν από το υπαίτιο πρόσωπο, εφόσον µπορούν να
προσδιορισθούν,

ε) ζηµιές τρίτων που προκλήθηκαν από την παράβαση στο
βαθµό που µπορεί να προσδιοριστούν,

στ) ο βαθµός συνεργασίας του υπαίτιου προσώπου µε την
Ε.Λ.Τ.Ε.,

ζ) προηγούµενες παραβάσεις του υπαίτιου προσώπου.
11. Κάθε απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. µε την οποία επιβάλ-

λεται κύρωση µπορεί να δηµοσιοποιείται, µετά την εκπνοή της
προθεσµίας για την άσκηση προσφυγής κατ’ αυτής ή µετά την
απόρριψη της προσφυγής που ασκήθηκε εφόσον αυτό επιβάλ-
λεται για την προστασία του δηµοσίου συµφέροντος. Η δηµοσιο-
ποίηση περιλαµβάνει την ταυτότητα του φυσικού ή νοµικού
προσώπου σε βάρος του οποίου επιβλήθηκε η κύρωση, το είδος
της κύρωσης, καθώς και το είδος της παράβασης που διαπράχ-
θηκε. 

Κατ’ εξαίρεση, οι κυρώσεις δηµοσιοποιούνται ανωνύµως,
ιδίως:

α) αν η κύρωση επιβάλλεται σε φυσικό πρόσωπο, αν η δηµο-
σιοποίηση των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα θεωρείται δυ-
σανάλογη σύµφωνα µε την υποχρεωτική προηγούµενη εκτίµηση
της αναλογικότητας της εν λόγω δηµοσιοποίησης,

β) όταν η δηµοσιοποίηση είναι ικανή να θέσει σε κίνδυνο τη
σταθερότητα των χρηµατοπιστωτικών αγορών ή µια διεξαγόµενη
ποινική έρευνα,

γ) όταν η δηµοσιοποίηση είναι ικανή να προκαλέσει δυσανά-
λογα µεγάλη ζηµία στα νοµικά ή φυσικά πρόσωπα σε βάρος των
οποίων επιβλήθηκε η προς δηµοσιοποίηση κύρωση.

Κάθε δηµοσιοποίηση των κυρώσεων πραγµατοποιείται, αµελ-
λητί και παραµένει στον επίσηµο διαδικτυακό τόπο της Ε.Λ.Τ.Ε.
για περίοδο πέντε (5) ετών. 

Η δηµοσιοποίηση των κυρώσεων και µέτρων δεν πρέπει να πα-
ραβιάζει τα θεµελιώδη δικαιώµατα που αναφέρονται στον Χάρτη
Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ιδίως το δι-
καίωµα του σεβασµού της ιδιωτικής και οικογενειακής ζωής και
το δικαίωµα προστασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα. Στο πλαίσιο αυτό, είναι δυνατόν να αποφασίζεται σε ειδι-
κές περιπτώσεις από το Διοικητικό Συµβούλιο της Ε.Λ.Τ.Ε. ότι η
δηµοσιοποίηση ακόµα και σοβαρών πειθαρχικών παραπτωµάτων
και ποινών δεν πρέπει να περιέχει δεδοµένα προσωπικού χαρα-
κτήρα. 

12. Το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. είναι αρµόδιο να λαµβάνει έγγραφες
αναφορές ή καταγγελίες για παραβάσεις του παρόντος νόµου
και του Κανονισµού (ΕΕ) αριθµ. 537/2014. Για τη λήψη των ανα-
φορών και καταγγελιών ακολουθείται η εξής διαδικασία:

α) συγκεκριµένες διαδικασίες για τη λήψη αναφορών παράβα-
σης και την παρακολούθησή τους,

β) προστασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα σχετικά µε
το πρόσωπο που αναφέρει πιθανολογούµενες ή πραγµατικές πε-
ριπτώσεις παράβασης και το πρόσωπο για το οποίο υπάρχουν
υπόνοιες ή εικάζεται ότι έχει διαπράξει παράβαση σύµφωνα µε
τις αρχές που ορίζονται στο ν. 2472/1997 (Α’ 50),

γ) κατάλληλες διαδικασίες για να εξασφαλίζεται το δικαίωµα
υπεράσπισης και ακρόασης του κατηγορούµενου προσώπου
πριν από την έκδοση απόφασης που το αφορά και το δικαίωµα
πραγµατικής προσφυγής ενώπιον δικαστηρίου κατά οποιασδή-
ποτε απόφασης ή µέτρου που το αφορά.

Με απόφαση Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. δύναται να εξειδικεύεται η πα-
ραπάνω διαδικασία για την λήψη αναφορών και καταγγελιών.

13. Οι Ορκωτοί ελεγκτές λογιστές και οι ελεγκτικές εταιρείες
καθορίζουν κατάλληλες διαδικασίες ώστε να µπορούν οι υπάλ-
ληλοί τους να αναφέρουν πιθανές ή πραγµατικές περιπτώσεις
παράβασης του παρόντος νόµου ή του Κανονισµού (ΕΕ) αριθ.
537/2014 εσωτερικά, µέσω συγκεκριµένου διαύλου.

Άρθρο 36 
Ανταλλαγή Πληροφοριών
(άρθρο 30στ της Οδηγίας)

1. Η Ε.Λ.Τ.Ε. παρέχει ετησίως στην ΕΕΦΕΕ συγκεντρωτικές
πληροφορίες σχετικά µε όλα τα διοικητικά µέτρα και τις κυρώ-
σεις που έχουν επιβληθεί σύµφωνα µε το παρόν κεφάλαιο. 

2. Η Ε.Λ.Τ.Ε. κοινοποιεί αµελλητί στην ΕΕΦΕΕ τις προσωρινές
απαγορεύσεις των περιπτώσεων στ’, ζ’ και την οριστική απαγό-
ρευση της περίπτωσης η’ της παρ, 10 του άρθρου 35. 

Άρθρο 37
Αστική ευθύνη – ασφαλιστική κάλυψη

1. Οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές και οι ελεγκτικές εταιρείες
του παρόντος νόµου, καθώς και οι ελεγκτικές οντότητες τρίτων
χωρών ευθύνονται για κάθε ζηµιά από θετική ενέργεια ή παρά-
λειψη έναντι της ελεγχόµενης οντότητας και τρίτων που ζηµιώ-
θηκαν από τη χρήση της έκθεσης ελέγχου.

2. Το συνολικό ύψος της αποζηµίωσης όλων των ζηµιωθέντων
από συγκεκριµένο ελεγκτικό έργο δεν µπορεί να υπερβεί το δε-
καπλάσιο της αµοιβής που καταβλήθηκε για το έργο αυτό. 

3. Στην περίπτωση που οι υποχρεωτικοί έλεγχοι διενεργούνται
στο όνοµα και για λογαριασµό ελεγκτικής εταιρείας ή ελεγκτικής
οντότητας τρίτης χώρας, η ευθύνη για αποζηµίωση δεν µπορεί
να υπερβεί το δεκαπλάσιο των αµοιβών της ελεγκτικής εταιρείας
ή της ελεγκτικής οντότητας τρίτης χώρας για το συγκεκριµένο
ελεγκτικό έργο έναντι όλων των ζηµιωθέντων για το έργο αυτό.

4. Για την καταβολή της αποζηµίωσης που προβλέπεται από
την παράγραφο 3 του παρόντος άρθρου, ευθύνονται αλληλεγ-
γύως και εις ολόκληρον τα πρόσωπα που προβλέπονται από το
άρθρο 25 του παρόντος νόµου εφόσον αποδειχθεί ότι έθεσαν σε
κίνδυνο την ανεξαρτησία και την αντικειµενικότητα του ελεγκτή.

5. Οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές, οι ελεγκτικές εταιρείες και
οι ελεγκτικές οντότητες τρίτων χωρών έχουν υποχρέωση να
έχουν επαρκή ασφαλιστική κάλυψη. 

6. Η µη συµµόρφωση µε τα οριζόµενα της προηγούµενης πα-
ραγράφου του παρόντος άρθρου συνεπάγεται την αναστολή της
άδειας άσκησης επαγγέλµατος µέχρι τη διαπίστωση, από την
Ε.Λ.Τ.Ε., της συµµόρφωσης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΔΗΜΟΣΙΑ ΕΠΟΠΤΕΙΑ ΚΑΙ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ 

ΜΕΤΑΞΥ ΚΡΑΤΩΝ - ΜΕΛΩΝ

Άρθρο 38
Αρχές δηµόσιας εποπτείας

(άρθρο 32 της Οδηγίας)

1. Η δηµόσια εποπτεία επί των ορκωτών ελεγκτών λογιστών
και των ελεγκτικών εταιρειών ασκείται από την Ε.Λ.Τ.Ε. σύµφωνα
µε τις αρχές που διατυπώνονται στο ν. 3148/2003, όπως ισχύει.

2. Η Ε.Λ.Τ.Ε. δύναται να αναθέτει σε επαγγελµατίες την εκτέ-
λεση συγκεκριµένων καθηκόντων και να επικουρείται από εµπει-
ρογνώµονες, όταν αυτό απαιτείται για τη δέουσα εκπλήρωση των
καθηκόντων της. Στις περιπτώσεις αυτές, ούτε οι επαγγελµατίες
ούτε οι εµπειρογνώµονες συµµετέχουν σε τυχόν λήψη αποφά-
σεων από την Ε.Λ.Τ.Ε.

3. Η Ε.Λ.Τ.Ε. έχει την τελική ευθύνη για την εποπτεία:
α) της έγκρισης και εγγραφής στο Δηµόσιο Μητρώο,
β) της υιοθέτησης προτύπων όσον αφορά την επαγγελµατική

δεοντολογία, τον εσωτερικό έλεγχο ποιότητας των ελεγκτικών
εταιρειών και τους ελέγχους, εκτός εάν τα πρότυπα αυτά έχουν
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υιοθετηθεί ή εγκριθεί από αρχές άλλου κράτους - µέλους,
γ) της συνεχούς εκπαίδευσης,
δ) των συστηµάτων διασφάλισης της ποιότητας,
ε) των ερευνών και διοικητικών πειθαρχικών συστηµάτων.
4. Η αρµοδία επαγγελµατική ένωση (ΣΟΕΛ), οι αρχές ή τα όρ-

γανα στα οποία ανατίθενται καθήκοντα οργανώνονται ώστε να
αποφεύγονται οι συγκρούσεις συµφερόντων. Όταν η Ε.Λ.Τ.Ε.
αναθέτει καθήκοντα στην αρµόδια επαγγελµατική ένωση, σε
άλλες αρχές ή όργανα, είναι σε θέση να ανακαλεί τις αρµοδιό-
τητες αυτές κατά περίπτωση.

5. Όταν η Ε.Λ.Τ.Ε. απασχολεί εµπειρογνώµονες για τη διενέρ-
γεια συγκεκριµένων αποστολών, διασφαλίζει ότι δεν υφίσταται
σύγκρουση συµφερόντων µεταξύ των εµπειρογνωµόνων αυτών
και του συγκεκριµένου ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτι-
κής εταιρείας. Οι εν λόγω εµπειρογνώµονες πληρούν τις απαι-
τήσεις που προβλέπονται στην παράγραφο 5 του άρθρου 33 του
παρόντος νόµου.

6. Η Ε.Λ.Τ.Ε. διέπεται από διαφάνεια. Δηµοσιεύει ετήσια προ-
γράµµατα εργασίας και εκθέσεων δραστηριότητας.

7. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 του παρθρου 26 και
αυτές του άρθρο 36 του ν. 4170/2013 εφαρµόζονται από την
έναρξη ισχύος του ν. 3693/2008.

Άρθρο 39
Συνεργασία εποπτικών αρχών σε επίπεδο 

χωρών µελών
(άρθρο 33 της Οδηγίας)

Η Ε.Λ.Τ.Ε. είναι η αρµόδια αρχή στην οποία απευθύνονται οι
αρχές δηµόσιας εποπτείας των κρατών - µελών για θέµατα συν-
δροµής, στα αντικείµενα της αρµοδιότητάς της.

Άρθρο 40
Αµοιβαία αναγνώριση των ρυθµιστικών 

διατάξεων των κρατών - µελών
(άρθρο 34 της Οδηγίας)

1. Σε περίπτωση υποχρεωτικού ελέγχου σε οντότητα µε κατα-
στατική έδρα σε άλλο κράτος - µέλος, που διενεργείται από ορ-
κωτό ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία µε επαγγελµατική
άδεια η οποία έχει δοθεί από τις αρµόδιες αρχές αυτού του κρά-
τους - µέλους, η κανονιστική και εποπτική αρµοδιότητα ανήκει
στις εποπτικές αρχές αυτού του άλλου κράτους - µέλους. Με την
επιφύλαξη του προηγούµενου εδαφίου, ελεγκτικές εταιρείες που
έχουν λάβει επαγγελµατική άδεια και στην Ελλάδα υπόκεινται και
στην εποπτεία της Ε.Λ.Τ.Ε. για τον διενεργούµενο έλεγχο.

2. Στην περίπτωση υποχρεωτικού ελέγχου ενοποιηµένων οικο-
νοµικών καταστάσεων που διενεργείται στην Ελλάδα, η Ε.Λ.Τ.Ε.
δεν δύναται να επιβάλει συµπληρωµατικές απαιτήσεις όσον
αφορά τον υποχρεωτικό έλεγχο σε σχέση µε την εγγραφή στο
Δηµόσιο Μητρώο, την επιθεώρηση διασφάλισης της ποιότητας,
τα ελεγκτικά πρότυπα, την επαγγελµατική δεοντολογία και την
ανεξαρτησία του ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής
εταιρείας που διενεργεί τον υποχρεωτικό έλεγχο θυγατρικής που
έχει συσταθεί σε άλλο κράτος - µέλος. 

3. Στην περίπτωση επιχείρησης µε καταστατική έδρα σε άλλο
κράτος - µέλος της οποίας τα χρεόγραφα έχουν εισαχθεί προς
διαπραγµάτευση στο Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών (ΧΑΑ), η
Ε.Λ.Τ.Ε. δεν δύναται να επιβάλλει συµπληρωµατικές απαιτήσεις
όσον αφορά τον υποχρεωτικό έλεγχο σε σχέση µε την εγγραφή
στο Δηµόσιο Μητρώο, την επιθεώρηση διασφάλισης της ποιότη-
τας, τα ελεγκτικά πρότυπα, την επαγγελµατική δεοντολογία και
την ανεξαρτησία σε ορκωτούς ελεγκτές λογιστές ή ελεγκτικές
εταιρείες που διενεργούν τον υποχρεωτικό έλεγχο ετήσιων ατο-
µικών ή ενοποιηµένων οικονοµικών καταστάσεων της επιχείρη-
σης αυτής.

4. Όταν ένας ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή µία ελεγκτική εται-
ρεία λάβει επαγγελµατική άδεια σύµφωνα µε το άρθρο 3 ή 50
και ο εν λόγω ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή ελεγκτική εταιρεία
χορηγεί εκθέσεις ελέγχου, όσον αφορά τις ετήσιες και ενοποι-
ηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις που αναφέρονται στην

παράγραφο 1 του άρθρου 49, υπάγεται στο σύστηµα δηµόσιας
εποπτείας, διασφάλισης της ποιότητας, ερευνών και κυρώσεων
της Ελλάδος.

Άρθρο 41 
Επαγγελµατικό απόρρητο και συνεργασία 

των κρατών - µελών
(άρθρο 36 της Οδηγίας)

1. Η Ε.Λ.Τ.Ε. συνεργάζεται µε τις αρµόδιες αρχές των λοιπών
κρατών - µελών και τις Ευρωπαϊκές Εποπτικές Αρχές όταν αυτό
απαιτείται, για τον σκοπό της εκπλήρωσης των αντίστοιχων αρ-
µοδιοτήτων και καθηκόντων τους δυνάµει του παρόντος νόµου
και του Κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 537/2014. Η Ε.Λ.Τ.Ε. επικουρεί τις
αρµόδιες αρχές άλλων κρατών - µελών και τις σχετικές Ευρω-
παϊκές Εποπτικές Αρχές. Ειδικότερα, ανταλλάσσουν πληροφο-
ρίες και συνεργάζονται στο πλαίσιο ερευνών που αφορούν
υποχρεωτικούς ελέγχους.

2. Κάθε πρόσωπο που απασχολείται ή απασχολήθηκε στην
Ε.Λ.Τ.Ε. ή συνεργάζεται ή συνεργάστηκε µε την Ε.Λ.Τ.Ε., υπο-
χρεούται να µην γνωστοποιεί σε άλλον πληροφορίες ή στοιχεία
που περιήλθαν σε γνώση του κατά την άσκηση των καθηκόντων
του ή ως αποτέλεσµα της συνεργασίας του µε την Ε.Λ.Τ.Ε.. Το
επαγγελµατικό απόρρητο δεν ισχύει στις περιπτώσεις συνεργα-
σίας της Ε.Λ.Τ.Ε. µε την Τράπεζα της Ελλάδος, την Επιτροπή Κε-
φαλαιαγοράς, το Σώµα Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος
(ΣΔΟΕ), την Αρχή Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων
από Εγκληµατικές Δραστηριότητες και της Χρηµατοδότησης της
Τροµοκρατίας και Ελέγχου των Δηλώσεων Περιουσιακής Κατά-
στασης, τις αρµόδιες εισαγγελικές και δικαστικές αρχές, καθώς
και τις υπηρεσίες του Υπουργείου Οικονοµικών που είναι αρµό-
διες για την εποπτεία της Ε.Λ.Τ.Ε., όπου το απόρρητο ισχύει για
τους λειτουργούς και υπαλλήλους των αρχών και υπηρεσιών
αυτών. Η υποχρέωση τήρησης του επαγγελµατικού απορρήτου
εφαρµόζεται επίσης για κάθε πρόσωπο στο οποίο η Ε.Λ.Τ.Ε. έχει
αναθέσει καθήκοντα σε σχέση µε τους σκοπούς που προβλέπον-
ται στον παρόντα νόµο. Η παράβαση των διατάξεων της παρού-
σας παραγράφου διώκεται κατά τις διατάξεις του άρθρου 371
του Ποινικού Κώδικα.

3. Τα οριζόµενα στην προηγούµενη παράγραφο δεν εµποδί-
ζουν την Ε.Λ.Τ.Ε. να ανταλλάσσει µε τις αρµόδιες αρχές άλλων
κρατών - µελών εµπιστευτικές πληροφορίες. Οι πληροφορίες
που ανταλλάσσονται µε αυτόν τον τρόπο καλύπτονται από την
υποχρέωση προστασίας του επαγγελµατικού απόρρητου, το
οποίο οφείλουν να τηρούν τα πρόσωπα που εργάζονται ή έχουν
εργασθεί στην Ε.Λ.Τ.Ε.. Η υποχρέωση τήρησης του επαγγελµα-
τικού απορρήτου εφαρµόζεται επίσης για κάθε πρόσωπο στο
οποίο η Ε.Λ.Τ.Ε. έχει αναθέσει καθήκοντα σε σχέση µε τους σκο-
πούς που προβλέπονται στον παρόντα νόµο.

4. Η Ε.Λ.Τ.Ε. διαβιβάζει χωρίς σκόπιµη καθυστέρηση τις αιτού-
µενες πληροφορίες στα πλαίσια της συνεργασίας µεταξύ των
αρµόδιων αρχών των κρατών – µελών που καθιερώνονται µε την
παρ. 1 του παρόντος άρθρου. Η Ε.Λ.Τ.Ε., στην οποία υποβάλλε-
ται αίτηση παροχής πληροφοριών, λαµβάνει χωρίς σκόπιµη κα-
θυστέρηση όλα τα αναγκαία µέτρα για τη συλλογή τους. Οι
διαβιβαζόµενες στις αρµόδιες αρχές των άλλων κρατών – µελών
πληροφορίες καλύπτονται από το θεσπισµένο επαγγελµατικό
απόρρητο που ισχύει στο κράτος – µέλος που λαµβάνει τις πλη-
ροφορίες. Αν η Ε.Λ.Τ.Ε. αδυνατεί να παράσχει τις αιτούµενες
πληροφορίες χωρίς καθυστέρηση, ενηµερώνει σχετικά την αι-
τούσα αρµόδια αρχή του άλλου κράτους – µέλους, αναφέροντας
τους λόγους για την καθυστέρησή παροχής πληροφοριών. Η
Ε.Λ.Τ.Ε. µπορεί να απαντήσει αρνητικά σε αίτηµα λήψης πληρο-
φοριών αν:

α) η χορήγηση των πληροφοριών ενδέχεται να προσβάλει την
εθνική κυριαρχία, την ασφάλεια ή τη δηµόσια τάξη,

β) έχει ήδη κινηθεί δικαστική διαδικασία για τα ίδια πραγµατικά
περιστατικά και κατά των ίδιων προσώπων ενώπιον των αρµόδιων
ελληνικών αρχών ή

γ) έχει ήδη εκδοθεί τελεσίδικη απόφαση για τα ίδια πραγµα-
τικά περιστατικά και για τα ίδια πρόσωπα από τις αρµόδιες ελ-
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ληνικές αρχές.
Με την επιφύλαξη των υποχρεώσεων των ισχυουσών δικονο-

µικών διαδικασιών , η Ε.Λ.Τ.Ε. ή οι αντίστοιχες ευρωπαϊκές επο-
πτικές αρχές που λαµβάνουν πληροφορίες σύµφωνα µε την παρ.
1, τις χρησιµοποιούν αποκλειστικά για την άσκηση των καθηκόν-
των τους στο πλαίσιο του πεδίου εφαρµογής του παρόντος
νόµου ή του Κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 537/2014, καθώς και στο
πλαίσιο διοικητικών ή δικαστικών διαδικασιών που σχετίζονται ει-
δικά µε την άσκηση αυτών των καθηκόντων.

Η Ε.Λ.Τ.Ε. δύναται να διαβιβάζει στις αρµόδιες αρχές που είναι
υπεύθυνες για την εποπτεία των οντοτήτων δηµόσιου συµφέρον-
τος, τις κεντρικές τράπεζες, το Ευρωπαϊκό Σύστηµα Κεντρικών
Τραπεζών και την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, µε την ιδιότητά
τους ως νοµισµατικές αρχές, καθώς και στο Ευρωπαϊκό Συµβού-
λιο Συστηµικού Κινδύνου, εµπιστευτικές πληροφορίες που προ-
ορίζονται για την άσκηση των καθηκόντων τους. Το Δ.Σ. της
Ε.Λ.Τ.Ε. δύναται να ζητά από τις εν λόγω αρχές ή όργανα εµπι-
στευτικές πληροφορίες που προορίζονται για την άσκηση των
καθηκόντων τους. 

5. Η Ε.Λ.Τ.Ε. οφείλει να γνωστοποιήσει στις αρµόδιες αρχές
άλλων κρατών – µελών πράξεις ή παραλείψεις σχετικές µε την
εφαρµογή του παρόντος νόµου σε αυτά τα κράτη - µέλη. Αν υπο-
βληθούν στην Ε.Λ.Τ.Ε. ανάλογες γνωστοποιήσεις από τις αρµό-
διες αρχές άλλων κρατών – µελών, η Ε.Λ.Τ.Ε. οφείλει να λάβει
τα αναγκαία µέτρα και να προβεί στις αναγκαίες ενέργειες και
να ενηµερώσει την αρχή του άλλου κράτους - µέλους που την
πληροφόρησε για τα αποτελέσµατα και, στο µέτρο του δυνατού,
για τις κυριότερες ενδιάµεσες εξελίξεις.

6. Αρµόδια αρχή άλλου κράτους – µέλους µπορεί να ζητήσει
από την Ε.Λ.Τ.Ε. τη διενέργεια από αυτήν, έρευνας στην Ελλάδα
ή να επιτρέψει σε προσωπικό της να παρακολουθήσει τη διεξα-
γωγή έρευνας, που διενεργείται από την Ε.Λ.Τ.Ε. στην Ελλάδα.
Στις περιπτώσεις αυτές η διεξαγόµενη έρευνα τελείται πάντοτε
υπό τον έλεγχο της Ε.Λ.Τ.Ε.. Η Ε.Λ.Τ.Ε. µπορεί να αρνηθεί τη διε-
νέργεια τέτοιας έρευνας στην Ελλάδα ή την παρακολούθηση της
έρευνας από προσωπικό αρµόδιας αρχής άλλου κράτους – µέ-
λους στις περιπτώσεις όπου:

α) η έρευνα αυτή ενδέχεται να προσβάλει την κυριαρχία, την
ασφάλεια ή τη δηµόσια τάξη στην Ελλάδα ή να διαταράξει εθνι-
κούς κανόνες ασφάλειας ή

β) έχει κινηθεί δικαστική διαδικασία, για τις ίδιες πράξεις ή πα-
ραλείψεις και κατά των ιδίων ορκωτών ελεγκτών λογιστών ή
ελεγκτικών εταιρειών ενώπιον των ελληνικών αρχών,

γ) έχει ήδη εκδοθεί τελεσίδικη απόφαση από τις αρµόδιες ελ-
ληνικές αρχές για τις ίδιες πράξεις ή παραλείψεις και κατά των
ιδίων ορκωτών ελεγκτών λογιστών ή ελεγκτικών εταιρειών. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’
ΔΙΟΡΙΣΜΟΣ ΚΑΙ ΠΑΥΣΗ

Άρθρο 42
Διορισµός Ορκωτού Ελεγκτή ή ελεγκτικής εταιρείας

(άρθρο 37 της Οδηγίας)

1. Ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία διορί-
ζονται από τη γενική συνέλευση των µετόχων ή των µελών της
ελεγχόµενης οντότητας.

2. Σε κάθε περίπτωση διορισµού ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή
ελεγκτικής εταιρείας θα πρέπει να διασφαλίζεται η ανεξαρτησία
του ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας από τα
εκτελεστικά µέλη του διοικητικού και διαχειριστικού οργάνου της
ελεγχόµενης οντότητας.

3. Απαγορεύεται οποιαδήποτε συµβατική ρήτρα η οποία πε-
ριορίζει την επιλογή από τη γενική συνέλευση των µετόχων ή
µελών της ελεγχόµενης οντότητας, σύµφωνα µε την παράγραφο
1, σε ορισµένες κατηγορίες ή καταλόγους ορκωτών ελεγκτών
λογιστών ή ελεγκτικών εταιρειών σε σχέση µε το διορισµό ή τον
περιορισµό της επιλογής συγκεκριµένου ορκωτού ελεγκτή λογι-
στή ή ελεγκτικής εταιρείας για τη διεξαγωγή του υποχρεωτικού
ελέγχου της εν λόγω οντότητας. Οποιεσδήποτε υφιστάµενες ρή-
τρες ως ανωτέρω είναι άκυρες.

4. Για την περιφρούρηση της ανεξαρτησίας του ορκωτού ελεγ-
κτή λογιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας, όσον αφορά τους υπο-
χρεωτικούς ελέγχους, ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή ο κύριος
εταίρος ελέγχου της ελεγκτικής εταιρείας µπορεί να προσφέρει
τις υπηρεσίες του, µε την ιδιότητά του αυτή, για χρονική περίοδο
που δεν µπορεί να υπερβεί τα πέντε (5) συνεχή χρόνια και να
επαναλάβει τα καθήκοντά του µετά από την παρέλευση δύο (2)
συνεχών χρόνων.

Άρθρο 43 
Παύση και παραίτηση του Ορκωτού Ελεγκτή Λογιστή 

ή της ελεγκτικής εταιρείας
(άρθρο 38 της Οδηγίας)

1. Οι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές ή οι ελεγκτικές εταιρείες
παύονται µόνο για βάσιµους και σπουδαίους λόγους. Η διάσταση
απόψεων σχετικά µε τη λογιστική αντιµετώπιση θεµάτων ή την
εφαρµογή ελεγκτικών διαδικασιών δεν συνιστούν λόγους παύ-
σης.

2. Η διοίκηση της ελεγχόµενης οντότητας οφείλει να ενηµε-
ρώνει γραπτώς την Ε.Λ.Τ.Ε. σε περίπτωση παύσης του ορκωτού
ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας, παρέχοντας συγ-
χρόνως επαρκή αιτιολόγηση για τους λόγους της παύσης. Την
ίδια υποχρέωση έχει και ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η ελεγ-
κτική εταιρεία σε περίπτωση παύσης ή παραίτησης. Η παύση ή
η παραίτηση του ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής
εταιρείας, ισχύει από την έγκρισή της από το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε..

3. Σε περίπτωση υποχρεωτικού ελέγχου οντότητας δηµόσιου
συµφέροντος:

α) οι µέτοχοι οι οποίοι αντιστοιχούν στο 5% τουλάχιστον των
δικαιωµάτων ψήφου ή των µετοχών,

β) το Δ.Σ. ή η επιτροπή ελέγχου των ελεγχόµενων οντοτήτων
κατά το εθνικό δίκαιο ή

γ) η Ε.Λ.Τ.Ε.
επιτρέπεται να προσφύγουν ενώπιον του Πρωτοδικείου της

έδρας της εταιρείας, για την παύση των ορκωτών ελεγκτών λο-
γιστών ή των ελεγκτικών εταιρειών εφόσον υπάρχουν βάσιµοι
προς τούτο λόγοι.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’
ΥΠΟΧΡΕΩΤΙΚΟΙ ΕΛΕΓΧΟΙ ΟΝΤΟΤΗΤΩΝ 

ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΣΥΜΦΕΡΟΝΤΟΣ

Άρθρο 44
Επιτροπή Ελέγχου

(άρθρο 39 της Οδηγίας)

1. Κάθε οντότητα δηµοσίου συµφέροντος διαθέτει επιτροπή
ελέγχου η οποία αποτελείται από τρία τουλάχιστον µέλη. Η επι-
τροπή ελέγχου αποτελεί είτε ανεξάρτητη επιτροπή είτε επιτροπή
του Διοικητικού Συµβουλίου της ελεγχόµενης οντότητας. Αποτε-
λείται από µη εκτελεστικά µέλη του διοικητικού συµβουλίου και
µέλη που εκλέγονται από τη γενική συνέλευση των µετόχων της
ελεγχόµενης οντότητας ή, στην περίπτωση οντοτήτων χωρίς µε-
τόχους, από ισοδύναµο όργανο.

Τα µέλη της επιτροπής ελέγχου στο σύνολό τους διαθέτουν
επαρκή γνώση στον τοµέα στον οποίο δραστηριοποιείται η ελεγ-
χόµενη οντότητα.

Τα µέλη της επιτροπής ελέγχου είναι στην πλειονότητά τους
ανεξάρτητα από την ελεγχόµενη οντότητα, κατά την έννοια των
διατάξεων του ν. 3016/2002 (Α’110). Ο Πρόεδρος της επιτροπής
ελέγχου ορίζεται από τα µέλη της ή εκλέγεται από τη γενική συ-
νέλευση των µετόχων της ελεγχόµενης οντότητας και είναι ανε-
ξάρτητος από την ελεγχόµενη οντότητα. 

Τουλάχιστον ένα µέλος της επιτροπής ελέγχου είναι ορκωτός
ελεγκτής λογιστής σε αναστολή ή συνταξιούχος ή διαθέτει
επαρκή γνώση στην ελεγκτική και λογιστική.

2. Κατά παρέκκλιση από την προηγούµενη παράγραφο, οι ακό-
λουθες οντότητες δηµόσιου συµφέροντος δεν υπόκεινται στην
υποχρέωση να διαθέτουν επιτροπή ελέγχου:

α) οποιαδήποτε οντότητα δηµόσιου συµφέροντος αποτελεί
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θυγατρική κατά την έννοια του ν. 4308/2014 εφόσον η εν λόγω
οντότητα πληροί τις απαιτήσεις της παραγράφου 1 του παρόν-
τος άρθρου καθώς και των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 11
και της παρ. 5 του άρθρου 16 του Κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 537/
2014 σε επίπεδο οµίλου µε εξαίρεση τις θυγατρικές που εµπί-
πτουν στην περίπτωση α’ της παραγράφου 12 του άρθρου 2 και
τις θυγατρικές οντοτήτων που εµπίπτουν στις περιπτώσεις β’ και
γ’ της παραγράφου 12 του άρθρου 2,

β) οποιαδήποτε οντότητα δηµόσιου συµφέροντος που είναι
ΟΣΕΚΑ, όπως ορίζεται στην παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4099/
2012 (Α’250) ή οργανισµός εναλλακτικών επενδύσεων ΟΕΕ όπως
ορίζεται στο άρθρο 4 του ν. 4209/2013 (Α’ 253), 

γ) οποιαδήποτε οντότητα δηµόσιου συµφέροντος που δρα-
στηριοποιείται αποκλειστικά στην έκδοση τίτλων προερχόµενων
από τιτλοποίηση, όπως ορίζεται στο άρθρο 2 περίπτωση 5 του
Κανονισµού (ΕΚ) αριθ. 809/2004 της Επιτροπής. 

Οι οντότητες δηµόσιου συµφέροντος που αναφέρονται στην
περίπτωση γ’ επεξηγούν δηµοσίως τους λόγους για τους οποί-
ους θεωρούν ότι δεν είναι σκόπιµο γι’ αυτές να διαθέτουν επι-
τροπή ελέγχου ή διοικητικό όργανο επιφορτισµένο µε την άσ-
κηση των καθηκόντων επιτροπής ελέγχου.

3. Με την επιφύλαξη της ευθύνης των µελών του διοικητικού
ή διαχειριστικού οργάνου ή άλλων µελών που έχουν εκλεγεί από
τη γενική συνέλευση των µετόχων της ελεγχόµενης οντότητας,
η επιτροπή ελέγχου µεταξύ άλλων:

α) ενηµερώνει το Διοικητικό Συµβούλιο της ελεγχόµενης ον-
τότητας για το αποτέλεσµα του υποχρεωτικού ελέγχου και επε-
ξηγεί πώς συνέβαλε ο υποχρεωτικός έλεγχος στην ακεραιότητα
της χρηµατοοικονοµικής πληροφόρησης και ποιος ήταν ο ρόλος
της επιτροπής ελέγχου στην εν λόγω διαδικασία,

β) παρακολουθεί τη διαδικασία χρηµατοοικονοµικής πληροφό-
ρησης και υποβάλλει συστάσεις ή προτάσεις για την εξασφάλιση
της ακεραιότητάς της,

γ) παρακολουθεί την αποτελεσµατικότητα των συστηµάτων
εσωτερικού ελέγχου, διασφάλισης της ποιότητας και διαχείρισης
κινδύνων της επιχείρησης και, κατά περίπτωση, του τµήµατος
εσωτερικού ελέγχου της, όσον αφορά τη χρηµατοοικονοµική
πληροφόρηση της ελεγχόµενης οντότητας, χωρίς να παραβιάζει
την ανεξαρτησία της οντότητας αυτής,

δ) παρακολουθεί τον υποχρεωτικό έλεγχο των ετήσιων και ενο-
ποιηµένων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων ετήσιων και ιδίως
την απόδοσή του, λαµβάνοντας υπόψη οποιαδήποτε πορίσµατα
και συµπεράσµατα της αρµόδιας αρχής σύµφωνα µε την παρ. 6
του άρθρου 26 του Κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 537/2014,

ε) επισκοπεί και παρακολουθεί την ανεξαρτησία των ορκωτών
ελεγκτών λογιστών ή των ελεγκτικών εταιρειών σύµφωνα µε τα
άρθρα 21, 22, 23, 26 και 27, καθώς και το άρθρο 6 του Κανονι-
σµού (ΕΕ) αριθ. 537/2014 και ιδίως την καταλληλότητα της πα-
ροχής µη ελεγκτικών υπηρεσιών στην ελεγχόµενη οντότητα
σύµφωνα µε το άρθρο 5 του Κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 537/2014,

στ) είναι υπεύθυνη για τη διαδικασία επιλογής ορκωτών ελεγ-
κτών λογιστών ή ελεγκτικών εταιρειών και προτείνει τους ορκω-
τούς ελεγκτές λογιστές ή τις ελεγκτικές εταιρείες που θα διορι-
στούν σύµφωνα µε το άρθρο 16 του Κανονισµού (ΕΕ) αριθ.
537/2014, εκτός εάν εφαρµόζεται η παρ. 8 του άρθρου 16 του
Κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 537/2014.

4. H Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς εποπτεύει την τήρηση των δια-
τάξεων της παραγράφου 1 και δύναται να διενεργεί ελέγχους
για την τήρηση των διατάξεων των περιπτώσεων α’, β’ και γ’ της
προηγούµενης παραγράφου του άρθρου 16 από τα εποπτευό-
µενα από αυτήν πρόσωπα, εξαιρουµένων των πιστωτικών ιδρυ-
µάτων και των ασφαλιστικών εταιριών και σε περίπτωση διαπί-
στωσης παράβασης αυτών των διατάξεων δύναται να επιβάλει
στα µέλη του Δ.Σ. ή και στα µέλη της επιτροπής ελέγχου τις κυ-
ρώσεις που προβλέπονται στο άρθρο 10 του ν. 3016/2002.

H Τράπεζα της Ελλάδος δύναται να διενεργεί ελέγχους για την
τήρηση των διατάξεων της προηγούµενης παραγράφου από τα
εποπτευόµενα από αυτήν πρόσωπα και σε περίπτωση διαπίστω-
σης παράβασης δύναται να επιβάλει τις κυρώσεις που προβλέ-
πονται στο άρθρο 55Α του Καταστατικού της, στην παρ. 2 του
άρθρου 59 του ν. 4261/2014 (Α’ 107) και στο άρθρο 256 του

ν. 4364/2016 (Α’13). 
5. Η Ε.Λ.Τ.Ε. δύναται να επικοινωνεί στα µέλη των Επιτροπών

Ελέγχων των οντοτήτων δηµοσίου συµφέροντος, τα ευρήµατα
ποιοτικού ελέγχου που προκύπτουν από τις επιθεωρήσεις επί
των συγκεκριµένων ελεγκτικών έργων που διενεργούν οι ορκωτοί
ελεγκτές λογιστές και οι ελεγκτικές εταιρείες. Η Ε.Λ.Τ.Ε. επο-
πτεύει και δύναται να διενεργεί ελέγχους για την τήρηση των δια-
τάξεων των περιπτώσεων δ, ε’ και στ’ της παραγράφου 3 του
παρόντος άρθρου.

6. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών µπορούν να ορί-
ζονται οντότητες ως οντότητες δηµοσίου συµφέροντος κατά την
έννοια του παρόντος, πέραν εκείνων των περιπτώσεων α’ έως γ’
της παραγράφου 12  του άρθρου 2, µε γνώµονα τη φύση των
δραστηριοτήτων τους, το µέγεθός τους, τον ορισµό των απασχο-
λουµένων σε αυτές και άλλα παρεµφερή κριτήρια.

Άρθρο 45
Διατάξεις για την εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014

Έκθεση διαφάνειας
(άρθρο 13 του Κανονισµού)

Οι υποχρεώσεις του ορκωτού ελεγκτή λογιστή που προβλέ-
πονται στο άρθρο 13 του Κανονισµού ΕΕ 537/2014 αφορούν ανα-
λογικά και τους ορκωτούς ελεγκτές λογιστές ή τις ελεγκτικές
εταιρείες που διενεργούν ελέγχους σε οντότητες µη δηµοσίου
συµφέροντος. 

Άρθρο 46 
Διατάξεις για την εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014

Τήρηση αρχείων
(άρθρο 15 του Κανονισµού)

1. Η τήρηση των αρχείων που προβλέπεται για τους ορκωτούς
ελεγκτές λογιστές και τις ελεγκτικές εταιρείες στο άρθρο 15 του
Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014, ισχύει για χρονικό διάστηµα δέκα
(10) ετών από την παραγωγή των εν λόγω εγγράφων ή πληρο-
φοριών. Αν οι ανωτέρω ενηµερωθούν εγγράφως ότι είναι σε εξέ-
λιξη δικαστική διερεύνηση, για την ελεγχόµενη οντότητα, το
χρονικό διάστηµα επεκτείνεται µέχρι τη λήξη της δικαστικής δι-
εύρυνσης.

2. Η τήρηση των αρχείων που προβλέπονται για τους ορκω-
τούς ελεγκτές λογιστές και τις ελεγκτικές εταιρείες που διενερ-
γούν ελέγχους σε οντότητες µη δηµοσίου συµφέροντος, ισχύει
για χρονικό διάστηµα πέντε (5) ετών από την παραγωγή των εν
λόγω εγγράφων ή πληροφοριών.

Άρθρο 47
Διατάξεις για την εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014

Διορισµός νόµιµων ελεγκτών ή ελεγκτικών γραφείων
(άρθρο 16 του Κανονισµού)

Με απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε., για τις περιπτώσεις ανά-
θεσης υποχρεωτικού ελέγχου οντοτήτων δηµοσίου συµφέρον-
τος µπορεί να θεσπίζονται κριτήρια για τον ορισµό του ορκωτού
ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας που να παρέχουν
διασφάλιση ότι ο υποψήφιος ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η
ελεγκτική εταιρεία έχουν την οργανωτική, στελεχιακή, χρηµατο-
οικονοµική και άλλη δοµή και διάρθρωση και γενικά τα εχέγγυα
µιας αντικειµενικής εικόνας ανεξαρτησίας και εύλογης δυνατό-
τητας να διαχειρισθεί τις τεχνικές και άλλες προκλήσεις ελέγχων
της κατά περίπτωση οντότητας δηµοσίου συµφέροντος.

Άρθρο 48 
Διατάξεις για την εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014

Διάρκεια της ελεγκτικής εργασίας
(άρθρο 17 του Κανονισµού)

Οι κύριοι εταίροι ελέγχου που είναι υπεύθυνοι για τη διενέρ-
γεια του υποχρεωτικού ελέγχου, σύµφωνα µε το άρθρο 16 του
Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014, παύουν τη συµµετοχή τους στον υπο-
χρεωτικό έλεγχο της ελεγχόµενης οντότητας το αργότερο πέντε
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(5) έτη από την ηµεροµηνία διορισµού τους. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΑ’
ΔΙΕΘΝΕΙΣ ΠΤΥΧΕΣ

Άρθρο 49 
Εγγραφή στο Δηµόσιο Μητρώο και εποπτεία ελεγκτών και

ελεγκτικών εταιρειών τρίτων χωρών
(άρθρο 45 της Οδηγίας)

1. Στο Δηµόσιο Μητρώο που τηρείται σύµφωνα µε τα άρθρα
15, 16 και 17, εγγράφεται κάθε ελεγκτής και ελεγκτική οντότητα
τρίτης χώρας, εφόσον ο εν λόγω ελεγκτής ή η ελεγκτική οντό-
τητα τρίτης χώρας προσκοµίζει έκθεση ελέγχου αναφορικά µε
τις ετήσιες και ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις
επιχείρησης η οποία έχει συσταθεί εκτός της Ένωσης και της
οποίας οι µεταβιβάσιµοι τίτλοι είναι εισηγµένοι προς διαπραγµά-
τευση στο Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών (ΧΑΑ) εκτός εάν η εν
λόγω επιχείρηση είναι εκδότης αποκλειστικώς τίτλων που δεν
έχουν εξοφληθεί και για τους οποίους ισχύει ένα εκ των κάτωθι:

α) είναι εισηγµένοι προς διαπραγµάτευση σε οργανωµένη
αγορά κράτους - µέλους, κατά την έννοια του άρθρου 3 του ν.
3556/2007 (Α’ 91) πριν από τις 31 Δεκεµβρίου 2010 και η ανά µο-
νάδα ονοµαστική αξία τους είναι, κατά την ηµεροµηνία της έκ-
δοσης, τουλάχιστον πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ ή, στην
περίπτωση χρεωστικών τίτλων σε άλλο νόµισµα, ισοδύναµη µε
πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ τουλάχιστον,

β) είναι εισηγµένοι προς διαπραγµάτευση σε οργανωµένη
αγορά κράτους - µέλους κατά την έννοια του άρθρου 3 του ν.
3556/2007 από τις 31 Δεκεµβρίου 2010 και η ανά µονάδα ονοµα-
στική αξία τους είναι, κατά την ηµεροµηνία της έκδοσης, τουλά-
χιστον εκατό χιλιάδες (100.000) ευρώ ή, στην περίπτωση χρεω-
στικών τίτλων σε άλλο νόµισµα, ισοδύναµη µε εκατό χιλιάδες
(100.000) ευρώ τουλάχιστον.

2. Στην περίπτωση της προηγούµενης παραγράφου εφαρµό-
ζονται οι διατάξεις των άρθρων 17 και 18.

3. Οι ελεγκτές και οι ελεγκτικές οντότητες τρίτων χωρών, που
εγγράφονται στο Δηµόσιο Μητρώο, υπόκεινται στο σύστηµα
εποπτείας, στο σύστηµα διασφάλισης της ποιότητας και στο σύ-
στηµα πειθαρχικής διαδικασίας του παρόντος νόµου, κατά τα ει-
δικότερα οριζόµενα στα άρθρα 33, 34, 35 και 38.

4. Εκθέσεις ελέγχου που εκδίδονται από µη εγγεγραµµένους
στο δηµόσιο µητρώο, που προβλέπεται από τις διατάξεις του πα-
ρόντος νόµου και αφορούν υποχρεωτικούς ελέγχους ατοµικών
ή ενοποιηµένων οικονοµικών καταστάσεων, που αναφέρονται
στην παράγραφο 1, δεν παράγουν οποιοδήποτε έννοµο αποτέ-
λεσµα στην Ελλάδα.

5. Ελεγκτικές οντότητες τρίτων χωρών εγγράφονται στο Δη-
µόσιο Μητρώο µε απόφαση του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε., αν συντρέχουν
σωρευτικά:

α) για την πλειοψηφία των µελών του διοικητικού οργάνου της
ελεγκτικής οντότητας τρίτης χώρας συντρέχουν προϋποθέσεις
ισοδύναµες, κατά την κρίση της Ε.Λ.Τ.Ε., µε τα οριζόµενα στα
άρθρα 5 έως 11,

β) για τον ελεγκτή τρίτης χώρας που διενεργεί τον έλεγχο για
λογαριασµό ελεγκτικής οντότητας τρίτης χώρας, συντρέχουν
προϋποθέσεις ισοδύναµες, κατά την κρίση της Ε.Λ.Τ.Ε., µε τα
οριζόµενα στα άρθρα 5 έως 11 

γ) οι έλεγχοι των ετήσιων ή ενοποιηµένων λογαριασµών της
παραγράφου 1 διενεργούνται σύµφωνα µε τα διεθνή ελεγκτικά
πρότυπα που αναφέρονται στο άρθρο 30 και µε τις απαιτήσεις
που προβλέπονται στα άρθρα 21, 23 και 29 ή σύµφωνα µε ισο-
δύναµα πρότυπα και απαιτήσεις,

δ) δηµοσιοποιεί στο διαδικτυακό της τόπο ετήσια έκθεση δια-
φάνειας που περιλαµβάνει τις πληροφορίες που αναφέρονται
στο άρθρο 13 του Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014 ή πληροί ισοδύνα-
µες απαιτήσεις γνωστοποίησης.

6. Ελεγκτής τρίτης χώρας εγγράφεται στο Δηµόσιο Μητρώο
µόνο εάν πληροί τις απαιτήσεις που προβλέπονται στις περιπτώ-
σεις β’, γ’ και δ’ της προηγούµενης παραγράφου.

Άρθρο 50 
Άδεια άσκησης επαγγέλµατος σε ελεγκτές 

τρίτων χωρών
(άρθρο 44 της Οδηγίας)

1. Η Ε.Λ.Τ.Ε. µε απόφαση του Δ.Σ. µπορεί να χορηγηθεί επαγ-
γελµατική άδεια σε ελεγκτή τρίτης χώρας, αν κατά την κρίση της,
πληρούνται οι προϋποθέσεις που ορίζονται στα άρθρα 5 και 7
έως 12. Η άδεια χορηγείται µε τον όρο της αµοιβαιότητας. 

2. Για τη χορήγηση της άδειας, που προβλέπεται από την πα-
ράγραφο 1, οι υποψήφιοι πρέπει να επιτύχουν σε επαγγελµατι-
κές εξετάσεις, που διενεργούνται από την Ε.Λ.Τ.Ε. στα γνωστικά
αντικείµενα που αναφέρονται στο άρθρο 9.

Άρθρο 51 
Συνεργασία µε τις αρµόδιες αρχές τρίτων χωρών

(άρθρο 47 της Οδηγίας)

1. Επιτρέπεται η διαβίβαση στις αρµόδιες αρχές τρίτης χώρας
των φύλλων εργασίας του ελέγχου ή άλλων εγγράφων που βρί-
σκονται στην κατοχή ορκωτών ελεγκτών λογιστών ή ελεγκτικών
εταιρειών στους οποίους έχει χορηγηθεί άδεια καθώς και των εκ-
θέσεων ποιοτικού ελέγχου ή ερευνών που αφορούν τους εν
λόγω ελέγχους, υπό τους ακόλουθους όρους:

α) τα εν λόγω φύλλα εργασίας του ελέγχου ή τα άλλα έγ-
γραφα αφορούν ελέγχους εταιρειών που έχουν εκδώσει κινητές
αξίες σε αυτή την τρίτη χώρα ή µετέχουν σε όµιλο που εκδίδει
υποχρεωτικές ενοποιηµένες οικονοµικές καταστάσεις σε αυτή
την τρίτη χώρα,

β) η διαβίβαση γίνεται µέσω της Ε.Λ.Τ.Ε. κατόπιν αιτήσεως της
αρµόδιας αρχής που αιτείται τη διαβίβαση.,

γ) οι αρµόδιες αρχές που αιτούνται τη διαβίβαση έχουν χαρα-
κτηρισθεί ως επαρκείς από την Επιτροπή σύµφωνα µε το άρθρο
48 της Οδηγίας 2006/43/ΕΚ,

δ) οι αρµόδιες αρχές των τρίων χωρών έχουν συνάψει συµφω-
νίες συνεργασίας µε την Ε.Λ.Τ.Ε. στο πλαίσιο που οριοθετείται
από τα οριζόµενα στην παράγραφο 2,

ε) η διαβίβαση προσωπικών δεδοµένων είναι σύµφωνη µε τα
οριζόµενα στο ν. 2472/1997.

2. Οι συµφωνίες συνεργασίας που προβλέπονται στην  περί-
πτωση δ’ της παραγράφου θα πρέπει να εξασφαλίζουν οτι:

α) οι αρµόδιες αρχές των τρίτων χωρών που αιτούνται τη δια-
βίβαση αιτιολογούν το αίτηµά τους,

β) τα πρόσωπα που απασχολούνται ή απασχολήθηκαν από τις
αρµόδιες αρχές της τρίτης χώρας που λαµβάνουν τις πληροφο-
ρίες υπόκεινται σε υποχρέωση επαγγελµατικού απορρήτου,

γ) δεν τίθεται σε κίνδυνο η προστασία των εµπορικών συµφε-
ρόντων της ελεγχόµενης οντότητας, συµπεριλαµβανοµένων των
δικαιωµάτων βιοµηχανικής και πνευµατικής ιδιοκτησίας,

δ) οι αρµόδιες αρχές της τρίτης χώρας µπορούν να χρησιµο-
ποιήσουν τα διαβιβαζόµενα έγγραφα αποκλειστικά για την
άσκηση δηµόσιας εποπτείας, διασφάλισης ποιότητας και πειθαρ-
χικού ελέγχου, που διενεργούνται σε ρυθµιστικό πλαίσιο ισοδύ-
ναµο µε αυτό που καθιερώνεται από τις διατάξεις του παρόντος
νόµου,

ε) η αίτηση της αρµόδιας αρχής της τρίτης χώρας για τη δια-
βίβαση εγγράφων µπορεί να απορριφθεί:

αα) αν η διαβίβαση ενδέχεται να προσβάλει την εθνική κυριαρ-
χία, την ασφάλεια ή τη δηµόσια τάξη στην Ελλάδα ή στην Κοινό-
τητα ή

ββ) εάν έχει ήδη κινηθεί δικαστική διαδικασία για τα ίδια πραγ-
µατικά περιστατικά και κατά των ιδίων προσώπων ενώπιον των
αρµόδιων ελληνικών αρχών ή

γγ) εάν οι ίδιοι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές ή οι ελεγκτικές εται-
ρείες έχουν ήδη κριθεί τελεσίδικα για τα ίδια πραγµατικά περι-
στατικά από τις αρµόδιες ελληνικές αρχές. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΒ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 52 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 19 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4175



Μεταβατικές διατάξεις
(άρθρο 51 της Οδηγίας)

1. Όπου σε νόµο ή σε άλλη διάταξη αναφέρεται ο όρος «νόµι-
µος ελεγκτής» ή «ελεγκτικό γραφείο» αντικαθίσταται από τον
όρο «ορκωτός ελεγκτής λογιστής» ή «ελεγκτική εταιρεία» και έχει
ισοδύναµη έννοια µε αυτήν του «νόµιµου ελεγκτή» ή του «ελεγ-
κτικού γραφείου».

2. Όπου σε νόµο ή άλλη διάταξη αναφέρεται ο όρος «τακτικός
έλεγχος» αντικαθίσταται από τον όρο «υποχρεωτικός έλεγχος»
που έχει ισοδύναµη έννοια.

3. Οι κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου εγγεγραµ-
µένοι στο δηµόσιο µητρώο του άρθρου 13 του ν. 3693/2008 (Α’
174) ορκωτοί ελεγκτές λογιστές και ελεγκτικές εταιρείες θεω-
ρούνται ότι έχουν λάβει επαγγελµατική άδεια σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος νόµου.

4. Οι ασκούµενοι ορκωτοί ελεγκτές λογιστές που έχουν συµ-
πληρώσει µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2018 τρία (3) έτη πρακτικής
άσκησης εκ των οποίων τα δύο (2) µετά το πέρας των επαγγελ-
µατικών εξετάσεων, θεωρούνται ότι πληρούν τις προϋποθέσεις
του άρθρου 11 του παρόντος νόµου. 

5. Ελεγκτικές εταιρείες της παραγράφου 1 του παρόντος άρ-
θρου οι οποίες δεν πληρούν µία ή περισσότερες προϋποθέσεις
της παρ. 4 του άρθρου 3 του παρόντος νόµου υποχρεούνται να
προσαρµοσθούν σε αυτές εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου.

6. Το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. εκδίδει κανονιστικές πράξεις µε από-
φαση που λαµβάνεται κατόπιν γνώµης του Ε.Σ. του ΣΟΕΛ. Αν το
ΣΟΕΛ δεν έχει αποστείλει τη γνώµη εντός µηνός από την πρό-
σκληση από το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε., το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. αποφασίζει
χωρίς τη γνώµη του ΣΟΕΛ. 

7. Μέχρι την έκδοση Κανονιστικής Πράξης από την Ε.Λ.Τ.Ε.
που αφορά τον Κώδικα Επαγγελµατικής Δεοντολογίας του άρ-
θρου 20 του παρόντος, ισχύει ο Κώδικας Επαγγελµατικής Δεον-
τολογίας που έχει δηµοσιευθεί στο ΦΕΚ Β’ 364/7.5.1997. 

8. Υποθέσεις που είχαν παραπεµφθεί µέχρι τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου στο Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. για την επιβολή πειθαρχι-
κών κυρώσεων σύµφωνα µε το άρθρο 28 του ν. 3693/2008 όπως
ισχύει, εξετάζονται και κρίνονται από το Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. κατά
τη διαδικασία των διατάξεων του ν. 3148/2003, όπως ισχύουν.
Για παραβάσεις των διατάξεων που ρυθµίζουν τις εργασίες των
ελεγκτών, συµπεριλαµβανοµένων των Κανονιστικών Αποφάσεων
της Ε.Λ.Τ.Ε., του εκάστοτε ισχύοντος Κώδικα Δεοντολογίας και
των ελεγκτικών προτύπων ή των προτύπων διασφάλισης της ποι-
ότητας, που έχουν τελεσθεί µέχρι τη θέση σε ισχύ των διατάξεων
του παρόντος νόµου, εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 6
του ν. 3148/2003 όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 29 του
ν.4170/2013 (Α’ 163). 

9. Από τις 17 Ιουνίου 2023, µια οντότητα δηµοσίου συµφέρον-
τος δεν συνάπτει ή δεν ανανεώνει ελεγκτική εργασία µε συγκε-
κριµένο Ορκωτό Ελεγκτή Λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία, εάν ο εν
λόγω  Ορκωτός Ελεγκτής Λογιστής ή η ελεγκτική εταιρεία έχει
παράσχει υπηρεσίες ελέγχου στην εν λόγω οντότητα δηµόσιου
συµφέροντος για λιγότερα από δέκα (10) έτη κατά την ηµεροµη-
νία έναρξης ισχύος του Κανονισµού (ΕΕ) αριθ. 537/2014 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου
2014.

Άρθρο 53
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργούνται και
µε την επιφύλαξη της παρ. 8 του άρθρου 52: 

1. Τα άρθρα 1 έως και 43 και το άρθρο 45 του ν. 3693/2008.
2. Οι παράγραφοι 1, 2, 3, 4, 6 και 7 του άρθρου 6 του ν. 3148/

2003.
3. Η παράγραφος 2 του άρθρου 6Α, καθώς και το άρθρο 6Β

του ν. 3148/2003, άρθρα που έχουν προστεθεί µε το άρθρο 30
του ν. 4170/2013. 

4. Κάθε διάταξη αντίθετη µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου. 

Άρθρο 54
Τροποποίηση του π.δ. 190/2006

Στην υποπερίπτωση β’ της περίπτωσης Α’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 4 του π.δ. 190/2006 (Α’ 196), η φράση «αποδεικτικό φορο-
λογικής ενηµερότητας του άρθρου 12 του ν. 4175/2013 (Α’ 170),
το οποίο» αντικαθίσταται µε τη φράση «πράξη διοικητικού προσ-
διορισµού φόρου εισοδήµατος, η οποία».

Άρθρο 55
Παράταση προγραµµάτων καταπολέµησης 

της φτώχειας

1. Η παροχή της επιδότησης σίτισης του άρθρου 3 του ν. 4320/
2015 (Α’ 29), που παρατάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 46 του
ν. 4403/2016 (Α' 125), παρατείνεται για έναν (1) ακόµη µήνα, ήτοι
από 1.1.2017 έως 31.1.2017.

2. Η πρώτη φάση του προγράµµατος «Κοινωνικό Εισόδηµα Αλ-
ληλεγγύης», που εφαρµόζεται σε τριάντα (30) µικρούς και µεσαί-
ους Δήµους, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 235 του ν.
4389/2016 (Α’ 94), παρατείνεται για έναν (1) ακόµη µήνα, ήτοι
από 1.1.2017 έως 31.1.2017.

3. Το εδάφιο α’ της παρ. 1 του άρθρου εβδόµου του ν. 4432/
2016 (Α’ 212) αντικαθίσταται από την έναρξη ισχύος του, ως
εξής:

«Οι «Κοινωνικές Δοµές Άµεσης Αντιµετώπισης της Φτώχειας»,
µετά τη λήξη της παράτασης (31.10.2016), που χορηγήθηκε µε
τις διατάξεις του άρθρου 45 του ν. 4403/2016 (Α’ 125), παρατεί-
νονται για τέσσερις (4) ακόµη µήνες, ήτοι από 1.11.2016  έως
28.2.2017.»

4. Το εδάφιο α’ της παρ. 2 του άρθρου εβδόµου του ν. 4432/
2016 αντικαθίσταται από την έναρξη ισχύος του, ως εξής:

«Η χρηµατοδότηση αφορά σε υπηρεσίες, που παρέχονται από
1.11.2016 έως 28.2.2017 και υλοποιούνται µέσω προγραµµατι-
κών συµβάσεων χωρίς υποχρέωση υποβολής εγγυητικής επιστο-
λής καλής εκτέλεσης.»

Άρθρο 56
Επίλυση διαφορών που προκύπτουν από τις Συµβάσεις Πα-

ροχής Υπηρεσιών µεταξύ των Παραχωρησιούχων και των αν-
τισυµβαλλόµενών τους κρατικών χρηστών, στα πλαίσια των

Συµβάσεων Παραχώρησης 
που αφορούν: (α) στην αναβάθµιση, συντήρηση, 

διαχείριση και λειτουργία Περιφερειακών Αεροδροµίων Κρή-
της, Ηπειρωτικής Ελλάδας και Ιονίου, και 

(β) στην αναβάθµιση, συντήρηση, διαχείριση 
και λειτουργία Περιφερειακών Αεροδροµίων Αιγαίου, όπως

αυτές κυρώθηκαν µε τα άρθρα 215 
και 216 αντίστοιχα του ν. 4389/2016

1. Οι διαφορές που αναφύονται µεταξύ του Παραχωρησιού-
χου και των αντισυµβαλλοµένων του, κρατικών χρηστών σχετικά
µε τη σύναψη, την ερµηνεία των όρων, την εκτέλεση και την κα-
ταγγελία των Συµβάσεων Παροχής Υπηρεσιών (συµπεριλαµβα-
νοµένων των Αρχικών Συµβάσεων Παροχής Υπηρεσιών) που
προβλέπονται στη Σύµβαση Παραχώρησης για την αναβάθµιση,
συντήρηση, διαχείριση και λειτουργία Περιφερειακών Αεροδρο-
µίων Κρήτης, Ηπειρωτικής Ελλάδας και Ιονίου, όπως αυτή κυρώ-
θηκε µε το άρθρο 215 του ν. 4389/2016 (Α’ 94), υπάγονται σε
διαιτησία σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις της παρ.
3 του άρθρου 39 της εν λόγω Σύµβασης Παραχώρησης.

2. Οι διαφορές που αναφύονται µεταξύ του Παραχωρησιού-
χου και των αντισυµβαλλοµένων του, κρατικών χρηστών σχετικά
µε τη σύναψη, την ερµηνεία των όρων, την εκτέλεση και την κα-
ταγγελία των Συµβάσεων Παροχής Υπηρεσιών (συµπεριλαµβα-
νοµένων των Αρχικών Συµβάσεων Παροχής Υπηρεσιών) που
προβλέπονται στη Σύµβαση Παραχώρησης για την αναβάθµιση,
συντήρηση, διαχείριση και λειτουργία Περιφερειακών Αεροδρο-
µίων Αιγαίου, όπως αυτή κυρώθηκε µε το άρθρο 216 του ν. 4389/
2016 (Α’ 94), υπάγονται σε διαιτησία σύµφωνα µε τους όρους και
τις προϋποθέσεις της παρ. 3 του άρθρου 39 της εν λόγω Σύµβα-
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σης Παραχώρησης.

Άρθρο 57
Παραχώρηση χρήσης του µε ΑΒΚ 976 Δηµοσίου 

ακινήτου περιοχής Λαυρίου στην Ο.Σ.Υ.Ο. 
για λειτουργία παιδικής κατασκήνωσης

1. Παραχωρείται για σαράντα (40) έτη στην Οµοσπονδία Συλ-
λόγων Υπουργείου Οικονοµικών (Ο.Σ.Υ.Ο.), αναδροµικά από
7.7.1998, έναντι του ανταλλάγµατος που ήδη έχει καταβληθεί
σύµφωνα µε την υπ’ αριθµ. 1070789/4854/Α0010/7.7.1998 κοινή
απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, η
χρήση του µε ΑΒΚ 976 Δηµοσίου Κτήµατος περιοχής Λαυρίου,
που απεικονίζεται στο υπό κλίµακα 1:500 και µε στοιχεία Α-Β-Γ-
Δ-Ε-Ζ-Η-Θ-Ι-Κ-Λ-Μ-Ν-Ξ-Ο-Π-Ρ-Σ-Τ-Υ-Φ-Χ-Ψ-Α τοπογραφικό διά-
γραµµα των τοπογράφων µηχανικών Π. Κανατούλα και Δ.
Βλάχου της Κτηµατικής Υπηρεσίας Αν. Αττικής, αρµοδίως θεω-
ρηµένου στις 15.6.1998 (παράρτηµα I του παρόντος), για τη συ-

νέχιση λειτουργίας της παιδικής κατασκήνωσης µε τους παρα-
κάτω όρους: α) τη λειτουργία κατασκήνωσης για τα παιδιά των
υπαλλήλων του Υπουργείου Οικονοµικών και β) τη µη µεταβί-
βαση σε τρίτους του ως άνω δικαιώµατος.

2. Η επέµβαση στο δάσος που περιλαµβάνεται στα όρια του
ΑΒΚ 976 Δηµοσίου Κτήµατος, η οποία πραγµατοποιήθηκε, βάσει
της µε αριθµό 905/2002 άδειας οικοδοµής (παράρτηµα II του πα-
ρόντος), που εξέδωσε το Πολεοδοµικό Γραφείο Μαρκόπουλου,
για την εγκατάσταση των παιδικών κατασκηνώσεων, σύµφωνα
µε την υπ’ αριθµ. 1070789/4854/Α0010/7.7.1998 κοινή απόφαση
των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, εγκρίνεται
δια της παρούσας και θεωρείται νόµιµη, σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στο Κεφάλαιο ΣΤ’ του ν. 998/1979 (Α’ 289), ως ισχύει. Οποι-
αδήποτε επιπρόσθετη κατασκευή ή επέµβαση στο δάσος, που
εξυπηρετεί τη λειτουργία των συγκεκριµένων παιδικών κατασκη-
νώσεων, πραγµατοποιείται στο εξής κατόπιν έγκρισης της δασι-
κής αρχής.
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Άρθρο 58
Παράταση προθεσµίας άρθρου 58 του ν. 4446/2016

Η προθεσµία της παρ. 5 του άρθρου 58 του ν. 4446/2016 (Α’
240) παρατείνεται µέχρι τις 7.2.2017.

Άρθρο 59

Οι φοιτητές που περάτωσαν την κανονική φοίτηση, η οποία
ισούται µε τον ελάχιστο αριθµό των αναγκαίων για την απονοµή
του τίτλου σπουδών εξαµήνων, σύµφωνα µε το Ενδεικτικό Πρό-
γραµµα Σπουδών, έχουν τη δυνατότητα να εξεταστούν στην εξε-
ταστική περίοδο του χειµερινού εξαµήνου του τρέχοντος
ακαδηµαϊκού έτους 2016-2017 σε όλα τα µαθήµατα που οφεί-
λουν, ανεξάρτητα εάν αυτά διδάσκονται σε χειµερινό ή εαρινό
εξάµηνο.

Άρθρο 60

1. Οι εγγεγραµµένοι στα Μητρώα Ασφαλισµένων των Κλάδων
Πρόσθετης και Κύριας Ασφάλισης Αγροτών του ΟΓΑ, οι οποίοι
µέχρι 31.12.2016 έχουν υποβάλει και εκκρεµεί συνταξιοδοτικό
αίτηµα, θεωρούνται ότι καλώς ασφαλίστηκαν για όσο χρόνο
ασφάλισης έχουν καταβάλει ή θα καταβάλλουν ασφαλιστικές ει-
σφορές µέχρι 30.6.2017. Στον ως άνω χρόνο ασφάλισης συµπε-
ριλαµβάνεται και ο εξοφληµένος µέχρι τις 30.6.2017 χρόνος
ασφάλισης λόγω υπαγωγής σε ρύθµιση σύµφωνα µε τις κείµενες
διατάξεις. Τα ως άνω εφαρµόζονται εφόσον:

α) κατά τον ίδιο χρόνο, δεν έχουν ασφαλιστεί ή δεν υπάγονται
υποχρεωτικά στην ασφάλιση άλλου φορέα κύριας ασφάλισης ή
έχουν ασφαλιστεί αλλά δεν δικαιούνται συντάξεως από την
ασφάλισή τους αυτή ή δεν συνταξιοδοτούνται από άλλο φορέα
κύριας ασφάλισης της Ελλάδος ή του εξωτερικού µε την επιφύ-
λαξη των διατάξεων του εδαφίου δ’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του
ν. 4169/1961 (Α’ 81), όπως ισχύει και

β) προκειµένου για υπηκόους τρίτων χωρών, κατά το χρόνο
της ασφάλισής τους διέµεναν νόµιµα στη χώρα.

2. Οι εκκρεµείς υποθέσεις ενώπιον του Οργάνου εξέτασης εν-
στάσεων του άρθρου 40 του π.δ. 78/1998 (Α’ 72) κρίνονται σύµ-
φωνα µε την προηγούµενη παράγραφο.

Άρθρο 61

Η παρ. 6 του άρθρου 1 του ν. 3148/2003 (Α’ 136) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«6. Τα υπόλοιπα µέλη του Δ.Σ. της Ε.Λ.Τ.Ε. είναι πρόσωπα που
υποδεικνύονται από την Τράπεζα της Ελλάδος, την Επιτροπή Κε-
φαλαιαγοράς, το Οικονοµικό Επιµελητήριο της Ελλάδος και το
Σύνδεσµο Ελληνικών Βιοµηχανιών, ανά ένα µέλος από κάθε
φορέα.»

Άρθρο 62
Έναρξη ισχύος 

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                             2017
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9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
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ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

11. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά

της Πέµπτης 10 Νοεµβρίου 2016 (απόγευµα), της Παρασκευής
18 Νοεµβρίου 2016, της Δευτέρας 21 Νοεµβρίου 2016, της Τε-
τάρτης 23 Νοεµβρίου 2016 (πρωί), της Τετάρτης 23 Νοεµβρίου
2016 (απόγευµα), της Πέµπτης 24 Νοεµβρίου 2016 (πρωί), της
Πέµπτης 24 Νοεµβρίου 2016 (απόγευµα) και της Παρασκευής 25
Νοεµβρίου 2016 και ερωτάται το Σώµα εάν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Πέµπτης 10 Νοεµβρίου 2016 (απόγευµα), της Παρα-
σκευής 18 Νοεµβρίου 2016, της Δευτέρας 21 Νοεµβρίου 2016,
της Τετάρτης 23 Νοεµβρίου 2016 (πρωί), της Τετάρτης 23 Νο-
εµβρίου 2016 (απόγευµα), της Πέµπτης 24 Νοεµβρίου 2016
(πρωί), της Πέµπτης 24 Νοεµβρίου 2016 (απόγευµα) και της Πα-
ρασκευής 25 Νοεµβρίου 2016 επικυρώθηκαν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 16.25’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 20 Ιανουαρίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζή-
τηση επίκαιρων ερωτήσεων.

4182 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                               ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


